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THURSDAY, SEPTEMBER 10, 2020; SEATTLE, WASH NGTON
<KL L L >>>>>>
COURT BAI LI FF:  Superior Court is now
In session with the Honorable Mafe Rajul now presiding.

THE COURT: M understanding is that
we have sone peopl e appearing via Zoom Mary?

COURT BAI LI FF:  Yes.

THE COURT: All right. For those of
you who are appearing via Zoom | just need to tell you
that you are not allowed to record the proceedi ngs.

The only record that we keep is the record that is
made in the court, so you are prohibited fromrecording
t he proceedi ngs.

You are also prohibited fromtaking screenshots of
t he-- whatever you see, which would really just be the
W t ness.

Any violation of ny court order could result in
sanctions and being held in contenpt, so please do not do
t hat .

Al right. | received this norning a notion on
behal f of the plaintiff, in light of the testinony by
Assi stant Chi ef Al exander yesterday about a report that
Ms. Biscay had nade to Assistant Chief Al exander with
respect to Detective Santhuff commenting on her teenage

daught ers.

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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D d Defense receive that?
DEFENSE: W did, Your Honor.
THE COURT: | amnot going to rule on
it right now because | do want the defense to respond.
Today is Thursday, so I-- we can-- | can rule on it
next week.
Do you think that you can give nme a response by
Monday nor ni ng?
DEFENSE: Yes, we can, Your Honor.
THE COURT: Does that work,
M. Sheridan?
MR. SHERI DAN:  Yes.
THE COURT: You don't need a ruling
ri ght now?
MR. SHERIDAN: No, we don't. Thank
you.
THE COURT: Okay. M understanding is
there was an issue with respect to exhibits?
| don't know what the issue is.
MR. SHERI DAN. That was ne.
Apparently there was two 263s. That's--
THE COURT: Did you receive--
MR, SHERIDAN. It's just a sinple
matter to correct it.
THE COURT: So it wasn't what has been
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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adm tted or anything?

MR, SHERI DAN: Greg?

approved 206-- the first page of 206 to be Exhibit No.
263, and then in ny list 263 is the redacted HRD

THE COURT: So we admtted Page 1 of
Exhi bit No. 206 as 2637

MR. GLOVER  Yes, and there was
al ready a 263 for the plaintiff.

THE COURT: Wiich one was 2637 |
didn't have a 263.

263 was admtted as a WSP special op division

organi zati onal chart.

m st aken because we had nmarked sonething 263 that when
you corrected us and made it 262--
THE COURT: Correct.
MR, SHERI DAN. Maybe that's it.
In any case, we can figure this out between now
and-- there's no rush to figure it out.

THE COURT: All right. Mary, could

THE COURT: Right, so which is what--
MR. SHERIDAN. | think perhaps we are

MR. GLOVER  Your Honor, yesterday you

docunent, and the Court has that as 263 in the ShareFil e.

COURT BAILIFF: The exhibit |ist says

you pl ease just send the parties, unless you already did,

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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the exhibits that Terra (phonetic) has?

ALL: She has.

peopl e that have the sane i nformation.
MR, SHERI DAN.  Fair enough.

before we bring in the jury?

MR. SHERI DAN: The only thing we ask
iIs that this wtness ought not to be questioned on the
daughters by either side.

That's about it.

MR. MARLOWN Next witness is Captain
Saunder s.

MR. SHERI DAN:  Saunders, correct.

MR. MARLOW | have no objection to
t hat, Your Honor.

THE COURT: Al right.

MR. MARLON Wth regard to the
exhi bits for Saunders, | have no objection to any of
them other than M. Sheridan and | have di scussed 222
| don't see the relevancy to that.

O the exhibits they have given us a heads-up to,

don't have an objection to any of them

THE COURT: (Okay. Because what Terra

has mat ches what | have been witing down, so that's two

THE COURT: Al right. Anything el se

THE COURT: Any objection? Any issue?

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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THE COURT: 2227
MR. MARLOW 222,
THE COURT: Thanks for the heads- up.
MR. MARLOW That's the internal on
Li eutenant Sharp. | just don't understand the rel evance.
(Pause in the proceedings.)
(Jury enters.)
COURT BAILIFF: Al rise for the Jury.
THE COURT: Thank you. Pl ease be
Seat ed.
Good afternoon, Menbers of the Jury.
| hope that you had a pleasant norning and that it
wasn't too snoky for you.
M. Sheridan, are you ready to call your next
W t ness?
MR. SHERIDAN:. Yes. Plaintiff calls--
THE COURT: Onh, hold on a second.
(Pause in the proceedings.)
THE COURT: Al right. Can you pl ease
call your next w tness.
MR. SHERIDAN: Plaintiff calls M ke
Saunders.
Sir, please step up this way, and the w tness seat
is actually over here.
111171
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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M CHAEL SAUNDERS, havi ng been first duly sworn
by Judge Rajul, testified as
fol | ows:
THE COURT: Pl ease be seat ed.
| amgoing to ask you to please renove your face
covering so that the jury can see your face on testinony.
M. Sheridan?
DI RECT EXAM NATI ON
BY MR SHERI DAN
Q Please state your full nane.
A Mchael Saunders.
Q And M. Saunders, you are retired fromthe WAshi ngton
State Patrol; are you not?
A Yes, | am
Q Wen did you retire?
A July 2019.
Q And before you retired, what position did you have?
A | was a captain in OPS professional standards, internal
affairs.
Q GCkay. And that was for about the three years before you
retired, right?
A Yes.
Q And did you retire in 20197
A  Yes.
Q Al right. So in 2016 you were the head of interna
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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affairs?
A  Yes.

Q And as such, you were the head of investigations,
I nternal investigations, right?
A | had lieutenants that oversaw the internal affairs.
| was the OPS commander, so | was in charge of the
of fice of professional standards.
The |ieutenants oversaw the investigations nore
directly than ne.
Q Ckay. It was your organization that conducted the

| nvestigations?

Q (By M. Sheridan) okay. So you oversaw all of the
adm ni strative investigations that took place in the
state patrol, correct?

A  Yes.

officer, right?

A Yes.

A Yes.
Q Al right.
(Phone interruption.)
THE COURT: Everybody, please nmake
sure your phones are turned off or nuted. | just heard a
beep. Sorry.

Q GCkay. And then you were also what's called a standards

Q And tell the jury, if you would, what a standards officer

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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IS,

A standards officer has concurrence authority on all of

t he cases that occur that are investigated by the patrol
so there's a captain usually who is in charge of an

enpl oyee. \Wen that investigation is conpleted, the
captain and | would confer about the discipline that
woul d take place or no discipline, if it was appropriate,
but | had concurrence authority, so we had to be in
agreenment on that.

And concurrence authority neans that you sort of get a
vote in what to do with a particular enpl oyee when OPS
has done an investigation?

Yes.

And so basically it's you and the appointing authority
maki ng the decision, correct?

Say it again.

It's typically you and the appointing authority-- the
person in the chain of conmand who is considered the
appointing authority for the person being investigated?
That's true, but | was famliar-- as a standards officer,
| was famliar wth all of the discipline that was issued
statewm de to all of our enployees, so | oversaw all the
discipline to nake sure that sonebody in Walla Walla
recei ved the sanme discipline as sonebody in Seattle for

the same type of defense, so | would apply that kind of

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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standard to it.

But concurrence authority only pertained to

di scipline-related investigations conducted by your

of fice?

No. The majority of the investigations were actually

conducted in the field by the chain of command over the

enpl oyee.

Vell, it's true, is it not, that you woul d have

concurrence authority on all the discipline that was

| ssued as a result of those investigations, neaning your

| nvestigations?

No, | had concurrence on all investigations that were

adm ni strative through the office of professional

st andar ds.

Ckay.

So OPS would initiate an investigation for a class-- a

di strict commander or division conmander, a |lot of tines

t hose investigations would be conpleted in the field.
They woul d cone back to OPS where the conmmander and

| woul d make a decision on discipline.

Ckay. Al right. And so you-- but you wouldn't have the

sane vote, you wouldn't have the sane right to, say,

escalate up to the next level for things that were not

I nvestigated by you?

For exanple, let's be specific, wth regard to the

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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I nteracti ons between Lieutenant Nobach and Ms. Biscay,

ri ght?

A Yes, it did.

Q Not by you?

A No.

Q No, and when you say, "Yes, it did," you nean that there
was an investigation conducted by Chief Al exander?

A Captain Al exander at the tine, yes.

Q Oh, Captain Al exander?

A  Yes.

Q Right.

So you did not interview w tnesses and your people
didn't, correct?
A Not for the sexual harassnment conplaint that originally
canme in.
Q Right.
Because it was not-- it had not been el evated by
Al exander to either a prelimnary investigation by you

fol ks or an adm nistrative investigation by you fol ks?

deci si on.

W tal ked about it jointly.

not exercising your concurrence authority, correct?

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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A
Q

Yes, it was.
Ckay. So let's take a | ook at-- you gave a deposition in
this case under oath; did you not?
Yes.
Al right. And let's take a | ook at that deposition.
MR SHERI DAN:  Your Honor, | seek to
publ i sh the deposition of M ke Saunders.
THE COURT: Are you doing the video
| i ke yesterday?
MR. SHERI DAN: Yes, assuming we are
ready to go. | amchecking right now.
THE COURT: Okay. Menbers of the
Jury, you will now be given testinony froma deposition.
A deposition is testinony of a witness taken under
oath outside of the courtroom
The oath is adm nistered by an authorized person who
records the testinony word for word.
Depositions are taken in the presence of |awers for
all parties.
The deposition will be presented by video.
| nsof ar as possi ble, you nust consider this form of
testinmony in the sanme way that you consider the testinony
of witnesses who are present in the courtroom
You nust decide how believable the testinony is and

what value to give to it.

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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A copy of the deposition will not be admitted into
evidence and will not go to the jury roomw th you.

(By M. Sheridan) W are going to be |ooking at Page 7,
Line No. 17 to Page 8, Line No. 18.

Can you give us a |layperson understandi ng of what it
means to have concurrence authority?

So the appointing authority, as a decision-nmaker on an
adm ni strative case-- usually that's the district

di vi si on commander that oversees the division the

enpl oyee i s assigned to.

Concurrence authority, | would have to agree with
the | evel of discipline that was being issued to the
enpl oyee as a result of an investigation.

What that |ooked like, I would usually go back and
| ook at a standard, look at simlar |ike cases and see
what type of discipline was issued in those cases, the
| dea being that discipline is issued fairly across the
state for like violations.

Al right. And does that nean that every form of

di sci pline cones across-- cane across your desk at the
time that you held that position?

Vell, every formof discipline that was a result of an
adm ni strative investigation.

District division commanders still had the |atitude

to issue certain levels of discipline outside of the

253.627.6401 — scheduling@byersanderson.com
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adm ni strative investigation process, but when things
rose to a certain level, they would conme to ny office.
There was sone discretion there by the district or
di vi si on commander on how they proceeded with violations
t hey may have identified.
Ckay. So every formof discipline that was investigated,
you have concurrent authority for, correct?
Yes.
And there's no policy or procedure that says you have
concurrent authority for things that don't reach OPS
| nvestigations, correct, no docunent, no policy, no
procedur e- -
| don't agree with you.
| think you are really taking it out of context,
what we're saying here.
Vell, let's see--
| mean, you asked nme if there was an investigation. |
said there was.
Every formof discipline that was a result of an
admnistrative investigation-- that's a termof art,
isn't it, "adm nistrative investigation"?
Yes.
That's when you actually send your people out to
Interview witnesses, and they do it-- they record the

interview, there's two people doing it. That's an

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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o > O >r

adm ni strative investigation, right?

Sur e.

Ckay. So now though you are telling us that pretty nuch
every investigation, like the investigation that you say
was done by Captain Al exander, would require concurrent
authority, right?

|'mnot really sure where you're comng fromon that.

Adm ni strative investigations-- | don't think that I
ever said it was exclusive to sinply adm nistrative
| nvesti gations, but Captain Al exander did an
| nvestigation, and then he cane and conferred with ne.

G ven the information that he provided to ne, if |
didn't agree with the path that he was goi ng down, we
woul d have el evated that to the assistant chief.

But that's inconsistent wth what you just said, isn't
it?

Every formof discipline that was a result of an
adm ni strative investigation is when you had concurrent
authority, correct?

That's what | said there, yes.

Ckay.

| didn't say that was exclusive to--

So show us, if you would, sir-- show us, if you would, or
refer us to a policy-- we will look it up.

Find a policy or procedure that says you had

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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concurrent authority when the appointing authority kept
the case and didn't give it to OPS.

Point to any authority you know of.
W'll find it. W'Il look it up.

A Wll, it's been a while since |'ve | ooked at a policy
manual , so you are going to have to forgive ne for not
being able to quote a policy for you.

Q Fair enough.

A | will tell you that probably alnost on a daily basis |
had commanders cone to nme and talk to ne about different
| ssues that they were looking at and asking ne if it's
sonet hing that should be elevated to an OPS
adm ni strative investigation.

Q Now, the jury has seen sone of the policies and
procedures for doing investigations.

They' ve seen the flowhart that tal ks about what to
do.

If this was a real investigation, there would have
been a case log, right?

A Not necessarily.

Q And there would have been an IR (phonetic), right?

A Not necessarily.

Q And when you say he did an investigation, tell us
everything you think he did to investigate.

A He talked to other enployees, he talked to the

253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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| i eutenant, | believe.

He did his own |local investigation within the
avi ation section, asked questions and got things to the
poi nt where he was sati sfied.

Wll, who did he talk to and when did he talk to then?
| don't have that information right in front of ne, so |
can't tell you that.
Ckay- -

THE COURT: Let me stop you for a
second, M. Sheridan.

W have two people that have joined the courtroom
via Zoom and- -

COURT BAILIFF: Just wait a second.
THE COURT: Sorry, M. Sheridan.
MR SHERI DAN:  Shoul d | continue?
THE COURT: No. Wait.

W have a couple nore people that have joined via
Zoom and | just want to tell you that you are prohibited
fromrecording the proceeding through-- that you are
wat ching via Zoom and you are not to take screenshots of
the screen either.

A violation of ny court order is basis for
sanctions, and you could be held in contenpt.

Thank you.

Pl ease proceed.

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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Q

(By M. Sheridan) Gay. So you didn't-- you say that
there was an investigation conducted.

Do you consider it to be a prelimnary investigation
or an admnistrative investigation that you say that
Chi ef Al exander conducted?
| would consider it to be a |ocal investigation at his
| evel .

Local investigation?

That's not in the investigative manual .

Yeah, you can't define every single situation in the
world, but this is common practice in any |aw enforcenent
agency and any organi zation outside of |aw enforcenent.

Wien al | egations are nade about sonebody, sonebody
collects sone initial information to determ ne what they
need to do about that situation.

That's exactly what Captain Al exander did.

Sir, isn't it true that the whol e purpose of the

i nvestigative manual is to instill confidence in the
public that the Washington State Patrol is fairly and
openly investigating clainms of wongdoing and t hat
there's nothing being done in a sneaky way or an

| nappropriate way, right?

That's one of the purposes.

So that's why they have specific procedures-- would you

agree with nme, sir--

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com
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A No, that's not why they have specific procedures.

| said that's one of the reasons.

Q@ You junped in too fast. | amasking you a different
questi on.

Wuld you agree with ne that if a policy or a
procedure says "shall," it nust be done?

A Yes.

Q And if it says "may," then it may or may not be done,
ri ght?

A Correct.

Q So all we have to do, as consuners, is we have to | ook at
your policies and procedures and see which says "shall"
and whi ch doesn't, and we will know what the policies and
procedures are regarding investigations, correct?

A Yes, and you are going to talk to nme about how it says
t hat you shall do an investigation, but that
I nvestigation-- the level of the investigation is not
defi ned.

Q Let nme understand this, sir.

You had-- you were the top fellow in charge of
| nvestigations in 2016 and 2017, right?

A Yes.

Q@ And what you just told us, basically that is how
| nvestigations were conducted during the tinme you were in
charge, that there could be ones that were sort of

253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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neither prelimnary nor admnistrative; "local" you
called them right?

What is your question?

This is how you ran your departnent, correct?

Let's face it, what you just said, you're speaking
for a position that you held at the tine, right?

You were the head of OPS?

Yes, | was.

So your view is that people can investigate sort of--

outside of the procedures. It's small. It's |ocal.
That's how the office was run during the tine you

were there?

The office wasn't run the way you're inplying whatsoever.

Any matter-- any allegation taken against a state
patrol enpl oyee was taken very seriously.

It was never nmade into sonething small and brushed
under the rug or anything like that, at |east not that
' m awar e of.

Vel | - -
Especially allegations of sexual abuse or sexual assault
or sexual harassnent.

| mean, that's ridiculous to think that we would
just not take a serious | ook at that.

Ckay. Well-- it's true, is it not, that because an 095

was i ssued to Lieutenant Nobach, that pretty nmuch ended
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t he opportunity to consider nore serious discipline
because of his union status?

A Yeah, there's a lot of union rules that interact with
that, but it also ended the behavior too, | mght point
out .

Q So you're agreeing with me? You agree, that's what it
di d?

A Right.

Once the 095 is issued by union rules, we couldn't
take any other formof discipline, but if you're
suggesting that that was a way to avoid having to take a
firmer position on this, | would say you're definitely
Wr ong.

Q Al right. You didn't do any investigation-- your office
didn't do any investigation of the breast-rubbing matter,
ri ght?

A On the sexual harassnent conplaint?

Q Yes.

A No.

Q And the only place you got your facts as to what happened
was from Johnny Al exander talking to you and telling you?

A Yes.

Q You didn't talk to-- your people didn't talk to any
W t nesses, right?

A Right.
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Q You don't really know who he interviewed-- as you sit
here today, you don't know who he interviewed and who he
didn't interview, right?

A  Yes.

Q You do?

A | don't know specifically who he interviewed, but |I know
he interviewed people and did his job.

Q Ckay. Cot it.

Now, al so, you understood from your conversation
with Captain Al exander that the facts were pretty nuch
uncontested, right?

A \Wiat facts?

Q On, neaning that Nobach admtted what he did, he admtted
t hat she canme up behind himand noved her breasts behind
hi s head, touching the back of his head?

A |I'mnot sure what he did--

MR MARLOW | amgoing to object.
That m scharacterizes Al exander's testinony.
THE COURT: | amgoing to sustain the
obj ecti on.
Rephrase the question.
MR. SHERI DAN:.  Sure.

Q (By M. Sheridan) Ckay. |It's true, is it not, that you
were told that-- you were told by Al exander that Brenda
Bi scay canme up behind Ji m Nobach, while he was seated at
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his desk, with Trooper Santhuff in the room and she
basi cal |y rubbed her breasts on the back of his head?

A  Yes.

Q ay. Fair enough.

And al so on the back of his head or his shoul ders,
right?

A Yeah, the general area, yes.

Q And it's true, is it not, that the way-- that in terns of
how you det erm ned what happened-- you didn't determ ne
what happened.

Captai n Al exander did and told you.

A I'msorry, could you repeat that one nore tine?

Q Sure.

You nmade no decision as to whether the events
actual ly occurred, correct?

A | believed that what occurred-- what he told ne occurred
occurred because |I believe that he's a very forthright,
honest i ndi vi dual .

Q You nean Captain Al exander?

A Yes.

Q Cot it.

Now, a prelimnary investigation is basically
designed to see, first, does the claiminvolve a
Washi ngton State Patrol enployee, right?

A  Yes.
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Q@ And second, if everything is true, does it |look Iike
there's a claim right?

A Sure.

Q GCkay. And so, for exanple, if somebody-- a civilian
rai sed a conplaint saying that they were arrested and the
handcuffs were too tight, that woul d be an exanpl e of
sonething that there would be no claimbecause that's
sort of the nature of being handcuffed?

A No, there's still a nethod of accountability for that,
still an investigation is done by the supervisor.

Q Oay. Al right. Let's take a break and | ook at Page
34, Line No. 12, Exhibit No. 221.

A | would stay away fromthat one, but nore-- how about the
exanpl e of "He put handcuffs on ne and they hurt"?

Q Fair enough.

A So that mght be a conplaint that we woul d receive that
we would look at initially and say, "Ckay. That's
consistent with our expectations because you were under
arrest. Unfortunately they do hurt, but that's a result
of being arrested.”

That's what we expect our enployees to do.

Q So that would be an exanple where the prelimnary
I nvestigation sort of reveals there's no case?

A No, your terns aren't correct, so | guess | amnot going
to agree with you on that one because we are not doing a
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1 prelimnary investigation on a use of force for

2 handcuffs. W are doing what's called a-- what we call a
3 FLUP (phonetic), which is what a fleet |oss-- |oss of

4 equi pnent, use of force pursuit file, basically, that we
5 create electronically.

6 That's reviewed by a district commander.

7 Eventually it's reviewed by ne after the supervisor
8 takes a ook at it.

91 Q OCkay. It's true also, is it not, sir, that in cases

10 where 095s are going to be issued, you folks don't really
11 get invol ved?

12 |A If an 095 is going to be issued?

13 | Q Yeah.

14 |A  Well, a district commander or a supervisor has the

15 ability to issue an 095 if they feel it's appropriate,

16 but there would be 095s that would be issued occasionally
17 as a result of an OPS adm nistration-- investigation.

18 | Q Ckay. Agreed.

19 If you do an investigation, then you woul d becone

20 I nvol ved even in the fact that-- at the conclusion of the
21 I nvestigation the person who alledgedly did the wong--
22 I f they got an 095, you folks would be |ooking at it,

23 ri ght?

24 | A Yes.

25 | Q But if soneone is issued an 095 and there has not been an
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| nvestigation, you would stay out of it?

A  Yes.

Q ay. And as a matter of fact, when an appointing
authority, like, in this case, Captain Al exander, issues
an 095, you are not going to overrule them because really
that's his territory and those are his people, right?

A Not necessarily.

Q ay.

A In a case like this where you have allegations of sexua
harassnent, again, if | felt that it needed to be
elevated, | would take that up with the assistant chief,
I f Captain Al exander and | couldn't agree.

Q Okay. But it's true, is it not, and tell me if I'm
wrong, you and Captain Al exander decided there wasn't
sexual harassnent?

A No. W knew there was sexual harassnent.

Q "Wwe" did?

A Yeah.

Q Tell us about it.

You knew t here was sexual harassnent, you and the
chief, Chief Al exander, right?

A  Yes.

Q Tell us, what did you think was sexual harassment?

A Captain Al exander |ooked into it.

Like | said, he did his investigation, he determ ned
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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>

O >» O >» O

that it was systemic within the whole aviation section,
that there were many people participating in that type of
behavi or.
Who?
| don't know all his enpl oyees.
But | guess you're assum ng that Captain Al exander
i nterviewed those fol ks to nake that determ nation,
right?

| mean, there's only 11 there, right?
| know that Captain Al exander did an investigation at the
| evel he felt was appropriate to cone to that concl usion.
And the concl usion was sexual harassnent?
It did occur.
Ckay.
| would agree with himon that.
Ckay. So your understanding of the facts is that there
was sexual harassment, and you say that you had the
authority to go higher if you can't get concurrence.

|f there's an entire section, the aviation section
in this case, that apparently has pervasive sexual
harassnent, why would you not want a thorough
I nvestigation to be done through your office where the
rul es apply?
This was nore a |l ack of |eadership, and | don't nmean to

of fend Li eut enant Nobach, but there was a culture that
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markrose
Highlight


© 00 N o o B~ W DN P

N N N N NN B B PR R PR R R
g A W N P O © 0 N O O M W N P+ O

RYAN SANTHUFF vs STATE OF WASHINGTON

Verbatim Record of Proceedings, Vol IV - September 10, 2020 Page 29
had mani fested within the aviation section where many
enpl oyees, including Trooper Santhuff, were participating
I n inappropriate behavior.

Q You got that Santhuff--

A No-- well, yeah, when we tal ked, you know, however many
years ago it was--

Q@ Yeah. So now you don't renenber anyone's nane except
Trooper Santhuff; is that right?

A | dealt with conplaints from Trooper Santhuff quite a
bit, so | do renenber his nane.

Q Sonowit's part of your testinony that he was part of
t he problem back in 2016, right, this sexual harassnent
problem right?

A That he had participated in those types of activities,
yes.

Q That's nowhere in your deposition or anything witten
down; woul d you agree?

A | have no idea.

Q Well, you never wote down anything about this being a
hostile work environnment with sexual harassnent that
apparently was pervasive and included Trooper Santhuff,
right?

A | didn't wite dowm nuch about this one at all because it
didn't come to nme for an OPS investigation.

Q Ckay. But-- I'mright, aml not, that if it's sexual
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harassnent, this is a major offense, "major"?
Yes.
So a maj or offense, you wouldn't let a captain just say,

“I"'mgoing to keep this in-house," when it's pervasive.
You woul d do sonething about it, right?
| woul dn't, but Captain Al exander did.
| thought you could overrule himor take it up to the
next level if it was an 0957
| could if | disagreed with his actions, but | agreed--
So you thought it was a good idea that in this pervasive
envi ronment of sexual harassnent, involving, for all we
know, all 11 people that work there, you thought it was a
good idea to just let the captain handle it and not even
devel op an official record, through interviews and
follow ng the investigative procedures that you would
fol | ow -
There was a record.

He dealt with the | eadership of Lieutenant Nobach,
t he 095.

It was clearly docunented there.

H s expectations were stated and the unit was--
participated in sexual harass nent training because it
was systemc within the unit.

And the way you knew it was systemic within the unit is

because that's what he told you?
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A  Yes.

Q@ ay. You have no personal know edge?

A No.

Q GCkay. And you're okay with a major-- you agree that
sexual harassnent is a major offense, right?

A Yes.

Q You have to say it so she can-- so it's audible.

A  Yes.

Q Thank you.

But it's your position, as you sit here today, that
even though it's a major offense, it was okay to deal
wth it sinply through 095s?

A The biggest violation out of this was the fact that there
was a |lack of |eadership in the unit preventing this from
happeni ng.

This type of behavi or was accepted, and Lieutenant
Nobach was responsi ble for that.

Li eut enant Nobach was counsel ed.

Captai n Al exander stated his expectations very
clearly in the 095 and said, "This will stop"-- don't
quote me. | don't know exactly what he said in the 095.
| haven't seen it for a while, but he put an i medi ate
stop to the behavior, and then he provided training to
the whole unit that addressed this problem

Wien you have a whole unit that is participating in
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1 this kind of behavior, and they're all accepting of this
2 behavi or, how do you hol d one person accountable for
3 t hose actions?

4 First of all, it was Lieutenant Nobach who was

5 sitting there when the other gal cane up behind himand
6 actually conmtted what | would call the sexua

7 harassnment. He was a recipient of it.

8 Al'l that being said, it was under his |eadership,

9 and he should have nade it stop i nmedi ately.

10 It should have never gotten to the point where it

11 Was.

12 |Q You're parroting what you were told by Al exander, right,

13 because you have no personal know edge of anythi ng?

14 |A | amgiving you ny personal opinion based on the

15 information that he provided to ne when he investigated

16 it at his level.

17 | Q So what do you think the worst event that happened in

18 that unit was, the worst event?

19 |A | don't know.

20 | Q You don't know, and you don't know if the worst event was

21 the breast-touching incident. There could have been

22 sonet hi ng worse, correct?

23 | A There coul d have been.

24 |Q And the only way to find that out would be to actually

25 I ntervi ew people that worked there, right?
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A  Yes.
Q@ And that was not done, right?
A Correct.
Q And that was fully-- with your full agreenent?
A Yes.
Q Ckay.
A Had we had a victimthat stepped forward, we woul d have
done sonet hing probably nore in-depth, | guess.
Q That's an interesting point.
“I'f I had a victimcome forward, | would have done
sonething nore," right?
How do you go about finding if there are other
victinms? What do you do?
You do an investigation, right?
And you interview the w tnesses--
MR MARLOW | will object.
If he could ask one question and all ow the w tness
to answer, then maybe--
THE COURT: One question at a tine.
MR. SHERI DAN. Sorry.
Q (By M. Sheridan) Isn't it true that the way you find
out if there are other victins, is you do an
I nvestigation, you follow the rules, you send in two
people at a tine, you record the statenents, and then you
make a decision as to what needs to be done to Lieutenant
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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Nobach, not before--

A If you're looking for additional victins, that would be
the way to go, yes, but in this case we didn't have
anybody who appeared to be victins.

Q How do you know t hat ?

A Because everybody was actively participating in this kind
of behavi or and | aughi ng about it.

Q How do you know t hat?

A Because that's what Captain Al exander told ne.

Q Right.

A  Yeah.

Q In 2016 you were a public official, correct, under the
whi st | ebl ower code?

A "A public official under the whistleblower code"?

Q Yes.

A I'mnot sure.

| know t hat whistl ebl ower conplaints were handl ed
t hrough our human resources division.

Q \Well, for whistleblower conplaints pertaining to, what,
retaliation, were handled through thenf

A Wuld be handl ed through HR, yes, human resources.

Q You held-- what was your job title gain, sir?

A | was commander of the office of professional standards.

Q GCkay. And you were identified as a public official,
ri ght?
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A

O > O >

| don't know.
| guess | considered nyself a public official the

mnute | becanme a trooper, but | don't know what your
definitionis, so | don't know
Vell, we tal ked about this during your deposition, didn't
we?
| don't renenber.
Ckay.
| bet you do.
Let's take a look at-- let's take a | ook at Exhibit
No. 113.

It mght be over there to your right, sir.

It would be a full book, Exhibit No. 113.

| will ook over here and see if | see it.

THE COURT: While you do that, there
have been additional people that have joined the Zoom
nmeet i ng.

| just want to instruct you that you are prohibited
fromrecording the proceedings in any way. W can only
have one official record.

You are al so prohibited fromtaking screenshots of
the screen that show the w tness.

Any violation of my order is basis for being held in
contenpt and sancti ons.

THE WTNESS: It |ooks like 113 is
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split between two books.
What page are you going to?
Q (By M. Sheridan) | think you can stick with that one
and we' || be okay.
A Ckay.
Q Sir, if you wll go to Page 166.
A | don't think ny page nunbers aren't nmatching yours.
Q Ckay. I'mgoing to take a | ook and see.
A | amlooking at a general order for the patrol.
s that what you're | ooking at?
Q Yeah, | need to get you to the chapter.
It is Chapter 8.
Fromthere we will go to 166.
A Sol'mstill in 113, right?
Q Yeah, 113.
Go to Chapter 8.
A | amstill on general orders in 113.
Q Flip about hal fway through.
You will see it is divided up by chapters.
There was a tine you were famliar with this book,
right?
A Yeah, nore famliar than | am now.
Q Ckay.
A So | don't have a 166.
Q Look for the chapters first, and you will see there's
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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Chapter 1, 2, 3, 4.
| can take it fromyou and help you, if need be.
A Ckay. There's no 166, but | think I'"mgetting close to
what you're | ooking at.
Are you |l ooking at the rules of conduct?
THE COURT: Captain Saunders, | saw
you | ooki ng over at the other screen.
There is a screen right behind you, if that's
easi er.
MR SHERI DAN: Thank you. That is

easli er.

THE W TNESS: What | have here in 113

isn't matching what you have.

Q (By M. Sheridan) | don't think you're in Chapter 8.

If you'll look at the screen, sir, it will nmake it a

| ot easi er.

This is Chapter 8 under "Rules of conduct,” and it
say, "Methods of submtting a whistleblowr conplaint,"”
okay.

If you look at Item1, one way is it could be
reported to the state auditor's office, and you
understood that, correct?

A Mnhm

Q That's a "yes"?

A  Yes.
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Q Thank you.
And then on No. 2, "The follow ng are methods for
reporting or submtting a whistleblower conplaint,” and
It says, "A, directly to the agency designee."
Vere you the agency designee, sir?
A No. That would have been Dr. Lastimado in hunman
r esour ces.
Q GCkay. So it says--
A "lLastinado."
Q It says the agency designee includes the deputy chief.
In 2016, who was the deputy chief?
A Randy Drake.
Q Randy Drake--
A I'msorry, he was assistant chief. There wasn't a deputy
chi ef.
Q ay. Al right.
And who was the conmander of the office of
prof essi onal standards?
A That was ne.
Q Oay. So this policy is the policy that was in place --
It's already been admtted -- in 20167
A Ckay.
Q@ So would you agree sir, that assumng that's right, you
were an agency desi gnee?
A It appears | was one of the designees, yes.
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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Q Al right. And you did-- basically from March on, you
had received the information about the report from
Trooper Sant huff regarding the breast-rubbing incident,
ri ght?

A Yes.

Q And you considered that to be or at the tine you
considered himto be the whistleblower, correct?

A | didn't give it nuch thought, but yes, |I would say he
was the whistlebl owner.

Q And he was a whistleblower, and you received the
conplaint, and in your mnd the behavi or of Lieutenant
Nobach was gross m smanagenent, right?

A  Yes.

Q ay. Al right.

A But it was already being addressed through HRD.

Q Well, you don't know that either, do you, sir?

A  Yes.

Q Soit's fair to say that you did nothing with this
information, in terns of reporting it to the state
auditor, right?

A No.

HRD did that, | said.

Q How do you know that they reported it?

A Because | talked to Captain Travis Mthesen, who oversees
Dr. Lastinmado in the human resources division, and
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confirmed that they did that.

Q So you actually ensured that the whistlebl ower conplaint
filed or stated by Trooper Santhuff, you ensured that it
got to where it was supposed to go?

A Yes.

Q And so you are sure that based on your conversation wth
Mat hesen, that his subordinate passed that conplaint on
to the state auditor?

A | was told he did.

Q Perfect. Thank you. Gay. And | gather then because
you had done your bit, you had no further-- you took no
further action regarding investigating or anything |ike
t hat ?

A | think we've already said that, yes.

Q ay. And it's true, is it not, that if Trooper Santhuff
was in a hostile environnent hinmself, that was not
sonet hi ng that your organization dealt with, right?

A No, it would be.

Q It would be?

A Yeah, if there was retaliation or a hostile work
environnment, that's sonething that we could potentially
I nvesti gate.

Q ay. Well, you became aware of such a conmplaint, right?

A  Yes.

Q Ckay. Wen was that?
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A | can't quote dates to you, but it was after the sexua
harassnent conpl ai nt.

Q ay. And you learned that Trooper Santhuff had
basically told, |I guess, Captain Al exander and ultimtely
the informati on canme to you, that he felt that Nobach was
retaliating against himfor having reported the
breast -rubbing incident, right?

A  Yes.

Q GCkay. Now, | amgoing to ask you, do you have Exhibit
No. 98 handy?

| will take a | ook here.

| think you probably have it, sir.
A  These?
Q No.

It would be one of these.

It would be a black one as well.

A It's 164-- 113, 164, 227, 245, 260, 261, and 113.

Q 113, yes-- well, | have-- | amgoing to take sone of
t hese back fromyou, sir, if | may, and perhaps | can
find them

A There is one back here that is 43 to 112--

Q There we go. Thank you.

Ckay. Do you have it in front of you, sir?

A  Yes.

Q Thisis a--
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MR SHERIDAN: This is admtted,
ri ght?
THE COURT: No.
MR. SHERIDAN. Ch, it's not. Ckay.

Q (By M. Sheridan) This is a docunent that Ryan Sant huff
wrote around October 20th and sent to your subordinate,
Bruce Maier; is it not?

A | don't know which page you're referring to yet.

Q 98. I'msorry.

A 987

Q Yes, please.

Ckay. It's a couple pages.

Just take a nonment to look at it.

A  Ckay.

Q And this docunent canme into your possession on Cctober
25th; did it not?

A Cctober 25th?

Q Yeah.

Do you have a recollection-- you have a recollection
of having read this docunent; do you not?

A  Yes.

Q Fair enough.

All right. Just so we can nail down when you got
it, | have a docunent here that |I think may refresh your
recol | ection.
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|"mgoing to have it marked and then show it to you
and just have you look at it, but don't say anything.
THE COURT: Is that a new exhibit?
MR SHERI DAN:  yeabh.
THE COURT: Does Defense have a copy
of it?
MR. SHERI DAN: yes.
THE COURT: So this would be 264.
MR. SHERI DAN. 264. Thank you.
| am going to hand the wi tness what's been nmarked
for identification as Exhibit No. 264.
(By M. Sheridan) What |'mdoing here is seeking to
refresh your recollection, so | want you to | ook at the
top header and then | ook at the docunent, and then |I'm
going to ask you the question whether or not this
refreshes your recollection as to when you received the
docunent.
So this canme to me from Bruce Maier on the 21st of
Cct ober .
Ckay.
2016.
Fai r enough.
Thanks very mnuch.
Let me take that back, and | wll just put that over

her e.
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21st, got it.
All right. And when you got this docunent, | gather
you read it?
A  Yes.
Q Al right. And did you direct a certain action be taken
as a result of this docunent?
A | believe we conpleted a prelimnary investigation.
Q And what was the subject matter of the investigation?
A Retaliation.
Q Ckay.
A Harassnent.
Q Is it fair to say that would have been in the October
timeframe?
A  Yes.
Q Ckay.
A | would hope so.
Q GCkay. And let ne check sonething real quick.
| would like, if you would, to take a |l ook at-- |et
me just see.
| amon the first page, and I'mat the top of-- I'm
at the top of the second paragraph.
A  Ckay.
Q And--
MR SHERIDAN: Ch, | should offer
this.
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Plaintiff offers Exhibit No. 98.
THE COURT: Any objection?
MR. MARLON This witness can't
aut henticate this docunent, Your Honor, so yes.
Obj ection; authentication.
THE COURT: | got confused between 264
and 98, whether he recognized it or not. Sorry.
Q (By M. Sheridan) | wll just clarify.
You recogni ze that nmeno from Trooper Santhuff, and
you read it, right?
A Yes, e-mail-- | don't knowif this is exactly the one,
but I'"massumng it is, so yes.
THE COURT: Al right. Exhibit No. 98
s adm tted.
MR SHERI DAN:  Thank you.
(Exhibit No. 98 admtted
into evidence.)
Q (By M. Sheridan) Now, let's look at the top-- the first
sentence of the second paragraph.
MR SHERI DAN: May it be published?
THE COURT: Yes.
MR. SHERI DAN.  Thank you.
Q (By M. Sheridan) Look at the first sentence of the
second paragraph.
A  Yes.
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Q

A

He wites, "At the beginning of our neeting on Cctober
3rd"-- and he's witing to Sergeant Maier, your

I nvestigator, right?

Ri ght.

He says, "At the beginning of our neeting on October 3rd,
you asked ne if | knew why we were having a neeting. |
told you | believed it was regarding the del etion of
e-mails to avoid a pending public disclosure request.

"You advised | was incorrect and the neeting was
about two issues filed in an IR by Captain Al exander."

It goes on fromthere.

You becane aware in this docunent that there was
al so a question of-- an allegation of deleting e-nmails to
avoid a public records disclosure, correct?
|"'msorry, | was still reading.

Coul d you ask nme one nore tinme?

Ch, sure.

It's true, is it not, that in reading this docunent,
you becanme aware that not only had Trooper Santhuff
conpl ai ned that he was being retaliated agai nst by
Nobach, but al so he conplained that there was a 2014
I ncident involving a King airplane that was not made
avai l able to the governor.

You understood that fromreading this, right?

No, | didn't see that as a conpl aint.
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He said he believed it was regarding the del etion of
the e-mails to avoid a public disclosure request.

That's not a conplaint. To ne that's sonething that
he believed they were neeting about, apparently.
Ckay. So when you read this about the e-mails-- you
understood the other two things needed investigating,
ri ght?
Yes.
Ckay. But it's your testinony that in reading this about
"I believed it was regarding the deletion of e-mails to

avoi d a pendi ng public disclosure request,"” you didn't
take that as a conplaint?

No.

Ckay. And now, if you would, turn over to the next page.

The top paragraph-- the top full paragraph begins,
"Al though not associated with the IR we al so discussed
further unethical and potentially crimnal behavior
regardi ng del etion of e-mail to avoid pending public
di scl osure requests, possible mayday requests.

"l explained an incident where Lieutenant Nobach
advised the pilots of a public disclosure request that
was com ng, and he said he needed us to del ete our
e-mails to prevent disclosure.

“Li eut enant Nobach instructed all the pilots to | og

into the e-mail accounts, delete our 'deleted folder and
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showed us how to access an e-mail recovery fol der and
del ete those al so.

"Trooper Noll also renmenbers the incident and
bel i eves the public disclosure request pertains to the
mayday protest"-- it goes on.

Sir, is it your testinony that after reading this,
you still didn't think it was a conplaint?

Vell, | don't know where in the tineline we investigated
this, but we did investigate this allegation.

| don't knowif it was before this letter, if it was
already in progress, or if it was initiated afterwards,
but - -

It's true that it wasn't investigated until 2017, right?
| don't know.

| would have to see the docunents, to be honest with
you.

Can you think of any business reason for delaying the

I nvestigation of this e-mail clain?

Any busi ness reason to delay it?

Yes, to not-- because-- | nean, there was an

| nvestigation regarding King air, there was an

I nvestigation regarding retaliation, but there was no

i nvestigation of this destruction of e-nmail issue at the
time.

' m aski ng whether you know whet her there was a
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busi ness reason for del ay.
Wl |, there's not enough information in the two
par agraphs that we have gone over for nme to investigate
it.
Isn't it though the responsibility of you and your
subordi nates, when you get sonething that is a conplaint,
that you are supposed to start a case |log and just give
it an IRR (sic.) and nake decisions fromthere?
An "I R "

Not necessarily.

We provide the information to the district conmander
or division conmander, in this case, and he nakes the
deci si on on whether he wants to nove forward with the
conpl ai nt..

"Whet her he wants"-- |I'msorry?

To nmove forward with the conpl aint.

And who was that?

That was Captain Al exander, | believe.

So this was given to Captain Al exander to nake a deci sion
as to whether it noved forward?

|''msure that Captain Al exander was aware of this letter,
but |-- again, tinmelines-- | can't recall tinelines back
that far to tell you the sequence of events.

Ckay. Wen the investigation was done in 2017, did you

become aware of whether or not sone of the w tnesses
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verified that these facts, as |'ve just summarized for
you, actually happened?
W weren't able to verify that it happened, | don't
bel i eve.

There were a ot of people we tried to get ahold of
t hat woul dn't respond back to us, so we--
Isn't it true that four or five people actually said it
happened?
| don't believe so.
kay. Wuld you agree with nme that-- let's say four or
five people actually said it happened.

That woul d be significant evidence that woul d wei gh
in favor of making a finding that sonething happened?
| can't tell you w thout going back and refreshing ny
menory about the particul ars.

There woul d be times where it nmay not be a violation
and there are tinmes when it definitely would be.
Ckay. Can you tell us, do you renenber reading all the
statements witten-- that were taken by your people?
No, | don't, as | sit here now, no.
Fai r enough.

Ckay. In this case, when the 2017 investigation
actual |y happened, and people were actually interviewed
and recorded and their statenents were transcribed, was

It Johnny Al exander that nmade the decision that there
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wasn't enough evi dence?

Let ne spare you the nmenory issue first and let ne
ask you:

WAs it his responsibility to make the decision?
Wl |, not necessarily.

There were a ot of conplaints that were nmade by
Sant huff that we investigated, and some of those rose to
the assistant chief, and | believe others were handl ed at
Captain Al exander's and ny level, and | can't renenber
whi ch went where, to be honest with you.

Ckay.

There were nmany.

Fai r enough.

| know that-- did | say "Chief Drake"?

Cheer Drake was the assistant chief at the tine.

He was aware of all of the conplaints that we
i nvesti gated, and even the ones that nyself and Captain
Al exander reached a decision on, he was informed of those
and agreed with our actions.

Ckay. And you know he agreed with your actions because
he told you?

Because he was very well infornmed by nyself and Captain
Al exander of all of this.

Ckay. | just want to get sonmething in the record from

your deposition.
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Let me just ask you this:
"You understood, did you not, that the behavior by a
supervisor to a direct-report fenmal e was gross

m smanagenent, " and you said, "Absolutely."
You agree with that?
Could you read it to nme one nore tine?
Yeah.
“You understood, did you not, that behavior by a
supervisor to a direct-report fermal e was gross

m smanagenent, " and you said, "Absolutely."
You agree with that?
Sur e.
THE COURT: Is this a good tine to
take our 15-m nute break?
MR. SHERI DAN:  yes.
THE COURT: All right. Menbers of the
Jury, we are going to take our 15-m nute recess.
COURT BAILIFF: Al rise.
THE COURT: We will resunme at 3:05.
(Recess 2:49 to 3:03 p.m)
THE COURT: Thank you. Please be
seat ed.
Anyt hing we need to address before we bring in the
jury?

MR. SHERI DAN: No, Your Honor.
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THE COURT: Ckay. The one thing I
realized too late is that | started reading the
Washi ngton Pattern Instructions on depositions, but it
was i npeachnent, so | should not have done that, but |
don't think there's anything that needs to be done.
MR BIGES: No objection, Your Honor.
| do have one issue though.

There's a witness that's going to cone on call ed
Paul Speckmaier after this witness, but so we don't have
to interrupt--

THE COURT: It is not going to happen
t oday probably, right?
MR BIGGS: Well, I don't know how
| ong we have | eft here.
MR. SHERI DAN.  Not nuch
THE COURT: Ckay.
MR, BIGGS: Gkay. But here is the
I ssue with Speckmaier: He has a lot of things to say
about Lieutenant Nobach, nost of which are excl uded by
motions in |imne.

| would like to nmake sure that the witness is
cautioned in advance that he can't tal k about other
things that aren't part of this case, |ike what others
t hi nk about the Iieutenant, history.

He | eft the departnent before this thing-- this case
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ever happened.

THE COURT: | rely on attorneys to
Instruct their wtnesses what the notions in Iimne are.

MR BIGES:  kay.

COURT BAILIFF. Al rise.

THE COURT: But let nme knowif | need
to do anyt hi ng.

MR BIGES:  Sure.

(Jury enters.)

THE COURT: Thank you. Pl ease be
Seat ed.

Menbers of the Jury, Mary told ne that sone of you
wer e wondering why | was giving the Zoominstructions.

We have a presunption in our state that our courts
are open to the public, and that is to make sure that we
are all accountable, and the public has a right to know
what's happening in the courts. That is just part of one
of the great things of our system

Ri ght now, given COVID 19 and the restrictions on
t he amount of people that we can have in the courtroon-
typically all of you would be seated over there, and
anybody could cone and watch the trial, but because we
need to make special arrangenents due to COVID 19 and the
soci al distancing, we have spread you out the way that we

have, which neans that we cannot have as many peopl e cone
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into the courtroom and we cannot have as many people in
the gallery.

In order to have a bal ance of safety and al so our
open court, which is a constitutional right, we have
created a Zoomlink simlar to what we did during jury
sel ection, so that anybody that wants to watch the
W tness testifying or hear the proceedi ngs can do so, so
that's the reason why we have the Zoom |ink goi ng.

All right. And | believe that there is a new person
t hat has been admtted into the Zoom neeting, and | just
want to instruct everybody that is watching the
proceedi ng via Zoomthat you are prohibited from
recording the proceeding. W only have one offici al
record.

You are al so prohibited fromtaking screenshots of
the witness or whatever you are able to see on the
screen.

A violation of ny order is basis for sanctions, and
you coul d be held in contenpt.

Thank you.

M. Sheridan?

MR. SHERI DAN: Yes. Thank you.
(By M. Sheridan) | just wanted to refresh your
recol | ecti on again on when | asked you about Exhi bit

No. 98, which was the e-mail sent from Ryan Santhuff to
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Det ective Sergeant Maier on Cctober 20th, 2016, and then
forwarded to you-- you told us it was forwarded to you on
the 21st, but | wonder, can you tell us what tine you
received it, what tinme in the day?

A It's marked, "7:02 a.m"

Q Wwell, ny apologies, that wasn't how | was supposed to go
about it, but we got it in. Thank you.

MR SHERI DAN: | have no further
guesti ons.

THE COURT: Al right. Any
qguestioning fromthe defense?

MR. MARLOW Yes, Your Honor. Thank
you.

CROSS- EXAM NATI ON
BY MR NMARLOW
Q ©ood afternoon, Captain Saunders.
How are you doi ng today?

A  (ood.

Q You are retired fromthe state patrol, correct?

A Yes.

Q Howlong did you spend with the state patrol, sir?

A Just short of 33 years.

Q And | wll apologize upfront for yelling at you, but |
have to make sure the jurors in the back can hear ne as
well, and | tend to-- ny voice goes down.
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And you've retired as the commander of the office of
prof essi onal standards, correct?
Yes.
Ckay. What was your understanding of the role of the
office of professional standards within the state patrol ?
What did it do?
Wiat did | do specifically as a conmander?
What did the office of professional standards, the
section you oversaw, what was its purpose within the
state patrol ?
So ny role as the commander was to oversee the
adm ni strative investigations and to ensure that there
was equity in the investigations and in discipline that
was issued or not issued, and then I-- | had two
| i eutenants at the tine that worked for nme that had
direct oversight of the investigations with the
| nvesti gators.

Al we enpl oyed were sergeants to do the
I nvesti gations.

At the tinme, at |east when this e-mail cane to nme in
Cct ober, we had two |ieutenants.

| was later to reduced to one |ieutenant.
Ckay. And with regard to the role of OPS within
Washi ngton State Patrol, what did OPS do within

Washi ngton State Patrol? Wat was its function?
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A

To investigate allegations nmade agai nst state patrol
enpl oyees.
Thank you.

And you were also what's been referred to as the

standards officer, correct?

Yes.

Now, there's sone confusion about where you had what was
referred to as concurrence authority and where you
didn't.

Can you tell us-- just explain what concurrence
authority is and then tell us where you had it and where
you didn't?
| had concurrence authority on any issue, really, that
was brought to ny attention by a district or division
conmander, whether it was investigated by us or not.

As the standards officer, | was a subject matter
expert regarding discipline wthin the agency and
enpl oyee investigations, so when we tal k about what |
did, there's alot-- there's a |ot bigger unbrella than
what we just tal ked about here today.

As a standards officer, commanders would come to ne
and talk to me about the allegations nade against their
enpl oyees and say, "Wat have we done in the past?
What ' s consistent with how we've handl ed these types of

situations?"
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That was a pretty good neasuring tool nost of the
time.

There were tinmes when it was said, "Wiat we did in
t he past wasn't good, we need to change our ways,"
because t hings have changed-- have evolved in society,
but we would always sit down and tal k about the
al l egations that were nade and then determ ne which way
to go with that, whether it be to a formal OPS
I nvestigation, whether it would be an OPS adm nistrative
| nvestigation that would be handled by the district or
the division, or whether they would handle it at the
| ocal level wthin their district or division.

Understand, they're the ones that ran their area, so
a district commander of the Seattle area, he oversaw |
don't know how many enpl oyees, but he oversaw all the
activities that occurred within that-- well, it was
District 2 for us in the Seattle area.

| was an advisor to themin that regards, but a
concurrence officer when it cane to how to proceed.

| f they brought an allegation to ne and we tal ked
about it, and they said, "I want to handle it at ny

|l evel ," and | said, "No," that's when we would el evate it
to the assistant chief for decision.
And did that sort of elevation ever occur?

Did you ever experience that sort of disagreenent--
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would it be a fell ow captain?
Yes.
So did you ever experience that sort of disagreenent with
a fellow captain?
Yes.
What happened? Tell us about that story.
There was an all egati on nmade agai nst an enpl oyee.

Do you want ne to give not specifics about the
I nvesti gati on- -
You probably shouldn't give specifics about that
I nvestigati on.

Just tell us about the process of what happened when
you had a di sagreenent.
So at the end of an investigation, the appointing
authority, the captain, makes a deci si on whet her he
believes that the allegations were found to be true, and
based on that, he does what's called an admnistrative
i nsight, and he lists everything that-- all the
al l egations that occurred, details about the
I nvestigation, and then a final finding on whether they
bel i eve discipline should be issued or not.

They bring that to ne, we talk about it, and if
we're in agreement with where that's going, then we
proceed with that plan.

If we're not in agreenent, then we take that to the
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assi stant chief who nakes a decision, and overrides both
of our decisions, potentially.

Ckay. So would then one of the appointed authorities or
one of the district captains, would they be able to
sinply come to you and discuss this with you and di sagree
with you and just say, "I will just do it ny way"?

No.

That coul d not happen?

No.

There were peers to ne, but the OPS conmander had
sone uni que positional authority, | guess, because
ultimately if I went to an assistant chief and said,
"This isn't consistent with what we've done and the way
we should do things,"” that's when | would ask the ACto
step in, the assistant chief.

If they agreed with me, then they would intervene.

If not, they certainly had the option of going with
the district commander, but because | had maybe a broader
knowl edge of the disciplinary standards in the agency,
usual ly they agreed with ny position and things were
changed, and that happened on occasion for different
| ssues.

So it's that institutional know edge you have throughout
the state patrol as the commander of OPS that grants you

that additional sort of gravitas or authority?
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A

Q

Right, and we investigated or reviewed, | should say, all
uses of force, all pursuits statewi de, any kind of damage
to equi pnent, |oss of equipnent.

That's what the FLUP | tal ked about earlier, fleet
| oss or damage to equi pnent, use of force, pursuits--
have | got that right?

So those things were all reviewed by our office, by
either nyself or lieutenants-- actually, both the
| i eutenants and nysel f.

The lieutenants reviewed it first. |f they
approved, then it would cone to nme, and | would review
all of them

Wien we are talking "pursuits,” the agency had, on
average, probably 1,200 to 1,700 pursuits a year, so |
woul d | ook at every single one of those.
| see.

Now, did you have, in your opinion, concurrence
authority over the Nobach-Bi scay incident?
Yes.
You di d?
If | didn't agree with what Captain Al exander was
proposing, then I would have taken that to the assistant
chief and we woul d have done things, nore than |ikely,

differently.
Ckay. That kind of |leads into ny next question.
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Did you agree with the issuance of the 095 in
relation to the circunstances in that initial Nobach and
Bi scay incident?

Yes.

And why was that?

There are different personalities in the patrol,
therefore different types of |eadership.

Captai n Al exander's | eadership was one of the best
in the agency. W're tal king about a guy who | abored
over these types of issues.

He didn't talk to ne about it once--

MR. SHERI DAN:  Your Honor, objection,
404(a) .

THE COURT: Overrul ed.

MR. MARLOW Thank you, Your Honor.

You go ahead.

THE WTNESS: He woul d cone back to ne
many, many tines and say, "But | got this. Are you sure
we' re okay?"

He | abored over these things, not just this issue,
but every issue he brought to OPS.

He was the nost-- he's very conpassionate, very
kind. He really cares about his enpl oyees--

MR. SHERI DAN. Sane obj ection, Your
Honor .
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THE COURT: Overrul ed.

THE WTNESS: The reason | say this is

because when he cones to ne and we tal k about these
things, | know that he has | ooked into themvery
t hor oughl y.

| realize that this-- what we did was based on

conversations between he and |, but it's because of that

rel ati onship we had, that trust that we had, and ny
know edge of how he handl ed things, that | was very
confortable in the way he proceeded.

Now, there were other district conmanders or

di vi si on commanders that | wouldn't have necessarily done

that wth.
| m ght have asked nore of them but Captain
Al exander was one of the best, which is why he's an
assi stant chief right now, to be honest with you.
Q (By M. Marlow) Could well be.
Now, you indicated that-- you used the termin
questi oni ng by opposi ng counsel, "sexual harassnent,"”
t hat the Nobach and Bi scay incident was sexual
har assnent .
Do you recogni ze "sexual harassnment” as a term of
art?
A  Yes.
Q GCkay. And do you know whet her or not then Captain and
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now Assi stant Chief Al exander viewed it as sexual
harassnent after speaking to the people involved?
|'msorry, did he view it as sexual--

Did he viewit as an incident of sexual harassnent after
speaking to the people involved, if you know?

| wouldn't say he considered it harassnment because,
again, no offense to Lieutenant Nobach, but there was a
mutual -- a relationship where there was banter back and
forth, so when we tal ked about victins, | don't want to
say that there weren't any victins, maybe there was
sonebody, |ike Ryan, who absolutely didn't agree with it,
but there was nobody who cane forward, nobody we
identified as a victim

Many people were participating in this activity, and
they were all consensually doing so, and nobody was
conpl ai ni ng about it.

That's a systemic problemw thin a division that
needs to be corrected, and you don't do that by taking
one guy and investigating himfor sexual harassnent.
It's a | eadership issue.

You correct the |eadership and you restate your
expectations of the work unit.

You say what's acceptable and what's not.

You set the standards, and you hold them account abl e

toit.

253.627.6401 o) scheduling@byersanderson.com


markrose
Highlight

markrose
Highlight


© 00 N o o B~ W DN P

N N N N NN B B PR R PR R R
g A W N P O © 0 N O O M W N P+ O

RYAN SANTHUFF vs STATE OF WASHINGTON
Verbatim Record of Proceedings, Vol IV - September 10, 2020 Page 66

After this was acconplished, there were no nore
| ssues, at least that cane to ny attention within that
unit. It stopped.
Ckay. And would that reason you just gave us be part of
t he reasons why then that the 095 issued to Lieutenant
Nobach focused on a | ack of | eadership?
Yes.
Now, there was sone di scussion as to whether you were a
public official under the whistleblower Iaw, and | think
you on the stand | earned you actually were?
Apparently | was.
Congrat ul ati ons.

That was a while ago, so you can't do it anynore.
Yeah.
Ckay. Are you famliar wth the statutory definitions of
"whi st | ebl ower"?
You know, |'ve becone nore famliar wth it now because
of the job that I'mworking at now, but at the tine, |
didn't pay nuch attention to the whistleblower statute
because everything that | had that was whistl ebl ower went
right to HRD

Dr. Lastimado was our expert on that, and he was the

one that handl ed those.

| knew that when they went to him they were being

taken care of, and | didn't deal with the whistl ebl ower
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| ssues beyond that.
Q And Dr. Lastinmado--
A  Yes.
Q Dr. Lastimado reported to Captain Mat hesen, correct?
A Yes.
Q GCkay. And so Captain Mathesen would probably be nore
famliar with the statutory definition of "whistlebl ower™”
t han you woul d?
A  Yeah.
He's not in HRD anynore, but |'m sure he woul d be.
Q GCkay. So when you referred to M. Santhuff as a
whi st | ebl ower, were you using that as a termof art?
On your direct testinony, you indicated that he was
a whi st | ebl ower.
A Wuld | use that term- what?
Q Wre you using it as a termof art?
Were you saying he statutorily net the definition of
whi st | ebl ower ?
I s that what you were trying to say about
M. Santhuff or were you using it as a shorthand--
A I'mnot sure | understand the question, but he would have
been consi dered a whistl ebl ower by ne.
Q ay.
A Based on what little | knew at the time of it.
Q GCkay. Wuld it surprise you that Captain--
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MR SHERI DAN. (Cbj ection to whatever--
it's hearsay, whatever is about to be said.
THE COURT: Well, let's wait to see
what the question is.
MR SHERI DAN: Ckay. | know when they
start that way, that's where they're going.
THE COURT: Don't answer the question
until | have rul ed.
THE W TNESS: Ckay.
Q (By M. Marlow) GCkay. Wuld it surprise you to know
t hat Captain Mat hesen woul d di sagree wth your
assessnent ?
MR. SHERI DAN:  Obj ection; hearsay.
THE COURT: That's not hearsay.
MR. SHERI DAN. Well, he's saying that
Mat hesen said this. That's hearsay.
MR MARLOW | am actually not saying
t hat, nunber one. Nunmber two, it's testinony--
THE COURT: Overrul ed.
Q (By M. Marlow) Wuld it surprise you to know that
Captai n Mat hesen di sagreed with your assessnent?
A No, and especially not at the tinme because | had not a
| ot of know edge about the whistlebl ower programto begin
Wi t h.
Q Ckay. Wen an issue would conme to the office of
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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prof essi onal standards for a determ nation whether you
were going to keep it within the office of professional
standards or whether you were going to let it go out to
the district or be handled in sone other way, did you
have di scussions wth other people about whether-- how

you handed those matters?

Yes.

Just a real quick, how we handl ed things:

| had 12, 13 people in nmy office, admnistrative
staff and investigators, lieutenants, and nyself.

Any tinme we had a conplaint-- nost of the tinmes we
had a conplaint, we would do what we called a roundtabl e.

Everybody woul d cone back to one table, we would
tal k about the allegations, we would | ook at the
i nformation that was provided to us by the district or
di vision, and we woul d nmake a deci sion on how to advi se
t hat conmander on what to do with it next, so whether to
nove forward with a formal investigation, whether to do
an investigation at their level, so we wuld have those
t ypes of conversati ons.

The way we categorized an investigation was based on

a matrix that exists within the contract, the union

contract.
W had a level one, two, and three-- let me get this
right.
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com



© 00 N o o B~ W DN P

N N N N NN B B PR R PR R R
g A W N P O © 0 N O O M W N P+ O

RYAN SANTHUFF vs STATE OF WASHINGTON
Verbatim Record of Proceedings, Vol IV - September 10, 2020 Page 70

O » O >» O

W had three different |evels, and depending on the
severity, how many tinmes they had had those types of
conplaints, would dictate how it would be el evated.

W woul d categorize that conplaint, and how it was
categori zed woul d al so contribute to whether we
I nvestigated it or whether it went back into the field.

The mnor investigations went to the field nost of
the tine.

W had m nor, major, and noderate.

Mbst of the mi nor and noderate went back out to the
field. That was the mpjority of what we investigated.

W woul d investigate sone noderates and all the
maj or s.
Ckay. And those mnor, major, mddle--
Moder at e.
Moderate, was the matrix you mentioned?
Yes.
Ckay. Now, we've heard sone testinony regarding
sonething called a prelimnary investigation.

What is that?

A prelimnary investigation was conducted when you didn't
have enough information to make a deci sion one way or
anot her on whether an investigation should actually take
pl ace.

There were oftentimes when we couldn't maybe-- an
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allegation cane in and we didn't even know if the trooper
was wor ki ng that shift.

There coul d have been different things that we
weren't able to confirmon the initial |ook at that, and
we woul d have to go back and dig up a little nore
information to determ ne whether we had enough to nove
forward with a formal investigation or not investigate it
at all.
| see.

W would do a prelim and that was all with the union's
consent .

W were very locked in with the union.

Most of what we did, we-- | tal ked back and forth
wth the union vice president, in nost cases, and
sonetines union reps, and we were bound by the contract
to do things a certain way.
| under st and.

Wuld it be possible then for a prelimnary
I nvestigation to becone a-- what's the next-- what's-- a
formal investigation?

So once a prelimnary investigation was conpl eted, and
t hat was done through the union rep, with the accused,
when that information canme back to us, we would make a
decision with the appointing authority on whether to nove

forward with a formal investigation or not.
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Q | see.

And the formal investigation would be what
M. Sheridan was speaki ng about where the two peopl e do
the interviews, and the interviewis recorded and
transcri bed, that's the formal investigation?

A R ght, whether it was done by OPS or by the district or
di vision that was responsible for that enployee, but that
woul d be a formal investigation.

Q | see. Thank you.

Let's tal k about sone of the investigations that
were related or touched upon in this case, and let ne
know whet her you're famliar with them

The initial incident we've spoken about is what |
refer to as the Nobach-Biscay incident. Qpposing Counsel
refers to it as the breast-rubbing incident.

Did you do an investigation of that?

A No.

Q Were you-- as the concurrence authority, were you
confortable with the way that matter was investigated?

A Absolutely.

Q Were you confortable with the way that matter was dealt
wth, the 095 to each individual?

A Yes.

Q Are you aware of sonething referred to as the King air
I nci dent, the depriving the governor of a flight?
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A

> O >» O >» O

O » O »

A

Yes.
How di d you becone aware of that?
It was a conplaint made by Trooper Santhuff.
Was that conplaint by Trooper Santhuff investigated?
Yes.
Can you tell us about how that was investigated?
No.

| can't renenber if we did a prelimor if we did a
formal investigation, to be honest with you, but | know
that we investigated it.
And was that investigation-- how did that investigation
turn out?
There was-- we couldn't show that it happened or didn't
happen.

There was no nerit to the conplaint.
No nmerit to the conplaint?

There has been sone di scussion about e-mail
destruction, destruction of e-mail.

Are you famliar with that--
Yes.
And how did that conplaint cone to OPS?
Through Trooper Sant huff.
Trooper Sant huff?

Was that investigated?

Yes.
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Q@ And can you tell ne how that investigation turned out?

A It was unfounded.

Q That was unfounded?

Now, was the Washington State Patrol the only agency
I nvol ved in that particular incident?

A Oh, boy, no.

Because it dealt with an allegation regarding the
destruction of public records, we had sonebody el se
I nvol ved.

| can't-- which agency was it? W weren't the only
ones invol ved.

| amnot going to be able to renenber what agency it
was that we referred it to.

Q Ckay. But, again, as the concurrence authority, were you
happy wth the way that incident was dealt with?

A Yes.

Q@ And you said it was unfounded?

A It was unfounded, but | have to add that there were
people that we tried to get ahold of, sone that Trooper
Sant huff recomended we talk to, and we couldn't get
ahol d of them

They wouldn't talk to us or they wouldn't return our
phone calls, so that was a bit frustrating as well
because we have all egations and we are doing the best we
can to investigate it, and people aren't cooperating with
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us, so that was a bit chall enging.

Ckay. Did you becone aware of Trooper Santhuff's

al | egations regarding retaliation?

Yes.

And was that investigated by your office?

Yes. And | can't renenber the specifics, other than |
know there was an all egation that he wasn't provided

| ogbooks, flight |ogbooks, or sonething |ike that.

That was the one thing that stuck out in ny m nd.

| can't renenber what the other details of the
retaliation were.

As a result of the investigation, do you know what the
results of that investigation were?

It was unfounded.

Unf ounded?

And as the concurrence authority, were you satisfied
with the manner of that investigation and the closing as
unf ounded?

Yes.
You al so nentioned that Trooper Santhuff nade nmany
conpl ai nts.

Wre there conplaints beyond what |'ve outlined
her e?

Not that | can recall.

| nmean, those three were investigated by us.
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1 The sexual harassment was dealt wth.
2 | don't renenber if there were others or not.
3 These all happened in a relatively short tinme and
4 probably in a two-year tinespan, if | remenber right, so
5 It felt like we were hearing these types of allegations a
6 | ot, so that may be why | refer to "many tines."
7 | Q Do you recall whether Trooper Santhuff nmade a conpl ai nt
8 agai nst then Captain Al exander, for the manner of
9 I nvesti gati on he conducted?
10 |A Yes, | do renenber sonething about that, and it was
11 | nvesti gat ed.
12 The assistant chief nade a decision on that, and it
13 was unfounded.
14 | Q It was unfounded as wel|?
15 | A Wien we have an allegation nade against a district or
16 di vi sion conmander, it's investigated by a |ieutenant,
17 not by one of our sergeants, and it's elevated to one of
18 ny | eads in ny agency.
19 | Q | see.
20 A O in ny division.
21 | Q Do you know whet her or not conplaints of various types
22 can be nmade anonynously?
23 | A Yes, they can.
24 | Q They can?
25 | A Yes.
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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Q In your experience what m ght be the benefit of making an
anonynous conpl aint versus putting your nanme on
sonet hi ng?
A There are people that fear retaliation fromlaw
enf or cenent.
Maybe they just don't want to get involved.
Maybe it's a tinme issue.
Maybe-- | can think of a lot of different reasons, |
guess, why sonebody woul d want to be anonynous in a
conpl aint, but we investigated those as well, whenever we
coul d.
Q And the conplaints that Trooper Santhuff brought forward,
t hose were not anonynous?
A No.
MR. MARLOWN No further questions,
Your Honor.
THE COURT: M. Sheridan?
MR, SHERI DAN:  Yes.
REDI RECT EXAM NATI ON
BY MR SHERI DAN
Q Ckay. So you said that you would investigate all major--
A OPS investigated nost of the nmmjor.
| think in my three years there, there may have been
one or two that we didn't investigate.
Q GCkay. And you said, when we tal ked, that you understood
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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t he breast-rubbing thing to be sexual harassnent, and you
haven't changed your testinony in that regard, correct?
No. | think that's the nost general termyou could use
to describe that.
Ckay. And it's true, is it not, that a district or
di vi si on commander still had the latitude to issue
certain levels of discipline outside the admnistrative
| nvesti gative process?
Yes. They could do up to a witten reprimand.
Ckay. And an 095 is lower than that, right?
Yes.
MR SHERI DAN.  Not hing further.
THE COURT: Any foll ow up?
MR MARLOW Not hing further, Your
Honor. Thank you.
THE COURT: Menbers of the Jury, do
you have any questions?
Al right. If you could please just give the--
anybody el se?
(Pause in the proceedings.)
THE COURT: Al right. Captain
Saunders, did Captain Al exander tell you he did not
believe there was any sexual harassnent because the
behavi or was consensual and/or no one was offended?

Let me know if you need nme to repeat that.
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THE WTNESS: Could you read it one
nore tinme? | apol ogize.

THE COURT: Did Captain Al exander tell
you he did not believe there was sexual harassnent
because the behavi or was consensual and/or no one was
of f ended?

THE WTNESS: No. | think we al ways
called it sexual harassnent when we were tal king about
it.

| mean, when you | ook at the definition of "sexual
harassnent," it probably doesn't fit because it was
consensual, so ingrained, | guess, in the culture out
there, but we called it sexual harassnent when we tal ked
about it.

THE COURT: Did you tell Captain
Al exander you believed, as you have testified, that
sexual harassnent was systemc in the aviation unit?

THE W TNESS: Yes.

It was obvi ous, when he conducted his investigation,
that there were many people that were participating, that
It was consensual, that nobody was conpl ai ni ng, that
there weren't any specific victins.

It was just a behavior that was allowed to exist out
there, and it needed to be stopped.

For that, Ryan shoul d be thanked.
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| nmean, it needed to be stopped.

A district and division conmander wants to hear
those types of things. They want to know about that
because they're responsible, and if that kind of behavior
I's occurring and sonething terrible happens, they're held
accountable for that.

THE COURT: Counsel, | amgoing to
re-wite the third question, and then I'Il tell it to
you.

ALL: Thank you.

THE COURT: Actually, | will just ask

Do you believe that the breast-rubbing incident
reflects gross m snanagenent ?
THE WTNESS: | don't know how | can't
agree with that.
Yes.
When t hings have gotten to the point where sonebody
Is confortable behaving that way in front of other people
and-- yes.
THE COURT: All right. Any follow up
guesti ons based on those questions al one?
MR. SHERI DAN:  No, Your Honor.
THE COURT: Defense?
MR MARLOW No, Your Honor.
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THE COURT: May this wi tness be
excused?
MR. SHERI DAN:  Yes, Your Honor.
MR MARLOWN No objection, Your Honor.
THE COURT: You are excused, Captain
Saunders. Thank you for being here today.
Do you have your next W tness?
MR SHERI DAN: Yes, sir.
Plaintiff calls Paul Speckmaier.
THE COURT: Al right.
11111
PAUL SPECKMAI ER, havi ng been first duly sworn
by Judge Rajul, testified as
foll ows:
THE COURT: Pl ease be seat ed.
I f you could pl ease renove your face covering so
that the jury can watch your face as you testify.
M. Sheridan?
MR SHERI DAN:  Thanks, Your Honor.
DI RECT EXAM NATI ON
BY MR SHERI DAN
Q (Good afternoon.
A  CGood afternoon.
Q Please state your full nanme for the record?
A  Paul Speckmaier.
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Q Al right. M. Speckmaier, are you enployed currently?
A No. I|I'mretired.

Q Tell us, with whomwere you enpl oyed?

A | was enployed with the United States Arny for 20 years
and wth the Washington State Patrol for 25 years.

Q Al right. And what did you do at the state patrol?

A | was a trooper and on the road for a few years, and then
| was a trooper pilot for about 20 years.

Q Al right. And when you were a trooper pilot, could you
tell us, were you ever under the supervision of
Li eut enant Nobach?

A Yes, | was.

Q And when was that?

A | don't know the dates, but I know | was in the section
prior to himarriving, and I watched hi mnove up through
the ranks as a trooper, a sergeant, and then |lieutenant.

Q Al right. Back in about May 18th, 2017, were you
I ntervi ewed by Washington State Patrol investigators?

A | believe it was that tine.

| do renenber an interview with themthough.
| was retired at the tine.

Q Al right. |1 amgoing to show you Exhi bit No. 185, and
we have to search a bit for it.

If you look at the front of your books, they wll
have the range for you.
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It's 185.
There is al so two books-- one book behind you.
A Ckay. This one | see it nunbers up to 112.
' massum ng we are | ooking for a different book
t hen?
Q Yes.
A Ckay. | see a book right back here, and--
Q GCkay. |If you'll turn to 185.
Just tell nme if you recognize this as the statenent
that you gave to the investigators on or about My 18t h,
2017.
A Yes, thisis the interview ! recall
Q Al right. And I'mgoing to ask you whet her you were--
did you understand what you were being interviewed about?
A  Yes.
Q Can you tell us?
A It was-- they were investigating e-nail del etions by
Li eut enant Nobach, avi ation section.
Q Al right. And did you provide evidence?
A Yes, | did.
Q A right. And--
A Verbal evidence.
Q And is this docunent a product of that investigation?
A Yes, it is.
Q GCkay. Now, we're not going to offer it into evidence,
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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but we are going to tal k about what you said, okay?
A  Ckay.
Q And then if you need to have nme refresh your
recollection, we wll do that.

MR SHERI DAN:  Unl ess Counsel would
like it admtted.

MR BIGGS: Your Honor, there is a
notion in limne on that exact act that Counsel just
engaged in.

No, this is not an adm ssible docunent, and he
should not be inviting me to do so in front of the jury.
THE COURT: | expect Counsel to conply
wth ny pretrial orders.
MR SHERI DAN. O course, Your Honor.
THE COURT: | haven't had a chance to
| ook at the entire docunent, so I'mnot really sure, but
you know what mny orders are.
MR. SHERI DAN.  Sure.
Q (By M. Sheridan) We will be using it to refresh your
recol | ection.
A  Ckay.
Q First of all, do you recall who interviewed you?
A No. | would have to | ook at the names on the--
Q Wiy don't you look at the first paragraph and just, when
you're done |looking, tell nme if it refreshed your
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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recol | ection.

A Yes, it does.

Q Al right. Can you tell us, who was the person that
i ntervienwed you?

A There was a Lieutenant Tyler Drake, and then there was
Det ective Sergeant Ethan Wncoop (phonetic) and Sergeant
Metfeller (phonetic).

Q Al right. Gkay. And did you talk to-- did you tell
t hem about your relationship with Lieutenant Nobach?

A Yes, | did.

Q Al right. And can you tell us, what did you tell them
about your know edge about the e-mail deletion issue?

A  Wll, I told themthat | was upstairs in the pilot's
ready roomat the conputer, and | believe | was the only
one in the office there at the tine.

| don't recall what | was doing on the conputer, but
| renenber Lieutenant Nobach entering the room and
standi ng behind nme and telling nme that | needed to delete
e-mails out of my-- the State account.

Q And did he tell you why?

A | don't recall, no.

| don't believe he did tell ne.

Q Ddhetell you what e-nmails he wanted del eted?

A | believe it was all of them

Q GCkay. And did he tell you howto go about it?
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A Yes, he did.
He showed ne how to do it.
Q@ And do you have any recollection of what it was you were
del eti ng?
A  Wll, I don't-- you nean in terns of specific e-mails?
Q No, like accounts.
A  Oh, just all e-mails that were the State-related e-mails
that were in ny account.
Q GCkay. And did he tell you howto-- did he talk to you
about deleting any other files?
A | don't recall, no.
Just e-mails is what | renmenber.
Q Al right. Dd he tell you whether or not it was
| nportant to do it soon?
A He didn't need to tell nme. It was pretty obvious that
this was going to be done now and there was urgency--
MR BIGGS: (Objection, Your Honor.
This witness is testifying about sonebody el se's state of
m nd.
THE COURT: Overrul ed.
Q (By M. Sheridan) So did he cone to you at all about any
Public Records Act disclosures?
A No.
Q GCkay. And how long did you stand together, in terns of
doi ng-- acconplishing the e-mail deletion?
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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A

| don't renenber how long it took.
It took a few m nutes at |east.
Did he | ook-- did he watch you do it?
He was wat chi ng, yes.
He was standing over ny left shoul der watching nme

del ete them and then explaining to ne how to delete them
not only fromthe "del eted" account or whatever you want
to-- tab or whatever, but he also explained howto go
into what was called "recovery node" and how to delete
t hem out of there.
Ckay. And why did you listen to hinf Wy did you do it?
He's my boss, and | know not to question himor go
agai nst what he's telling nme to do.
Ckay. Can you tell us, did you tell the investigators
anyt hi ng about what Lieutenant Nobach had said he would
do when he becane a |ieutenant?

MR BIGGS: (Objection, please. This
Is wholly irrelevant, and it's obviously hearsay.

THE COURT: Well, it's an adm ssion by
party opponent.

MR BIGSES: If it's the right kind of
st at ement .

THE COURT: But | amjust wondering if
we-- based on the notion in limne, if it goes to that or

not .
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MR SHERIDAN. | amlimting it to
what was said to the investigator.

THE COURT: Menbers of the Jury, let's
take a couple of mnutes, and we'll be back.

COURT BAILIFF: Please rise for the
jury.

(Jury exits.)

THE COURT: Thank you. Pl ease be
seat ed.

So | don't know if-- what he said he wanted to do
afterwards, but | just want to nake sure that you are
aware that | have precluded any kind of other bad
I ncidents or any other bad traits or character of
Li eut enant Nobach.

You are restricted to only testify about the-- and |
don't know how much of this you know, but the e-mails,
whi ch apparently you do know about, the breast-rubbing
I nci dent that has been referred to, and the King air
I nstance, but nothing el se.

MR. SHERI DAN:  Your Honor, | can nake
an of fer of proof.

THE COURT: (Go ahead.

MR. SHERIDAN. Do you have it in front
of you, the exhibit?

THE COURT: Yes.
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MR. SHERIDAN. |If you | ook at page--
let me find it--
THE COURT: Is that clear?
MR BIGES:  Yes, Your Honor.
THE COURT: No personal opinions about
of what you think of him of Lieutenant Nobach.
MR. SHERIDAN. So this is sinply what
he told the investigators.
THE COURT: \Which page?
MR. SHERIDAN. And it's Page 3, and
it's Line No. 9.
THE COURT: Line 9?
MR. SHERI DAN:. Yeah
He said-- he told-- Lieutenant Nobach said, "I can't
wait until I'"'mrunning this place because I'mgoing to
crush people,” which is consistent with other testinony
that we've already received about how he can make peopl e
fail their flight by speeding things up, soit's a
statenent he nade to an investigator, so that neans that
the State was on notice that this was another thing that
he had done in eval uating--
THE COURT: That's not the issue
t hough.
MR, BIGGS: No, Your Honor, this
happened years, years earlier, before he was a sergeant,
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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before he was a |ieutenant.

It's clearly to go to his character.

That's the only reason for putting this in, and it's
not adm ssi bl e- -

UNI DENTI FI ED SPEAKER: | di sagr ee,
Your Honor.

THE COURT: | appreciate that you
di sagree, but | just want to hear fromthe | awers.

Tell me why this is not a violation of the notion in
limne-- not a violation, but why is this not character
evi dence?

MR. SHERI DAN: Because we've al ready- -
remenber that the issue really, for the jury, is who are
you going to believe, that he is the type of person who
woul d actually retaliate against a person for getting
him- for tal king about the sexual harassnent, is he
inclined to do that behavior?

We already got the testinony in that he is the type
of person who believes that he can-- he can bury anot her
pil ot by speedi ng up, because that's what he's alleged to
have done.

This is a statenent that he nade to investigators in
2017, so this is sonething that-- that nmeans the State
had on their plate, as far as evaluating this case when

it went forward, about-- and so it is rel evant.
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It is relevant to how he is inclined to act in

a party opponent - -
THE COURT: Right. That's not the
I ssue t hough.
| mean, just because it's an adm ssion by a party
opponent doesn't nean that it's adm ssible.
| nmean, there are--
MR SHERIDAN. So long as it's
relevant, right, and we think it is.
MR BIGES:  Your Honor - -
THE COURT: M. Biggs?
MR, BIGGS: W just heard the exact
wor ds out of Counsel's nmouth that are not all owed.

“"This shows he's the type of person to do this,"

this-- it's a statenent he made, so it is an adm ssi on of

that is what the evidence rules do not allow, and that is
why they have these rules.
Most of what's in this docunent is not adm ssible,
it's hearsay.
It's sonebody telling their version of certain
t hi ngs.
This is not a party, the man who is sitting here.
THE COURT: No, but your client's
statenent is an adm ssion by party opponent.
MR BIGES: If it's the right kind of
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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statement. It has to be otherwi se adm ssible, and it's
not .

Your Honor, this is exactly why we have notions in
l'imne.

| f you recall, before we did voir dire, they said,
"Oh, | don't want you calling ny client-- | don't want
you characterizing him"

This is exactly what Counsel is trying to do here.

MR. SHERI DAN. That actually is
exactly the difference.

If | were to say, "Wasn't he the kind of person that
would try to crush people,” then that woul d be 404(a),
but if it conmes out of his nmouth, then it's-- 404(a) is
not-- it has nothing to do wwth it, and it shows his
mental state, and that's all appropriate.

THE COURT: So character evidence is
adm ssi ble when it goes to an essential elenent of the
cl ai m or defense.

Pl ease explain to ne how "l can't wait until I'm
running this place because |I'mgoing to crush people,"”
how t hat goes to an elenent or a defense of this
particul ar case?

MR. SHERIDAN. It's an intent.

See, in these kind of cases, it is--

THE COURT: Don't tell ne about these
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ki nd of cases.
In this case.
MR, SHERI DAN. It al nost never happens
t hat peopl e say what they think.
Peopl e don't use the "N' word now. They think it.
They don't use it.
This fellow tal ked about how he was going to manage,
and then he managed that way, so the words aren't 404(a)
because these are his words.
It's not-- it's not character if | say sonething,
right?
It's character if | try to-- if |I try to put in
testinony from sonebody el se about how he behaves, right?
THE COURT: So why do you want this
statenent, "l'mgoing to crush people,” if it's not for
character?
MR. SHERI DAN: Because this is an
I ntent el enent.
This shows his intent.
It's how he views | eadership.
Renmenber, he got witten up for poor |eadership?
This is like right on point about what kind of
| eader he intended to be and becane, so that's why, Your
Honor .
It's not 404(a) at all because it's not an opinion.
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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It's a statenent, and it's a statenent of a party
opponent, so it totally should cone in.

MR. BIGGS: Your Honor, you al so have
to do the balancing test, probative val ue versus
prejudice, which they | ose badly on that |evel as well.

He's trying to show character
This is before he was even a | eader, so this has
nothing to do with the case, Your Honor.

THE COURT: When was this statenent
made?

MR BIGES: Wen they were troopers
toget her, before he becane a sergeant, before he becane a
| i eut enant.

THE COURT: Just because a party nakes
a statenent doesn't nmake it automatically adm ssi bl e.

| amnot going to allow this questioning, so | am
going to sustain the objection.

MR. SHERIDAN. All right. Then | have
no further questions of this wtness.

THE COURT: Have we lost ny bailiff?

Mary, could you please bring in the jury?
(Pause in the proceedings.)
COURT BAILIFF: Al rise.
(Jury enters.)

THE COURT: Thank you. Pl ease be
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1 seat ed.
2 M. Sheridan?
3 MR. SHERI DAN: Yes. Thank you.
4 No further questions.
5 THE COURT: M. Biggs?
6 MR BIGGS: Thank you, Your Honor. |
7 have precious little tine. | will see if |I can't get
8 t hrough this with your assistance.
9 CROSS- EXAM NATI ON
10 BY MR BI GGS:
11 |Q You would agree with nme, wouldn't you, Lieutenant Nobach
12 s an excellent pilot?
13 | A Yes.
14 |Q And you would agree with nme he's a snmart man, an
15 intelligent man?
16 | A Yes.
17 | Q And you're friends with him aren't you, wth the
18 plaintiff?
19 |A | amfriends wth whon?
20 | Q The plaintiff, M. Santhuff.
21 | A Yes.
22 | Q And you've talked to himas recently as a coupl e weeks
23 ago when he asked you to talk to his counsel about this
24 case?
25 | A Yes.
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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Q And you did that?

A Yes, | did.

Q And let's go-- you retired fromthe patrol as a trooper,
ri ght?

A Yes.

Q You never were pronpted to sergeant, to |ieutenant--

A Correct.

Q GCkay. And this deleting e-mails business, your testinony
today is you don't recall when it happened, right?

A Correct.

Q You don't know what year it was?

A Correct.

Q You don't knowif it was |long before you retired or
sonetime before that?

A Well, it was before | retired.

Q But you don't knowif it was a little bit before or a | ot
before you retired?

A  Wll, I guess it would depend on how you woul d define "a
little bit" or "a lot."

Q Wien Lieutenant Nobach tal ked to you about deleting
e-mails, you would agree with me that he did not tell you
why?

He didn't tell you, "W have to do this for X
reason"?

A Correct.
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Q ay. And you don't know what e-mails were del eted?
| mean, you don't know what was in them right?
A | don't recall what was in them
It was just all the e-mails.
Q So you can't tell us today that there was any topic, any
problemthat was trying to be hidden?
A | don't recall what was in the e-mails, correct.
Q Ckay. Let nme ask you this:
Did you fly mayday flights in 20137
A | don't recall.
| flew a mayday flight, | recall, but when it was, |
don't renenber.
Q Oay. So you can't tell us if you flew 2013, 2014, 20157
A Not wthout |ooking at mnmy | ogbook.
Q GCkay. And you can't tell us, can you, whether there are
any public records requests in 2013 or 2014 or 20157
A | wouldn't be able to tell you that either, correct.
Q So you can't tell me whether any mayday flights coincide
w th any records requests?
A Correct.
Q But you can recall, can't you, that before My, in 2014,
there was a huge event that happened to the state, right?
A Before 20147
Q Right.
Did you find yourself working the Oso nudslide
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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si tuation?
A No.
Q ay. Wien was that?
A | don't recall
Q ay. You didn't fly then?
A No.
Q Okay. Were you involved with e-mail clearing during that
process?
A | don't remenber when the e-mails were del eted.
That's what |'mtrying to--
Q Ckay. Do you recall that because of the Oso vol une of
data, there's a lot of e-mail being relied on,
conmuni cations, rapport, photos, videos-- the e-mails
were getting backed up and cl ogged.
Do you renenber that?
MR SHERI DAN. (Objection to the
testi nony; not foundation.
THE WTNESS: | wasn't involved in--
don't know. | have no idea--
THE COURT: One nonent, please. Let
me i ssue--
THE W TNESS: Sorry.
THE COURT: What was your objection?
MR SHERI DAN:  (bj ection; no
foundation for that.
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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> O > O >

THE COURT: Overrul ed.
Pl ease ask the question again.

THE WTNESS: | have no ideas how nmany
e-mail s were sent or where they were being sent to,
whet her it was clogging up the IT systemor not.

| wasn't involved in IT,

(By M. Biggs) ay. So you would agree with ne that at
| east potentially the e-mail cleanup effort had to do
with the Gso nudslide and all the problens that created
for e-mails, right?
| did--

MR SHERI DAN:.  (Cbj ection; specul ation,
f oundat i on.

THE COURT: Do you agree he can say he
can agree or he doesn't agree?

Overrul ed.

THE WTNESS: No, | would not agree
with that.
(By M. Biggs) You don't think that was what was going
on at the tine?
No, because | didn't think that at the tine.
|"msorry, you didn't think--
That it was involved with Gso at the tine.
But you can't tell ne when this happened, right?
Correct.
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Q GCkay. And can you tell me when Gso happened?
A No.
MR BIGES: Ckay. That's all | have.
Thank you very nuch.
MR SHERI DAN:  Not hi ng further, Your
Honor .
THE COURT: Menbers of the Jury, do
you have any questions for this w tness?
(No response.)
THE COURT: May this wi tness be
excused?
MR, SHERI DAN:  Yes.
THE COURT: Defense?
MR BIGGS:  Yes, Your Honor.
THE COURT: Al right. You are
excused. Thank you for being here today.
THE W TNESS: Thank you, Your Honor
THE COURT: Al right. Right at 4:00.
Look at that.
You are excused for the day and for the weekend.
Have a great weekend.
| hope the snoke goes away, and ny only rem nder is
pl ease don't do any research or tal k about what has
happened in the courtroom Forget about it. Just enjoy
t he weekend, and we'll see you on Mnday at 9:00.
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COURT BAILIFF: Al right. Al rise.
(Jury exits.)
THE COURT: Al right. Please be
Seat ed.

You are excused.

| just wanted to put on the record two expl anations
for my rulings when the jury was present.

One was an objection that was made when M. Marl ow
was questioni ng Captain Saunders and asked him "Wuld it
surprise you that Captain Mathesen woul d di sagree with
you that this investigation was not a whistl ebl ower

I nvestigation,” or sonething along those lines, and it
was objected to as hearsay.

| overruled that objection for two reasons:

One i s whether he agreed or not, it's not hearsay.

Second, and nore inportantly, Captain Mthesen did
testify in court that the investigation of the incident
woul d be a personal investigation not a whistlebl ower
I nvestigation, so for a statenent to be hearsay, it has
to be an out-of-court statenent. He did nake that
statenent in court, so it's not hearsay.

The ot her objection that was nade, that | overruled
from M. Sheridan on behalf of the plaintiff, had to do

wi th Captain Saunders' testinony about Assistant Chief

Al exander, how he handl es-- his belief on how to handl e
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sexual harassnent, discrimnation, those kind of things,
and was objected to as 404(a).

Captain Al exander testified about that-- not
captain, but Assistant Chief Al exander testified about
those things yesterday, but, nore inportantly, one of the
parties in this case is the Washington State Patrol, not
j ust Lieutenant Nobach, and so far the allegation and
what -- what Plaintiffs are trying to point out is that
t he Washington State Patrol allowed this kind of
behavi or, and this was just-- nothing was done about it,
so discrimnation was okay and sexual harassnment was
okay, and that-- so that goes to an essential elenent of
the defense that it's not-- | nmean, that's not what
happened, so that's the reason why | overrul ed the
obj ecti on.

| just wanted to give an expl anati on.

| always kind of hate it when judges would just not
gi ve a reason, so you nay disagree, but those are ny
reasons.

Al right. Anything else?

MR. MARLOW  Just, Your Honor, |
wanted to say with your first ruling, you got ne.

| forgot he testified in court. O course it's not

hear say.
The second one, | still disagree with you,
253.627.6401 BA scheduling@byersanderson.com
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respectfully, but the first one, you got ne.

THE COURT: That's fine,.

MR. MARLOWN And with regard to the
def ense objection to the Juror No. 3's third question,
Your Honor's great wording of it vitiated that.

THE COURT: Al right. Good.

(Court recessed at 4:03 p.m)
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CERTI FI CATE

STATE OF WASHI NGTON )
) Ss.
COUNTY OF KI NG )

I, TERILYNN SIMONS, Certified Court Reporter in
the state of Washington, in the County of King, in Seattle,
Washi ngton, do hereby certify under penalty of perjury under
the laws of the state of WAshi ngton:

That the foregoi ng proceedi ng was transcri bed,
froman audi o recording received fromtrial court, to the
best of ny ability, subject to the quality of audio
recordi ng, or was transcri bed under ny direction;

That | amnot a relative or enpl oyee of any
attorney or counsel of participant and that | am not
financially or otherwise interested in the action or the
out cone herein;

That this certification applies only to the
original and copies supplied under nmy direction and not to
any copi es nade by ot her parties;

IN WTNESS WHERECF, | have hereunto set ny hand
this 26th day of My, 2020.

/M/\_/im—

Terilynn Sinons, CCR, RMR CRR, CLR
Certified Court Reporter No. 2047
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 1        THURSDAY, SEPTEMBER 10, 2020; SEATTLE, WASHINGTON

 2                           <<<<<< >>>>>>

 3                      COURT BAILIFF:  Superior Court is now

 4   in session with the Honorable Mafe Rajul now presiding.

 5                     THE COURT:  My understanding is that

 6   we have some people appearing via Zoom, Mary?

 7                     COURT BAILIFF:  Yes.

 8                     THE COURT:  All right.  For those of

 9   you who are appearing via Zoom, I just need to tell you

10   that you are not allowed to record the proceedings.

11       The only record that we keep is the record that is

12   made in the court, so you are prohibited from recording

13   the proceedings.

14       You are also prohibited from taking screenshots of

15   the-- whatever you see, which would really just be the

16   witness.

17       Any violation of my court order could result in

18   sanctions and being held in contempt, so please do not do

19   that.

20       All right.  I received this morning a motion on

21   behalf of the plaintiff, in light of the testimony by

22   Assistant Chief Alexander yesterday about a report that

23   Ms. Biscay had made to Assistant Chief Alexander with

24   respect to Detective Santhuff commenting on her teenage

25   daughters.
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 1       Did Defense receive that?

 2                     DEFENSE:  We did, Your Honor.

 3                     THE COURT:  I am not going to rule on

 4   it right now because I do want the defense to respond.

 5       Today is Thursday, so I-- we can-- I can rule on it

 6   next week.

 7       Do you think that you can give me a response by

 8   Monday morning?

 9                     DEFENSE:  Yes, we can, Your Honor.

10                     THE COURT:  Does that work,

11   Mr. Sheridan?

12                     MR. SHERIDAN:  Yes.

13                     THE COURT:  You don't need a ruling

14   right now?

15                      MR. SHERIDAN:  No, we don't.  Thank

16   you.

17                     THE COURT:  Okay.  My understanding is

18   there was an issue with respect to exhibits?

19       I don't know what the issue is.

20                     MR. SHERIDAN:  That was me.

21        Apparently there was two 263s.  That's--

22                     THE COURT:  Did you receive--

23                     MR. SHERIDAN:  It's just a simple

24   matter to correct it.

25                     THE COURT:  So it wasn't what has been
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 1   admitted or anything?

 2                     MR. SHERIDAN:  Greg?

 3                     MR. GLOVER:  Your Honor, yesterday you

 4   approved 206-- the first page of 206 to be Exhibit No.

 5   263, and then in my list 263 is the redacted HRD

 6   document, and the Court has that as 263 in the ShareFile.

 7                     THE COURT:  So we admitted Page 1 of

 8   Exhibit No. 206 as 263?

 9                     MR. GLOVER:  Yes, and there was

10   already a 263 for the plaintiff.

11                     THE COURT:  Which one was 263?  I

12   didn't have a 263.

13                     COURT BAILIFF:  The exhibit list says

14   263 was admitted as a WSP special op division

15   organizational chart.

16                     THE COURT:  Right, so which is what--

17                     MR. SHERIDAN:  I think perhaps we are

18   mistaken because we had marked something 263 that when

19   you corrected us and made it 262--

20                     THE COURT:  Correct.

21                      MR. SHERIDAN:  Maybe that's it.

22       In any case, we can figure this out between now

23   and-- there's no rush to figure it out.

24                     THE COURT:  All right.  Mary, could

25   you please just send the parties, unless you already did,
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 1   the exhibits that Terra (phonetic) has?

 2                     ALL:  She has.

 3                     THE COURT:  Okay.  Because what Terra

 4   has matches what I have been writing down, so that's two

 5   people that have the same information.

 6                     MR. SHERIDAN:  Fair enough.

 7                     THE COURT:  All right.  Anything else

 8   before we bring in the jury?

 9                     MR. SHERIDAN:  The only thing we ask

10   is that this witness ought not to be questioned on the

11   daughters by either side.

12       That's about it.

13                     THE COURT:  Any objection?  Any issue?

14                     MR. MARLOW:  Next witness is Captain

15   Saunders.

16                     MR. SHERIDAN:  Saunders, correct.

17                     MR. MARLOW:  I have no objection to

18   that, Your Honor.

19                     THE COURT:  All right.

20                     MR. MARLOW:  With regard to the

21   exhibits for Saunders, I have no objection to any of

22   them, other than Mr. Sheridan and I have discussed 222.

23   I don't see the relevancy to that.

24       Of the exhibits they have given us a heads-up to, I

25   don't have an objection to any of them.
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 1                     THE COURT:  222?

 2                     MR. MARLOW:  222.

 3                     THE COURT:  Thanks for the heads-up.

 4                      MR. MARLOW:  That's the internal on

 5   Lieutenant Sharp.  I just don't understand the relevance.

 6                           (Pause in the proceedings.)

 7                                    (Jury enters.)

 8                      COURT BAILIFF:  All rise for the Jury.

 9                     THE COURT:  Thank you.  Please be

10   seated.

11       Good afternoon, Members of the Jury.

12       I hope that you had a pleasant morning and that it

13   wasn't too smoky for you.

14       Mr. Sheridan, are you ready to call your next

15   witness?

16                     MR. SHERIDAN:  Yes.  Plaintiff calls--

17                     THE COURT:  Oh, hold on a second.

18                               (Pause in the proceedings.)

19                     THE COURT:  All right.  Can you please

20   call your next witness.

21                     MR. SHERIDAN:  Plaintiff calls Mike

22   Saunders.

23       Sir, please step up this way, and the witness seat

24   is actually over here.

25   /////
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 1      MICHAEL SAUNDERS,       having been first duly sworn

 2                              by Judge Rajul, testified as

 3                              follows:

 4                        THE COURT:  Please be seated.

 5          I am going to ask you to please remove your face

 6      covering so that the jury can see your face on testimony.

 7          Mr. Sheridan?

 8                           DIRECT EXAMINATION

 9      BY MR. SHERIDAN:

10  Q   Please state your full name.

11  A   Michael Saunders.

12  Q   And Mr. Saunders, you are retired from the Washington

13      State Patrol; are you not?

14  A   Yes, I am.

15  Q   When did you retire?

16  A   July 2019.

17  Q   And before you retired, what position did you have?

18  A   I was a captain in OPS professional standards, internal

19      affairs.

20  Q   Okay.  And that was for about the three years before you

21      retired, right?

22  A   Yes.

23  Q   And did you retire in 2019?

24  A   Yes.

25  Q   All right.  So in 2016 you were the head of internal
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 1      affairs?

 2  A   Yes.

 3  Q   And as such, you were the head of investigations,

 4      internal investigations, right?

 5  A   I had lieutenants that oversaw the internal affairs.

 6          I was the OPS commander, so I was in charge of the

 7      office of professional standards.

 8          The lieutenants oversaw the investigations more

 9      directly than me.

10  Q   Okay.  It was your organization that conducted the

11      investigations?

12  A   Yes.

13  Q   All right.

14                                  (Phone interruption.)

15                        THE COURT:  Everybody, please make

16      sure your phones are turned off or muted.  I just heard a

17      beep.  Sorry.

18  Q   (By Mr. Sheridan)  okay.  So you oversaw all of the

19      administrative investigations that took place in the

20      state patrol, correct?

21  A   Yes.

22  Q   Okay.  And then you were also what's called a standards

23      officer, right?

24  A   Yes.

25  Q   And tell the jury, if you would, what a standards officer
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 1      is.

 2  A   A standards officer has concurrence authority on all of

 3      the cases that occur that are investigated by the patrol,

 4      so there's a captain usually who is in charge of an

 5      employee.  When that investigation is completed, the

 6      captain and I would confer about the discipline that

 7      would take place or no discipline, if it was appropriate,

 8      but I had concurrence authority, so we had to be in

 9      agreement on that.

10  Q   And concurrence authority means that you sort of get a

11      vote in what to do with a particular employee when OPS

12      has done an investigation?

13  A   Yes.

14  Q   And so basically it's you and the appointing authority

15      making the decision, correct?

16  A   Say it again.

17  Q   It's typically you and the appointing authority-- the

18      person in the chain of command who is considered the

19      appointing authority for the person being investigated?

20  A   That's true, but I was familiar-- as a standards officer,

21      I was familiar with all of the discipline that was issued

22      statewide to all of our employees, so I oversaw all the

23      discipline to make sure that somebody in Walla Walla

24      received the same discipline as somebody in Seattle for

25      the same type of defense, so I would apply that kind of
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 1      standard to it.

 2  Q   But concurrence authority only pertained to

 3      discipline-related investigations conducted by your

 4      office?

 5  A   No.  The majority of the investigations were actually

 6      conducted in the field by the chain of command over the

 7      employee.

 8  Q   Well, it's true, is it not, that you would have

 9      concurrence authority on all the discipline that was

10      issued as a result of those investigations, meaning your

11      investigations?

12  A   No, I had concurrence on all investigations that were

13      administrative through the office of professional

14      standards.

15  Q   Okay.

16  A   So OPS would initiate an investigation for a class-- a

17      district commander or division commander, a lot of times

18      those investigations would be completed in the field.

19          They would come back to OPS where the commander and

20      I would make a decision on discipline.

21  Q   Okay.  All right.  And so you-- but you wouldn't have the

22      same vote, you wouldn't have the same right to, say,

23      escalate up to the next level for things that were not

24      investigated by you?

25          For example, let's be specific, with regard to the
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 1      interactions between Lieutenant Nobach and Ms. Biscay,

 2      the breast-rubbing incident, that never got investigated,

 3      right?

 4  A   Yes, it did.

 5  Q   Not by you?

 6  A   No.

 7  Q   No, and when you say, "Yes, it did," you mean that there

 8      was an investigation conducted by Chief Alexander?

 9  A   Captain Alexander at the time, yes.

10  Q   Oh, Captain Alexander?

11  A   Yes.

12  Q   Right.

13          So you did not interview witnesses and your people

14      didn't, correct?

15  A   Not for the sexual harassment complaint that originally

16      came in.

17  Q   Right.

18          Because it was not-- it had not been elevated by

19      Alexander to either a preliminary investigation by you

20      folks or an administrative investigation by you folks?

21  A   Well, no, I wouldn't say it was his decision.  It was our

22      decision.

23          We talked about it jointly.

24  Q   Well, you may have talked about it jointly, but this was

25      not exercising your concurrence authority, correct?
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 1  A   Yes, it was.

 2  Q   Okay.  So let's take a look at-- you gave a deposition in

 3      this case under oath; did you not?

 4  A   Yes.

 5  Q   All right.  And let's take a look at that deposition.

 6                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, I seek to

 7      publish the deposition of Mike Saunders.

 8                        THE COURT:  Are you doing the video

 9      like yesterday?

10                        MR. SHERIDAN:  Yes, assuming we are

11      ready to go.  I am checking right now.

12                        THE COURT:  Okay.  Members of the

13      Jury, you will now be given testimony from a deposition.

14          A deposition is testimony of a witness taken under

15      oath outside of the courtroom.

16          The oath is administered by an authorized person who

17      records the testimony word for word.

18          Depositions are taken in the presence of lawyers for

19      all parties.

20          The deposition will be presented by video.

21           Insofar as possible, you must consider this form of

22      testimony in the same way that you consider the testimony

23      of witnesses who are present in the courtroom.

24          You must decide how believable the testimony is and

25      what value to give to it.
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 1          A copy of the deposition will not be admitted into

 2      evidence and will not go to the jury room with you.

 3  Q   (By Mr. Sheridan)  We are going to be looking at Page 7,

 4      Line No. 17 to Page 8, Line No. 18.

 5          Can you give us a layperson understanding of what it

 6      means to have concurrence authority?

 7  A   So the appointing authority, as a decision-maker on an

 8      administrative case-- usually that's the district

 9      division commander that oversees the division the

10      employee is assigned to.

11          Concurrence authority, I would have to agree with

12      the level of discipline that was being issued to the

13      employee as a result of an investigation.

14          What that looked like, I would usually go back and

15      look at a standard, look at similar like cases and see

16      what type of discipline was issued in those cases, the

17      idea being that discipline is issued fairly across the

18      state for like violations.

19  Q   All right.  And does that mean that every form of

20      discipline comes across-- came across your desk at the

21      time that you held that position?

22  A   Well, every form of discipline that was a result of an

23      administrative investigation.

24          District division commanders still had the latitude

25      to issue certain levels of discipline outside of the
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 1      administrative investigation process, but when things

 2      rose to a certain level, they would come to my office.

 3          There was some discretion there by the district or

 4      division commander on how they proceeded with violations

 5      they may have identified.

 6  Q   Okay.  So every form of discipline that was investigated,

 7      you have concurrent authority for, correct?

 8  A   Yes.

 9  Q   And there's no policy or procedure that says you have

10      concurrent authority for things that don't reach OPS

11      investigations, correct, no document, no policy, no

12      procedure--

13  A   I don't agree with you.

14          I think you are really taking it out of context,

15      what we're saying here.

16  Q   Well, let's see--

17  A   I mean, you asked me if there was an investigation.  I

18      said there was.

19  Q   Every form of discipline that was a result of an

20      administrative investigation-- that's a term of art,

21      isn't it, "administrative investigation"?

22  A   Yes.

23  Q   That's when you actually send your people out to

24      interview witnesses, and they do it-- they record the

25      interview, there's two people doing it.  That's an
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 1      administrative investigation, right?

 2  A   Sure.

 3  Q   Okay.  So now though you are telling us that pretty much

 4      every investigation, like the investigation that you say

 5      was done by Captain Alexander, would require concurrent

 6      authority, right?

 7  A   I'm not really sure where you're coming from on that.

 8          Administrative investigations-- I don't think that I

 9      ever said it was exclusive to simply administrative

10      investigations, but Captain Alexander did an

11      investigation, and then he came and conferred with me.

12          Given the information that he provided to me, if I

13      didn't agree with the path that he was going down, we

14      would have elevated that to the assistant chief.

15  Q   But that's inconsistent with what you just said, isn't

16      it?

17          Every form of discipline that was a result of an

18      administrative investigation is when you had concurrent

19      authority, correct?

20  A   That's what I said there, yes.

21  Q   Okay.

22  A   I didn't say that was exclusive to--

23  Q   So show us, if you would, sir-- show us, if you would, or

24      refer us to a policy-- we will look it up.

25          Find a policy or procedure that says you had
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 1      concurrent authority when the appointing authority kept

 2      the case and didn't give it to OPS.

 3          Point to any authority you know of.

 4           We'll find it.  We'll look it up.

 5  A   Well, it's been a while since I've looked at a policy

 6      manual, so you are going to have to forgive me for not

 7      being able to quote a policy for you.

 8  Q   Fair enough.

 9  A   I will tell you that probably almost on a daily basis I

10      had commanders come to me and talk to me about different

11      issues that they were looking at and asking me if it's

12      something that should be elevated to an OPS

13      administrative investigation.

14  Q   Now, the jury has seen some of the policies and

15      procedures for doing investigations.

16          They've seen the flowchart that talks about what to

17      do.

18          If this was a real investigation, there would have

19      been a case log, right?

20  A   Not necessarily.

21  Q   And there would have been an IIR (phonetic), right?

22  A   Not necessarily.

23  Q   And when you say he did an investigation, tell us

24      everything you think he did to investigate.

25  A   He talked to other employees, he talked to the
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 1      lieutenant, I believe.

 2          He did his own local investigation within the

 3      aviation section, asked questions and got things to the

 4      point where he was satisfied.

 5  Q   Well, who did he talk to and when did he talk to them?

 6  A   I don't have that information right in front of me, so I

 7      can't tell you that.

 8  Q   Okay--

 9                        THE COURT:  Let me stop you for a

10      second, Mr. Sheridan.

11          We have two people that have joined the courtroom

12      via Zoom, and--

13                        COURT BAILIFF:  Just wait a second.

14                        THE COURT:  Sorry, Mr. Sheridan.

15                        MR. SHERIDAN:  Should I continue?

16                        THE COURT:  No.  Wait.

17          We have a couple more people that have joined via

18      Zoom, and I just want to tell you that you are prohibited

19      from recording the proceeding through-- that you are

20      watching via Zoom, and you are not to take screenshots of

21      the screen either.

22           A violation of my court order is basis for

23      sanctions, and you could be held in contempt.

24          Thank you.

25          Please proceed.
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 1  Q   (By Mr. Sheridan)  Okay.  So you didn't-- you say that

 2      there was an investigation conducted.

 3          Do you consider it to be a preliminary investigation

 4      or an administrative investigation that you say that

 5      Chief Alexander conducted?

 6  A   I would consider it to be a local investigation at his

 7      level.

 8  Q   Local investigation?

 9          That's not in the investigative manual.

10  A   Yeah, you can't define every single situation in the

11      world, but this is common practice in any law enforcement

12      agency and any organization outside of law enforcement.

13          When allegations are made about somebody, somebody

14      collects some initial information to determine what they

15      need to do about that situation.

16          That's exactly what Captain Alexander did.

17  Q   Sir, isn't it true that the whole purpose of the

18      investigative manual is to instill confidence in the

19      public that the Washington State Patrol is fairly and

20      openly investigating claims of wrongdoing and that

21      there's nothing being done in a sneaky way or an

22      inappropriate way, right?

23  A   That's one of the purposes.

24  Q   So that's why they have specific procedures-- would you

25      agree with me, sir--
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 1  A   No, that's not why they have specific procedures.

 2          I said that's one of the reasons.

 3  Q   You jumped in too fast.  I am asking you a different

 4      question.

 5          Would you agree with me that if a policy or a

 6      procedure says "shall," it must be done?

 7  A   Yes.

 8  Q   And if it says "may," then it may or may not be done,

 9      right?

10  A   Correct.

11  Q   So all we have to do, as consumers, is we have to look at

12      your policies and procedures and see which says "shall"

13      and which doesn't, and we will know what the policies and

14      procedures are regarding investigations, correct?

15  A   Yes, and you are going to talk to me about how it says

16      that you shall do an investigation, but that

17      investigation-- the level of the investigation is not

18      defined.

19  Q   Let me understand this, sir.

20          You had-- you were the top fellow in charge of

21      investigations in 2016 and 2017, right?

22  A   Yes.

23  Q   And what you just told us, basically that is how

24      investigations were conducted during the time you were in

25      charge, that there could be ones that were sort of
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 1      neither preliminary nor administrative; "local" you

 2      called them, right?

 3  A   What is your question?

 4  Q   This is how you ran your department, correct?

 5          Let's face it, what you just said, you're speaking

 6      for a position that you held at the time, right?

 7          You were the head of OPS?

 8  A   Yes, I was.

 9  Q   So your view is that people can investigate sort of--

10      outside of the procedures.  It's small.  It's local.

11           That's how the office was run during the time you

12      were there?

13  A   The office wasn't run the way you're implying whatsoever.

14          Any matter-- any allegation taken against a state

15      patrol employee was taken very seriously.

16          It was never made into something small and brushed

17      under the rug or anything like that, at least not that

18      I'm aware of.

19  Q   Well--

20  A   Especially allegations of sexual abuse or sexual assault

21      or sexual harassment.

22          I mean, that's ridiculous to think that we would

23      just not take a serious look at that.

24  Q   Okay.  Well-- it's true, is it not, that because an 095

25      was issued to Lieutenant Nobach, that pretty much ended
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 1      the opportunity to consider more serious discipline

 2      because of his union status?

 3  A   Yeah, there's a lot of union rules that interact with

 4      that, but it also ended the behavior too, I might point

 5      out.

 6  Q   So you're agreeing with me?  You agree, that's what it

 7      did?

 8  A   Right.

 9          Once the 095 is issued by union rules, we couldn't

10      take any other form of discipline, but if you're

11      suggesting that that was a way to avoid having to take a

12      firmer position on this, I would say you're definitely

13      wrong.

14  Q   All right.  You didn't do any investigation-- your office

15      didn't do any investigation of the breast-rubbing matter,

16      right?

17  A   On the sexual harassment complaint?

18  Q   Yes.

19  A   No.

20  Q   And the only place you got your facts as to what happened

21      was from Johnny Alexander talking to you and telling you?

22  A   Yes.

23  Q   You didn't talk to-- your people didn't talk to any

24      witnesses, right?

25  A   Right.
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 1  Q   You don't really know who he interviewed-- as you sit

 2      here today, you don't know who he interviewed and who he

 3      didn't interview, right?

 4  A   Yes.

 5  Q   You do?

 6  A   I don't know specifically who he interviewed, but I know

 7      he interviewed people and did his job.

 8  Q   Okay.  Got it.

 9          Now, also, you understood from your conversation

10      with Captain Alexander that the facts were pretty much

11      uncontested, right?

12  A   What facts?

13  Q   Oh, meaning that Nobach admitted what he did, he admitted

14      that she came up behind him and moved her breasts behind

15      his head, touching the back of his head?

16  A   I'm not sure what he did--

17                        MR. MARLOW:  I am going to object.

18      That mischaracterizes Alexander's testimony.

19                        THE COURT:  I am going to sustain the

20      objection.

21          Rephrase the question.

22                         MR. SHERIDAN:  Sure.

23  Q   (By Mr. Sheridan)  Okay.  It's true, is it not, that you

24      were told that-- you were told by Alexander that Brenda

25      Biscay came up behind Jim Nobach, while he was seated at
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 1      his desk, with Trooper Santhuff in the room, and she

 2      basically rubbed her breasts on the back of his head?

 3  A   Yes.

 4  Q   Okay.  Fair enough.

 5          And also on the back of his head or his shoulders,

 6      right?

 7  A   Yeah, the general area, yes.

 8  Q   And it's true, is it not, that the way-- that in terms of

 9      how you determined what happened-- you didn't determine

10      what happened.

11          Captain Alexander did and told you.

12  A   I'm sorry, could you repeat that one more time?

13  Q   Sure.

14          You made no decision as to whether the events

15      actually occurred, correct?

16  A   I believed that what occurred-- what he told me occurred

17      occurred because I believe that he's a very forthright,

18      honest individual.

19  Q   You mean Captain Alexander?

20  A   Yes.

21  Q   Got it.

22          Now, a preliminary investigation is basically

23      designed to see, first, does the claim involve a

24      Washington State Patrol employee, right?

25  A   Yes.
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 1  Q   And second, if everything is true, does it look like

 2      there's a claim, right?

 3  A   Sure.

 4  Q   Okay.  And so, for example, if somebody-- a civilian

 5      raised a complaint saying that they were arrested and the

 6      handcuffs were too tight, that would be an example of

 7      something that there would be no claim because that's

 8      sort of the nature of being handcuffed?

 9  A   No, there's still a method of accountability for that,

10      still an investigation is done by the supervisor.

11  Q   Okay.  All right.  Let's take a break and look at Page

12      34, Line No. 12, Exhibit No. 221.

13  A   I would stay away from that one, but more-- how about the

14      example of "He put handcuffs on me and they hurt"?

15  Q   Fair enough.

16  A   So that might be a complaint that we would receive that

17      we would look at initially and say, "Okay.  That's

18      consistent with our expectations because you were under

19      arrest.  Unfortunately they do hurt, but that's a result

20      of being arrested."

21          That's what we expect our employees to do.

22  Q   So that would be an example where the preliminary

23      investigation sort of reveals there's no case?

24  A   No, your terms aren't correct, so I guess I am not going

25      to agree with you on that one because we are not doing a

0026

 1      preliminary investigation on a use of force for

 2      handcuffs.  We are doing what's called a-- what we call a

 3      FLUP (phonetic), which is what a fleet loss-- loss of

 4      equipment, use of force pursuit file, basically, that we

 5      create electronically.

 6          That's reviewed by a district commander.

 7           Eventually it's reviewed by me after the supervisor

 8      takes a look at it.

 9  Q   Okay.  It's true also, is it not, sir, that in cases

10      where 095s are going to be issued, you folks don't really

11      get involved?

12  A   If an 095 is going to be issued?

13  Q   Yeah.

14  A   Well, a district commander or a supervisor has the

15      ability to issue an 095 if they feel it's appropriate,

16      but there would be 095s that would be issued occasionally

17      as a result of an OPS administration-- investigation.

18  Q   Okay.  Agreed.

19          If you do an investigation, then you would become

20      involved even in the fact that-- at the conclusion of the

21      investigation the person who alledgedly did the wrong--

22      if they got an 095, you folks would be looking at it,

23      right?

24  A   Yes.

25  Q   But if someone is issued an 095 and there has not been an
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 1      investigation, you would stay out of it?

 2  A   Yes.

 3  Q   Okay.  And as a matter of fact, when an appointing

 4      authority, like, in this case, Captain Alexander, issues

 5      an 095, you are not going to overrule them because really

 6      that's his territory and those are his people, right?

 7  A   Not necessarily.

 8  Q   Okay.

 9  A   In a case like this where you have allegations of sexual

10      harassment, again, if I felt that it needed to be

11      elevated, I would take that up with the assistant chief,

12      if Captain Alexander and I couldn't agree.

13  Q   Okay.  But it's true, is it not, and tell me if I'm

14      wrong, you and Captain Alexander decided there wasn't

15      sexual harassment?

16  A   No.  We knew there was sexual harassment.

17  Q   "We" did?

18  A   Yeah.

19  Q   Tell us about it.

20          You knew there was sexual harassment, you and the

21      chief, Chief Alexander, right?

22  A   Yes.

23  Q   Tell us, what did you think was sexual harassment?

24  A   Captain Alexander looked into it.

25          Like I said, he did his investigation, he determined
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 1      that it was systemic within the whole aviation section,

 2      that there were many people participating in that type of

 3      behavior.

 4  Q   Who?

 5  A   I don't know all his employees.

 6  Q   But I guess you're assuming that Captain Alexander

 7      interviewed those folks to make that determination,

 8      right?

 9          I mean, there's only 11 there, right?

10  A   I know that Captain Alexander did an investigation at the

11      level he felt was appropriate to come to that conclusion.

12  Q   And the conclusion was sexual harassment?

13  A   It did occur.

14  Q   Okay.

15  A   I would agree with him on that.

16  Q   Okay.  So your understanding of the facts is that there

17      was sexual harassment, and you say that you had the

18      authority to go higher if you can't get concurrence.

19          If there's an entire section, the aviation section

20      in this case, that apparently has pervasive sexual

21      harassment, why would you not want a thorough

22      investigation to be done through your office where the

23      rules apply?

24  A   This was more a lack of leadership, and I don't mean to

25      offend Lieutenant Nobach, but there was a culture that

0029

 1      had manifested within the aviation section where many

 2      employees, including Trooper Santhuff, were participating

 3      in inappropriate behavior.

 4  Q   You got that Santhuff--

 5  A   No-- well, yeah, when we talked, you know, however many

 6      years ago it was--

 7  Q   Yeah.  So now you don't remember anyone's name except

 8      Trooper Santhuff; is that right?

 9  A   I dealt with complaints from Trooper Santhuff quite a

10      bit, so I do remember his name.

11  Q   So now it's part of your testimony that he was part of

12      the problem back in 2016, right, this sexual harassment

13      problem, right?

14  A   That he had participated in those types of activities,

15      yes.

16  Q   That's nowhere in your deposition or anything written

17      down; would you agree?

18  A   I have no idea.

19  Q   Well, you never wrote down anything about this being a

20      hostile work environment with sexual harassment that

21      apparently was pervasive and included Trooper Santhuff,

22      right?

23  A   I didn't write down much about this one at all because it

24      didn't come to me for an OPS investigation.

25  Q   Okay.  But-- I'm right, am I not, that if it's sexual
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 1      harassment, this is a major offense, "major"?

 2  A   Yes.

 3  Q   So a major offense, you wouldn't let a captain just say,

 4      "I'm going to keep this in-house," when it's pervasive.

 5      You would do something about it, right?

 6  A   I wouldn't, but Captain Alexander did.

 7  Q   I thought you could overrule him or take it up to the

 8      next level if it was an 095?

 9  A   I could if I disagreed with his actions, but I agreed--

10  Q   So you thought it was a good idea that in this pervasive

11      environment of sexual harassment, involving, for all we

12      know, all 11 people that work there, you thought it was a

13      good idea to just let the captain handle it and not even

14      develop an official record, through interviews and

15      following the investigative procedures that you would

16      follow--

17  A   There was a record.

18          He dealt with the leadership of Lieutenant Nobach,

19      the 095.

20          It was clearly documented there.

21          His expectations were stated and the unit was--

22      participated in sexual harass ment training because it

23      was systemic within the unit.

24  Q   And the way you knew it was systemic within the unit is

25      because that's what he told you?
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 1  A   Yes.

 2  Q   Okay.  You have no personal knowledge?

 3  A   No.

 4  Q   Okay.  And you're okay with a major-- you agree that

 5      sexual harassment is a major offense, right?

 6  A   Yes.

 7  Q   You have to say it so she can-- so it's audible.

 8  A   Yes.

 9  Q   Thank you.

10           But it's your position, as you sit here today, that

11      even though it's a major offense, it was okay to deal

12      with it simply through 095s?

13  A   The biggest violation out of this was the fact that there

14      was a lack of leadership in the unit preventing this from

15      happening.

16          This type of behavior was accepted, and Lieutenant

17      Nobach was responsible for that.

18          Lieutenant Nobach was counseled.

19          Captain Alexander stated his expectations very

20      clearly in the 095 and said, "This will stop"-- don't

21      quote me.  I don't know exactly what he said in the 095.

22      I haven't seen it for a while, but he put an immediate

23      stop to the behavior, and then he provided training to

24      the whole unit that addressed this problem.

25          When you have a whole unit that is participating in
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 1      this kind of behavior, and they're all accepting of this

 2      behavior, how do you hold one person accountable for

 3      those actions?

 4          First of all, it was Lieutenant Nobach who was

 5      sitting there when the other gal came up behind him and

 6      actually committed what I would call the sexual

 7      harassment.  He was a recipient of it.

 8          All that being said, it was under his leadership,

 9      and he should have made it stop immediately.

10          It should have never gotten to the point where it

11      was.

12  Q   You're parroting what you were told by Alexander, right,

13      because you have no personal knowledge of anything?

14  A   I am giving you my personal opinion based on the

15      information that he provided to me when he investigated

16      it at his level.

17  Q   So what do you think the worst event that happened in

18      that unit was, the worst event?

19  A   I don't know.

20  Q   You don't know, and you don't know if the worst event was

21      the breast-touching incident.  There could have been

22      something worse, correct?

23  A   There could have been.

24  Q   And the only way to find that out would be to actually

25      interview people that worked there, right?
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 1  A   Yes.

 2  Q   And that was not done, right?

 3  A   Correct.

 4  Q   And that was fully-- with your full agreement?

 5  A   Yes.

 6  Q   Okay.

 7  A   Had we had a victim that stepped forward, we would have

 8      done something probably more in-depth, I guess.

 9  Q   That's an interesting point.

10          "If I had a victim come forward, I would have done

11      something more," right?

12          How do you go about finding if there are other

13      victims?  What do you do?

14          You do an investigation, right?

15          And you interview the witnesses--

16                         MR. MARLOW:  I will object.

17           If he could ask one question and allow the witness

18      to answer, then maybe--

19                        THE COURT:  One question at a time.

20                    MR. SHERIDAN:  Sorry.

21  Q   (By Mr. Sheridan)  Isn't it true that the way you find

22      out if there are other victims, is you do an

23      investigation, you follow the rules, you send in two

24      people at a time, you record the statements, and then you

25      make a decision as to what needs to be done to Lieutenant
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 1      Nobach, not before--

 2  A   If you're looking for additional victims, that would be

 3      the way to go, yes, but in this case we didn't have

 4      anybody who appeared to be victims.

 5  Q   How do you know that?

 6  A   Because everybody was actively participating in this kind

 7      of behavior and laughing about it.

 8  Q   How do you know that?

 9  A   Because that's what Captain Alexander told me.

10  Q   Right.

11  A   Yeah.

12  Q   In 2016 you were a public official, correct, under the

13      whistleblower code?

14  A   "A public official under the whistleblower code"?

15  Q   Yes.

16  A   I'm not sure.

17          I know that whistleblower complaints were handled

18      through our human resources division.

19  Q   Well, for whistleblower complaints pertaining to, what,

20      retaliation, were handled through them?

21  A   Would be handled through HR, yes, human resources.

22  Q   You held-- what was your job title gain, sir?

23  A   I was commander of the office of professional standards.

24  Q   Okay.  And you were identified as a public official,

25      right?
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 1  A   I don't know.

 2           I guess I considered myself a public official the

 3      minute I became a trooper, but I don't know what your

 4      definition is, so I don't know.

 5  Q   Well, we talked about this during your deposition, didn't

 6      we?

 7  A   I don't remember.

 8  Q   Okay.

 9  A   I bet you do.

10  Q   Let's take a look at-- let's take a look at Exhibit

11      No. 113.

12          It might be over there to your right, sir.

13          It would be a full book, Exhibit No. 113.

14          I will look over here and see if I see it.

15                        THE COURT:  While you do that, there

16      have been additional people that have joined the Zoom

17      meeting.

18          I just want to instruct you that you are prohibited

19      from recording the proceedings in any way.  We can only

20      have one official record.

21          You are also prohibited from taking screenshots of

22      the screen that show the witness.

23          Any violation of my order is basis for being held in

24      contempt and sanctions.

25                        THE WITNESS:  It looks like 113 is
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 1      split between two books.

 2          What page are you going to?

 3  Q   (By Mr. Sheridan)  I think you can stick with that one

 4      and we'll be okay.

 5  A   Okay.

 6  Q   Sir, if you will go to Page 166.

 7  A   I don't think my page numbers aren't matching yours.

 8  Q   Okay.  I'm going to take a look and see.

 9  A   I am looking at a general order for the patrol.

10          Is that what you're looking at?

11  Q   Yeah, I need to get you to the chapter.

12          It is Chapter 8.

13          From there we will go to 166.

14  A   So I'm still in 113, right?

15  Q   Yeah, 113.

16          Go to Chapter 8.

17  A   I am still on general orders in 113.

18  Q   Flip about halfway through.

19           You will see it is divided up by chapters.

20          There was a time you were familiar with this book,

21      right?

22  A   Yeah, more familiar than I am now.

23  Q   Okay.

24  A   So I don't have a 166.

25  Q   Look for the chapters first, and you will see there's
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 1      Chapter 1, 2, 3, 4.

 2          I can take it from you and help you, if need be.

 3  A   Okay.  There's no 166, but I think I'm getting close to

 4      what you're looking at.

 5          Are you looking at the rules of conduct?

 6                        THE COURT:  Captain Saunders, I saw

 7      you looking over at the other screen.

 8          There is a screen right behind you, if that's

 9      easier.

10                        MR. SHERIDAN:  Thank you.  That is

11      easier.

12                        THE WITNESS:  What I have here in 113

13      isn't matching what you have.

14  Q   (By Mr. Sheridan)  I don't think you're in Chapter 8.

15          If you'll look at the screen, sir, it will make it a

16      lot easier.

17          This is Chapter 8 under "Rules of conduct," and it

18      say, "Methods of submitting a whistleblower complaint,"

19      okay.

20          If you look at Item 1, one way is it could be

21      reported to the state auditor's office, and you

22      understood that, correct?

23  A   Mm-hm.

24  Q   That's a "yes"?

25  A   Yes.
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 1  Q   Thank you.

 2          And then on No. 2, "The following are methods for

 3      reporting or submitting a whistleblower complaint," and

 4      it says, "A, directly to the agency designee."

 5          Were you the agency designee, sir?

 6  A   No.  That would have been Dr. Lastimado in human

 7      resources.

 8  Q   Okay.  So it says--

 9  A   "Lastimado."

10  Q   It says the agency designee includes the deputy chief.

11          In 2016, who was the deputy chief?

12  A   Randy Drake.

13  Q   Randy Drake--

14  A   I'm sorry, he was assistant chief.  There wasn't a deputy

15      chief.

16  Q   Okay.  All right.

17          And who was the commander of the office of

18      professional standards?

19  A   That was me.

20  Q   Okay.  So this policy is the policy that was in place --

21      it's already been admitted -- in 2016?

22  A   Okay.

23  Q   So would you agree sir, that assuming that's right, you

24      were an agency designee?

25  A   It appears I was one of the designees, yes.
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 1  Q   All right.  And you did-- basically from March on, you

 2      had received the information about the report from

 3      Trooper Santhuff regarding the breast-rubbing incident,

 4      right?

 5  A   Yes.

 6  Q   And you considered that to be or at the time you

 7      considered him to be the whistleblower, correct?

 8  A   I didn't give it much thought, but yes, I would say he

 9      was the whistleblower.

10  Q   And he was a whistleblower, and you received the

11      complaint, and in your mind the behavior of Lieutenant

12      Nobach was gross mismanagement, right?

13  A   Yes.

14  Q   Okay.  All right.

15  A   But it was already being addressed through HRD.

16  Q   Well, you don't know that either, do you, sir?

17  A   Yes.

18  Q   So it's fair to say that you did nothing with this

19      information, in terms of reporting it to the state

20      auditor, right?

21  A   No.

22           HRD did that, I said.

23  Q   How do you know that they reported it?

24  A   Because I talked to Captain Travis Mathesen, who oversees

25      Dr. Lastimado in the human resources division, and
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 1      confirmed that they did that.

 2  Q   So you actually ensured that the whistleblower complaint

 3      filed or stated by Trooper Santhuff, you ensured that it

 4      got to where it was supposed to go?

 5  A   Yes.

 6  Q   And so you are sure that based on your conversation with

 7      Mathesen, that his subordinate passed that complaint on

 8      to the state auditor?

 9  A   I was told he did.

10  Q   Perfect.  Thank you.  Okay.  And I gather then because

11      you had done your bit, you had no further-- you took no

12      further action regarding investigating or anything like

13      that?

14  A   I think we've already said that, yes.

15  Q   Okay.  And it's true, is it not, that if Trooper Santhuff

16      was in a hostile environment himself, that was not

17      something that your organization dealt with, right?

18  A   No, it would be.

19  Q   It would be?

20  A   Yeah, if there was retaliation or a hostile work

21      environment, that's something that we could potentially

22      investigate.

23  Q   Okay.  Well, you became aware of such a complaint, right?

24  A   Yes.

25  Q   Okay.  When was that?
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 1  A   I can't quote dates to you, but it was after the sexual

 2      harassment complaint.

 3  Q   Okay.  And you learned that Trooper Santhuff had

 4      basically told, I guess, Captain Alexander and ultimately

 5      the information came to you, that he felt that Nobach was

 6      retaliating against him for having reported the

 7      breast-rubbing incident, right?

 8  A   Yes.

 9  Q   Okay.  Now, I am going to ask you, do you have Exhibit

10      No. 98 handy?

11          I will take a look here.

12          I think you probably have it, sir.

13  A   These?

14  Q   No.

15          It would be one of these.

16          It would be a black one as well.

17  A   It's 164-- 113, 164, 227, 245, 260, 261, and 113.

18  Q   113, yes-- well, I have-- I am going to take some of

19      these back from you, sir, if I may, and perhaps I can

20      find them.

21  A   There is one back here that is 43 to 112--

22  Q   There we go.  Thank you.

23           Okay.  Do you have it in front of you, sir?

24  A   Yes.

25  Q   This is a--
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 1                        MR. SHERIDAN:  This is admitted,

 2      right?

 3                        THE COURT:  No.

 4                        MR. SHERIDAN:  Oh, it's not.  Okay.

 5  Q   (By Mr. Sheridan)  This is a document that Ryan Santhuff

 6      wrote around October 20th and sent to your subordinate,

 7      Bruce Maier; is it not?

 8  A   I don't know which page you're referring to yet.

 9  Q   98.  I'm sorry.

10  A   98?

11  Q   Yes, please.

12          Okay.  It's a couple pages.

13          Just take a moment to look at it.

14  A   Okay.

15  Q   And this document came into your possession on October

16      25th; did it not?

17  A   October 25th?

18  Q   Yeah.

19          Do you have a recollection-- you have a recollection

20      of having read this document; do you not?

21  A   Yes.

22  Q   Fair enough.

23          All right.  Just so we can nail down when you got

24      it, I have a document here that I think may refresh your

25      recollection.
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 1          I'm going to have it marked and then show it to you

 2      and just have you look at it, but don't say anything.

 3                        THE COURT:  Is that a new exhibit?

 4                        MR. SHERIDAN:  yeah.

 5                        THE COURT:  Does Defense have a copy

 6      of it?

 7                        MR. SHERIDAN:  yes.

 8                        THE COURT:  So this would be 264.

 9                        MR. SHERIDAN:  264.  Thank you.

10          I am going to hand the witness what's been marked

11      for identification as Exhibit No. 264.

12  Q   (By Mr. Sheridan)  What I'm doing here is seeking to

13      refresh your recollection, so I want you to look at the

14      top header and then look at the document, and then I'm

15      going to ask you the question whether or not this

16      refreshes your recollection as to when you received the

17      document.

18  A   So this came to me from Bruce Maier on the 21st of

19      October.

20  Q   Okay.

21  A   2016.

22  Q   Fair enough.

23          Thanks very much.

24          Let me take that back, and I will just put that over

25      here.
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 1          21st, got it.

 2          All right.  And when you got this document, I gather

 3      you read it?

 4  A   Yes.

 5  Q   All right.  And did you direct a certain action be taken

 6      as a result of this document?

 7  A   I believe we completed a preliminary investigation.

 8  Q   And what was the subject matter of the investigation?

 9  A   Retaliation.

10  Q   Okay.

11  A   Harassment.

12  Q   Is it fair to say that would have been in the October

13      timeframe?

14  A   Yes.

15  Q   Okay.

16  A   I would hope so.

17  Q   Okay.  And let me check something real quick.

18          I would like, if you would, to take a look at-- let

19      me just see.

20          I am on the first page, and I'm at the top of-- I'm

21      at the top of the second paragraph.

22  A   Okay.

23  Q   And--

24                         MR. SHERIDAN:  Oh, I should offer

25      this.

0045

 1          Plaintiff offers Exhibit No. 98.

 2                        THE COURT:  Any objection?

 3                        MR. MARLOW:  This witness can't

 4      authenticate this document, Your Honor, so yes.

 5           Objection; authentication.

 6                        THE COURT:  I got confused between 264

 7      and 98, whether he recognized it or not.  Sorry.

 8  Q   (By Mr. Sheridan)  I will just clarify.

 9          You recognize that memo from Trooper Santhuff, and

10      you read it, right?

11  A   Yes, e-mail-- I don't know if this is exactly the one,

12      but I'm assuming it is, so yes.

13                        THE COURT:  All right.  Exhibit No. 98

14      is admitted.

15                        MR. SHERIDAN:  Thank you.

16                                (Exhibit No. 98 admitted

17                                 into evidence.)

18  Q   (By Mr. Sheridan)  Now, let's look at the top-- the first

19      sentence of the second paragraph.

20                        MR. SHERIDAN:  May it be published?

21                        THE COURT:  Yes.

22                        MR. SHERIDAN:  Thank you.

23  Q   (By Mr. Sheridan)  Look at the first sentence of the

24      second paragraph.

25  A   Yes.
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 1  Q   He writes, "At the beginning of our meeting on October

 2      3rd"-- and he's writing to Sergeant Maier, your

 3      investigator, right?

 4  A   Right.

 5  Q   He says, "At the beginning of our meeting on October 3rd,

 6      you asked me if I knew why we were having a meeting.  I

 7      told you I believed it was regarding the deletion of

 8      e-mails to avoid a pending public disclosure request.

 9          "You advised I was incorrect and the meeting was

10      about two issues filed in an IIR by Captain Alexander."

11          It goes on from there.

12          You became aware in this document that there was

13      also a question of-- an allegation of deleting e-mails to

14      avoid a public records disclosure, correct?

15  A   I'm sorry, I was still reading.

16          Could you ask me one more time?

17  Q   Oh, sure.

18          It's true, is it not, that in reading this document,

19      you became aware that not only had Trooper Santhuff

20      complained that he was being retaliated against by

21      Nobach, but also he complained that there was a 2014

22      incident involving a King airplane that was not made

23      available to the governor.

24          You understood that from reading this, right?

25  A   No, I didn't see that as a complaint.
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 1          He said he believed it was regarding the deletion of

 2      the e-mails to avoid a public disclosure request.

 3          That's not a complaint.  To me that's something that

 4      he believed they were meeting about, apparently.

 5  Q   Okay.  So when you read this about the e-mails-- you

 6      understood the other two things needed investigating,

 7      right?

 8  A   Yes.

 9  Q   Okay.  But it's your testimony that in reading this about

10      "I believed it was regarding the deletion of e-mails to

11      avoid a pending public disclosure request," you didn't

12      take that as a complaint?

13  A   No.

14  Q   Okay.  And now, if you would, turn over to the next page.

15          The top paragraph-- the top full paragraph begins,

16      "Although not associated with the IIR, we also discussed

17      further unethical and potentially criminal behavior

18      regarding deletion of e-mail to avoid pending public

19      disclosure requests, possible mayday requests.

20          "I explained an incident where Lieutenant Nobach

21      advised the pilots of a public disclosure request that

22      was coming, and he said he needed us to delete our

23      e-mails to prevent disclosure.

24          "Lieutenant Nobach instructed all the pilots to log

25      into the e-mail accounts, delete our 'deleted' folder and
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 1      showed us how to access an e-mail recovery folder and

 2      delete those also.

 3          "Trooper Noll also remembers the incident and

 4      believes the public disclosure request pertains to the

 5      mayday protest"-- it goes on.

 6          Sir, is it your testimony that after reading this,

 7      you still didn't think it was a complaint?

 8  A   Well, I don't know where in the timeline we investigated

 9      this, but we did investigate this allegation.

10          I don't know if it was before this letter, if it was

11      already in progress, or if it was initiated afterwards,

12      but--

13  Q   It's true that it wasn't investigated until 2017, right?

14  A   I don't know.

15          I would have to see the documents, to be honest with

16      you.

17  Q   Can you think of any business reason for delaying the

18      investigation of this e-mail claim?

19  A   Any business reason to delay it?

20  Q   Yes, to not-- because-- I mean, there was an

21      investigation regarding King air, there was an

22      investigation regarding retaliation, but there was no

23      investigation of this destruction of e-mail issue at the

24      time.

25          I'm asking whether you know whether there was a
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 1      business reason for delay.

 2  A   Well, there's not enough information in the two

 3      paragraphs that we have gone over for me to investigate

 4      it.

 5  Q   Isn't it though the responsibility of you and your

 6      subordinates, when you get something that is a complaint,

 7      that you are supposed to start a case log and just give

 8      it an IRR (sic.) and make decisions from there?

 9  A   An "IIR."

10           Not necessarily.

11          We provide the information to the district commander

12      or division commander, in this case, and he makes the

13      decision on whether he wants to move forward with the

14      complaint.

15  Q   "Whether he wants"-- I'm sorry?

16  A   To move forward with the complaint.

17  Q   And who was that?

18  A   That was Captain Alexander, I believe.

19  Q   So this was given to Captain Alexander to make a decision

20      as to whether it moved forward?

21  A   I'm sure that Captain Alexander was aware of this letter,

22      but I-- again, timelines-- I can't recall timelines back

23      that far to tell you the sequence of events.

24  Q   Okay.  When the investigation was done in 2017, did you

25      become aware of whether or not some of the witnesses
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 1      verified that these facts, as I've just summarized for

 2      you, actually happened?

 3  A   We weren't able to verify that it happened, I don't

 4      believe.

 5          There were a lot of people we tried to get ahold of

 6      that wouldn't respond back to us, so we--

 7  Q   Isn't it true that four or five people actually said it

 8      happened?

 9  A   I don't believe so.

10  Q   Okay.  Would you agree with me that-- let's say four or

11      five people actually said it happened.

12          That would be significant evidence that would weigh

13      in favor of making a finding that something happened?

14  A   I can't tell you without going back and refreshing my

15      memory about the particulars.

16          There would be times where it may not be a violation

17      and there are times when it definitely would be.

18  Q   Okay.  Can you tell us, do you remember reading all the

19      statements written-- that were taken by your people?

20  A   No, I don't, as I sit here now, no.

21  Q   Fair enough.

22          Okay.  In this case, when the 2017 investigation

23      actually happened, and people were actually interviewed

24      and recorded and their statements were transcribed, was

25      it Johnny Alexander that made the decision that there
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 1      wasn't enough evidence?

 2          Let me spare you the memory issue first and let me

 3      ask you:

 4          Was it his responsibility to make the decision?

 5  A   Well, not necessarily.

 6          There were a lot of complaints that were made by

 7      Santhuff that we investigated, and some of those rose to

 8      the assistant chief, and I believe others were handled at

 9      Captain Alexander's and my level, and I can't remember

10      which went where, to be honest with you.

11  Q   Okay.

12  A   There were many.

13  Q   Fair enough.

14  A   I know that-- did I say "Chief Drake"?

15          Cheer Drake was the assistant chief at the time.

16          He was aware of all of the complaints that we

17      investigated, and even the ones that myself and Captain

18      Alexander reached a decision on, he was informed of those

19      and agreed with our actions.

20  Q   Okay.  And you know he agreed with your actions because

21      he told you?

22  A   Because he was very well informed by myself and Captain

23      Alexander of all of this.

24  Q   Okay.  I just want to get something in the record from

25      your deposition.
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 1          Let me just ask you this:

 2          "You understood, did you not, that the behavior by a

 3      supervisor to a direct-report female was gross

 4      mismanagement," and you said, "Absolutely."

 5          You agree with that?

 6  A   Could you read it to me one more time?

 7  Q   Yeah.

 8           "You understood, did you not, that behavior by a

 9      supervisor to a direct-report female was gross

10      mismanagement," and you said, "Absolutely."

11           You agree with that?

12  A   Sure.

13                        THE COURT:  Is this a good time to

14      take our 15-minute break?

15                        MR. SHERIDAN:  yes.

16                        THE COURT:  All right.  Members of the

17      Jury, we are going to take our 15-minute recess.

18                        COURT BAILIFF:  All rise.

19                        THE COURT:  We will resume at 3:05.

20                                  (Recess 2:49 to 3:03 p.m.)

21                        THE COURT:  Thank you.  Please be

22      seated.

23          Anything we need to address before we bring in the

24      jury?

25                        MR. SHERIDAN:  No, Your Honor.
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 1                     THE COURT:  Okay.  The one thing I

 2   realized too late is that I started reading the

 3   Washington Pattern Instructions on depositions, but it

 4   was impeachment, so I should not have done that, but I

 5   don't think there's anything that needs to be done.

 6                      MR. BIGGS:  No objection, Your Honor.

 7       I do have one issue though.

 8       There's a witness that's going to come on called

 9   Paul Speckmaier after this witness, but so we don't have

10   to interrupt--

11                     THE COURT:  It is not going to happen

12   today probably, right?

13                      MR. BIGGS:  Well, I don't know how

14   long we have left here.

15                      MR. SHERIDAN:  Not much.

16                      THE COURT:  Okay.

17                     MR. BIGGS:  Okay.  But here is the

18   issue with Speckmaier: He has a lot of things to say

19   about Lieutenant Nobach, most of which are excluded by

20   motions in limine.

21       I would like to make sure that the witness is

22   cautioned in advance that he can't talk about other

23   things that aren't part of this case, like what others

24   think about the lieutenant, history.

25       He left the department before this thing-- this case
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 1   ever happened.

 2                     THE COURT:  I rely on attorneys to

 3   instruct their witnesses what the motions in limine are.

 4                     MR. BIGGS:  Okay.

 5                     COURT BAILIFF:  All rise.

 6                     THE COURT:  But let me know if I need

 7   to do anything.

 8                     MR. BIGGS:  Sure.

 9                                             (Jury enters.)

10                     THE COURT:  Thank you.  Please be

11   seated.

12       Members of the Jury, Mary told me that some of you

13   were wondering why I was giving the Zoom instructions.

14       We have a presumption in our state that our courts

15   are open to the public, and that is to make sure that we

16   are all accountable, and the public has a right to know

17   what's happening in the courts.  That is just part of one

18   of the great things of our system.

19       Right now, given COVID-19 and the restrictions on

20   the amount of people that we can have in the courtroom--

21   typically all of you would be seated over there, and

22   anybody could come and watch the trial, but because we

23   need to make special arrangements due to COVID-19 and the

24   social distancing, we have spread you out the way that we

25   have, which means that we cannot have as many people come
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 1      into the courtroom, and we cannot have as many people in

 2      the gallery.

 3          In order to have a balance of safety and also our

 4      open court, which is a constitutional right, we have

 5      created a Zoom link similar to what we did during jury

 6      selection, so that anybody that wants to watch the

 7      witness testifying or hear the proceedings can do so, so

 8      that's the reason why we have the Zoom link going.

 9          All right.  And I believe that there is a new person

10      that has been admitted into the Zoom meeting, and I just

11      want to instruct everybody that is watching the

12      proceeding via Zoom that you are prohibited from

13      recording the proceeding.  We only have one official

14      record.

15          You are also prohibited from taking screenshots of

16      the witness or whatever you are able to see on the

17      screen.

18          A violation of my order is basis for sanctions, and

19      you could be held in contempt.

20          Thank you.

21          Mr. Sheridan?

22                         MR. SHERIDAN:  Yes.  Thank you.

23  Q   (By Mr. Sheridan)  I just wanted to refresh your

24      recollection again on when I asked you about Exhibit

25      No. 98, which was the e-mail sent from Ryan Santhuff to
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 1      Detective Sergeant Maier on October 20th, 2016, and then

 2      forwarded to you-- you told us it was forwarded to you on

 3      the 21st, but I wonder, can you tell us what time you

 4      received it, what time in the day?

 5  A   It's marked, "7:02 a.m."

 6  Q   Well, my apologies, that wasn't how I was supposed to go

 7      about it, but we got it in.  Thank you.

 8                        MR. SHERIDAN:  I have no further

 9      questions.

10                        THE COURT:  All right.  Any

11      questioning from the defense?

12                        MR. MARLOW:  Yes, Your Honor.  Thank

13      you.

14                           CROSS-EXAMINATION

15      BY MR. MARLOW:

16  Q   Good afternoon, Captain Saunders.

17           How are you doing today?

18  A   Good.

19  Q   You are retired from the state patrol, correct?

20  A   Yes.

21  Q   How long did you spend with the state patrol, sir?

22  A   Just short of 33 years.

23  Q   And I will apologize upfront for yelling at you, but I

24      have to make sure the jurors in the back can hear me as

25      well, and I tend to-- my voice goes down.
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 1           And you've retired as the commander of the office of

 2      professional standards, correct?

 3  A   Yes.

 4  Q   Okay.  What was your understanding of the role of the

 5      office of professional standards within the state patrol?

 6      What did it do?

 7  A   What did I do specifically as a commander?

 8  Q   What did the office of professional standards, the

 9      section you oversaw, what was its purpose within the

10      state patrol?

11  A   So my role as the commander was to oversee the

12      administrative investigations and to ensure that there

13      was equity in the investigations and in discipline that

14      was issued or not issued, and then I-- I had two

15      lieutenants at the time that worked for me that had

16      direct oversight of the investigations with the

17      investigators.

18          All we employed were sergeants to do the

19      investigations.

20          At the time, at least when this e-mail came to me in

21      October, we had two lieutenants.

22          I was later to reduced to one lieutenant.

23  Q   Okay.  And with regard to the role of OPS within

24      Washington State Patrol, what did OPS do within

25      Washington State Patrol?  What was its function?
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 1  A   To investigate allegations made against state patrol

 2      employees.

 3  Q   Thank you.

 4          And you were also what's been referred to as the

 5      standards officer, correct?

 6  A   Yes.

 7  Q   Now, there's some confusion about where you had what was

 8      referred to as concurrence authority and where you

 9      didn't.

10          Can you tell us-- just explain what concurrence

11      authority is and then tell us where you had it and where

12      you didn't?

13  A   I had concurrence authority on any issue, really, that

14      was brought to my attention by a district or division

15      commander, whether it was investigated by us or not.

16          As the standards officer, I was a subject matter

17      expert regarding discipline within the agency and

18      employee investigations, so when we talk about what I

19      did, there's a lot-- there's a lot bigger umbrella than

20      what we just talked about here today.

21          As a standards officer, commanders would come to me

22      and talk to me about the allegations made against their

23      employees and say, "What have we done in the past?

24      What's consistent with how we've handled these types of

25      situations?"
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 1          That was a pretty good measuring tool most of the

 2      time.

 3          There were times when it was said, "What we did in

 4      the past wasn't good, we need to change our ways,"

 5      because things have changed-- have evolved in society,

 6      but we would always sit down and talk about the

 7      allegations that were made and then determine which way

 8      to go with that, whether it be to a formal OPS

 9      investigation, whether it would be an OPS administrative

10      investigation that would be handled by the district or

11      the division, or whether they would handle it at the

12      local level within their district or division.

13          Understand, they're the ones that ran their area, so

14      a district commander of the Seattle area, he oversaw I

15      don't know how many employees, but he oversaw all the

16      activities that occurred within that-- well, it was

17      District 2 for us in the Seattle area.

18          I was an advisor to them in that regards, but a

19      concurrence officer when it came to how to proceed.

20          If they brought an allegation to me and we talked

21      about it, and they said, "I want to handle it at my

22      level," and I said, "No," that's when we would elevate it

23      to the assistant chief for decision.

24  Q   And did that sort of elevation ever occur?

25          Did you ever experience that sort of disagreement--
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 1      would it be a fellow captain?

 2  A   Yes.

 3  Q   So did you ever experience that sort of disagreement with

 4      a fellow captain?

 5  A   Yes.

 6  Q   What happened?  Tell us about that story.

 7  A   There was an allegation made against an employee.

 8          Do you want me to give not specifics about the

 9      investigation--

10  Q   You probably shouldn't give specifics about that

11      investigation.

12          Just tell us about the process of what happened when

13      you had a disagreement.

14  A   So at the end of an investigation, the appointing

15      authority, the captain, makes a decision whether he

16      believes that the allegations were found to be true, and

17      based on that, he does what's called an administrative

18      insight, and he lists everything that-- all the

19      allegations that occurred, details about the

20      investigation, and then a final finding on whether they

21      believe discipline should be issued or not.

22          They bring that to me, we talk about it, and if

23      we're in agreement with where that's going, then we

24      proceed with that plan.

25          If we're not in agreement, then we take that to the
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 1      assistant chief who makes a decision, and overrides both

 2      of our decisions, potentially.

 3  Q   Okay.  So would then one of the appointed authorities or

 4      one of the district captains, would they be able to

 5      simply come to you and discuss this with you and disagree

 6      with you and just say, "I will just do it my way"?

 7  A   No.

 8  Q   That could not happen?

 9  A   No.

10          There were peers to me, but the OPS commander had

11      some unique positional authority, I guess, because

12      ultimately if I went to an assistant chief and said,

13      "This isn't consistent with what we've done and the way

14      we should do things," that's when I would ask the AC to

15      step in, the assistant chief.

16          If they agreed with me, then they would intervene.

17          If not, they certainly had the option of going with

18      the district commander, but because I had maybe a broader

19      knowledge of the disciplinary standards in the agency,

20      usually they agreed with my position and things were

21      changed, and that happened on occasion for different

22      issues.

23  Q   So it's that institutional knowledge you have throughout

24      the state patrol as the commander of OPS that grants you

25      that additional sort of gravitas or authority?
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 1  A   Right, and we investigated or reviewed, I should say, all

 2      uses of force, all pursuits statewide, any kind of damage

 3      to equipment, loss of equipment.

 4           That's what the FLUP I talked about earlier, fleet

 5      loss or damage to equipment, use of force, pursuits--

 6      have I got that right?

 7          So those things were all reviewed by our office, by

 8      either myself or lieutenants-- actually, both the

 9      lieutenants and myself.

10          The lieutenants reviewed it first.  If they

11      approved, then it would come to me, and I would review

12      all of them.

13          When we are talking "pursuits," the agency had, on

14      average, probably 1,200 to 1,700 pursuits a year, so I

15      would look at every single one of those.

16  Q   I see.

17          Now, did you have, in your opinion, concurrence

18      authority over the Nobach-Biscay incident?

19  A   Yes.

20  Q   You did?

21  A   If I didn't agree with what Captain Alexander was

22      proposing, then I would have taken that to the assistant

23      chief and we would have done things, more than likely,

24      differently.

25  Q   Okay.  That kind of leads into my next question.
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 1          Did you agree with the issuance of the 095 in

 2      relation to the circumstances in that initial Nobach and

 3      Biscay incident?

 4  A   Yes.

 5  Q   And why was that?

 6  A   There are different personalities in the patrol,

 7      therefore different types of leadership.

 8          Captain Alexander's leadership was one of the best

 9      in the agency.  We're talking about a guy who labored

10      over these types of issues.

11          He didn't talk to me about it once--

12                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, objection,

13      404(a).

14                        THE COURT:  Overruled.

15                        MR. MARLOW:  Thank you, Your Honor.

16           You go ahead.

17                        THE WITNESS:  He would come back to me

18      many, many times and say, "But I got this.  Are you sure

19      we're okay?"

20          He labored over these things, not just this issue,

21      but every issue he brought to OPS.

22          He was the most-- he's very compassionate, very

23      kind.  He really cares about his employees--

24                        MR. SHERIDAN:  Same objection, Your

25      Honor.
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 1                        THE COURT:  Overruled.

 2                        THE WITNESS:  The reason I say this is

 3      because when he comes to me and we talk about these

 4      things, I know that he has looked into them very

 5      thoroughly.

 6          I realize that this-- what we did was based on

 7      conversations between he and I, but it's because of that

 8      relationship we had, that trust that we had, and my

 9      knowledge of how he handled things, that I was very

10      comfortable in the way he proceeded.

11          Now, there were other district commanders or

12      division commanders that I wouldn't have necessarily done

13      that with.

14          I might have asked more of them, but Captain

15      Alexander was one of the best, which is why he's an

16      assistant chief right now, to be honest with you.

17  Q   (By Mr. Marlow)  Could well be.

18          Now, you indicated that-- you used the term in

19      questioning by opposing counsel, "sexual harassment,"

20      that the Nobach and Biscay incident was sexual

21      harassment.

22          Do you recognize "sexual harassment" as a term of

23      art?

24  A   Yes.

25  Q   Okay.  And do you know whether or not then Captain and
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 1      now Assistant Chief Alexander viewed it as sexual

 2      harassment after speaking to the people involved?

 3  A   I'm sorry, did he view it as sexual--

 4  Q   Did he view it as an incident of sexual harassment after

 5      speaking to the people involved, if you know?

 6  A   I wouldn't say he considered it harassment because,

 7      again, no offense to Lieutenant Nobach, but there was a

 8      mutual-- a relationship where there was banter back and

 9      forth, so when we talked about victims, I don't want to

10      say that there weren't any victims, maybe there was

11      somebody, like Ryan, who absolutely didn't agree with it,

12      but there was nobody who came forward, nobody we

13      identified as a victim.

14          Many people were participating in this activity, and

15      they were all consensually doing so, and nobody was

16      complaining about it.

17          That's a systemic problem within a division that

18      needs to be corrected, and you don't do that by taking

19      one guy and investigating him for sexual harassment.

20      It's a leadership issue.

21          You correct the leadership and you restate your

22      expectations of the work unit.

23          You say what's acceptable and what's not.

24          You set the standards, and you hold them accountable

25      to it.
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 1          After this was accomplished, there were no more

 2      issues, at least that came to my attention within that

 3      unit.  It stopped.

 4  Q   Okay.  And would that reason you just gave us be part of

 5      the reasons why then that the 095 issued to Lieutenant

 6      Nobach focused on a lack of leadership?

 7  A   Yes.

 8  Q   Now, there was some discussion as to whether you were a

 9      public official under the whistleblower law, and I think

10      you on the stand learned you actually were?

11  A   Apparently I was.

12  Q   Congratulations.

13          That was a while ago, so you can't do it anymore.

14  A   Yeah.

15  Q   Okay.  Are you familiar with the statutory definitions of

16      "whistleblower"?

17  A   You know, I've become more familiar with it now because

18      of the job that I'm working at now, but at the time, I

19      didn't pay much attention to the whistleblower statute

20      because everything that I had that was whistleblower went

21      right to HRD.

22           Dr. Lastimado was our expert on that, and he was the

23      one that handled those.

24          I knew that when they went to him, they were being

25      taken care of, and I didn't deal with the whistleblower
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 1      issues beyond that.

 2  Q   And Dr. Lastimado--

 3  A   Yes.

 4  Q   Dr. Lastimado reported to Captain Mathesen, correct?

 5  A   Yes.

 6  Q   Okay.  And so Captain Mathesen would probably be more

 7      familiar with the statutory definition of "whistleblower"

 8      than you would?

 9  A   Yeah.

10          He's not in HRD anymore, but I'm sure he would be.

11  Q   Okay.  So when you referred to Mr. Santhuff as a

12      whistleblower, were you using that as a term of art?

13          On your direct testimony, you indicated that he was

14      a whistleblower.

15  A   Would I use that term-- what?

16  Q   Were you using it as a term of art?

17          Were you saying he statutorily met the definition of

18      whistleblower?

19          Is that what you were trying to say about

20      Mr. Santhuff or were you using it as a shorthand--

21  A   I'm not sure I understand the question, but he would have

22      been considered a whistleblower by me.

23  Q   Okay.

24  A   Based on what little I knew at the time of it.

25  Q   Okay.  Would it surprise you that Captain--
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 1                        MR. SHERIDAN:  Objection to whatever--

 2      it's hearsay, whatever is about to be said.

 3                        THE COURT:  Well, let's wait to see

 4      what the question is.

 5                        MR. SHERIDAN:  Okay.  I know when they

 6      start that way, that's where they're going.

 7                        THE COURT:  Don't answer the question

 8      until I have ruled.

 9                        THE WITNESS:  Okay.

10  Q   (By Mr. Marlow)  Okay.  Would it surprise you to know

11      that Captain Mathesen would disagree with your

12      assessment?

13                        MR. SHERIDAN:  Objection; hearsay.

14                        THE COURT:  That's not hearsay.

15                        MR. SHERIDAN:  Well, he's saying that

16      Mathesen said this.  That's hearsay.

17                         MR. MARLOW:  I am actually not saying

18      that, number one.  Number two, it's testimony--

19                         THE COURT:  Overruled.

20  Q   (By Mr. Marlow)  Would it surprise you to know that

21      Captain Mathesen disagreed with your assessment?

22  A   No, and especially not at the time because I had not a

23      lot of knowledge about the whistleblower program to begin

24      with.

25  Q   Okay.  When an issue would come to the office of
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 1      professional standards for a determination whether you

 2      were going to keep it within the office of professional

 3      standards or whether you were going to let it go out to

 4      the district or be handled in some other way, did you

 5      have discussions with other people about whether-- how

 6      you handed those matters?

 7  A   Yes.

 8          Just a real quick, how we handled things:

 9          I had 12, 13 people in my office, administrative

10      staff and investigators, lieutenants, and myself.

11          Any time we had a complaint-- most of the times we

12      had a complaint, we would do what we called a roundtable.

13          Everybody would come back to one table, we would

14      talk about the allegations, we would look at the

15      information that was provided to us by the district or

16      division, and we would make a decision on how to advise

17      that commander on what to do with it next, so whether to

18      move forward with a formal investigation, whether to do

19      an investigation at their level, so we would have those

20      types of conversations.

21          The way we categorized an investigation was based on

22      a matrix that exists within the contract, the union

23      contract.

24          We had a level one, two, and three-- let me get this

25      right.
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 1          We had three different levels, and depending on the

 2      severity, how many times they had had those types of

 3      complaints, would dictate how it would be elevated.

 4          We would categorize that complaint, and how it was

 5      categorized would also contribute to whether we

 6      investigated it or whether it went back into the field.

 7          The minor investigations went to the field most of

 8      the time.

 9          We had minor, major, and moderate.

10          Most of the minor and moderate went back out to the

11      field.  That was the majority of what we investigated.

12           We would investigate some moderates and all the

13      majors.

14  Q   Okay.  And those minor, major, middle--

15  A   Moderate.

16  Q   Moderate, was the matrix you mentioned?

17  A   Yes.

18  Q   Okay.  Now, we've heard some testimony regarding

19      something called a preliminary investigation.

20          What is that?

21  A   A preliminary investigation was conducted when you didn't

22      have enough information to make a decision one way or

23      another on whether an investigation should actually take

24      place.

25          There were oftentimes when we couldn't maybe-- an
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 1      allegation came in and we didn't even know if the trooper

 2      was working that shift.

 3          There could have been different things that we

 4      weren't able to confirm on the initial look at that, and

 5      we would have to go back and dig up a little more

 6      information to determine whether we had enough to move

 7      forward with a formal investigation or not investigate it

 8      at all.

 9  Q   I see.

10  A   We would do a prelim, and that was all with the union's

11      consent.

12          We were very locked in with the union.

13          Most of what we did, we-- I talked back and forth

14      with the union vice president, in most cases, and

15      sometimes union reps, and we were bound by the contract

16      to do things a certain way.

17  Q   I understand.

18          Would it be possible then for a preliminary

19      investigation to become a-- what's the next-- what's-- a

20      formal investigation?

21  A   So once a preliminary investigation was completed, and

22      that was done through the union rep, with the accused,

23      when that information came back to us, we would make a

24      decision with the appointing authority on whether to move

25      forward with a formal investigation or not.
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 1  Q   I see.

 2          And the formal investigation would be what

 3      Mr. Sheridan was speaking about where the two people do

 4      the interviews, and the interview is recorded and

 5      transcribed, that's the formal investigation?

 6  A   Right, whether it was done by OPS or by the district or

 7      division that was responsible for that employee, but that

 8      would be a formal investigation.

 9  Q   I see.  Thank you.

10          Let's talk about some of the investigations that

11      were related or touched upon in this case, and let me

12      know whether you're familiar with them.

13          The initial incident we've spoken about is what I

14      refer to as the Nobach-Biscay incident.  Opposing Counsel

15      refers to it as the breast-rubbing incident.

16          Did you do an investigation of that?

17  A   No.

18  Q   Were you-- as the concurrence authority, were you

19      comfortable with the way that matter was investigated?

20  A   Absolutely.

21  Q   Were you comfortable with the way that matter was dealt

22      with, the 095 to each individual?

23  A   Yes.

24  Q   Are you aware of something referred to as the King air

25      incident, the depriving the governor of a flight?
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 1  A   Yes.

 2  Q   How did you become aware of that?

 3  A   It was a complaint made by Trooper Santhuff.

 4  Q   Was that complaint by Trooper Santhuff investigated?

 5  A   Yes.

 6  Q   Can you tell us about how that was investigated?

 7  A   No.

 8          I can't remember if we did a prelim or if we did a

 9      formal investigation, to be honest with you, but I know

10      that we investigated it.

11  Q   And was that investigation-- how did that investigation

12      turn out?

13  A   There was-- we couldn't show that it happened or didn't

14      happen.

15          There was no merit to the complaint.

16  Q   No merit to the complaint?

17          There has been some discussion about e-mail

18      destruction, destruction of e-mail.

19          Are you familiar with that--

20  A   Yes.

21  Q   And how did that complaint come to OPS?

22  A   Through Trooper Santhuff.

23  Q   Trooper Santhuff?

24          Was that investigated?

25  A   Yes.
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 1  Q   And can you tell me how that investigation turned out?

 2  A   It was unfounded.

 3  Q   That was unfounded?

 4          Now, was the Washington State Patrol the only agency

 5      involved in that particular incident?

 6  A   Oh, boy, no.

 7          Because it dealt with an allegation regarding the

 8      destruction of public records, we had somebody else

 9      involved.

10          I can't-- which agency was it?  We weren't the only

11      ones involved.

12          I am not going to be able to remember what agency it

13      was that we referred it to.

14  Q   Okay.  But, again, as the concurrence authority, were you

15      happy with the way that incident was dealt with?

16  A   Yes.

17  Q   And you said it was unfounded?

18  A   It was unfounded, but I have to add that there were

19      people that we tried to get ahold of, some that Trooper

20      Santhuff recommended we talk to, and we couldn't get

21      ahold of them.

22          They wouldn't talk to us or they wouldn't return our

23      phone calls, so that was a bit frustrating as well

24      because we have allegations and we are doing the best we

25      can to investigate it, and people aren't cooperating with
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 1      us, so that was a bit challenging.

 2  Q   Okay.  Did you become aware of Trooper Santhuff's

 3      allegations regarding retaliation?

 4  A   Yes.

 5  Q   And was that investigated by your office?

 6  A   Yes.  And I can't remember the specifics, other than I

 7      know there was an allegation that he wasn't provided

 8      logbooks, flight logbooks, or something like that.

 9          That was the one thing that stuck out in my mind.

10          I can't remember what the other details of the

11      retaliation were.

12  Q   As a result of the investigation, do you know what the

13      results of that investigation were?

14  A   It was unfounded.

15  Q   Unfounded?

16          And as the concurrence authority, were you satisfied

17      with the manner of that investigation and the closing as

18      unfounded?

19  A   Yes.

20  Q   You also mentioned that Trooper Santhuff made many

21      complaints.

22          Were there complaints beyond what I've outlined

23      here?

24  A   Not that I can recall.

25          I mean, those three were investigated by us.
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 1           The sexual harassment was dealt with.

 2          I don't remember if there were others or not.

 3          These all happened in a relatively short time and

 4      probably in a two-year timespan, if I remember right, so

 5      it felt like we were hearing these types of allegations a

 6      lot, so that may be why I refer to "many times."

 7  Q   Do you recall whether Trooper Santhuff made a complaint

 8      against then Captain Alexander, for the manner of

 9      investigation he conducted?

10  A   Yes, I do remember something about that, and it was

11      investigated.

12           The assistant chief made a decision on that, and it

13      was unfounded.

14  Q   It was unfounded as well?

15  A   When we have an allegation made against a district or

16      division commander, it's investigated by a lieutenant,

17      not by one of our sergeants, and it's elevated to one of

18      my leads in my agency.

19  Q   I see.

20  A   Or in my division.

21  Q   Do you know whether or not complaints of various types

22      can be made anonymously?

23  A   Yes, they can.

24  Q   They can?

25  A   Yes.
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 1  Q   In your experience what might be the benefit of making an

 2      anonymous complaint versus putting your name on

 3      something?

 4  A   There are people that fear retaliation from law

 5      enforcement.

 6          Maybe they just don't want to get involved.

 7          Maybe it's a time issue.

 8          Maybe-- I can think of a lot of different reasons, I

 9      guess, why somebody would want to be anonymous in a

10      complaint, but we investigated those as well, whenever we

11      could.

12  Q   And the complaints that Trooper Santhuff brought forward,

13      those were not anonymous?

14  A   No.

15                        MR. MARLOW:  No further questions,

16      Your Honor.

17                        THE COURT:  Mr. Sheridan?

18                        MR. SHERIDAN:  Yes.

19                         REDIRECT EXAMINATION

20      BY MR. SHERIDAN:

21  Q   Okay.  So you said that you would investigate all major--

22  A   OPS investigated most of the major.

23          I think in my three years there, there may have been

24      one or two that we didn't investigate.

25  Q   Okay.  And you said, when we talked, that you understood
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 1      the breast-rubbing thing to be sexual harassment, and you

 2      haven't changed your testimony in that regard, correct?

 3  A   No.  I think that's the most general term you could use

 4      to describe that.

 5  Q   Okay.  And it's true, is it not, that a district or

 6      division commander still had the latitude to issue

 7      certain levels of discipline outside the administrative

 8      investigative process?

 9  A   Yes.  They could do up to a written reprimand.

10  Q   Okay.  And an 095 is lower than that, right?

11  A   Yes.

12                        MR. SHERIDAN:  Nothing further.

13                        THE COURT:  Any follow-up?

14                        MR. MARLOW:  Nothing further, Your

15      Honor.  Thank you.

16                        THE COURT:  Members of the Jury, do

17      you have any questions?

18          All right.  If you could please just give the--

19      anybody else?

20                                  (Pause in the proceedings.)

21                        THE COURT:  All right.  Captain

22      Saunders, did Captain Alexander tell you he did not

23      believe there was any sexual harassment because the

24      behavior was consensual and/or no one was offended?

25          Let me know if you need me to repeat that.
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 1                     THE WITNESS:  Could you read it one

 2   more time?  I apologize.

 3                     THE COURT:  Did Captain Alexander tell

 4   you he did not believe there was sexual harassment

 5   because the behavior was consensual and/or no one was

 6   offended?

 7                     THE WITNESS:  No.  I think we always

 8   called it sexual harassment when we were talking about

 9   it.

10       I mean, when you look at the definition of "sexual

11   harassment," it probably doesn't fit because it was

12   consensual, so ingrained, I guess, in the culture out

13   there, but we called it sexual harassment when we talked

14   about it.

15                     THE COURT:  Did you tell Captain

16   Alexander you believed, as you have testified, that

17   sexual harassment was systemic in the aviation unit?

18                     THE WITNESS:  Yes.

19       It was obvious, when he conducted his investigation,

20   that there were many people that were participating, that

21   it was consensual, that nobody was complaining, that

22   there weren't any specific victims.

23       It was just a behavior that was allowed to exist out

24   there, and it needed to be stopped.

25       For that, Ryan should be thanked.
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 1       I mean, it needed to be stopped.

 2       A district and division commander wants to hear

 3   those types of things.  They want to know about that

 4   because they're responsible, and if that kind of behavior

 5   is occurring and something terrible happens, they're held

 6   accountable for that.

 7                     THE COURT:  Counsel, I am going to

 8   re-write the third question, and then I'll tell it to

 9   you.

10                     ALL:  Thank you.

11                     THE COURT:  Actually, I will just ask

12   it.

13       Do you believe that the breast-rubbing incident

14   reflects gross mismanagement?

15                     THE WITNESS:  I don't know how I can't

16   agree with that.

17       Yes.

18       When things have gotten to the point where somebody

19   is comfortable behaving that way in front of other people

20   and-- yes.

21                     THE COURT:  All right.  Any follow-up

22   questions based on those questions alone?

23                      MR. SHERIDAN:  No, Your Honor.

24                     THE COURT:  Defense?

25                     MR. MARLOW:  No, Your Honor.
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 1                        THE COURT:  May this witness be

 2      excused?

 3                        MR. SHERIDAN:  Yes, Your Honor.

 4                        MR. MARLOW:  No objection, Your Honor.

 5                        THE COURT:  You are excused, Captain

 6      Saunders.  Thank you for being here today.

 7          Do you have your next witness?

 8                        MR. SHERIDAN:  Yes, sir.

 9          Plaintiff calls Paul Speckmaier.

10                        THE COURT:  All right.

11      /////

12      PAUL SPECKMAIER,        having been first duly sworn

13                              by Judge Rajul, testified as

14                              follows:

15                        THE COURT:  Please be seated.

16          If you could please remove your face covering so

17      that the jury can watch your face as you testify.

18          Mr. Sheridan?

19                        MR. SHERIDAN:  Thanks, Your Honor.

20                           DIRECT EXAMINATION

21      BY MR. SHERIDAN:

22  Q   Good afternoon.

23  A   Good afternoon.

24  Q   Please state your full name for the record?

25  A   Paul Speckmaier.
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 1  Q   All right.  Mr. Speckmaier, are you employed currently?

 2  A   No.  I'm retired.

 3  Q   Tell us, with whom were you employed?

 4  A   I was employed with the United States Army for 20 years

 5      and with the Washington State Patrol for 25 years.

 6  Q   All right.  And what did you do at the state patrol?

 7  A   I was a trooper and on the road for a few years, and then

 8      I was a trooper pilot for about 20 years.

 9  Q   All right.  And when you were a trooper pilot, could you

10      tell us, were you ever under the supervision of

11      Lieutenant Nobach?

12  A   Yes, I was.

13  Q   And when was that?

14  A   I don't know the dates, but I know I was in the section

15      prior to him arriving, and I watched him move up through

16      the ranks as a trooper, a sergeant, and then lieutenant.

17  Q   All right.  Back in about May 18th, 2017, were you

18      interviewed by Washington State Patrol investigators?

19  A   I believe it was that time.

20          I do remember an interview with them though.

21          I was retired at the time.

22  Q   All right.  I am going to show you Exhibit No. 185, and

23      we have to search a bit for it.

24          If you look at the front of your books, they will

25      have the range for you.
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 1          It's 185.

 2          There is also two books-- one book behind you.

 3  A   Okay.  This one I see it numbers up to 112.

 4          I'm assuming we are looking for a different book

 5      then?

 6  Q   Yes.

 7  A   Okay.  I see a book right back here, and--

 8  Q   Okay.  If you'll turn to 185.

 9          Just tell me if you recognize this as the statement

10      that you gave to the investigators on or about May 18th,

11      2017.

12  A   Yes, this is the interview I recall.

13  Q   All right.  And I'm going to ask you whether you were--

14      did you understand what you were being interviewed about?

15  A   Yes.

16  Q   Can you tell us?

17  A   It was-- they were investigating e-mail deletions by

18      Lieutenant Nobach, aviation section.

19  Q   All right.  And did you provide evidence?

20  A   Yes, I did.

21  Q   All right.  And--

22  A   Verbal evidence.

23  Q   And is this document a product of that investigation?

24  A   Yes, it is.

25  Q   Okay.  Now, we're not going to offer it into evidence,
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 1      but we are going to talk about what you said, okay?

 2  A   Okay.

 3  Q   And then if you need to have me refresh your

 4      recollection, we will do that.

 5                         MR. SHERIDAN:  Unless Counsel would

 6      like it admitted.

 7                         MR. BIGGS:  Your Honor, there is a

 8      motion in limine on that exact act that Counsel just

 9      engaged in.

10          No, this is not an admissible document, and he

11      should not be inviting me to do so in front of the jury.

12                        THE COURT:  I expect Counsel to comply

13      with my pretrial orders.

14                        MR. SHERIDAN:  Of course, Your Honor.

15                        THE COURT:  I haven't had a chance to

16      look at the entire document, so I'm not really sure, but

17      you know what my orders are.

18                        MR. SHERIDAN:  Sure.

19  Q   (By Mr. Sheridan)  We will be using it to refresh your

20      recollection.

21  A   Okay.

22  Q   First of all, do you recall who interviewed you?

23  A   No.  I would have to look at the names on the--

24  Q   Why don't you look at the first paragraph and just, when

25      you're done looking, tell me if it refreshed your
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 1      recollection.

 2  A   Yes, it does.

 3  Q   All right.  Can you tell us, who was the person that

 4      interviewed you?

 5  A   There was a Lieutenant Tyler Drake, and then there was

 6      Detective Sergeant Ethan Wincoop (phonetic) and Sergeant

 7      Metfeller (phonetic).

 8  Q   All right.  Okay.  And did you talk to-- did you tell

 9      them about your relationship with Lieutenant Nobach?

10  A   Yes, I did.

11  Q   All right.  And can you tell us, what did you tell them

12      about your knowledge about the e-mail deletion issue?

13  A   Well, I told them that I was upstairs in the pilot's

14      ready room at the computer, and I believe I was the only

15      one in the office there at the time.

16          I don't recall what I was doing on the computer, but

17      I remember Lieutenant Nobach entering the room and

18      standing behind me and telling me that I needed to delete

19      e-mails out of my-- the State account.

20  Q   And did he tell you why?

21  A   I don't recall, no.

22          I don't believe he did tell me.

23  Q   Did he tell you what e-mails he wanted deleted?

24  A   I believe it was all of them.

25  Q   Okay.  And did he tell you how to go about it?
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 1  A   Yes, he did.

 2          He showed me how to do it.

 3  Q   And do you have any recollection of what it was you were

 4      deleting?

 5  A   Well, I don't-- you mean in terms of specific e-mails?

 6  Q   No, like accounts.

 7  A   Oh, just all e-mails that were the State-related e-mails

 8      that were in my account.

 9  Q   Okay.  And did he tell you how to-- did he talk to you

10      about deleting any other files?

11  A   I don't recall, no.

12           Just e-mails is what I remember.

13  Q   All right.  Did he tell you whether or not it was

14      important to do it soon?

15  A   He didn't need to tell me.  It was pretty obvious that

16      this was going to be done now and there was urgency--

17                        MR. BIGGS:  Objection, Your Honor.

18      This witness is testifying about somebody else's state of

19      mind.

20                        THE COURT:  Overruled.

21  Q   (By Mr. Sheridan)  So did he come to you at all about any

22      Public Records Act disclosures?

23  A   No.

24  Q   Okay.  And how long did you stand together, in terms of

25      doing-- accomplishing the e-mail deletion?
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 1  A   I don't remember how long it took.

 2          It took a few minutes at least.

 3  Q   Did he look-- did he watch you do it?

 4  A   He was watching, yes.

 5          He was standing over my left shoulder watching me

 6      delete them and then explaining to me how to delete them

 7      not only from the "deleted" account or whatever you want

 8      to-- tab or whatever, but he also explained how to go

 9      into what was called "recovery mode" and how to delete

10      them out of there.

11  Q   Okay.  And why did you listen to him?  Why did you do it?

12  A   He's my boss, and I know not to question him or go

13      against what he's telling me to do.

14  Q   Okay.  Can you tell us, did you tell the investigators

15      anything about what Lieutenant Nobach had said he would

16      do when he became a lieutenant?

17                        MR. BIGGS:  Objection, please.  This

18      is wholly irrelevant, and it's obviously hearsay.

19                        THE COURT:  Well, it's an admission by

20      party opponent.

21                        MR. BIGGS:  If it's the right kind of

22      statement.

23                        THE COURT:  But I am just wondering if

24      we-- based on the motion in limine, if it goes to that or

25      not.
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 1                     MR. SHERIDAN:  I am limiting it to

 2   what was said to the investigator.

 3                     THE COURT:  Members of the Jury, let's

 4   take a couple of minutes, and we'll be back.

 5                     COURT BAILIFF:  Please rise for the

 6   jury.

 7                                        (Jury exits.)

 8                     THE COURT:  Thank you.  Please be

 9   seated.

10       So I don't know if-- what he said he wanted to do

11   afterwards, but I just want to make sure that you are

12   aware that I have precluded any kind of other bad

13   incidents or any other bad traits or character of

14   Lieutenant Nobach.

15       You are restricted to only testify about the-- and I

16   don't know how much of this you know, but the e-mails,

17   which apparently you do know about, the breast-rubbing

18   incident that has been referred to, and the King air

19   instance, but nothing else.

20                     MR. SHERIDAN:  Your Honor, I can make

21   an offer of proof.

22                     THE COURT:  Go ahead.

23                     MR. SHERIDAN:  Do you have it in front

24   of you, the exhibit?

25                      THE COURT:  Yes.
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 1                      MR. SHERIDAN:  If you look at page--

 2   let me find it--

 3                     THE COURT:  Is that clear?

 4                     MR. BIGGS:  Yes, Your Honor.

 5                      THE COURT:  No personal opinions about

 6   of what you think of him, of Lieutenant Nobach.

 7                     MR. SHERIDAN:  So this is simply what

 8   he told the investigators.

 9                     THE COURT:  Which page?

10                     MR. SHERIDAN:  And it's Page 3, and

11   it's Line No. 9.

12                     THE COURT:  Line 9?

13                     MR. SHERIDAN:  Yeah.

14       He said-- he told-- Lieutenant Nobach said, "I can't

15   wait until I'm running this place because I'm going to

16   crush people," which is consistent with other testimony

17   that we've already received about how he can make people

18   fail their flight by speeding things up, so it's a

19   statement he made to an investigator, so that means that

20   the State was on notice that this was another thing that

21   he had done in evaluating--

22                     THE COURT:  That's not the issue

23   though.

24                      MR. BIGGS:  No, Your Honor, this

25   happened years, years earlier, before he was a sergeant,
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 1   before he was a lieutenant.

 2       It's clearly to go to his character.

 3       That's the only reason for putting this in, and it's

 4   not admissible--

 5                      UNIDENTIFIED SPEAKER:  I disagree,

 6   Your Honor.

 7                     THE COURT:  I appreciate that you

 8   disagree, but I just want to hear from the lawyers.

 9       Tell me why this is not a violation of the motion in

10   limine-- not a violation, but why is this not character

11   evidence?

12                     MR. SHERIDAN:  Because we've already--

13   remember that the issue really, for the jury, is who are

14   you going to believe, that he is the type of person who

15   would actually retaliate against a person for getting

16   him-- for talking about the sexual harassment, is he

17   inclined to do that behavior?

18       We already got the testimony in that he is the type

19   of person who believes that he can-- he can bury another

20   pilot by speeding up, because that's what he's alleged to

21   have done.

22       This is a statement that he made to investigators in

23   2017, so this is something that-- that means the State

24   had on their plate, as far as evaluating this case when

25   it went forward, about-- and so it is relevant.
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 1       It is relevant to how he is inclined to act in

 2   this-- it's a statement he made, so it is an admission of

 3   a party opponent--

 4                     THE COURT:  Right.  That's not the

 5   issue though.

 6        I mean, just because it's an admission by a party

 7   opponent doesn't mean that it's admissible.

 8       I mean, there are--

 9                     MR. SHERIDAN:  So long as it's

10   relevant, right, and we think it is.

11                     MR. BIGGS:  Your Honor--

12                     THE COURT:  Mr. Biggs?

13                     MR. BIGGS:  We just heard the exact

14   words out of Counsel's mouth that are not allowed.

15       "This shows he's the type of person to do this,"

16   that is what the evidence rules do not allow, and that is

17   why they have these rules.

18       Most of what's in this document is not admissible,

19   it's hearsay.

20       It's somebody telling their version of certain

21   things.

22        This is not a party, the man who is sitting here.

23                     THE COURT:  No, but your client's

24   statement is an admission by party opponent.

25                     MR. BIGGS:  If it's the right kind of
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 1   statement.  It has to be otherwise admissible, and it's

 2   not.

 3        Your Honor, this is exactly why we have motions in

 4   limine.

 5        If you recall, before we did voir dire, they said,

 6   "Oh, I don't want you calling my client-- I don't want

 7   you characterizing him."

 8       This is exactly what Counsel is trying to do here.

 9                     MR. SHERIDAN:  That actually is

10   exactly the difference.

11       If I were to say, "Wasn't he the kind of person that

12   would try to crush people," then that would be 404(a),

13   but if it comes out of his mouth, then it's-- 404(a) is

14   not-- it has nothing to do with it, and it shows his

15   mental state, and that's all appropriate.

16                     THE COURT:  So character evidence is

17   admissible when it goes to an essential element of the

18   claim or defense.

19       Please explain to me how "I can't wait until I'm

20   running this place because I'm going to crush people,"

21   how that goes to an element or a defense of this

22   particular case?

23                     MR. SHERIDAN:  It's an intent.

24       See, in these kind of cases, it is--

25                     THE COURT:  Don't tell me about these
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 1   kind of cases.

 2       In this case.

 3                     MR. SHERIDAN:  It almost never happens

 4   that people say what they think.

 5       People don't use the "N" word now.  They think it.

 6   They don't use it.

 7       This fellow talked about how he was going to manage,

 8   and then he managed that way, so the words aren't 404(a)

 9   because these are his words.

10       It's not-- it's not character if I say something,

11   right?

12       It's character if I try to-- if I try to put in

13   testimony from somebody else about how he behaves, right?

14                     THE COURT:  So why do you want this

15   statement, "I'm going to crush people," if it's not for

16   character?

17                     MR. SHERIDAN:  Because this is an

18   intent element.

19       This shows his intent.

20       It's how he views leadership.

21       Remember, he got written up for poor leadership?

22       This is like right on point about what kind of

23   leader he intended to be and became, so that's why, Your

24   Honor.

25       It's not 404(a) at all because it's not an opinion.
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 1   It's a statement, and it's a statement of a party

 2   opponent, so it totally should come in.

 3                     MR. BIGGS:  Your Honor, you also have

 4   to do the balancing test, probative value versus

 5   prejudice, which they lose badly on that level as well.

 6       He's trying to show character.

 7        This is before he was even a leader, so this has

 8   nothing to do with the case, Your Honor.

 9                     THE COURT:  When was this statement

10   made?

11                     MR. BIGGS:  When they were troopers

12   together, before he became a sergeant, before he became a

13   lieutenant.

14                     THE COURT:  Just because a party makes

15   a statement doesn't make it automatically admissible.

16       I am not going to allow this questioning, so I am

17   going to sustain the objection.

18                     MR. SHERIDAN:  All right.  Then I have

19   no further questions of this witness.

20                     THE COURT:  Have we lost my bailiff?

21       Mary, could you please bring in the jury?

22                           (Pause in the proceedings.)

23                      COURT BAILIFF:  All rise.

24                                        (Jury enters.)

25                      THE COURT:  Thank you.  Please be
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 1      seated.

 2          Mr. Sheridan?

 3                        MR. SHERIDAN:  Yes.  Thank you.

 4          No further questions.

 5                        THE COURT:  Mr. Biggs?

 6                         MR. BIGGS:  Thank you, Your Honor.  I

 7      have precious little time.  I will see if I can't get

 8      through this with your assistance.

 9                           CROSS-EXAMINATION

10      BY MR. BIGGS:

11  Q   You would agree with me, wouldn't you, Lieutenant Nobach

12      is an excellent pilot?

13  A   Yes.

14  Q   And you would agree with me he's a smart man, an

15      intelligent man?

16  A   Yes.

17  Q   And you're friends with him, aren't you, with the

18      plaintiff?

19  A   I am friends with whom?

20  Q   The plaintiff, Mr. Santhuff.

21  A   Yes.

22  Q   And you've talked to him as recently as a couple weeks

23      ago when he asked you to talk to his counsel about this

24      case?

25  A   Yes.
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 1  Q   And you did that?

 2  A   Yes, I did.

 3  Q   And let's go-- you retired from the patrol as a trooper,

 4      right?

 5  A   Yes.

 6  Q   You never were promoted to sergeant, to lieutenant--

 7  A   Correct.

 8  Q   Okay.  And this deleting e-mails business, your testimony

 9      today is you don't recall when it happened, right?

10  A   Correct.

11  Q   You don't know what year it was?

12  A   Correct.

13  Q   You don't know if it was long before you retired or

14      sometime before that?

15  A   Well, it was before I retired.

16  Q   But you don't know if it was a little bit before or a lot

17      before you retired?

18  A   Well, I guess it would depend on how you would define "a

19      little bit" or "a lot."

20  Q   When Lieutenant Nobach talked to you about deleting

21      e-mails, you would agree with me that he did not tell you

22      why?

23           He didn't tell you, "We have to do this for X

24      reason"?

25  A   Correct.
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 1  Q   Okay.  And you don't know what e-mails were deleted?

 2          I mean, you don't know what was in them, right?

 3  A   I don't recall what was in them.

 4          It was just all the e-mails.

 5  Q   So you can't tell us today that there was any topic, any

 6      problem that was trying to be hidden?

 7  A   I don't recall what was in the e-mails, correct.

 8  Q   Okay.  Let me ask you this:

 9          Did you fly mayday flights in 2013?

10  A   I don't recall.

11          I flew a mayday flight, I recall, but when it was, I

12      don't remember.

13  Q   Okay.  So you can't tell us if you flew 2013, 2014, 2015?

14  A   Not without looking at my logbook.

15  Q   Okay.  And you can't tell us, can you, whether there are

16      any public records requests in 2013 or 2014 or 2015?

17  A   I wouldn't be able to tell you that either, correct.

18  Q   So you can't tell me whether any mayday flights coincide

19      with any records requests?

20  A   Correct.

21  Q   But you can recall, can't you, that before May, in 2014,

22      there was a huge event that happened to the state, right?

23  A   Before 2014?

24  Q   Right.

25          Did you find yourself working the Oso mudslide
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 1      situation?

 2  A   No.

 3  Q   Okay.  When was that?

 4  A   I don't recall.

 5  Q   Okay.  You didn't fly then?

 6  A   No.

 7  Q   Okay.  Were you involved with e-mail clearing during that

 8      process?

 9  A   I don't remember when the e-mails were deleted.

10          That's what I'm trying to--

11  Q   Okay.  Do you recall that because of the Oso volume of

12      data, there's a lot of e-mail being relied on,

13      communications, rapport, photos, videos-- the e-mails

14      were getting backed up and clogged.

15           Do you remember that?

16                         MR. SHERIDAN:  Objection to the

17      testimony; not foundation.

18                         THE WITNESS:  I wasn't involved in-- I

19      don't know.  I have no idea--

20                        THE COURT:  One moment, please.  Let

21      me issue--

22                         THE WITNESS:  Sorry.

23                         THE COURT:  What was your objection?

24                        MR. SHERIDAN:  Objection; no

25      foundation for that.

0099

 1                        THE COURT:  Overruled.

 2           Please ask the question again.

 3                        THE WITNESS:  I have no ideas how many

 4      e-mails were sent or where they were being sent to,

 5      whether it was clogging up the IT system or not.

 6          I wasn't involved in IT.

 7  Q   (By Mr. Biggs)  Okay.  So you would agree with me that at

 8      least potentially the e-mail cleanup effort had to do

 9      with the Oso mudslide and all the problems that created

10      for e-mails, right?

11  A   I did--

12                        MR. SHERIDAN:  Objection; speculation,

13      foundation.

14                        THE COURT:  Do you agree he can say he

15      can agree or he doesn't agree?

16          Overruled.

17                        THE WITNESS:  No, I would not agree

18      with that.

19  Q   (By Mr. Biggs)  You don't think that was what was going

20      on at the time?

21  A   No, because I didn't think that at the time.

22  Q   I'm sorry, you didn't think--

23  A   That it was involved with Oso at the time.

24  Q   But you can't tell me when this happened, right?

25  A   Correct.
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 1  Q   Okay.  And can you tell me when Oso happened?

 2  A   No.

 3                        MR. BIGGS:  Okay.  That's all I have.

 4      Thank you very much.

 5                        MR. SHERIDAN:  Nothing further, Your

 6      Honor.

 7                        THE COURT:  Members of the Jury, do

 8      you have any questions for this witness?

 9                                           (No response.)

10                        THE COURT:  May this witness be

11      excused?

12                         MR. SHERIDAN:  Yes.

13                        THE COURT:  Defense?

14                        MR. BIGGS:  Yes, Your Honor.

15                        THE COURT:  All right.  You are

16      excused.  Thank you for being here today.

17                        THE WITNESS:  Thank you, Your Honor.

18                        THE COURT:  All right.  Right at 4:00.

19      Look at that.

20          You are excused for the day and for the weekend.

21          Have a great weekend.

22          I hope the smoke goes away, and my only reminder is

23      please don't do any research or talk about what has

24      happened in the courtroom.  Forget about it.  Just enjoy

25      the weekend, and we'll see you on Monday at 9:00.
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 1                     COURT BAILIFF:  All right.  All rise.

 2                                        (Jury exits.)

 3                     THE COURT:  All right.  Please be

 4   seated.

 5       You are excused.

 6       I just wanted to put on the record two explanations

 7   for my rulings when the jury was present.

 8       One was an objection that was made when Mr. Marlow

 9   was questioning Captain Saunders and asked him, "Would it

10   surprise you that Captain Mathesen would disagree with

11   you that this investigation was not a whistleblower

12   investigation," or something along those lines, and it

13   was objected to as hearsay.

14       I overruled that objection for two reasons:

15        One is whether he agreed or not, it's not hearsay.

16       Second, and more importantly, Captain Mathesen did

17   testify in court that the investigation of the incident

18   would be a personal investigation not a whistleblower

19   investigation, so for a statement to be hearsay, it has

20   to be an out-of-court statement.  He did make that

21   statement in court, so it's not hearsay.

22       The other objection that was made, that I overruled

23   from Mr. Sheridan on behalf of the plaintiff, had to do

24   with Captain Saunders' testimony about Assistant Chief

25   Alexander, how he handles-- his belief on how to handle
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 1   sexual harassment, discrimination, those kind of things,

 2   and was objected to as 404(a).

 3       Captain Alexander testified about that-- not

 4   captain, but Assistant Chief Alexander testified about

 5   those things yesterday, but, more importantly, one of the

 6   parties in this case is the Washington State Patrol, not

 7   just Lieutenant Nobach, and so far the allegation and

 8   what-- what Plaintiffs are trying to point out is that

 9   the Washington State Patrol allowed this kind of

10   behavior, and this was just-- nothing was done about it,

11   so discrimination was okay and sexual harassment was

12   okay, and that-- so that goes to an essential element of

13   the defense that it's not-- I mean, that's not what

14   happened, so that's the reason why I overruled the

15   objection.

16       I just wanted to give an explanation.

17        I always kind of hate it when judges would just not

18   give a reason, so you may disagree, but those are my

19   reasons.

20       All right.  Anything else?

21                      MR. MARLOW:  Just, Your Honor, I

22   wanted to say with your first ruling, you got me.

23        I forgot he testified in court.  Of course it's not

24   hearsay.

25       The second one, I still disagree with you,
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 1   respectfully, but the first one, you got me.

 2                     THE COURT:  That's fine.

 3                     MR. MARLOW:  And with regard to the

 4   defense objection to the Juror No. 3's third question,

 5   Your Honor's great wording of it vitiated that.

 6                     THE COURT:  All right.  Good.

 7                          (Court recessed at 4:03 p.m.)
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		242						LN		10		6		false		            6      captain and I would confer about the discipline that				false

		243						LN		10		7		false		            7      would take place or no discipline, if it was appropriate,				false

		244						LN		10		8		false		            8      but I had concurrence authority, so we had to be in				false

		245						LN		10		9		false		            9      agreement on that.				false

		246						LN		10		10		false		           10  Q   And concurrence authority means that you sort of get a				false

		247						LN		10		11		false		           11      vote in what to do with a particular employee when OPS				false

		248						LN		10		12		false		           12      has done an investigation?				false

		249						LN		10		13		false		           13  A   Yes.				false

		250						LN		10		14		false		           14  Q   And so basically it's you and the appointing authority				false

		251						LN		10		15		false		           15      making the decision, correct?				false

		252						LN		10		16		false		           16  A   Say it again.				false

		253						LN		10		17		false		           17  Q   It's typically you and the appointing authority-- the				false

		254						LN		10		18		false		           18      person in the chain of command who is considered the				false

		255						LN		10		19		false		           19      appointing authority for the person being investigated?				false

		256						LN		10		20		false		           20  A   That's true, but I was familiar-- as a standards officer,				false

		257						LN		10		21		false		           21      I was familiar with all of the discipline that was issued				false

		258						LN		10		22		false		           22      statewide to all of our employees, so I oversaw all the				false

		259						LN		10		23		false		           23      discipline to make sure that somebody in Walla Walla				false

		260						LN		10		24		false		           24      received the same discipline as somebody in Seattle for				false

		261						LN		10		25		false		           25      the same type of defense, so I would apply that kind of				false

		262						PG		11		0		false		page 11				false

		263						LN		11		1		false		            1      standard to it.				false

		264						LN		11		2		false		            2  Q   But concurrence authority only pertained to				false

		265						LN		11		3		false		            3      discipline-related investigations conducted by your				false

		266						LN		11		4		false		            4      office?				false

		267						LN		11		5		false		            5  A   No.  The majority of the investigations were actually				false

		268						LN		11		6		false		            6      conducted in the field by the chain of command over the				false

		269						LN		11		7		false		            7      employee.				false

		270						LN		11		8		false		            8  Q   Well, it's true, is it not, that you would have				false

		271						LN		11		9		false		            9      concurrence authority on all the discipline that was				false

		272						LN		11		10		false		           10      issued as a result of those investigations, meaning your				false

		273						LN		11		11		false		           11      investigations?				false

		274						LN		11		12		false		           12  A   No, I had concurrence on all investigations that were				false

		275						LN		11		13		false		           13      administrative through the office of professional				false

		276						LN		11		14		false		           14      standards.				false

		277						LN		11		15		false		           15  Q   Okay.				false

		278						LN		11		16		false		           16  A   So OPS would initiate an investigation for a class-- a				false

		279						LN		11		17		false		           17      district commander or division commander, a lot of times				false

		280						LN		11		18		false		           18      those investigations would be completed in the field.				false

		281						LN		11		19		false		           19          They would come back to OPS where the commander and				false

		282						LN		11		20		false		           20      I would make a decision on discipline.				false

		283						LN		11		21		false		           21  Q   Okay.  All right.  And so you-- but you wouldn't have the				false

		284						LN		11		22		false		           22      same vote, you wouldn't have the same right to, say,				false

		285						LN		11		23		false		           23      escalate up to the next level for things that were not				false

		286						LN		11		24		false		           24      investigated by you?				false

		287						LN		11		25		false		           25          For example, let's be specific, with regard to the				false

		288						PG		12		0		false		page 12				false

		289						LN		12		1		false		            1      interactions between Lieutenant Nobach and Ms. Biscay,				false

		290						LN		12		2		false		            2      the breast-rubbing incident, that never got investigated,				false

		291						LN		12		3		false		            3      right?				false

		292						LN		12		4		false		            4  A   Yes, it did.				false

		293						LN		12		5		false		            5  Q   Not by you?				false

		294						LN		12		6		false		            6  A   No.				false

		295						LN		12		7		false		            7  Q   No, and when you say, "Yes, it did," you mean that there				false

		296						LN		12		8		false		            8      was an investigation conducted by Chief Alexander?				false

		297						LN		12		9		false		            9  A   Captain Alexander at the time, yes.				false

		298						LN		12		10		false		           10  Q   Oh, Captain Alexander?				false

		299						LN		12		11		false		           11  A   Yes.				false

		300						LN		12		12		false		           12  Q   Right.				false

		301						LN		12		13		false		           13          So you did not interview witnesses and your people				false

		302						LN		12		14		false		           14      didn't, correct?				false

		303						LN		12		15		false		           15  A   Not for the sexual harassment complaint that originally				false

		304						LN		12		16		false		           16      came in.				false

		305						LN		12		17		false		           17  Q   Right.				false

		306						LN		12		18		false		           18          Because it was not-- it had not been elevated by				false

		307						LN		12		19		false		           19      Alexander to either a preliminary investigation by you				false

		308						LN		12		20		false		           20      folks or an administrative investigation by you folks?				false

		309						LN		12		21		false		           21  A   Well, no, I wouldn't say it was his decision.  It was our				false

		310						LN		12		22		false		           22      decision.				false

		311						LN		12		23		false		           23          We talked about it jointly.				false

		312						LN		12		24		false		           24  Q   Well, you may have talked about it jointly, but this was				false

		313						LN		12		25		false		           25      not exercising your concurrence authority, correct?				false

		314						PG		13		0		false		page 13				false

		315						LN		13		1		false		            1  A   Yes, it was.				false

		316						LN		13		2		false		            2  Q   Okay.  So let's take a look at-- you gave a deposition in				false

		317						LN		13		3		false		            3      this case under oath; did you not?				false

		318						LN		13		4		false		            4  A   Yes.				false

		319						LN		13		5		false		            5  Q   All right.  And let's take a look at that deposition.				false

		320						LN		13		6		false		            6                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, I seek to				false

		321						LN		13		7		false		            7      publish the deposition of Mike Saunders.				false

		322						LN		13		8		false		            8                        THE COURT:  Are you doing the video				false

		323						LN		13		9		false		            9      like yesterday?				false

		324						LN		13		10		false		           10                        MR. SHERIDAN:  Yes, assuming we are				false

		325						LN		13		11		false		           11      ready to go.  I am checking right now.				false

		326						LN		13		12		false		           12                        THE COURT:  Okay.  Members of the				false

		327						LN		13		13		false		           13      Jury, you will now be given testimony from a deposition.				false

		328						LN		13		14		false		           14          A deposition is testimony of a witness taken under				false

		329						LN		13		15		false		           15      oath outside of the courtroom.				false

		330						LN		13		16		false		           16          The oath is administered by an authorized person who				false

		331						LN		13		17		false		           17      records the testimony word for word.				false

		332						LN		13		18		false		           18          Depositions are taken in the presence of lawyers for				false

		333						LN		13		19		false		           19      all parties.				false

		334						LN		13		20		false		           20          The deposition will be presented by video.				false

		335						LN		13		21		false		           21           Insofar as possible, you must consider this form of				false

		336						LN		13		22		false		           22      testimony in the same way that you consider the testimony				false

		337						LN		13		23		false		           23      of witnesses who are present in the courtroom.				false

		338						LN		13		24		false		           24          You must decide how believable the testimony is and				false

		339						LN		13		25		false		           25      what value to give to it.				false

		340						PG		14		0		false		page 14				false

		341						LN		14		1		false		            1          A copy of the deposition will not be admitted into				false

		342						LN		14		2		false		            2      evidence and will not go to the jury room with you.				false

		343						LN		14		3		false		            3  Q   (By Mr. Sheridan)  We are going to be looking at Page 7,				false

		344						LN		14		4		false		            4      Line No. 17 to Page 8, Line No. 18.				false

		345						LN		14		5		false		            5          Can you give us a layperson understanding of what it				false

		346						LN		14		6		false		            6      means to have concurrence authority?				false

		347						LN		14		7		false		            7  A   So the appointing authority, as a decision-maker on an				false

		348						LN		14		8		false		            8      administrative case-- usually that's the district				false

		349						LN		14		9		false		            9      division commander that oversees the division the				false

		350						LN		14		10		false		           10      employee is assigned to.				false

		351						LN		14		11		false		           11          Concurrence authority, I would have to agree with				false

		352						LN		14		12		false		           12      the level of discipline that was being issued to the				false

		353						LN		14		13		false		           13      employee as a result of an investigation.				false

		354						LN		14		14		false		           14          What that looked like, I would usually go back and				false

		355						LN		14		15		false		           15      look at a standard, look at similar like cases and see				false

		356						LN		14		16		false		           16      what type of discipline was issued in those cases, the				false

		357						LN		14		17		false		           17      idea being that discipline is issued fairly across the				false

		358						LN		14		18		false		           18      state for like violations.				false

		359						LN		14		19		false		           19  Q   All right.  And does that mean that every form of				false

		360						LN		14		20		false		           20      discipline comes across-- came across your desk at the				false

		361						LN		14		21		false		           21      time that you held that position?				false

		362						LN		14		22		false		           22  A   Well, every form of discipline that was a result of an				false

		363						LN		14		23		false		           23      administrative investigation.				false

		364						LN		14		24		false		           24          District division commanders still had the latitude				false

		365						LN		14		25		false		           25      to issue certain levels of discipline outside of the				false

		366						PG		15		0		false		page 15				false

		367						LN		15		1		false		            1      administrative investigation process, but when things				false

		368						LN		15		2		false		            2      rose to a certain level, they would come to my office.				false

		369						LN		15		3		false		            3          There was some discretion there by the district or				false

		370						LN		15		4		false		            4      division commander on how they proceeded with violations				false

		371						LN		15		5		false		            5      they may have identified.				false

		372						LN		15		6		false		            6  Q   Okay.  So every form of discipline that was investigated,				false

		373						LN		15		7		false		            7      you have concurrent authority for, correct?				false

		374						LN		15		8		false		            8  A   Yes.				false

		375						LN		15		9		false		            9  Q   And there's no policy or procedure that says you have				false

		376						LN		15		10		false		           10      concurrent authority for things that don't reach OPS				false

		377						LN		15		11		false		           11      investigations, correct, no document, no policy, no				false

		378						LN		15		12		false		           12      procedure--				false

		379						LN		15		13		false		           13  A   I don't agree with you.				false

		380						LN		15		14		false		           14          I think you are really taking it out of context,				false

		381						LN		15		15		false		           15      what we're saying here.				false

		382						LN		15		16		false		           16  Q   Well, let's see--				false

		383						LN		15		17		false		           17  A   I mean, you asked me if there was an investigation.  I				false

		384						LN		15		18		false		           18      said there was.				false

		385						LN		15		19		false		           19  Q   Every form of discipline that was a result of an				false

		386						LN		15		20		false		           20      administrative investigation-- that's a term of art,				false

		387						LN		15		21		false		           21      isn't it, "administrative investigation"?				false

		388						LN		15		22		false		           22  A   Yes.				false

		389						LN		15		23		false		           23  Q   That's when you actually send your people out to				false

		390						LN		15		24		false		           24      interview witnesses, and they do it-- they record the				false

		391						LN		15		25		false		           25      interview, there's two people doing it.  That's an				false

		392						PG		16		0		false		page 16				false

		393						LN		16		1		false		            1      administrative investigation, right?				false

		394						LN		16		2		false		            2  A   Sure.				false

		395						LN		16		3		false		            3  Q   Okay.  So now though you are telling us that pretty much				false

		396						LN		16		4		false		            4      every investigation, like the investigation that you say				false

		397						LN		16		5		false		            5      was done by Captain Alexander, would require concurrent				false

		398						LN		16		6		false		            6      authority, right?				false

		399						LN		16		7		false		            7  A   I'm not really sure where you're coming from on that.				false

		400						LN		16		8		false		            8          Administrative investigations-- I don't think that I				false

		401						LN		16		9		false		            9      ever said it was exclusive to simply administrative				false

		402						LN		16		10		false		           10      investigations, but Captain Alexander did an				false

		403						LN		16		11		false		           11      investigation, and then he came and conferred with me.				false

		404						LN		16		12		false		           12          Given the information that he provided to me, if I				false

		405						LN		16		13		false		           13      didn't agree with the path that he was going down, we				false

		406						LN		16		14		false		           14      would have elevated that to the assistant chief.				false

		407						LN		16		15		false		           15  Q   But that's inconsistent with what you just said, isn't				false

		408						LN		16		16		false		           16      it?				false

		409						LN		16		17		false		           17          Every form of discipline that was a result of an				false

		410						LN		16		18		false		           18      administrative investigation is when you had concurrent				false

		411						LN		16		19		false		           19      authority, correct?				false

		412						LN		16		20		false		           20  A   That's what I said there, yes.				false

		413						LN		16		21		false		           21  Q   Okay.				false

		414						LN		16		22		false		           22  A   I didn't say that was exclusive to--				false

		415						LN		16		23		false		           23  Q   So show us, if you would, sir-- show us, if you would, or				false

		416						LN		16		24		false		           24      refer us to a policy-- we will look it up.				false

		417						LN		16		25		false		           25          Find a policy or procedure that says you had				false

		418						PG		17		0		false		page 17				false

		419						LN		17		1		false		            1      concurrent authority when the appointing authority kept				false

		420						LN		17		2		false		            2      the case and didn't give it to OPS.				false

		421						LN		17		3		false		            3          Point to any authority you know of.				false

		422						LN		17		4		false		            4           We'll find it.  We'll look it up.				false

		423						LN		17		5		false		            5  A   Well, it's been a while since I've looked at a policy				false

		424						LN		17		6		false		            6      manual, so you are going to have to forgive me for not				false

		425						LN		17		7		false		            7      being able to quote a policy for you.				false

		426						LN		17		8		false		            8  Q   Fair enough.				false

		427						LN		17		9		false		            9  A   I will tell you that probably almost on a daily basis I				false

		428						LN		17		10		false		           10      had commanders come to me and talk to me about different				false

		429						LN		17		11		false		           11      issues that they were looking at and asking me if it's				false

		430						LN		17		12		false		           12      something that should be elevated to an OPS				false

		431						LN		17		13		false		           13      administrative investigation.				false

		432						LN		17		14		false		           14  Q   Now, the jury has seen some of the policies and				false

		433						LN		17		15		false		           15      procedures for doing investigations.				false

		434						LN		17		16		false		           16          They've seen the flowchart that talks about what to				false

		435						LN		17		17		false		           17      do.				false

		436						LN		17		18		false		           18          If this was a real investigation, there would have				false

		437						LN		17		19		false		           19      been a case log, right?				false

		438						LN		17		20		false		           20  A   Not necessarily.				false

		439						LN		17		21		false		           21  Q   And there would have been an IIR (phonetic), right?				false

		440						LN		17		22		false		           22  A   Not necessarily.				false

		441						LN		17		23		false		           23  Q   And when you say he did an investigation, tell us				false

		442						LN		17		24		false		           24      everything you think he did to investigate.				false

		443						LN		17		25		false		           25  A   He talked to other employees, he talked to the				false

		444						PG		18		0		false		page 18				false

		445						LN		18		1		false		            1      lieutenant, I believe.				false

		446						LN		18		2		false		            2          He did his own local investigation within the				false

		447						LN		18		3		false		            3      aviation section, asked questions and got things to the				false

		448						LN		18		4		false		            4      point where he was satisfied.				false

		449						LN		18		5		false		            5  Q   Well, who did he talk to and when did he talk to them?				false

		450						LN		18		6		false		            6  A   I don't have that information right in front of me, so I				false

		451						LN		18		7		false		            7      can't tell you that.				false

		452						LN		18		8		false		            8  Q   Okay--				false

		453						LN		18		9		false		            9                        THE COURT:  Let me stop you for a				false

		454						LN		18		10		false		           10      second, Mr. Sheridan.				false

		455						LN		18		11		false		           11          We have two people that have joined the courtroom				false

		456						LN		18		12		false		           12      via Zoom, and--				false

		457						LN		18		13		false		           13                        COURT BAILIFF:  Just wait a second.				false

		458						LN		18		14		false		           14                        THE COURT:  Sorry, Mr. Sheridan.				false

		459						LN		18		15		false		           15                        MR. SHERIDAN:  Should I continue?				false

		460						LN		18		16		false		           16                        THE COURT:  No.  Wait.				false

		461						LN		18		17		false		           17          We have a couple more people that have joined via				false

		462						LN		18		18		false		           18      Zoom, and I just want to tell you that you are prohibited				false

		463						LN		18		19		false		           19      from recording the proceeding through-- that you are				false

		464						LN		18		20		false		           20      watching via Zoom, and you are not to take screenshots of				false

		465						LN		18		21		false		           21      the screen either.				false

		466						LN		18		22		false		           22           A violation of my court order is basis for				false

		467						LN		18		23		false		           23      sanctions, and you could be held in contempt.				false

		468						LN		18		24		false		           24          Thank you.				false

		469						LN		18		25		false		           25          Please proceed.				false

		470						PG		19		0		false		page 19				false

		471						LN		19		1		false		            1  Q   (By Mr. Sheridan)  Okay.  So you didn't-- you say that				false

		472						LN		19		2		false		            2      there was an investigation conducted.				false

		473						LN		19		3		false		            3          Do you consider it to be a preliminary investigation				false

		474						LN		19		4		false		            4      or an administrative investigation that you say that				false

		475						LN		19		5		false		            5      Chief Alexander conducted?				false

		476						LN		19		6		false		            6  A   I would consider it to be a local investigation at his				false

		477						LN		19		7		false		            7      level.				false

		478						LN		19		8		false		            8  Q   Local investigation?				false

		479						LN		19		9		false		            9          That's not in the investigative manual.				false

		480						LN		19		10		false		           10  A   Yeah, you can't define every single situation in the				false

		481						LN		19		11		false		           11      world, but this is common practice in any law enforcement				false

		482						LN		19		12		false		           12      agency and any organization outside of law enforcement.				false

		483						LN		19		13		false		           13          When allegations are made about somebody, somebody				false

		484						LN		19		14		false		           14      collects some initial information to determine what they				false

		485						LN		19		15		false		           15      need to do about that situation.				false

		486						LN		19		16		false		           16          That's exactly what Captain Alexander did.				false

		487						LN		19		17		false		           17  Q   Sir, isn't it true that the whole purpose of the				false

		488						LN		19		18		false		           18      investigative manual is to instill confidence in the				false

		489						LN		19		19		false		           19      public that the Washington State Patrol is fairly and				false

		490						LN		19		20		false		           20      openly investigating claims of wrongdoing and that				false

		491						LN		19		21		false		           21      there's nothing being done in a sneaky way or an				false

		492						LN		19		22		false		           22      inappropriate way, right?				false

		493						LN		19		23		false		           23  A   That's one of the purposes.				false

		494						LN		19		24		false		           24  Q   So that's why they have specific procedures-- would you				false

		495						LN		19		25		false		           25      agree with me, sir--				false

		496						PG		20		0		false		page 20				false

		497						LN		20		1		false		            1  A   No, that's not why they have specific procedures.				false

		498						LN		20		2		false		            2          I said that's one of the reasons.				false

		499						LN		20		3		false		            3  Q   You jumped in too fast.  I am asking you a different				false

		500						LN		20		4		false		            4      question.				false

		501						LN		20		5		false		            5          Would you agree with me that if a policy or a				false

		502						LN		20		6		false		            6      procedure says "shall," it must be done?				false

		503						LN		20		7		false		            7  A   Yes.				false

		504						LN		20		8		false		            8  Q   And if it says "may," then it may or may not be done,				false

		505						LN		20		9		false		            9      right?				false

		506						LN		20		10		false		           10  A   Correct.				false

		507						LN		20		11		false		           11  Q   So all we have to do, as consumers, is we have to look at				false

		508						LN		20		12		false		           12      your policies and procedures and see which says "shall"				false

		509						LN		20		13		false		           13      and which doesn't, and we will know what the policies and				false

		510						LN		20		14		false		           14      procedures are regarding investigations, correct?				false

		511						LN		20		15		false		           15  A   Yes, and you are going to talk to me about how it says				false

		512						LN		20		16		false		           16      that you shall do an investigation, but that				false

		513						LN		20		17		false		           17      investigation-- the level of the investigation is not				false

		514						LN		20		18		false		           18      defined.				false

		515						LN		20		19		false		           19  Q   Let me understand this, sir.				false

		516						LN		20		20		false		           20          You had-- you were the top fellow in charge of				false

		517						LN		20		21		false		           21      investigations in 2016 and 2017, right?				false

		518						LN		20		22		false		           22  A   Yes.				false

		519						LN		20		23		false		           23  Q   And what you just told us, basically that is how				false

		520						LN		20		24		false		           24      investigations were conducted during the time you were in				false

		521						LN		20		25		false		           25      charge, that there could be ones that were sort of				false

		522						PG		21		0		false		page 21				false

		523						LN		21		1		false		            1      neither preliminary nor administrative; "local" you				false

		524						LN		21		2		false		            2      called them, right?				false

		525						LN		21		3		false		            3  A   What is your question?				false

		526						LN		21		4		false		            4  Q   This is how you ran your department, correct?				false

		527						LN		21		5		false		            5          Let's face it, what you just said, you're speaking				false

		528						LN		21		6		false		            6      for a position that you held at the time, right?				false

		529						LN		21		7		false		            7          You were the head of OPS?				false

		530						LN		21		8		false		            8  A   Yes, I was.				false

		531						LN		21		9		false		            9  Q   So your view is that people can investigate sort of--				false

		532						LN		21		10		false		           10      outside of the procedures.  It's small.  It's local.				false

		533						LN		21		11		false		           11           That's how the office was run during the time you				false

		534						LN		21		12		false		           12      were there?				false

		535						LN		21		13		false		           13  A   The office wasn't run the way you're implying whatsoever.				false

		536						LN		21		14		false		           14          Any matter-- any allegation taken against a state				false

		537						LN		21		15		false		           15      patrol employee was taken very seriously.				false

		538						LN		21		16		false		           16          It was never made into something small and brushed				false

		539						LN		21		17		false		           17      under the rug or anything like that, at least not that				false

		540						LN		21		18		false		           18      I'm aware of.				false

		541						LN		21		19		false		           19  Q   Well--				false

		542						LN		21		20		false		           20  A   Especially allegations of sexual abuse or sexual assault				false

		543						LN		21		21		false		           21      or sexual harassment.				false

		544						LN		21		22		false		           22          I mean, that's ridiculous to think that we would				false

		545						LN		21		23		false		           23      just not take a serious look at that.				false

		546						LN		21		24		false		           24  Q   Okay.  Well-- it's true, is it not, that because an 095				false

		547						LN		21		25		false		           25      was issued to Lieutenant Nobach, that pretty much ended				false

		548						PG		22		0		false		page 22				false

		549						LN		22		1		false		            1      the opportunity to consider more serious discipline				false

		550						LN		22		2		false		            2      because of his union status?				false

		551						LN		22		3		false		            3  A   Yeah, there's a lot of union rules that interact with				false

		552						LN		22		4		false		            4      that, but it also ended the behavior too, I might point				false

		553						LN		22		5		false		            5      out.				false

		554						LN		22		6		false		            6  Q   So you're agreeing with me?  You agree, that's what it				false

		555						LN		22		7		false		            7      did?				false

		556						LN		22		8		false		            8  A   Right.				false

		557						LN		22		9		false		            9          Once the 095 is issued by union rules, we couldn't				false

		558						LN		22		10		false		           10      take any other form of discipline, but if you're				false

		559						LN		22		11		false		           11      suggesting that that was a way to avoid having to take a				false

		560						LN		22		12		false		           12      firmer position on this, I would say you're definitely				false

		561						LN		22		13		false		           13      wrong.				false

		562						LN		22		14		false		           14  Q   All right.  You didn't do any investigation-- your office				false

		563						LN		22		15		false		           15      didn't do any investigation of the breast-rubbing matter,				false

		564						LN		22		16		false		           16      right?				false

		565						LN		22		17		false		           17  A   On the sexual harassment complaint?				false

		566						LN		22		18		false		           18  Q   Yes.				false

		567						LN		22		19		false		           19  A   No.				false

		568						LN		22		20		false		           20  Q   And the only place you got your facts as to what happened				false

		569						LN		22		21		false		           21      was from Johnny Alexander talking to you and telling you?				false

		570						LN		22		22		false		           22  A   Yes.				false

		571						LN		22		23		false		           23  Q   You didn't talk to-- your people didn't talk to any				false

		572						LN		22		24		false		           24      witnesses, right?				false

		573						LN		22		25		false		           25  A   Right.				false

		574						PG		23		0		false		page 23				false

		575						LN		23		1		false		            1  Q   You don't really know who he interviewed-- as you sit				false

		576						LN		23		2		false		            2      here today, you don't know who he interviewed and who he				false

		577						LN		23		3		false		            3      didn't interview, right?				false

		578						LN		23		4		false		            4  A   Yes.				false

		579						LN		23		5		false		            5  Q   You do?				false

		580						LN		23		6		false		            6  A   I don't know specifically who he interviewed, but I know				false

		581						LN		23		7		false		            7      he interviewed people and did his job.				false

		582						LN		23		8		false		            8  Q   Okay.  Got it.				false

		583						LN		23		9		false		            9          Now, also, you understood from your conversation				false

		584						LN		23		10		false		           10      with Captain Alexander that the facts were pretty much				false

		585						LN		23		11		false		           11      uncontested, right?				false

		586						LN		23		12		false		           12  A   What facts?				false

		587						LN		23		13		false		           13  Q   Oh, meaning that Nobach admitted what he did, he admitted				false

		588						LN		23		14		false		           14      that she came up behind him and moved her breasts behind				false

		589						LN		23		15		false		           15      his head, touching the back of his head?				false

		590						LN		23		16		false		           16  A   I'm not sure what he did--				false

		591						LN		23		17		false		           17                        MR. MARLOW:  I am going to object.				false

		592						LN		23		18		false		           18      That mischaracterizes Alexander's testimony.				false

		593						LN		23		19		false		           19                        THE COURT:  I am going to sustain the				false

		594						LN		23		20		false		           20      objection.				false

		595						LN		23		21		false		           21          Rephrase the question.				false

		596						LN		23		22		false		           22                         MR. SHERIDAN:  Sure.				false

		597						LN		23		23		false		           23  Q   (By Mr. Sheridan)  Okay.  It's true, is it not, that you				false

		598						LN		23		24		false		           24      were told that-- you were told by Alexander that Brenda				false

		599						LN		23		25		false		           25      Biscay came up behind Jim Nobach, while he was seated at				false

		600						PG		24		0		false		page 24				false

		601						LN		24		1		false		            1      his desk, with Trooper Santhuff in the room, and she				false

		602						LN		24		2		false		            2      basically rubbed her breasts on the back of his head?				false

		603						LN		24		3		false		            3  A   Yes.				false

		604						LN		24		4		false		            4  Q   Okay.  Fair enough.				false

		605						LN		24		5		false		            5          And also on the back of his head or his shoulders,				false

		606						LN		24		6		false		            6      right?				false

		607						LN		24		7		false		            7  A   Yeah, the general area, yes.				false

		608						LN		24		8		false		            8  Q   And it's true, is it not, that the way-- that in terms of				false

		609						LN		24		9		false		            9      how you determined what happened-- you didn't determine				false

		610						LN		24		10		false		           10      what happened.				false

		611						LN		24		11		false		           11          Captain Alexander did and told you.				false

		612						LN		24		12		false		           12  A   I'm sorry, could you repeat that one more time?				false

		613						LN		24		13		false		           13  Q   Sure.				false

		614						LN		24		14		false		           14          You made no decision as to whether the events				false

		615						LN		24		15		false		           15      actually occurred, correct?				false

		616						LN		24		16		false		           16  A   I believed that what occurred-- what he told me occurred				false

		617						LN		24		17		false		           17      occurred because I believe that he's a very forthright,				false

		618						LN		24		18		false		           18      honest individual.				false

		619						LN		24		19		false		           19  Q   You mean Captain Alexander?				false

		620						LN		24		20		false		           20  A   Yes.				false

		621						LN		24		21		false		           21  Q   Got it.				false

		622						LN		24		22		false		           22          Now, a preliminary investigation is basically				false

		623						LN		24		23		false		           23      designed to see, first, does the claim involve a				false

		624						LN		24		24		false		           24      Washington State Patrol employee, right?				false

		625						LN		24		25		false		           25  A   Yes.				false

		626						PG		25		0		false		page 25				false

		627						LN		25		1		false		            1  Q   And second, if everything is true, does it look like				false

		628						LN		25		2		false		            2      there's a claim, right?				false

		629						LN		25		3		false		            3  A   Sure.				false

		630						LN		25		4		false		            4  Q   Okay.  And so, for example, if somebody-- a civilian				false

		631						LN		25		5		false		            5      raised a complaint saying that they were arrested and the				false

		632						LN		25		6		false		            6      handcuffs were too tight, that would be an example of				false

		633						LN		25		7		false		            7      something that there would be no claim because that's				false

		634						LN		25		8		false		            8      sort of the nature of being handcuffed?				false

		635						LN		25		9		false		            9  A   No, there's still a method of accountability for that,				false

		636						LN		25		10		false		           10      still an investigation is done by the supervisor.				false

		637						LN		25		11		false		           11  Q   Okay.  All right.  Let's take a break and look at Page				false

		638						LN		25		12		false		           12      34, Line No. 12, Exhibit No. 221.				false

		639						LN		25		13		false		           13  A   I would stay away from that one, but more-- how about the				false

		640						LN		25		14		false		           14      example of "He put handcuffs on me and they hurt"?				false

		641						LN		25		15		false		           15  Q   Fair enough.				false

		642						LN		25		16		false		           16  A   So that might be a complaint that we would receive that				false

		643						LN		25		17		false		           17      we would look at initially and say, "Okay.  That's				false

		644						LN		25		18		false		           18      consistent with our expectations because you were under				false

		645						LN		25		19		false		           19      arrest.  Unfortunately they do hurt, but that's a result				false

		646						LN		25		20		false		           20      of being arrested."				false

		647						LN		25		21		false		           21          That's what we expect our employees to do.				false

		648						LN		25		22		false		           22  Q   So that would be an example where the preliminary				false

		649						LN		25		23		false		           23      investigation sort of reveals there's no case?				false

		650						LN		25		24		false		           24  A   No, your terms aren't correct, so I guess I am not going				false

		651						LN		25		25		false		           25      to agree with you on that one because we are not doing a				false

		652						PG		26		0		false		page 26				false

		653						LN		26		1		false		            1      preliminary investigation on a use of force for				false

		654						LN		26		2		false		            2      handcuffs.  We are doing what's called a-- what we call a				false

		655						LN		26		3		false		            3      FLUP (phonetic), which is what a fleet loss-- loss of				false

		656						LN		26		4		false		            4      equipment, use of force pursuit file, basically, that we				false

		657						LN		26		5		false		            5      create electronically.				false

		658						LN		26		6		false		            6          That's reviewed by a district commander.				false

		659						LN		26		7		false		            7           Eventually it's reviewed by me after the supervisor				false

		660						LN		26		8		false		            8      takes a look at it.				false

		661						LN		26		9		false		            9  Q   Okay.  It's true also, is it not, sir, that in cases				false

		662						LN		26		10		false		           10      where 095s are going to be issued, you folks don't really				false

		663						LN		26		11		false		           11      get involved?				false

		664						LN		26		12		false		           12  A   If an 095 is going to be issued?				false

		665						LN		26		13		false		           13  Q   Yeah.				false

		666						LN		26		14		false		           14  A   Well, a district commander or a supervisor has the				false

		667						LN		26		15		false		           15      ability to issue an 095 if they feel it's appropriate,				false

		668						LN		26		16		false		           16      but there would be 095s that would be issued occasionally				false

		669						LN		26		17		false		           17      as a result of an OPS administration-- investigation.				false

		670						LN		26		18		false		           18  Q   Okay.  Agreed.				false

		671						LN		26		19		false		           19          If you do an investigation, then you would become				false

		672						LN		26		20		false		           20      involved even in the fact that-- at the conclusion of the				false

		673						LN		26		21		false		           21      investigation the person who alledgedly did the wrong--				false

		674						LN		26		22		false		           22      if they got an 095, you folks would be looking at it,				false

		675						LN		26		23		false		           23      right?				false

		676						LN		26		24		false		           24  A   Yes.				false

		677						LN		26		25		false		           25  Q   But if someone is issued an 095 and there has not been an				false

		678						PG		27		0		false		page 27				false

		679						LN		27		1		false		            1      investigation, you would stay out of it?				false

		680						LN		27		2		false		            2  A   Yes.				false

		681						LN		27		3		false		            3  Q   Okay.  And as a matter of fact, when an appointing				false

		682						LN		27		4		false		            4      authority, like, in this case, Captain Alexander, issues				false

		683						LN		27		5		false		            5      an 095, you are not going to overrule them because really				false

		684						LN		27		6		false		            6      that's his territory and those are his people, right?				false

		685						LN		27		7		false		            7  A   Not necessarily.				false

		686						LN		27		8		false		            8  Q   Okay.				false

		687						LN		27		9		false		            9  A   In a case like this where you have allegations of sexual				false

		688						LN		27		10		false		           10      harassment, again, if I felt that it needed to be				false

		689						LN		27		11		false		           11      elevated, I would take that up with the assistant chief,				false

		690						LN		27		12		false		           12      if Captain Alexander and I couldn't agree.				false

		691						LN		27		13		false		           13  Q   Okay.  But it's true, is it not, and tell me if I'm				false

		692						LN		27		14		false		           14      wrong, you and Captain Alexander decided there wasn't				false

		693						LN		27		15		false		           15      sexual harassment?				false

		694						LN		27		16		false		           16  A   No.  We knew there was sexual harassment.				false

		695						LN		27		17		false		           17  Q   "We" did?				false

		696						LN		27		18		false		           18  A   Yeah.				false

		697						LN		27		19		false		           19  Q   Tell us about it.				false

		698						LN		27		20		false		           20          You knew there was sexual harassment, you and the				false

		699						LN		27		21		false		           21      chief, Chief Alexander, right?				false

		700						LN		27		22		false		           22  A   Yes.				false

		701						LN		27		23		false		           23  Q   Tell us, what did you think was sexual harassment?				false

		702						LN		27		24		false		           24  A   Captain Alexander looked into it.				false

		703						LN		27		25		false		           25          Like I said, he did his investigation, he determined				false

		704						PG		28		0		false		page 28				false

		705						LN		28		1		false		            1      that it was systemic within the whole aviation section,				false

		706						LN		28		2		false		            2      that there were many people participating in that type of				false

		707						LN		28		3		false		            3      behavior.				false

		708						LN		28		4		false		            4  Q   Who?				false

		709						LN		28		5		false		            5  A   I don't know all his employees.				false

		710						LN		28		6		false		            6  Q   But I guess you're assuming that Captain Alexander				false

		711						LN		28		7		false		            7      interviewed those folks to make that determination,				false

		712						LN		28		8		false		            8      right?				false

		713						LN		28		9		false		            9          I mean, there's only 11 there, right?				false

		714						LN		28		10		false		           10  A   I know that Captain Alexander did an investigation at the				false

		715						LN		28		11		false		           11      level he felt was appropriate to come to that conclusion.				false

		716						LN		28		12		false		           12  Q   And the conclusion was sexual harassment?				false

		717						LN		28		13		false		           13  A   It did occur.				false

		718						LN		28		14		false		           14  Q   Okay.				false

		719						LN		28		15		false		           15  A   I would agree with him on that.				false

		720						LN		28		16		false		           16  Q   Okay.  So your understanding of the facts is that there				false

		721						LN		28		17		false		           17      was sexual harassment, and you say that you had the				false

		722						LN		28		18		false		           18      authority to go higher if you can't get concurrence.				false

		723						LN		28		19		false		           19          If there's an entire section, the aviation section				false

		724						LN		28		20		false		           20      in this case, that apparently has pervasive sexual				false

		725						LN		28		21		false		           21      harassment, why would you not want a thorough				false

		726						LN		28		22		false		           22      investigation to be done through your office where the				false

		727						LN		28		23		false		           23      rules apply?				false

		728						LN		28		24		false		           24  A   This was more a lack of leadership, and I don't mean to				false

		729						LN		28		25		false		           25      offend Lieutenant Nobach, but there was a culture that				false

		730						PG		29		0		false		page 29				false

		731						LN		29		1		false		            1      had manifested within the aviation section where many				false

		732						LN		29		2		false		            2      employees, including Trooper Santhuff, were participating				false

		733						LN		29		3		false		            3      in inappropriate behavior.				false

		734						LN		29		4		false		            4  Q   You got that Santhuff--				false

		735						LN		29		5		false		            5  A   No-- well, yeah, when we talked, you know, however many				false

		736						LN		29		6		false		            6      years ago it was--				false

		737						LN		29		7		false		            7  Q   Yeah.  So now you don't remember anyone's name except				false

		738						LN		29		8		false		            8      Trooper Santhuff; is that right?				false

		739						LN		29		9		false		            9  A   I dealt with complaints from Trooper Santhuff quite a				false

		740						LN		29		10		false		           10      bit, so I do remember his name.				false

		741						LN		29		11		false		           11  Q   So now it's part of your testimony that he was part of				false

		742						LN		29		12		false		           12      the problem back in 2016, right, this sexual harassment				false

		743						LN		29		13		false		           13      problem, right?				false

		744						LN		29		14		false		           14  A   That he had participated in those types of activities,				false

		745						LN		29		15		false		           15      yes.				false

		746						LN		29		16		false		           16  Q   That's nowhere in your deposition or anything written				false

		747						LN		29		17		false		           17      down; would you agree?				false

		748						LN		29		18		false		           18  A   I have no idea.				false

		749						LN		29		19		false		           19  Q   Well, you never wrote down anything about this being a				false

		750						LN		29		20		false		           20      hostile work environment with sexual harassment that				false

		751						LN		29		21		false		           21      apparently was pervasive and included Trooper Santhuff,				false

		752						LN		29		22		false		           22      right?				false

		753						LN		29		23		false		           23  A   I didn't write down much about this one at all because it				false

		754						LN		29		24		false		           24      didn't come to me for an OPS investigation.				false

		755						LN		29		25		false		           25  Q   Okay.  But-- I'm right, am I not, that if it's sexual				false

		756						PG		30		0		false		page 30				false

		757						LN		30		1		false		            1      harassment, this is a major offense, "major"?				false

		758						LN		30		2		false		            2  A   Yes.				false

		759						LN		30		3		false		            3  Q   So a major offense, you wouldn't let a captain just say,				false

		760						LN		30		4		false		            4      "I'm going to keep this in-house," when it's pervasive.				false

		761						LN		30		5		false		            5      You would do something about it, right?				false

		762						LN		30		6		false		            6  A   I wouldn't, but Captain Alexander did.				false

		763						LN		30		7		false		            7  Q   I thought you could overrule him or take it up to the				false

		764						LN		30		8		false		            8      next level if it was an 095?				false

		765						LN		30		9		false		            9  A   I could if I disagreed with his actions, but I agreed--				false

		766						LN		30		10		false		           10  Q   So you thought it was a good idea that in this pervasive				false

		767						LN		30		11		false		           11      environment of sexual harassment, involving, for all we				false

		768						LN		30		12		false		           12      know, all 11 people that work there, you thought it was a				false

		769						LN		30		13		false		           13      good idea to just let the captain handle it and not even				false

		770						LN		30		14		false		           14      develop an official record, through interviews and				false

		771						LN		30		15		false		           15      following the investigative procedures that you would				false

		772						LN		30		16		false		           16      follow--				false

		773						LN		30		17		false		           17  A   There was a record.				false

		774						LN		30		18		false		           18          He dealt with the leadership of Lieutenant Nobach,				false

		775						LN		30		19		false		           19      the 095.				false

		776						LN		30		20		false		           20          It was clearly documented there.				false

		777						LN		30		21		false		           21          His expectations were stated and the unit was--				false

		778						LN		30		22		false		           22      participated in sexual harass ment training because it				false

		779						LN		30		23		false		           23      was systemic within the unit.				false

		780						LN		30		24		false		           24  Q   And the way you knew it was systemic within the unit is				false

		781						LN		30		25		false		           25      because that's what he told you?				false

		782						PG		31		0		false		page 31				false

		783						LN		31		1		false		            1  A   Yes.				false

		784						LN		31		2		false		            2  Q   Okay.  You have no personal knowledge?				false

		785						LN		31		3		false		            3  A   No.				false

		786						LN		31		4		false		            4  Q   Okay.  And you're okay with a major-- you agree that				false

		787						LN		31		5		false		            5      sexual harassment is a major offense, right?				false

		788						LN		31		6		false		            6  A   Yes.				false

		789						LN		31		7		false		            7  Q   You have to say it so she can-- so it's audible.				false

		790						LN		31		8		false		            8  A   Yes.				false

		791						LN		31		9		false		            9  Q   Thank you.				false

		792						LN		31		10		false		           10           But it's your position, as you sit here today, that				false

		793						LN		31		11		false		           11      even though it's a major offense, it was okay to deal				false

		794						LN		31		12		false		           12      with it simply through 095s?				false

		795						LN		31		13		false		           13  A   The biggest violation out of this was the fact that there				false

		796						LN		31		14		false		           14      was a lack of leadership in the unit preventing this from				false

		797						LN		31		15		false		           15      happening.				false

		798						LN		31		16		false		           16          This type of behavior was accepted, and Lieutenant				false

		799						LN		31		17		false		           17      Nobach was responsible for that.				false

		800						LN		31		18		false		           18          Lieutenant Nobach was counseled.				false

		801						LN		31		19		false		           19          Captain Alexander stated his expectations very				false

		802						LN		31		20		false		           20      clearly in the 095 and said, "This will stop"-- don't				false

		803						LN		31		21		false		           21      quote me.  I don't know exactly what he said in the 095.				false

		804						LN		31		22		false		           22      I haven't seen it for a while, but he put an immediate				false

		805						LN		31		23		false		           23      stop to the behavior, and then he provided training to				false

		806						LN		31		24		false		           24      the whole unit that addressed this problem.				false

		807						LN		31		25		false		           25          When you have a whole unit that is participating in				false

		808						PG		32		0		false		page 32				false

		809						LN		32		1		false		            1      this kind of behavior, and they're all accepting of this				false

		810						LN		32		2		false		            2      behavior, how do you hold one person accountable for				false

		811						LN		32		3		false		            3      those actions?				false

		812						LN		32		4		false		            4          First of all, it was Lieutenant Nobach who was				false

		813						LN		32		5		false		            5      sitting there when the other gal came up behind him and				false

		814						LN		32		6		false		            6      actually committed what I would call the sexual				false

		815						LN		32		7		false		            7      harassment.  He was a recipient of it.				false

		816						LN		32		8		false		            8          All that being said, it was under his leadership,				false

		817						LN		32		9		false		            9      and he should have made it stop immediately.				false

		818						LN		32		10		false		           10          It should have never gotten to the point where it				false

		819						LN		32		11		false		           11      was.				false

		820						LN		32		12		false		           12  Q   You're parroting what you were told by Alexander, right,				false

		821						LN		32		13		false		           13      because you have no personal knowledge of anything?				false

		822						LN		32		14		false		           14  A   I am giving you my personal opinion based on the				false

		823						LN		32		15		false		           15      information that he provided to me when he investigated				false

		824						LN		32		16		false		           16      it at his level.				false

		825						LN		32		17		false		           17  Q   So what do you think the worst event that happened in				false

		826						LN		32		18		false		           18      that unit was, the worst event?				false

		827						LN		32		19		false		           19  A   I don't know.				false

		828						LN		32		20		false		           20  Q   You don't know, and you don't know if the worst event was				false

		829						LN		32		21		false		           21      the breast-touching incident.  There could have been				false

		830						LN		32		22		false		           22      something worse, correct?				false

		831						LN		32		23		false		           23  A   There could have been.				false

		832						LN		32		24		false		           24  Q   And the only way to find that out would be to actually				false

		833						LN		32		25		false		           25      interview people that worked there, right?				false

		834						PG		33		0		false		page 33				false

		835						LN		33		1		false		            1  A   Yes.				false

		836						LN		33		2		false		            2  Q   And that was not done, right?				false

		837						LN		33		3		false		            3  A   Correct.				false

		838						LN		33		4		false		            4  Q   And that was fully-- with your full agreement?				false

		839						LN		33		5		false		            5  A   Yes.				false

		840						LN		33		6		false		            6  Q   Okay.				false

		841						LN		33		7		false		            7  A   Had we had a victim that stepped forward, we would have				false

		842						LN		33		8		false		            8      done something probably more in-depth, I guess.				false

		843						LN		33		9		false		            9  Q   That's an interesting point.				false

		844						LN		33		10		false		           10          "If I had a victim come forward, I would have done				false

		845						LN		33		11		false		           11      something more," right?				false

		846						LN		33		12		false		           12          How do you go about finding if there are other				false

		847						LN		33		13		false		           13      victims?  What do you do?				false

		848						LN		33		14		false		           14          You do an investigation, right?				false

		849						LN		33		15		false		           15          And you interview the witnesses--				false

		850						LN		33		16		false		           16                         MR. MARLOW:  I will object.				false

		851						LN		33		17		false		           17           If he could ask one question and allow the witness				false

		852						LN		33		18		false		           18      to answer, then maybe--				false

		853						LN		33		19		false		           19                        THE COURT:  One question at a time.				false

		854						LN		33		20		false		           20                    MR. SHERIDAN:  Sorry.				false

		855						LN		33		21		false		           21  Q   (By Mr. Sheridan)  Isn't it true that the way you find				false

		856						LN		33		22		false		           22      out if there are other victims, is you do an				false

		857						LN		33		23		false		           23      investigation, you follow the rules, you send in two				false

		858						LN		33		24		false		           24      people at a time, you record the statements, and then you				false

		859						LN		33		25		false		           25      make a decision as to what needs to be done to Lieutenant				false

		860						PG		34		0		false		page 34				false

		861						LN		34		1		false		            1      Nobach, not before--				false

		862						LN		34		2		false		            2  A   If you're looking for additional victims, that would be				false

		863						LN		34		3		false		            3      the way to go, yes, but in this case we didn't have				false

		864						LN		34		4		false		            4      anybody who appeared to be victims.				false

		865						LN		34		5		false		            5  Q   How do you know that?				false

		866						LN		34		6		false		            6  A   Because everybody was actively participating in this kind				false

		867						LN		34		7		false		            7      of behavior and laughing about it.				false

		868						LN		34		8		false		            8  Q   How do you know that?				false

		869						LN		34		9		false		            9  A   Because that's what Captain Alexander told me.				false

		870						LN		34		10		false		           10  Q   Right.				false

		871						LN		34		11		false		           11  A   Yeah.				false

		872						LN		34		12		false		           12  Q   In 2016 you were a public official, correct, under the				false

		873						LN		34		13		false		           13      whistleblower code?				false

		874						LN		34		14		false		           14  A   "A public official under the whistleblower code"?				false

		875						LN		34		15		false		           15  Q   Yes.				false

		876						LN		34		16		false		           16  A   I'm not sure.				false

		877						LN		34		17		false		           17          I know that whistleblower complaints were handled				false

		878						LN		34		18		false		           18      through our human resources division.				false

		879						LN		34		19		false		           19  Q   Well, for whistleblower complaints pertaining to, what,				false

		880						LN		34		20		false		           20      retaliation, were handled through them?				false

		881						LN		34		21		false		           21  A   Would be handled through HR, yes, human resources.				false

		882						LN		34		22		false		           22  Q   You held-- what was your job title gain, sir?				false

		883						LN		34		23		false		           23  A   I was commander of the office of professional standards.				false

		884						LN		34		24		false		           24  Q   Okay.  And you were identified as a public official,				false

		885						LN		34		25		false		           25      right?				false

		886						PG		35		0		false		page 35				false

		887						LN		35		1		false		            1  A   I don't know.				false

		888						LN		35		2		false		            2           I guess I considered myself a public official the				false

		889						LN		35		3		false		            3      minute I became a trooper, but I don't know what your				false

		890						LN		35		4		false		            4      definition is, so I don't know.				false

		891						LN		35		5		false		            5  Q   Well, we talked about this during your deposition, didn't				false

		892						LN		35		6		false		            6      we?				false

		893						LN		35		7		false		            7  A   I don't remember.				false

		894						LN		35		8		false		            8  Q   Okay.				false

		895						LN		35		9		false		            9  A   I bet you do.				false

		896						LN		35		10		false		           10  Q   Let's take a look at-- let's take a look at Exhibit				false

		897						LN		35		11		false		           11      No. 113.				false

		898						LN		35		12		false		           12          It might be over there to your right, sir.				false

		899						LN		35		13		false		           13          It would be a full book, Exhibit No. 113.				false

		900						LN		35		14		false		           14          I will look over here and see if I see it.				false

		901						LN		35		15		false		           15                        THE COURT:  While you do that, there				false

		902						LN		35		16		false		           16      have been additional people that have joined the Zoom				false

		903						LN		35		17		false		           17      meeting.				false

		904						LN		35		18		false		           18          I just want to instruct you that you are prohibited				false

		905						LN		35		19		false		           19      from recording the proceedings in any way.  We can only				false

		906						LN		35		20		false		           20      have one official record.				false

		907						LN		35		21		false		           21          You are also prohibited from taking screenshots of				false

		908						LN		35		22		false		           22      the screen that show the witness.				false

		909						LN		35		23		false		           23          Any violation of my order is basis for being held in				false

		910						LN		35		24		false		           24      contempt and sanctions.				false

		911						LN		35		25		false		           25                        THE WITNESS:  It looks like 113 is				false

		912						PG		36		0		false		page 36				false

		913						LN		36		1		false		            1      split between two books.				false

		914						LN		36		2		false		            2          What page are you going to?				false

		915						LN		36		3		false		            3  Q   (By Mr. Sheridan)  I think you can stick with that one				false

		916						LN		36		4		false		            4      and we'll be okay.				false

		917						LN		36		5		false		            5  A   Okay.				false

		918						LN		36		6		false		            6  Q   Sir, if you will go to Page 166.				false

		919						LN		36		7		false		            7  A   I don't think my page numbers aren't matching yours.				false

		920						LN		36		8		false		            8  Q   Okay.  I'm going to take a look and see.				false

		921						LN		36		9		false		            9  A   I am looking at a general order for the patrol.				false

		922						LN		36		10		false		           10          Is that what you're looking at?				false

		923						LN		36		11		false		           11  Q   Yeah, I need to get you to the chapter.				false

		924						LN		36		12		false		           12          It is Chapter 8.				false

		925						LN		36		13		false		           13          From there we will go to 166.				false

		926						LN		36		14		false		           14  A   So I'm still in 113, right?				false

		927						LN		36		15		false		           15  Q   Yeah, 113.				false

		928						LN		36		16		false		           16          Go to Chapter 8.				false

		929						LN		36		17		false		           17  A   I am still on general orders in 113.				false

		930						LN		36		18		false		           18  Q   Flip about halfway through.				false

		931						LN		36		19		false		           19           You will see it is divided up by chapters.				false

		932						LN		36		20		false		           20          There was a time you were familiar with this book,				false

		933						LN		36		21		false		           21      right?				false

		934						LN		36		22		false		           22  A   Yeah, more familiar than I am now.				false

		935						LN		36		23		false		           23  Q   Okay.				false

		936						LN		36		24		false		           24  A   So I don't have a 166.				false

		937						LN		36		25		false		           25  Q   Look for the chapters first, and you will see there's				false

		938						PG		37		0		false		page 37				false

		939						LN		37		1		false		            1      Chapter 1, 2, 3, 4.				false

		940						LN		37		2		false		            2          I can take it from you and help you, if need be.				false

		941						LN		37		3		false		            3  A   Okay.  There's no 166, but I think I'm getting close to				false

		942						LN		37		4		false		            4      what you're looking at.				false

		943						LN		37		5		false		            5          Are you looking at the rules of conduct?				false

		944						LN		37		6		false		            6                        THE COURT:  Captain Saunders, I saw				false

		945						LN		37		7		false		            7      you looking over at the other screen.				false

		946						LN		37		8		false		            8          There is a screen right behind you, if that's				false

		947						LN		37		9		false		            9      easier.				false

		948						LN		37		10		false		           10                        MR. SHERIDAN:  Thank you.  That is				false

		949						LN		37		11		false		           11      easier.				false

		950						LN		37		12		false		           12                        THE WITNESS:  What I have here in 113				false

		951						LN		37		13		false		           13      isn't matching what you have.				false

		952						LN		37		14		false		           14  Q   (By Mr. Sheridan)  I don't think you're in Chapter 8.				false

		953						LN		37		15		false		           15          If you'll look at the screen, sir, it will make it a				false

		954						LN		37		16		false		           16      lot easier.				false

		955						LN		37		17		false		           17          This is Chapter 8 under "Rules of conduct," and it				false

		956						LN		37		18		false		           18      say, "Methods of submitting a whistleblower complaint,"				false

		957						LN		37		19		false		           19      okay.				false

		958						LN		37		20		false		           20          If you look at Item 1, one way is it could be				false

		959						LN		37		21		false		           21      reported to the state auditor's office, and you				false

		960						LN		37		22		false		           22      understood that, correct?				false

		961						LN		37		23		false		           23  A   Mm-hm.				false

		962						LN		37		24		false		           24  Q   That's a "yes"?				false

		963						LN		37		25		false		           25  A   Yes.				false

		964						PG		38		0		false		page 38				false

		965						LN		38		1		false		            1  Q   Thank you.				false

		966						LN		38		2		false		            2          And then on No. 2, "The following are methods for				false

		967						LN		38		3		false		            3      reporting or submitting a whistleblower complaint," and				false

		968						LN		38		4		false		            4      it says, "A, directly to the agency designee."				false

		969						LN		38		5		false		            5          Were you the agency designee, sir?				false

		970						LN		38		6		false		            6  A   No.  That would have been Dr. Lastimado in human				false

		971						LN		38		7		false		            7      resources.				false

		972						LN		38		8		false		            8  Q   Okay.  So it says--				false

		973						LN		38		9		false		            9  A   "Lastimado."				false

		974						LN		38		10		false		           10  Q   It says the agency designee includes the deputy chief.				false

		975						LN		38		11		false		           11          In 2016, who was the deputy chief?				false

		976						LN		38		12		false		           12  A   Randy Drake.				false

		977						LN		38		13		false		           13  Q   Randy Drake--				false

		978						LN		38		14		false		           14  A   I'm sorry, he was assistant chief.  There wasn't a deputy				false

		979						LN		38		15		false		           15      chief.				false

		980						LN		38		16		false		           16  Q   Okay.  All right.				false

		981						LN		38		17		false		           17          And who was the commander of the office of				false

		982						LN		38		18		false		           18      professional standards?				false

		983						LN		38		19		false		           19  A   That was me.				false

		984						LN		38		20		false		           20  Q   Okay.  So this policy is the policy that was in place --				false

		985						LN		38		21		false		           21      it's already been admitted -- in 2016?				false

		986						LN		38		22		false		           22  A   Okay.				false

		987						LN		38		23		false		           23  Q   So would you agree sir, that assuming that's right, you				false

		988						LN		38		24		false		           24      were an agency designee?				false

		989						LN		38		25		false		           25  A   It appears I was one of the designees, yes.				false

		990						PG		39		0		false		page 39				false

		991						LN		39		1		false		            1  Q   All right.  And you did-- basically from March on, you				false

		992						LN		39		2		false		            2      had received the information about the report from				false

		993						LN		39		3		false		            3      Trooper Santhuff regarding the breast-rubbing incident,				false

		994						LN		39		4		false		            4      right?				false

		995						LN		39		5		false		            5  A   Yes.				false

		996						LN		39		6		false		            6  Q   And you considered that to be or at the time you				false

		997						LN		39		7		false		            7      considered him to be the whistleblower, correct?				false

		998						LN		39		8		false		            8  A   I didn't give it much thought, but yes, I would say he				false

		999						LN		39		9		false		            9      was the whistleblower.				false

		1000						LN		39		10		false		           10  Q   And he was a whistleblower, and you received the				false

		1001						LN		39		11		false		           11      complaint, and in your mind the behavior of Lieutenant				false

		1002						LN		39		12		false		           12      Nobach was gross mismanagement, right?				false

		1003						LN		39		13		false		           13  A   Yes.				false

		1004						LN		39		14		false		           14  Q   Okay.  All right.				false

		1005						LN		39		15		false		           15  A   But it was already being addressed through HRD.				false

		1006						LN		39		16		false		           16  Q   Well, you don't know that either, do you, sir?				false

		1007						LN		39		17		false		           17  A   Yes.				false

		1008						LN		39		18		false		           18  Q   So it's fair to say that you did nothing with this				false

		1009						LN		39		19		false		           19      information, in terms of reporting it to the state				false

		1010						LN		39		20		false		           20      auditor, right?				false

		1011						LN		39		21		false		           21  A   No.				false

		1012						LN		39		22		false		           22           HRD did that, I said.				false

		1013						LN		39		23		false		           23  Q   How do you know that they reported it?				false

		1014						LN		39		24		false		           24  A   Because I talked to Captain Travis Mathesen, who oversees				false

		1015						LN		39		25		false		           25      Dr. Lastimado in the human resources division, and				false

		1016						PG		40		0		false		page 40				false

		1017						LN		40		1		false		            1      confirmed that they did that.				false

		1018						LN		40		2		false		            2  Q   So you actually ensured that the whistleblower complaint				false

		1019						LN		40		3		false		            3      filed or stated by Trooper Santhuff, you ensured that it				false

		1020						LN		40		4		false		            4      got to where it was supposed to go?				false

		1021						LN		40		5		false		            5  A   Yes.				false

		1022						LN		40		6		false		            6  Q   And so you are sure that based on your conversation with				false

		1023						LN		40		7		false		            7      Mathesen, that his subordinate passed that complaint on				false

		1024						LN		40		8		false		            8      to the state auditor?				false

		1025						LN		40		9		false		            9  A   I was told he did.				false

		1026						LN		40		10		false		           10  Q   Perfect.  Thank you.  Okay.  And I gather then because				false

		1027						LN		40		11		false		           11      you had done your bit, you had no further-- you took no				false

		1028						LN		40		12		false		           12      further action regarding investigating or anything like				false

		1029						LN		40		13		false		           13      that?				false

		1030						LN		40		14		false		           14  A   I think we've already said that, yes.				false

		1031						LN		40		15		false		           15  Q   Okay.  And it's true, is it not, that if Trooper Santhuff				false

		1032						LN		40		16		false		           16      was in a hostile environment himself, that was not				false

		1033						LN		40		17		false		           17      something that your organization dealt with, right?				false

		1034						LN		40		18		false		           18  A   No, it would be.				false

		1035						LN		40		19		false		           19  Q   It would be?				false

		1036						LN		40		20		false		           20  A   Yeah, if there was retaliation or a hostile work				false

		1037						LN		40		21		false		           21      environment, that's something that we could potentially				false

		1038						LN		40		22		false		           22      investigate.				false

		1039						LN		40		23		false		           23  Q   Okay.  Well, you became aware of such a complaint, right?				false

		1040						LN		40		24		false		           24  A   Yes.				false

		1041						LN		40		25		false		           25  Q   Okay.  When was that?				false

		1042						PG		41		0		false		page 41				false

		1043						LN		41		1		false		            1  A   I can't quote dates to you, but it was after the sexual				false

		1044						LN		41		2		false		            2      harassment complaint.				false

		1045						LN		41		3		false		            3  Q   Okay.  And you learned that Trooper Santhuff had				false

		1046						LN		41		4		false		            4      basically told, I guess, Captain Alexander and ultimately				false

		1047						LN		41		5		false		            5      the information came to you, that he felt that Nobach was				false

		1048						LN		41		6		false		            6      retaliating against him for having reported the				false

		1049						LN		41		7		false		            7      breast-rubbing incident, right?				false

		1050						LN		41		8		false		            8  A   Yes.				false

		1051						LN		41		9		false		            9  Q   Okay.  Now, I am going to ask you, do you have Exhibit				false

		1052						LN		41		10		false		           10      No. 98 handy?				false

		1053						LN		41		11		false		           11          I will take a look here.				false

		1054						LN		41		12		false		           12          I think you probably have it, sir.				false

		1055						LN		41		13		false		           13  A   These?				false

		1056						LN		41		14		false		           14  Q   No.				false

		1057						LN		41		15		false		           15          It would be one of these.				false

		1058						LN		41		16		false		           16          It would be a black one as well.				false

		1059						LN		41		17		false		           17  A   It's 164-- 113, 164, 227, 245, 260, 261, and 113.				false

		1060						LN		41		18		false		           18  Q   113, yes-- well, I have-- I am going to take some of				false

		1061						LN		41		19		false		           19      these back from you, sir, if I may, and perhaps I can				false

		1062						LN		41		20		false		           20      find them.				false

		1063						LN		41		21		false		           21  A   There is one back here that is 43 to 112--				false

		1064						LN		41		22		false		           22  Q   There we go.  Thank you.				false

		1065						LN		41		23		false		           23           Okay.  Do you have it in front of you, sir?				false

		1066						LN		41		24		false		           24  A   Yes.				false

		1067						LN		41		25		false		           25  Q   This is a--				false

		1068						PG		42		0		false		page 42				false

		1069						LN		42		1		false		            1                        MR. SHERIDAN:  This is admitted,				false

		1070						LN		42		2		false		            2      right?				false

		1071						LN		42		3		false		            3                        THE COURT:  No.				false

		1072						LN		42		4		false		            4                        MR. SHERIDAN:  Oh, it's not.  Okay.				false

		1073						LN		42		5		false		            5  Q   (By Mr. Sheridan)  This is a document that Ryan Santhuff				false

		1074						LN		42		6		false		            6      wrote around October 20th and sent to your subordinate,				false

		1075						LN		42		7		false		            7      Bruce Maier; is it not?				false

		1076						LN		42		8		false		            8  A   I don't know which page you're referring to yet.				false

		1077						LN		42		9		false		            9  Q   98.  I'm sorry.				false

		1078						LN		42		10		false		           10  A   98?				false

		1079						LN		42		11		false		           11  Q   Yes, please.				false

		1080						LN		42		12		false		           12          Okay.  It's a couple pages.				false

		1081						LN		42		13		false		           13          Just take a moment to look at it.				false

		1082						LN		42		14		false		           14  A   Okay.				false

		1083						LN		42		15		false		           15  Q   And this document came into your possession on October				false

		1084						LN		42		16		false		           16      25th; did it not?				false

		1085						LN		42		17		false		           17  A   October 25th?				false

		1086						LN		42		18		false		           18  Q   Yeah.				false

		1087						LN		42		19		false		           19          Do you have a recollection-- you have a recollection				false

		1088						LN		42		20		false		           20      of having read this document; do you not?				false

		1089						LN		42		21		false		           21  A   Yes.				false

		1090						LN		42		22		false		           22  Q   Fair enough.				false

		1091						LN		42		23		false		           23          All right.  Just so we can nail down when you got				false

		1092						LN		42		24		false		           24      it, I have a document here that I think may refresh your				false

		1093						LN		42		25		false		           25      recollection.				false

		1094						PG		43		0		false		page 43				false

		1095						LN		43		1		false		            1          I'm going to have it marked and then show it to you				false

		1096						LN		43		2		false		            2      and just have you look at it, but don't say anything.				false

		1097						LN		43		3		false		            3                        THE COURT:  Is that a new exhibit?				false

		1098						LN		43		4		false		            4                        MR. SHERIDAN:  yeah.				false

		1099						LN		43		5		false		            5                        THE COURT:  Does Defense have a copy				false

		1100						LN		43		6		false		            6      of it?				false

		1101						LN		43		7		false		            7                        MR. SHERIDAN:  yes.				false

		1102						LN		43		8		false		            8                        THE COURT:  So this would be 264.				false

		1103						LN		43		9		false		            9                        MR. SHERIDAN:  264.  Thank you.				false

		1104						LN		43		10		false		           10          I am going to hand the witness what's been marked				false

		1105						LN		43		11		false		           11      for identification as Exhibit No. 264.				false

		1106						LN		43		12		false		           12  Q   (By Mr. Sheridan)  What I'm doing here is seeking to				false

		1107						LN		43		13		false		           13      refresh your recollection, so I want you to look at the				false

		1108						LN		43		14		false		           14      top header and then look at the document, and then I'm				false

		1109						LN		43		15		false		           15      going to ask you the question whether or not this				false

		1110						LN		43		16		false		           16      refreshes your recollection as to when you received the				false

		1111						LN		43		17		false		           17      document.				false

		1112						LN		43		18		false		           18  A   So this came to me from Bruce Maier on the 21st of				false

		1113						LN		43		19		false		           19      October.				false

		1114						LN		43		20		false		           20  Q   Okay.				false

		1115						LN		43		21		false		           21  A   2016.				false

		1116						LN		43		22		false		           22  Q   Fair enough.				false

		1117						LN		43		23		false		           23          Thanks very much.				false

		1118						LN		43		24		false		           24          Let me take that back, and I will just put that over				false

		1119						LN		43		25		false		           25      here.				false

		1120						PG		44		0		false		page 44				false

		1121						LN		44		1		false		            1          21st, got it.				false

		1122						LN		44		2		false		            2          All right.  And when you got this document, I gather				false

		1123						LN		44		3		false		            3      you read it?				false

		1124						LN		44		4		false		            4  A   Yes.				false

		1125						LN		44		5		false		            5  Q   All right.  And did you direct a certain action be taken				false

		1126						LN		44		6		false		            6      as a result of this document?				false

		1127						LN		44		7		false		            7  A   I believe we completed a preliminary investigation.				false

		1128						LN		44		8		false		            8  Q   And what was the subject matter of the investigation?				false

		1129						LN		44		9		false		            9  A   Retaliation.				false

		1130						LN		44		10		false		           10  Q   Okay.				false

		1131						LN		44		11		false		           11  A   Harassment.				false

		1132						LN		44		12		false		           12  Q   Is it fair to say that would have been in the October				false

		1133						LN		44		13		false		           13      timeframe?				false

		1134						LN		44		14		false		           14  A   Yes.				false

		1135						LN		44		15		false		           15  Q   Okay.				false

		1136						LN		44		16		false		           16  A   I would hope so.				false

		1137						LN		44		17		false		           17  Q   Okay.  And let me check something real quick.				false

		1138						LN		44		18		false		           18          I would like, if you would, to take a look at-- let				false

		1139						LN		44		19		false		           19      me just see.				false

		1140						LN		44		20		false		           20          I am on the first page, and I'm at the top of-- I'm				false

		1141						LN		44		21		false		           21      at the top of the second paragraph.				false

		1142						LN		44		22		false		           22  A   Okay.				false

		1143						LN		44		23		false		           23  Q   And--				false

		1144						LN		44		24		false		           24                         MR. SHERIDAN:  Oh, I should offer				false

		1145						LN		44		25		false		           25      this.				false

		1146						PG		45		0		false		page 45				false

		1147						LN		45		1		false		            1          Plaintiff offers Exhibit No. 98.				false

		1148						LN		45		2		false		            2                        THE COURT:  Any objection?				false

		1149						LN		45		3		false		            3                        MR. MARLOW:  This witness can't				false

		1150						LN		45		4		false		            4      authenticate this document, Your Honor, so yes.				false

		1151						LN		45		5		false		            5           Objection; authentication.				false

		1152						LN		45		6		false		            6                        THE COURT:  I got confused between 264				false

		1153						LN		45		7		false		            7      and 98, whether he recognized it or not.  Sorry.				false

		1154						LN		45		8		false		            8  Q   (By Mr. Sheridan)  I will just clarify.				false

		1155						LN		45		9		false		            9          You recognize that memo from Trooper Santhuff, and				false

		1156						LN		45		10		false		           10      you read it, right?				false

		1157						LN		45		11		false		           11  A   Yes, e-mail-- I don't know if this is exactly the one,				false

		1158						LN		45		12		false		           12      but I'm assuming it is, so yes.				false

		1159						LN		45		13		false		           13                        THE COURT:  All right.  Exhibit No. 98				false

		1160						LN		45		14		false		           14      is admitted.				false

		1161						LN		45		15		false		           15                        MR. SHERIDAN:  Thank you.				false

		1162						LN		45		16		false		           16                                (Exhibit No. 98 admitted				false

		1163						LN		45		17		false		           17                                 into evidence.)				false

		1164						LN		45		18		false		           18  Q   (By Mr. Sheridan)  Now, let's look at the top-- the first				false

		1165						LN		45		19		false		           19      sentence of the second paragraph.				false

		1166						LN		45		20		false		           20                        MR. SHERIDAN:  May it be published?				false

		1167						LN		45		21		false		           21                        THE COURT:  Yes.				false

		1168						LN		45		22		false		           22                        MR. SHERIDAN:  Thank you.				false

		1169						LN		45		23		false		           23  Q   (By Mr. Sheridan)  Look at the first sentence of the				false

		1170						LN		45		24		false		           24      second paragraph.				false

		1171						LN		45		25		false		           25  A   Yes.				false

		1172						PG		46		0		false		page 46				false

		1173						LN		46		1		false		            1  Q   He writes, "At the beginning of our meeting on October				false

		1174						LN		46		2		false		            2      3rd"-- and he's writing to Sergeant Maier, your				false

		1175						LN		46		3		false		            3      investigator, right?				false

		1176						LN		46		4		false		            4  A   Right.				false

		1177						LN		46		5		false		            5  Q   He says, "At the beginning of our meeting on October 3rd,				false

		1178						LN		46		6		false		            6      you asked me if I knew why we were having a meeting.  I				false

		1179						LN		46		7		false		            7      told you I believed it was regarding the deletion of				false

		1180						LN		46		8		false		            8      e-mails to avoid a pending public disclosure request.				false

		1181						LN		46		9		false		            9          "You advised I was incorrect and the meeting was				false

		1182						LN		46		10		false		           10      about two issues filed in an IIR by Captain Alexander."				false

		1183						LN		46		11		false		           11          It goes on from there.				false

		1184						LN		46		12		false		           12          You became aware in this document that there was				false

		1185						LN		46		13		false		           13      also a question of-- an allegation of deleting e-mails to				false

		1186						LN		46		14		false		           14      avoid a public records disclosure, correct?				false

		1187						LN		46		15		false		           15  A   I'm sorry, I was still reading.				false

		1188						LN		46		16		false		           16          Could you ask me one more time?				false

		1189						LN		46		17		false		           17  Q   Oh, sure.				false

		1190						LN		46		18		false		           18          It's true, is it not, that in reading this document,				false

		1191						LN		46		19		false		           19      you became aware that not only had Trooper Santhuff				false

		1192						LN		46		20		false		           20      complained that he was being retaliated against by				false

		1193						LN		46		21		false		           21      Nobach, but also he complained that there was a 2014				false

		1194						LN		46		22		false		           22      incident involving a King airplane that was not made				false

		1195						LN		46		23		false		           23      available to the governor.				false

		1196						LN		46		24		false		           24          You understood that from reading this, right?				false

		1197						LN		46		25		false		           25  A   No, I didn't see that as a complaint.				false

		1198						PG		47		0		false		page 47				false

		1199						LN		47		1		false		            1          He said he believed it was regarding the deletion of				false

		1200						LN		47		2		false		            2      the e-mails to avoid a public disclosure request.				false

		1201						LN		47		3		false		            3          That's not a complaint.  To me that's something that				false

		1202						LN		47		4		false		            4      he believed they were meeting about, apparently.				false

		1203						LN		47		5		false		            5  Q   Okay.  So when you read this about the e-mails-- you				false

		1204						LN		47		6		false		            6      understood the other two things needed investigating,				false

		1205						LN		47		7		false		            7      right?				false

		1206						LN		47		8		false		            8  A   Yes.				false

		1207						LN		47		9		false		            9  Q   Okay.  But it's your testimony that in reading this about				false

		1208						LN		47		10		false		           10      "I believed it was regarding the deletion of e-mails to				false

		1209						LN		47		11		false		           11      avoid a pending public disclosure request," you didn't				false

		1210						LN		47		12		false		           12      take that as a complaint?				false

		1211						LN		47		13		false		           13  A   No.				false

		1212						LN		47		14		false		           14  Q   Okay.  And now, if you would, turn over to the next page.				false

		1213						LN		47		15		false		           15          The top paragraph-- the top full paragraph begins,				false

		1214						LN		47		16		false		           16      "Although not associated with the IIR, we also discussed				false

		1215						LN		47		17		false		           17      further unethical and potentially criminal behavior				false

		1216						LN		47		18		false		           18      regarding deletion of e-mail to avoid pending public				false

		1217						LN		47		19		false		           19      disclosure requests, possible mayday requests.				false

		1218						LN		47		20		false		           20          "I explained an incident where Lieutenant Nobach				false

		1219						LN		47		21		false		           21      advised the pilots of a public disclosure request that				false

		1220						LN		47		22		false		           22      was coming, and he said he needed us to delete our				false

		1221						LN		47		23		false		           23      e-mails to prevent disclosure.				false

		1222						LN		47		24		false		           24          "Lieutenant Nobach instructed all the pilots to log				false

		1223						LN		47		25		false		           25      into the e-mail accounts, delete our 'deleted' folder and				false

		1224						PG		48		0		false		page 48				false

		1225						LN		48		1		false		            1      showed us how to access an e-mail recovery folder and				false

		1226						LN		48		2		false		            2      delete those also.				false

		1227						LN		48		3		false		            3          "Trooper Noll also remembers the incident and				false

		1228						LN		48		4		false		            4      believes the public disclosure request pertains to the				false

		1229						LN		48		5		false		            5      mayday protest"-- it goes on.				false

		1230						LN		48		6		false		            6          Sir, is it your testimony that after reading this,				false

		1231						LN		48		7		false		            7      you still didn't think it was a complaint?				false

		1232						LN		48		8		false		            8  A   Well, I don't know where in the timeline we investigated				false

		1233						LN		48		9		false		            9      this, but we did investigate this allegation.				false

		1234						LN		48		10		false		           10          I don't know if it was before this letter, if it was				false

		1235						LN		48		11		false		           11      already in progress, or if it was initiated afterwards,				false

		1236						LN		48		12		false		           12      but--				false

		1237						LN		48		13		false		           13  Q   It's true that it wasn't investigated until 2017, right?				false

		1238						LN		48		14		false		           14  A   I don't know.				false

		1239						LN		48		15		false		           15          I would have to see the documents, to be honest with				false

		1240						LN		48		16		false		           16      you.				false

		1241						LN		48		17		false		           17  Q   Can you think of any business reason for delaying the				false

		1242						LN		48		18		false		           18      investigation of this e-mail claim?				false

		1243						LN		48		19		false		           19  A   Any business reason to delay it?				false

		1244						LN		48		20		false		           20  Q   Yes, to not-- because-- I mean, there was an				false

		1245						LN		48		21		false		           21      investigation regarding King air, there was an				false

		1246						LN		48		22		false		           22      investigation regarding retaliation, but there was no				false

		1247						LN		48		23		false		           23      investigation of this destruction of e-mail issue at the				false

		1248						LN		48		24		false		           24      time.				false

		1249						LN		48		25		false		           25          I'm asking whether you know whether there was a				false

		1250						PG		49		0		false		page 49				false

		1251						LN		49		1		false		            1      business reason for delay.				false

		1252						LN		49		2		false		            2  A   Well, there's not enough information in the two				false

		1253						LN		49		3		false		            3      paragraphs that we have gone over for me to investigate				false

		1254						LN		49		4		false		            4      it.				false

		1255						LN		49		5		false		            5  Q   Isn't it though the responsibility of you and your				false

		1256						LN		49		6		false		            6      subordinates, when you get something that is a complaint,				false

		1257						LN		49		7		false		            7      that you are supposed to start a case log and just give				false

		1258						LN		49		8		false		            8      it an IRR (sic.) and make decisions from there?				false

		1259						LN		49		9		false		            9  A   An "IIR."				false

		1260						LN		49		10		false		           10           Not necessarily.				false

		1261						LN		49		11		false		           11          We provide the information to the district commander				false

		1262						LN		49		12		false		           12      or division commander, in this case, and he makes the				false

		1263						LN		49		13		false		           13      decision on whether he wants to move forward with the				false

		1264						LN		49		14		false		           14      complaint.				false

		1265						LN		49		15		false		           15  Q   "Whether he wants"-- I'm sorry?				false

		1266						LN		49		16		false		           16  A   To move forward with the complaint.				false

		1267						LN		49		17		false		           17  Q   And who was that?				false

		1268						LN		49		18		false		           18  A   That was Captain Alexander, I believe.				false

		1269						LN		49		19		false		           19  Q   So this was given to Captain Alexander to make a decision				false

		1270						LN		49		20		false		           20      as to whether it moved forward?				false

		1271						LN		49		21		false		           21  A   I'm sure that Captain Alexander was aware of this letter,				false

		1272						LN		49		22		false		           22      but I-- again, timelines-- I can't recall timelines back				false

		1273						LN		49		23		false		           23      that far to tell you the sequence of events.				false

		1274						LN		49		24		false		           24  Q   Okay.  When the investigation was done in 2017, did you				false

		1275						LN		49		25		false		           25      become aware of whether or not some of the witnesses				false

		1276						PG		50		0		false		page 50				false

		1277						LN		50		1		false		            1      verified that these facts, as I've just summarized for				false

		1278						LN		50		2		false		            2      you, actually happened?				false

		1279						LN		50		3		false		            3  A   We weren't able to verify that it happened, I don't				false

		1280						LN		50		4		false		            4      believe.				false

		1281						LN		50		5		false		            5          There were a lot of people we tried to get ahold of				false

		1282						LN		50		6		false		            6      that wouldn't respond back to us, so we--				false

		1283						LN		50		7		false		            7  Q   Isn't it true that four or five people actually said it				false

		1284						LN		50		8		false		            8      happened?				false

		1285						LN		50		9		false		            9  A   I don't believe so.				false

		1286						LN		50		10		false		           10  Q   Okay.  Would you agree with me that-- let's say four or				false

		1287						LN		50		11		false		           11      five people actually said it happened.				false

		1288						LN		50		12		false		           12          That would be significant evidence that would weigh				false

		1289						LN		50		13		false		           13      in favor of making a finding that something happened?				false

		1290						LN		50		14		false		           14  A   I can't tell you without going back and refreshing my				false

		1291						LN		50		15		false		           15      memory about the particulars.				false

		1292						LN		50		16		false		           16          There would be times where it may not be a violation				false

		1293						LN		50		17		false		           17      and there are times when it definitely would be.				false

		1294						LN		50		18		false		           18  Q   Okay.  Can you tell us, do you remember reading all the				false

		1295						LN		50		19		false		           19      statements written-- that were taken by your people?				false

		1296						LN		50		20		false		           20  A   No, I don't, as I sit here now, no.				false

		1297						LN		50		21		false		           21  Q   Fair enough.				false

		1298						LN		50		22		false		           22          Okay.  In this case, when the 2017 investigation				false

		1299						LN		50		23		false		           23      actually happened, and people were actually interviewed				false

		1300						LN		50		24		false		           24      and recorded and their statements were transcribed, was				false

		1301						LN		50		25		false		           25      it Johnny Alexander that made the decision that there				false

		1302						PG		51		0		false		page 51				false

		1303						LN		51		1		false		            1      wasn't enough evidence?				false

		1304						LN		51		2		false		            2          Let me spare you the memory issue first and let me				false

		1305						LN		51		3		false		            3      ask you:				false

		1306						LN		51		4		false		            4          Was it his responsibility to make the decision?				false

		1307						LN		51		5		false		            5  A   Well, not necessarily.				false

		1308						LN		51		6		false		            6          There were a lot of complaints that were made by				false

		1309						LN		51		7		false		            7      Santhuff that we investigated, and some of those rose to				false

		1310						LN		51		8		false		            8      the assistant chief, and I believe others were handled at				false

		1311						LN		51		9		false		            9      Captain Alexander's and my level, and I can't remember				false

		1312						LN		51		10		false		           10      which went where, to be honest with you.				false

		1313						LN		51		11		false		           11  Q   Okay.				false

		1314						LN		51		12		false		           12  A   There were many.				false

		1315						LN		51		13		false		           13  Q   Fair enough.				false

		1316						LN		51		14		false		           14  A   I know that-- did I say "Chief Drake"?				false

		1317						LN		51		15		false		           15          Cheer Drake was the assistant chief at the time.				false

		1318						LN		51		16		false		           16          He was aware of all of the complaints that we				false

		1319						LN		51		17		false		           17      investigated, and even the ones that myself and Captain				false

		1320						LN		51		18		false		           18      Alexander reached a decision on, he was informed of those				false

		1321						LN		51		19		false		           19      and agreed with our actions.				false

		1322						LN		51		20		false		           20  Q   Okay.  And you know he agreed with your actions because				false

		1323						LN		51		21		false		           21      he told you?				false

		1324						LN		51		22		false		           22  A   Because he was very well informed by myself and Captain				false

		1325						LN		51		23		false		           23      Alexander of all of this.				false

		1326						LN		51		24		false		           24  Q   Okay.  I just want to get something in the record from				false

		1327						LN		51		25		false		           25      your deposition.				false

		1328						PG		52		0		false		page 52				false

		1329						LN		52		1		false		            1          Let me just ask you this:				false

		1330						LN		52		2		false		            2          "You understood, did you not, that the behavior by a				false

		1331						LN		52		3		false		            3      supervisor to a direct-report female was gross				false

		1332						LN		52		4		false		            4      mismanagement," and you said, "Absolutely."				false

		1333						LN		52		5		false		            5          You agree with that?				false

		1334						LN		52		6		false		            6  A   Could you read it to me one more time?				false

		1335						LN		52		7		false		            7  Q   Yeah.				false

		1336						LN		52		8		false		            8           "You understood, did you not, that behavior by a				false

		1337						LN		52		9		false		            9      supervisor to a direct-report female was gross				false

		1338						LN		52		10		false		           10      mismanagement," and you said, "Absolutely."				false

		1339						LN		52		11		false		           11           You agree with that?				false

		1340						LN		52		12		false		           12  A   Sure.				false

		1341						LN		52		13		false		           13                        THE COURT:  Is this a good time to				false

		1342						LN		52		14		false		           14      take our 15-minute break?				false

		1343						LN		52		15		false		           15                        MR. SHERIDAN:  yes.				false

		1344						LN		52		16		false		           16                        THE COURT:  All right.  Members of the				false

		1345						LN		52		17		false		           17      Jury, we are going to take our 15-minute recess.				false

		1346						LN		52		18		false		           18                        COURT BAILIFF:  All rise.				false

		1347						LN		52		19		false		           19                        THE COURT:  We will resume at 3:05.				false

		1348						LN		52		20		false		           20                                  (Recess 2:49 to 3:03 p.m.)				false

		1349						LN		52		21		false		           21                        THE COURT:  Thank you.  Please be				false

		1350						LN		52		22		false		           22      seated.				false

		1351						LN		52		23		false		           23          Anything we need to address before we bring in the				false

		1352						LN		52		24		false		           24      jury?				false

		1353						LN		52		25		false		           25                        MR. SHERIDAN:  No, Your Honor.				false

		1354						PG		53		0		false		page 53				false

		1355						LN		53		1		false		            1                        THE COURT:  Okay.  The one thing I				false

		1356						LN		53		2		false		            2      realized too late is that I started reading the				false

		1357						LN		53		3		false		            3      Washington Pattern Instructions on depositions, but it				false

		1358						LN		53		4		false		            4      was impeachment, so I should not have done that, but I				false

		1359						LN		53		5		false		            5      don't think there's anything that needs to be done.				false

		1360						LN		53		6		false		            6                         MR. BIGGS:  No objection, Your Honor.				false

		1361						LN		53		7		false		            7          I do have one issue though.				false

		1362						LN		53		8		false		            8          There's a witness that's going to come on called				false

		1363						LN		53		9		false		            9      Paul Speckmaier after this witness, but so we don't have				false

		1364						LN		53		10		false		           10      to interrupt--				false

		1365						LN		53		11		false		           11                        THE COURT:  It is not going to happen				false

		1366						LN		53		12		false		           12      today probably, right?				false

		1367						LN		53		13		false		           13                         MR. BIGGS:  Well, I don't know how				false

		1368						LN		53		14		false		           14      long we have left here.				false

		1369						LN		53		15		false		           15                         MR. SHERIDAN:  Not much.				false

		1370						LN		53		16		false		           16                         THE COURT:  Okay.				false

		1371						LN		53		17		false		           17                        MR. BIGGS:  Okay.  But here is the				false

		1372						LN		53		18		false		           18      issue with Speckmaier: He has a lot of things to say				false

		1373						LN		53		19		false		           19      about Lieutenant Nobach, most of which are excluded by				false

		1374						LN		53		20		false		           20      motions in limine.				false

		1375						LN		53		21		false		           21          I would like to make sure that the witness is				false

		1376						LN		53		22		false		           22      cautioned in advance that he can't talk about other				false

		1377						LN		53		23		false		           23      things that aren't part of this case, like what others				false

		1378						LN		53		24		false		           24      think about the lieutenant, history.				false

		1379						LN		53		25		false		           25          He left the department before this thing-- this case				false

		1380						PG		54		0		false		page 54				false

		1381						LN		54		1		false		            1      ever happened.				false

		1382						LN		54		2		false		            2                        THE COURT:  I rely on attorneys to				false

		1383						LN		54		3		false		            3      instruct their witnesses what the motions in limine are.				false

		1384						LN		54		4		false		            4                        MR. BIGGS:  Okay.				false

		1385						LN		54		5		false		            5                        COURT BAILIFF:  All rise.				false

		1386						LN		54		6		false		            6                        THE COURT:  But let me know if I need				false

		1387						LN		54		7		false		            7      to do anything.				false

		1388						LN		54		8		false		            8                        MR. BIGGS:  Sure.				false

		1389						LN		54		9		false		            9                                                (Jury enters.)				false

		1390						LN		54		10		false		           10                        THE COURT:  Thank you.  Please be				false

		1391						LN		54		11		false		           11      seated.				false

		1392						LN		54		12		false		           12          Members of the Jury, Mary told me that some of you				false

		1393						LN		54		13		false		           13      were wondering why I was giving the Zoom instructions.				false

		1394						LN		54		14		false		           14          We have a presumption in our state that our courts				false

		1395						LN		54		15		false		           15      are open to the public, and that is to make sure that we				false

		1396						LN		54		16		false		           16      are all accountable, and the public has a right to know				false

		1397						LN		54		17		false		           17      what's happening in the courts.  That is just part of one				false

		1398						LN		54		18		false		           18      of the great things of our system.				false

		1399						LN		54		19		false		           19          Right now, given COVID-19 and the restrictions on				false

		1400						LN		54		20		false		           20      the amount of people that we can have in the courtroom--				false

		1401						LN		54		21		false		           21      typically all of you would be seated over there, and				false

		1402						LN		54		22		false		           22      anybody could come and watch the trial, but because we				false

		1403						LN		54		23		false		           23      need to make special arrangements due to COVID-19 and the				false

		1404						LN		54		24		false		           24      social distancing, we have spread you out the way that we				false

		1405						LN		54		25		false		           25      have, which means that we cannot have as many people come				false

		1406						PG		55		0		false		page 55				false

		1407						LN		55		1		false		            1      into the courtroom, and we cannot have as many people in				false

		1408						LN		55		2		false		            2      the gallery.				false

		1409						LN		55		3		false		            3          In order to have a balance of safety and also our				false

		1410						LN		55		4		false		            4      open court, which is a constitutional right, we have				false

		1411						LN		55		5		false		            5      created a Zoom link similar to what we did during jury				false

		1412						LN		55		6		false		            6      selection, so that anybody that wants to watch the				false

		1413						LN		55		7		false		            7      witness testifying or hear the proceedings can do so, so				false

		1414						LN		55		8		false		            8      that's the reason why we have the Zoom link going.				false

		1415						LN		55		9		false		            9          All right.  And I believe that there is a new person				false

		1416						LN		55		10		false		           10      that has been admitted into the Zoom meeting, and I just				false

		1417						LN		55		11		false		           11      want to instruct everybody that is watching the				false

		1418						LN		55		12		false		           12      proceeding via Zoom that you are prohibited from				false

		1419						LN		55		13		false		           13      recording the proceeding.  We only have one official				false

		1420						LN		55		14		false		           14      record.				false

		1421						LN		55		15		false		           15          You are also prohibited from taking screenshots of				false

		1422						LN		55		16		false		           16      the witness or whatever you are able to see on the				false

		1423						LN		55		17		false		           17      screen.				false

		1424						LN		55		18		false		           18          A violation of my order is basis for sanctions, and				false

		1425						LN		55		19		false		           19      you could be held in contempt.				false

		1426						LN		55		20		false		           20          Thank you.				false

		1427						LN		55		21		false		           21          Mr. Sheridan?				false

		1428						LN		55		22		false		           22                         MR. SHERIDAN:  Yes.  Thank you.				false

		1429						LN		55		23		false		           23  Q   (By Mr. Sheridan)  I just wanted to refresh your				false

		1430						LN		55		24		false		           24      recollection again on when I asked you about Exhibit				false

		1431						LN		55		25		false		           25      No. 98, which was the e-mail sent from Ryan Santhuff to				false

		1432						PG		56		0		false		page 56				false

		1433						LN		56		1		false		            1      Detective Sergeant Maier on October 20th, 2016, and then				false

		1434						LN		56		2		false		            2      forwarded to you-- you told us it was forwarded to you on				false

		1435						LN		56		3		false		            3      the 21st, but I wonder, can you tell us what time you				false

		1436						LN		56		4		false		            4      received it, what time in the day?				false

		1437						LN		56		5		false		            5  A   It's marked, "7:02 a.m."				false

		1438						LN		56		6		false		            6  Q   Well, my apologies, that wasn't how I was supposed to go				false

		1439						LN		56		7		false		            7      about it, but we got it in.  Thank you.				false

		1440						LN		56		8		false		            8                        MR. SHERIDAN:  I have no further				false

		1441						LN		56		9		false		            9      questions.				false

		1442						LN		56		10		false		           10                        THE COURT:  All right.  Any				false

		1443						LN		56		11		false		           11      questioning from the defense?				false

		1444						LN		56		12		false		           12                        MR. MARLOW:  Yes, Your Honor.  Thank				false

		1445						LN		56		13		false		           13      you.				false

		1446						LN		56		14		false		           14                           CROSS-EXAMINATION				false

		1447						LN		56		15		false		           15      BY MR. MARLOW:				false

		1448						LN		56		16		false		           16  Q   Good afternoon, Captain Saunders.				false

		1449						LN		56		17		false		           17           How are you doing today?				false

		1450						LN		56		18		false		           18  A   Good.				false

		1451						LN		56		19		false		           19  Q   You are retired from the state patrol, correct?				false

		1452						LN		56		20		false		           20  A   Yes.				false

		1453						LN		56		21		false		           21  Q   How long did you spend with the state patrol, sir?				false

		1454						LN		56		22		false		           22  A   Just short of 33 years.				false

		1455						LN		56		23		false		           23  Q   And I will apologize upfront for yelling at you, but I				false

		1456						LN		56		24		false		           24      have to make sure the jurors in the back can hear me as				false

		1457						LN		56		25		false		           25      well, and I tend to-- my voice goes down.				false

		1458						PG		57		0		false		page 57				false

		1459						LN		57		1		false		            1           And you've retired as the commander of the office of				false

		1460						LN		57		2		false		            2      professional standards, correct?				false

		1461						LN		57		3		false		            3  A   Yes.				false

		1462						LN		57		4		false		            4  Q   Okay.  What was your understanding of the role of the				false

		1463						LN		57		5		false		            5      office of professional standards within the state patrol?				false

		1464						LN		57		6		false		            6      What did it do?				false

		1465						LN		57		7		false		            7  A   What did I do specifically as a commander?				false

		1466						LN		57		8		false		            8  Q   What did the office of professional standards, the				false

		1467						LN		57		9		false		            9      section you oversaw, what was its purpose within the				false

		1468						LN		57		10		false		           10      state patrol?				false

		1469						LN		57		11		false		           11  A   So my role as the commander was to oversee the				false

		1470						LN		57		12		false		           12      administrative investigations and to ensure that there				false

		1471						LN		57		13		false		           13      was equity in the investigations and in discipline that				false

		1472						LN		57		14		false		           14      was issued or not issued, and then I-- I had two				false

		1473						LN		57		15		false		           15      lieutenants at the time that worked for me that had				false

		1474						LN		57		16		false		           16      direct oversight of the investigations with the				false

		1475						LN		57		17		false		           17      investigators.				false

		1476						LN		57		18		false		           18          All we employed were sergeants to do the				false

		1477						LN		57		19		false		           19      investigations.				false

		1478						LN		57		20		false		           20          At the time, at least when this e-mail came to me in				false

		1479						LN		57		21		false		           21      October, we had two lieutenants.				false

		1480						LN		57		22		false		           22          I was later to reduced to one lieutenant.				false

		1481						LN		57		23		false		           23  Q   Okay.  And with regard to the role of OPS within				false

		1482						LN		57		24		false		           24      Washington State Patrol, what did OPS do within				false

		1483						LN		57		25		false		           25      Washington State Patrol?  What was its function?				false

		1484						PG		58		0		false		page 58				false

		1485						LN		58		1		false		            1  A   To investigate allegations made against state patrol				false

		1486						LN		58		2		false		            2      employees.				false

		1487						LN		58		3		false		            3  Q   Thank you.				false

		1488						LN		58		4		false		            4          And you were also what's been referred to as the				false

		1489						LN		58		5		false		            5      standards officer, correct?				false

		1490						LN		58		6		false		            6  A   Yes.				false

		1491						LN		58		7		false		            7  Q   Now, there's some confusion about where you had what was				false

		1492						LN		58		8		false		            8      referred to as concurrence authority and where you				false

		1493						LN		58		9		false		            9      didn't.				false

		1494						LN		58		10		false		           10          Can you tell us-- just explain what concurrence				false

		1495						LN		58		11		false		           11      authority is and then tell us where you had it and where				false

		1496						LN		58		12		false		           12      you didn't?				false

		1497						LN		58		13		false		           13  A   I had concurrence authority on any issue, really, that				false

		1498						LN		58		14		false		           14      was brought to my attention by a district or division				false

		1499						LN		58		15		false		           15      commander, whether it was investigated by us or not.				false

		1500						LN		58		16		false		           16          As the standards officer, I was a subject matter				false

		1501						LN		58		17		false		           17      expert regarding discipline within the agency and				false

		1502						LN		58		18		false		           18      employee investigations, so when we talk about what I				false

		1503						LN		58		19		false		           19      did, there's a lot-- there's a lot bigger umbrella than				false

		1504						LN		58		20		false		           20      what we just talked about here today.				false

		1505						LN		58		21		false		           21          As a standards officer, commanders would come to me				false

		1506						LN		58		22		false		           22      and talk to me about the allegations made against their				false

		1507						LN		58		23		false		           23      employees and say, "What have we done in the past?				false

		1508						LN		58		24		false		           24      What's consistent with how we've handled these types of				false

		1509						LN		58		25		false		           25      situations?"				false

		1510						PG		59		0		false		page 59				false

		1511						LN		59		1		false		            1          That was a pretty good measuring tool most of the				false

		1512						LN		59		2		false		            2      time.				false

		1513						LN		59		3		false		            3          There were times when it was said, "What we did in				false

		1514						LN		59		4		false		            4      the past wasn't good, we need to change our ways,"				false

		1515						LN		59		5		false		            5      because things have changed-- have evolved in society,				false

		1516						LN		59		6		false		            6      but we would always sit down and talk about the				false

		1517						LN		59		7		false		            7      allegations that were made and then determine which way				false

		1518						LN		59		8		false		            8      to go with that, whether it be to a formal OPS				false

		1519						LN		59		9		false		            9      investigation, whether it would be an OPS administrative				false

		1520						LN		59		10		false		           10      investigation that would be handled by the district or				false

		1521						LN		59		11		false		           11      the division, or whether they would handle it at the				false

		1522						LN		59		12		false		           12      local level within their district or division.				false

		1523						LN		59		13		false		           13          Understand, they're the ones that ran their area, so				false

		1524						LN		59		14		false		           14      a district commander of the Seattle area, he oversaw I				false

		1525						LN		59		15		false		           15      don't know how many employees, but he oversaw all the				false

		1526						LN		59		16		false		           16      activities that occurred within that-- well, it was				false

		1527						LN		59		17		false		           17      District 2 for us in the Seattle area.				false

		1528						LN		59		18		false		           18          I was an advisor to them in that regards, but a				false

		1529						LN		59		19		false		           19      concurrence officer when it came to how to proceed.				false

		1530						LN		59		20		false		           20          If they brought an allegation to me and we talked				false

		1531						LN		59		21		false		           21      about it, and they said, "I want to handle it at my				false

		1532						LN		59		22		false		           22      level," and I said, "No," that's when we would elevate it				false

		1533						LN		59		23		false		           23      to the assistant chief for decision.				false

		1534						LN		59		24		false		           24  Q   And did that sort of elevation ever occur?				false

		1535						LN		59		25		false		           25          Did you ever experience that sort of disagreement--				false
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		1537						LN		60		1		false		            1      would it be a fellow captain?				false

		1538						LN		60		2		false		            2  A   Yes.				false

		1539						LN		60		3		false		            3  Q   So did you ever experience that sort of disagreement with				false

		1540						LN		60		4		false		            4      a fellow captain?				false

		1541						LN		60		5		false		            5  A   Yes.				false

		1542						LN		60		6		false		            6  Q   What happened?  Tell us about that story.				false

		1543						LN		60		7		false		            7  A   There was an allegation made against an employee.				false

		1544						LN		60		8		false		            8          Do you want me to give not specifics about the				false

		1545						LN		60		9		false		            9      investigation--				false

		1546						LN		60		10		false		           10  Q   You probably shouldn't give specifics about that				false

		1547						LN		60		11		false		           11      investigation.				false

		1548						LN		60		12		false		           12          Just tell us about the process of what happened when				false

		1549						LN		60		13		false		           13      you had a disagreement.				false

		1550						LN		60		14		false		           14  A   So at the end of an investigation, the appointing				false

		1551						LN		60		15		false		           15      authority, the captain, makes a decision whether he				false

		1552						LN		60		16		false		           16      believes that the allegations were found to be true, and				false

		1553						LN		60		17		false		           17      based on that, he does what's called an administrative				false

		1554						LN		60		18		false		           18      insight, and he lists everything that-- all the				false

		1555						LN		60		19		false		           19      allegations that occurred, details about the				false

		1556						LN		60		20		false		           20      investigation, and then a final finding on whether they				false

		1557						LN		60		21		false		           21      believe discipline should be issued or not.				false

		1558						LN		60		22		false		           22          They bring that to me, we talk about it, and if				false

		1559						LN		60		23		false		           23      we're in agreement with where that's going, then we				false

		1560						LN		60		24		false		           24      proceed with that plan.				false

		1561						LN		60		25		false		           25          If we're not in agreement, then we take that to the				false
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		1563						LN		61		1		false		            1      assistant chief who makes a decision, and overrides both				false

		1564						LN		61		2		false		            2      of our decisions, potentially.				false

		1565						LN		61		3		false		            3  Q   Okay.  So would then one of the appointed authorities or				false

		1566						LN		61		4		false		            4      one of the district captains, would they be able to				false

		1567						LN		61		5		false		            5      simply come to you and discuss this with you and disagree				false

		1568						LN		61		6		false		            6      with you and just say, "I will just do it my way"?				false

		1569						LN		61		7		false		            7  A   No.				false

		1570						LN		61		8		false		            8  Q   That could not happen?				false

		1571						LN		61		9		false		            9  A   No.				false

		1572						LN		61		10		false		           10          There were peers to me, but the OPS commander had				false

		1573						LN		61		11		false		           11      some unique positional authority, I guess, because				false

		1574						LN		61		12		false		           12      ultimately if I went to an assistant chief and said,				false

		1575						LN		61		13		false		           13      "This isn't consistent with what we've done and the way				false

		1576						LN		61		14		false		           14      we should do things," that's when I would ask the AC to				false

		1577						LN		61		15		false		           15      step in, the assistant chief.				false

		1578						LN		61		16		false		           16          If they agreed with me, then they would intervene.				false

		1579						LN		61		17		false		           17          If not, they certainly had the option of going with				false

		1580						LN		61		18		false		           18      the district commander, but because I had maybe a broader				false

		1581						LN		61		19		false		           19      knowledge of the disciplinary standards in the agency,				false

		1582						LN		61		20		false		           20      usually they agreed with my position and things were				false

		1583						LN		61		21		false		           21      changed, and that happened on occasion for different				false

		1584						LN		61		22		false		           22      issues.				false

		1585						LN		61		23		false		           23  Q   So it's that institutional knowledge you have throughout				false

		1586						LN		61		24		false		           24      the state patrol as the commander of OPS that grants you				false

		1587						LN		61		25		false		           25      that additional sort of gravitas or authority?				false
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		1589						LN		62		1		false		            1  A   Right, and we investigated or reviewed, I should say, all				false

		1590						LN		62		2		false		            2      uses of force, all pursuits statewide, any kind of damage				false

		1591						LN		62		3		false		            3      to equipment, loss of equipment.				false

		1592						LN		62		4		false		            4           That's what the FLUP I talked about earlier, fleet				false

		1593						LN		62		5		false		            5      loss or damage to equipment, use of force, pursuits--				false

		1594						LN		62		6		false		            6      have I got that right?				false

		1595						LN		62		7		false		            7          So those things were all reviewed by our office, by				false

		1596						LN		62		8		false		            8      either myself or lieutenants-- actually, both the				false

		1597						LN		62		9		false		            9      lieutenants and myself.				false

		1598						LN		62		10		false		           10          The lieutenants reviewed it first.  If they				false

		1599						LN		62		11		false		           11      approved, then it would come to me, and I would review				false

		1600						LN		62		12		false		           12      all of them.				false

		1601						LN		62		13		false		           13          When we are talking "pursuits," the agency had, on				false

		1602						LN		62		14		false		           14      average, probably 1,200 to 1,700 pursuits a year, so I				false

		1603						LN		62		15		false		           15      would look at every single one of those.				false

		1604						LN		62		16		false		           16  Q   I see.				false

		1605						LN		62		17		false		           17          Now, did you have, in your opinion, concurrence				false

		1606						LN		62		18		false		           18      authority over the Nobach-Biscay incident?				false

		1607						LN		62		19		false		           19  A   Yes.				false

		1608						LN		62		20		false		           20  Q   You did?				false

		1609						LN		62		21		false		           21  A   If I didn't agree with what Captain Alexander was				false

		1610						LN		62		22		false		           22      proposing, then I would have taken that to the assistant				false

		1611						LN		62		23		false		           23      chief and we would have done things, more than likely,				false

		1612						LN		62		24		false		           24      differently.				false

		1613						LN		62		25		false		           25  Q   Okay.  That kind of leads into my next question.				false
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		1615						LN		63		1		false		            1          Did you agree with the issuance of the 095 in				false

		1616						LN		63		2		false		            2      relation to the circumstances in that initial Nobach and				false

		1617						LN		63		3		false		            3      Biscay incident?				false

		1618						LN		63		4		false		            4  A   Yes.				false

		1619						LN		63		5		false		            5  Q   And why was that?				false

		1620						LN		63		6		false		            6  A   There are different personalities in the patrol,				false

		1621						LN		63		7		false		            7      therefore different types of leadership.				false

		1622						LN		63		8		false		            8          Captain Alexander's leadership was one of the best				false

		1623						LN		63		9		false		            9      in the agency.  We're talking about a guy who labored				false

		1624						LN		63		10		false		           10      over these types of issues.				false

		1625						LN		63		11		false		           11          He didn't talk to me about it once--				false

		1626						LN		63		12		false		           12                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, objection,				false

		1627						LN		63		13		false		           13      404(a).				false

		1628						LN		63		14		false		           14                        THE COURT:  Overruled.				false

		1629						LN		63		15		false		           15                        MR. MARLOW:  Thank you, Your Honor.				false

		1630						LN		63		16		false		           16           You go ahead.				false

		1631						LN		63		17		false		           17                        THE WITNESS:  He would come back to me				false

		1632						LN		63		18		false		           18      many, many times and say, "But I got this.  Are you sure				false

		1633						LN		63		19		false		           19      we're okay?"				false

		1634						LN		63		20		false		           20          He labored over these things, not just this issue,				false

		1635						LN		63		21		false		           21      but every issue he brought to OPS.				false

		1636						LN		63		22		false		           22          He was the most-- he's very compassionate, very				false

		1637						LN		63		23		false		           23      kind.  He really cares about his employees--				false

		1638						LN		63		24		false		           24                        MR. SHERIDAN:  Same objection, Your				false

		1639						LN		63		25		false		           25      Honor.				false
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		1641						LN		64		1		false		            1                        THE COURT:  Overruled.				false

		1642						LN		64		2		false		            2                        THE WITNESS:  The reason I say this is				false

		1643						LN		64		3		false		            3      because when he comes to me and we talk about these				false

		1644						LN		64		4		false		            4      things, I know that he has looked into them very				false

		1645						LN		64		5		false		            5      thoroughly.				false

		1646						LN		64		6		false		            6          I realize that this-- what we did was based on				false

		1647						LN		64		7		false		            7      conversations between he and I, but it's because of that				false

		1648						LN		64		8		false		            8      relationship we had, that trust that we had, and my				false

		1649						LN		64		9		false		            9      knowledge of how he handled things, that I was very				false

		1650						LN		64		10		false		           10      comfortable in the way he proceeded.				false

		1651						LN		64		11		false		           11          Now, there were other district commanders or				false

		1652						LN		64		12		false		           12      division commanders that I wouldn't have necessarily done				false

		1653						LN		64		13		false		           13      that with.				false

		1654						LN		64		14		false		           14          I might have asked more of them, but Captain				false

		1655						LN		64		15		false		           15      Alexander was one of the best, which is why he's an				false

		1656						LN		64		16		false		           16      assistant chief right now, to be honest with you.				false

		1657						LN		64		17		false		           17  Q   (By Mr. Marlow)  Could well be.				false

		1658						LN		64		18		false		           18          Now, you indicated that-- you used the term in				false

		1659						LN		64		19		false		           19      questioning by opposing counsel, "sexual harassment,"				false

		1660						LN		64		20		false		           20      that the Nobach and Biscay incident was sexual				false

		1661						LN		64		21		false		           21      harassment.				false

		1662						LN		64		22		false		           22          Do you recognize "sexual harassment" as a term of				false

		1663						LN		64		23		false		           23      art?				false

		1664						LN		64		24		false		           24  A   Yes.				false

		1665						LN		64		25		false		           25  Q   Okay.  And do you know whether or not then Captain and				false
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		1667						LN		65		1		false		            1      now Assistant Chief Alexander viewed it as sexual				false

		1668						LN		65		2		false		            2      harassment after speaking to the people involved?				false

		1669						LN		65		3		false		            3  A   I'm sorry, did he view it as sexual--				false

		1670						LN		65		4		false		            4  Q   Did he view it as an incident of sexual harassment after				false

		1671						LN		65		5		false		            5      speaking to the people involved, if you know?				false

		1672						LN		65		6		false		            6  A   I wouldn't say he considered it harassment because,				false

		1673						LN		65		7		false		            7      again, no offense to Lieutenant Nobach, but there was a				false

		1674						LN		65		8		false		            8      mutual-- a relationship where there was banter back and				false

		1675						LN		65		9		false		            9      forth, so when we talked about victims, I don't want to				false

		1676						LN		65		10		false		           10      say that there weren't any victims, maybe there was				false

		1677						LN		65		11		false		           11      somebody, like Ryan, who absolutely didn't agree with it,				false

		1678						LN		65		12		false		           12      but there was nobody who came forward, nobody we				false

		1679						LN		65		13		false		           13      identified as a victim.				false

		1680						LN		65		14		false		           14          Many people were participating in this activity, and				false

		1681						LN		65		15		false		           15      they were all consensually doing so, and nobody was				false

		1682						LN		65		16		false		           16      complaining about it.				false

		1683						LN		65		17		false		           17          That's a systemic problem within a division that				false

		1684						LN		65		18		false		           18      needs to be corrected, and you don't do that by taking				false

		1685						LN		65		19		false		           19      one guy and investigating him for sexual harassment.				false

		1686						LN		65		20		false		           20      It's a leadership issue.				false

		1687						LN		65		21		false		           21          You correct the leadership and you restate your				false

		1688						LN		65		22		false		           22      expectations of the work unit.				false

		1689						LN		65		23		false		           23          You say what's acceptable and what's not.				false

		1690						LN		65		24		false		           24          You set the standards, and you hold them accountable				false

		1691						LN		65		25		false		           25      to it.				false
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		1693						LN		66		1		false		            1          After this was accomplished, there were no more				false

		1694						LN		66		2		false		            2      issues, at least that came to my attention within that				false

		1695						LN		66		3		false		            3      unit.  It stopped.				false

		1696						LN		66		4		false		            4  Q   Okay.  And would that reason you just gave us be part of				false

		1697						LN		66		5		false		            5      the reasons why then that the 095 issued to Lieutenant				false

		1698						LN		66		6		false		            6      Nobach focused on a lack of leadership?				false

		1699						LN		66		7		false		            7  A   Yes.				false

		1700						LN		66		8		false		            8  Q   Now, there was some discussion as to whether you were a				false

		1701						LN		66		9		false		            9      public official under the whistleblower law, and I think				false

		1702						LN		66		10		false		           10      you on the stand learned you actually were?				false

		1703						LN		66		11		false		           11  A   Apparently I was.				false

		1704						LN		66		12		false		           12  Q   Congratulations.				false

		1705						LN		66		13		false		           13          That was a while ago, so you can't do it anymore.				false

		1706						LN		66		14		false		           14  A   Yeah.				false

		1707						LN		66		15		false		           15  Q   Okay.  Are you familiar with the statutory definitions of				false

		1708						LN		66		16		false		           16      "whistleblower"?				false

		1709						LN		66		17		false		           17  A   You know, I've become more familiar with it now because				false

		1710						LN		66		18		false		           18      of the job that I'm working at now, but at the time, I				false

		1711						LN		66		19		false		           19      didn't pay much attention to the whistleblower statute				false

		1712						LN		66		20		false		           20      because everything that I had that was whistleblower went				false

		1713						LN		66		21		false		           21      right to HRD.				false

		1714						LN		66		22		false		           22           Dr. Lastimado was our expert on that, and he was the				false

		1715						LN		66		23		false		           23      one that handled those.				false

		1716						LN		66		24		false		           24          I knew that when they went to him, they were being				false

		1717						LN		66		25		false		           25      taken care of, and I didn't deal with the whistleblower				false
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		1719						LN		67		1		false		            1      issues beyond that.				false

		1720						LN		67		2		false		            2  Q   And Dr. Lastimado--				false

		1721						LN		67		3		false		            3  A   Yes.				false

		1722						LN		67		4		false		            4  Q   Dr. Lastimado reported to Captain Mathesen, correct?				false

		1723						LN		67		5		false		            5  A   Yes.				false

		1724						LN		67		6		false		            6  Q   Okay.  And so Captain Mathesen would probably be more				false

		1725						LN		67		7		false		            7      familiar with the statutory definition of "whistleblower"				false

		1726						LN		67		8		false		            8      than you would?				false

		1727						LN		67		9		false		            9  A   Yeah.				false

		1728						LN		67		10		false		           10          He's not in HRD anymore, but I'm sure he would be.				false

		1729						LN		67		11		false		           11  Q   Okay.  So when you referred to Mr. Santhuff as a				false

		1730						LN		67		12		false		           12      whistleblower, were you using that as a term of art?				false

		1731						LN		67		13		false		           13          On your direct testimony, you indicated that he was				false

		1732						LN		67		14		false		           14      a whistleblower.				false

		1733						LN		67		15		false		           15  A   Would I use that term-- what?				false

		1734						LN		67		16		false		           16  Q   Were you using it as a term of art?				false

		1735						LN		67		17		false		           17          Were you saying he statutorily met the definition of				false

		1736						LN		67		18		false		           18      whistleblower?				false

		1737						LN		67		19		false		           19          Is that what you were trying to say about				false

		1738						LN		67		20		false		           20      Mr. Santhuff or were you using it as a shorthand--				false

		1739						LN		67		21		false		           21  A   I'm not sure I understand the question, but he would have				false

		1740						LN		67		22		false		           22      been considered a whistleblower by me.				false

		1741						LN		67		23		false		           23  Q   Okay.				false

		1742						LN		67		24		false		           24  A   Based on what little I knew at the time of it.				false

		1743						LN		67		25		false		           25  Q   Okay.  Would it surprise you that Captain--				false

		1744						PG		68		0		false		page 68				false

		1745						LN		68		1		false		            1                        MR. SHERIDAN:  Objection to whatever--				false

		1746						LN		68		2		false		            2      it's hearsay, whatever is about to be said.				false

		1747						LN		68		3		false		            3                        THE COURT:  Well, let's wait to see				false

		1748						LN		68		4		false		            4      what the question is.				false

		1749						LN		68		5		false		            5                        MR. SHERIDAN:  Okay.  I know when they				false

		1750						LN		68		6		false		            6      start that way, that's where they're going.				false

		1751						LN		68		7		false		            7                        THE COURT:  Don't answer the question				false

		1752						LN		68		8		false		            8      until I have ruled.				false

		1753						LN		68		9		false		            9                        THE WITNESS:  Okay.				false

		1754						LN		68		10		false		           10  Q   (By Mr. Marlow)  Okay.  Would it surprise you to know				false

		1755						LN		68		11		false		           11      that Captain Mathesen would disagree with your				false

		1756						LN		68		12		false		           12      assessment?				false

		1757						LN		68		13		false		           13                        MR. SHERIDAN:  Objection; hearsay.				false

		1758						LN		68		14		false		           14                        THE COURT:  That's not hearsay.				false

		1759						LN		68		15		false		           15                        MR. SHERIDAN:  Well, he's saying that				false

		1760						LN		68		16		false		           16      Mathesen said this.  That's hearsay.				false

		1761						LN		68		17		false		           17                         MR. MARLOW:  I am actually not saying				false

		1762						LN		68		18		false		           18      that, number one.  Number two, it's testimony--				false

		1763						LN		68		19		false		           19                         THE COURT:  Overruled.				false

		1764						LN		68		20		false		           20  Q   (By Mr. Marlow)  Would it surprise you to know that				false

		1765						LN		68		21		false		           21      Captain Mathesen disagreed with your assessment?				false

		1766						LN		68		22		false		           22  A   No, and especially not at the time because I had not a				false

		1767						LN		68		23		false		           23      lot of knowledge about the whistleblower program to begin				false

		1768						LN		68		24		false		           24      with.				false

		1769						LN		68		25		false		           25  Q   Okay.  When an issue would come to the office of				false

		1770						PG		69		0		false		page 69				false

		1771						LN		69		1		false		            1      professional standards for a determination whether you				false

		1772						LN		69		2		false		            2      were going to keep it within the office of professional				false

		1773						LN		69		3		false		            3      standards or whether you were going to let it go out to				false

		1774						LN		69		4		false		            4      the district or be handled in some other way, did you				false

		1775						LN		69		5		false		            5      have discussions with other people about whether-- how				false

		1776						LN		69		6		false		            6      you handed those matters?				false

		1777						LN		69		7		false		            7  A   Yes.				false

		1778						LN		69		8		false		            8          Just a real quick, how we handled things:				false

		1779						LN		69		9		false		            9          I had 12, 13 people in my office, administrative				false

		1780						LN		69		10		false		           10      staff and investigators, lieutenants, and myself.				false

		1781						LN		69		11		false		           11          Any time we had a complaint-- most of the times we				false

		1782						LN		69		12		false		           12      had a complaint, we would do what we called a roundtable.				false

		1783						LN		69		13		false		           13          Everybody would come back to one table, we would				false

		1784						LN		69		14		false		           14      talk about the allegations, we would look at the				false

		1785						LN		69		15		false		           15      information that was provided to us by the district or				false

		1786						LN		69		16		false		           16      division, and we would make a decision on how to advise				false

		1787						LN		69		17		false		           17      that commander on what to do with it next, so whether to				false

		1788						LN		69		18		false		           18      move forward with a formal investigation, whether to do				false

		1789						LN		69		19		false		           19      an investigation at their level, so we would have those				false

		1790						LN		69		20		false		           20      types of conversations.				false

		1791						LN		69		21		false		           21          The way we categorized an investigation was based on				false

		1792						LN		69		22		false		           22      a matrix that exists within the contract, the union				false

		1793						LN		69		23		false		           23      contract.				false

		1794						LN		69		24		false		           24          We had a level one, two, and three-- let me get this				false

		1795						LN		69		25		false		           25      right.				false

		1796						PG		70		0		false		page 70				false

		1797						LN		70		1		false		            1          We had three different levels, and depending on the				false

		1798						LN		70		2		false		            2      severity, how many times they had had those types of				false

		1799						LN		70		3		false		            3      complaints, would dictate how it would be elevated.				false

		1800						LN		70		4		false		            4          We would categorize that complaint, and how it was				false

		1801						LN		70		5		false		            5      categorized would also contribute to whether we				false

		1802						LN		70		6		false		            6      investigated it or whether it went back into the field.				false

		1803						LN		70		7		false		            7          The minor investigations went to the field most of				false

		1804						LN		70		8		false		            8      the time.				false

		1805						LN		70		9		false		            9          We had minor, major, and moderate.				false

		1806						LN		70		10		false		           10          Most of the minor and moderate went back out to the				false

		1807						LN		70		11		false		           11      field.  That was the majority of what we investigated.				false

		1808						LN		70		12		false		           12           We would investigate some moderates and all the				false

		1809						LN		70		13		false		           13      majors.				false

		1810						LN		70		14		false		           14  Q   Okay.  And those minor, major, middle--				false

		1811						LN		70		15		false		           15  A   Moderate.				false

		1812						LN		70		16		false		           16  Q   Moderate, was the matrix you mentioned?				false

		1813						LN		70		17		false		           17  A   Yes.				false

		1814						LN		70		18		false		           18  Q   Okay.  Now, we've heard some testimony regarding				false

		1815						LN		70		19		false		           19      something called a preliminary investigation.				false

		1816						LN		70		20		false		           20          What is that?				false

		1817						LN		70		21		false		           21  A   A preliminary investigation was conducted when you didn't				false

		1818						LN		70		22		false		           22      have enough information to make a decision one way or				false

		1819						LN		70		23		false		           23      another on whether an investigation should actually take				false

		1820						LN		70		24		false		           24      place.				false

		1821						LN		70		25		false		           25          There were oftentimes when we couldn't maybe-- an				false

		1822						PG		71		0		false		page 71				false

		1823						LN		71		1		false		            1      allegation came in and we didn't even know if the trooper				false

		1824						LN		71		2		false		            2      was working that shift.				false

		1825						LN		71		3		false		            3          There could have been different things that we				false

		1826						LN		71		4		false		            4      weren't able to confirm on the initial look at that, and				false

		1827						LN		71		5		false		            5      we would have to go back and dig up a little more				false

		1828						LN		71		6		false		            6      information to determine whether we had enough to move				false

		1829						LN		71		7		false		            7      forward with a formal investigation or not investigate it				false

		1830						LN		71		8		false		            8      at all.				false

		1831						LN		71		9		false		            9  Q   I see.				false

		1832						LN		71		10		false		           10  A   We would do a prelim, and that was all with the union's				false

		1833						LN		71		11		false		           11      consent.				false

		1834						LN		71		12		false		           12          We were very locked in with the union.				false

		1835						LN		71		13		false		           13          Most of what we did, we-- I talked back and forth				false

		1836						LN		71		14		false		           14      with the union vice president, in most cases, and				false

		1837						LN		71		15		false		           15      sometimes union reps, and we were bound by the contract				false

		1838						LN		71		16		false		           16      to do things a certain way.				false

		1839						LN		71		17		false		           17  Q   I understand.				false

		1840						LN		71		18		false		           18          Would it be possible then for a preliminary				false

		1841						LN		71		19		false		           19      investigation to become a-- what's the next-- what's-- a				false

		1842						LN		71		20		false		           20      formal investigation?				false

		1843						LN		71		21		false		           21  A   So once a preliminary investigation was completed, and				false

		1844						LN		71		22		false		           22      that was done through the union rep, with the accused,				false

		1845						LN		71		23		false		           23      when that information came back to us, we would make a				false

		1846						LN		71		24		false		           24      decision with the appointing authority on whether to move				false

		1847						LN		71		25		false		           25      forward with a formal investigation or not.				false

		1848						PG		72		0		false		page 72				false

		1849						LN		72		1		false		            1  Q   I see.				false

		1850						LN		72		2		false		            2          And the formal investigation would be what				false

		1851						LN		72		3		false		            3      Mr. Sheridan was speaking about where the two people do				false

		1852						LN		72		4		false		            4      the interviews, and the interview is recorded and				false

		1853						LN		72		5		false		            5      transcribed, that's the formal investigation?				false

		1854						LN		72		6		false		            6  A   Right, whether it was done by OPS or by the district or				false

		1855						LN		72		7		false		            7      division that was responsible for that employee, but that				false

		1856						LN		72		8		false		            8      would be a formal investigation.				false

		1857						LN		72		9		false		            9  Q   I see.  Thank you.				false

		1858						LN		72		10		false		           10          Let's talk about some of the investigations that				false

		1859						LN		72		11		false		           11      were related or touched upon in this case, and let me				false

		1860						LN		72		12		false		           12      know whether you're familiar with them.				false

		1861						LN		72		13		false		           13          The initial incident we've spoken about is what I				false

		1862						LN		72		14		false		           14      refer to as the Nobach-Biscay incident.  Opposing Counsel				false

		1863						LN		72		15		false		           15      refers to it as the breast-rubbing incident.				false

		1864						LN		72		16		false		           16          Did you do an investigation of that?				false

		1865						LN		72		17		false		           17  A   No.				false

		1866						LN		72		18		false		           18  Q   Were you-- as the concurrence authority, were you				false

		1867						LN		72		19		false		           19      comfortable with the way that matter was investigated?				false

		1868						LN		72		20		false		           20  A   Absolutely.				false

		1869						LN		72		21		false		           21  Q   Were you comfortable with the way that matter was dealt				false

		1870						LN		72		22		false		           22      with, the 095 to each individual?				false

		1871						LN		72		23		false		           23  A   Yes.				false

		1872						LN		72		24		false		           24  Q   Are you aware of something referred to as the King air				false

		1873						LN		72		25		false		           25      incident, the depriving the governor of a flight?				false

		1874						PG		73		0		false		page 73				false

		1875						LN		73		1		false		            1  A   Yes.				false

		1876						LN		73		2		false		            2  Q   How did you become aware of that?				false

		1877						LN		73		3		false		            3  A   It was a complaint made by Trooper Santhuff.				false

		1878						LN		73		4		false		            4  Q   Was that complaint by Trooper Santhuff investigated?				false

		1879						LN		73		5		false		            5  A   Yes.				false

		1880						LN		73		6		false		            6  Q   Can you tell us about how that was investigated?				false

		1881						LN		73		7		false		            7  A   No.				false

		1882						LN		73		8		false		            8          I can't remember if we did a prelim or if we did a				false

		1883						LN		73		9		false		            9      formal investigation, to be honest with you, but I know				false

		1884						LN		73		10		false		           10      that we investigated it.				false

		1885						LN		73		11		false		           11  Q   And was that investigation-- how did that investigation				false

		1886						LN		73		12		false		           12      turn out?				false

		1887						LN		73		13		false		           13  A   There was-- we couldn't show that it happened or didn't				false

		1888						LN		73		14		false		           14      happen.				false

		1889						LN		73		15		false		           15          There was no merit to the complaint.				false

		1890						LN		73		16		false		           16  Q   No merit to the complaint?				false

		1891						LN		73		17		false		           17          There has been some discussion about e-mail				false

		1892						LN		73		18		false		           18      destruction, destruction of e-mail.				false

		1893						LN		73		19		false		           19          Are you familiar with that--				false

		1894						LN		73		20		false		           20  A   Yes.				false

		1895						LN		73		21		false		           21  Q   And how did that complaint come to OPS?				false

		1896						LN		73		22		false		           22  A   Through Trooper Santhuff.				false

		1897						LN		73		23		false		           23  Q   Trooper Santhuff?				false

		1898						LN		73		24		false		           24          Was that investigated?				false

		1899						LN		73		25		false		           25  A   Yes.				false

		1900						PG		74		0		false		page 74				false

		1901						LN		74		1		false		            1  Q   And can you tell me how that investigation turned out?				false

		1902						LN		74		2		false		            2  A   It was unfounded.				false

		1903						LN		74		3		false		            3  Q   That was unfounded?				false

		1904						LN		74		4		false		            4          Now, was the Washington State Patrol the only agency				false

		1905						LN		74		5		false		            5      involved in that particular incident?				false

		1906						LN		74		6		false		            6  A   Oh, boy, no.				false

		1907						LN		74		7		false		            7          Because it dealt with an allegation regarding the				false

		1908						LN		74		8		false		            8      destruction of public records, we had somebody else				false

		1909						LN		74		9		false		            9      involved.				false

		1910						LN		74		10		false		           10          I can't-- which agency was it?  We weren't the only				false

		1911						LN		74		11		false		           11      ones involved.				false

		1912						LN		74		12		false		           12          I am not going to be able to remember what agency it				false

		1913						LN		74		13		false		           13      was that we referred it to.				false

		1914						LN		74		14		false		           14  Q   Okay.  But, again, as the concurrence authority, were you				false

		1915						LN		74		15		false		           15      happy with the way that incident was dealt with?				false

		1916						LN		74		16		false		           16  A   Yes.				false

		1917						LN		74		17		false		           17  Q   And you said it was unfounded?				false

		1918						LN		74		18		false		           18  A   It was unfounded, but I have to add that there were				false

		1919						LN		74		19		false		           19      people that we tried to get ahold of, some that Trooper				false

		1920						LN		74		20		false		           20      Santhuff recommended we talk to, and we couldn't get				false

		1921						LN		74		21		false		           21      ahold of them.				false

		1922						LN		74		22		false		           22          They wouldn't talk to us or they wouldn't return our				false

		1923						LN		74		23		false		           23      phone calls, so that was a bit frustrating as well				false

		1924						LN		74		24		false		           24      because we have allegations and we are doing the best we				false

		1925						LN		74		25		false		           25      can to investigate it, and people aren't cooperating with				false

		1926						PG		75		0		false		page 75				false

		1927						LN		75		1		false		            1      us, so that was a bit challenging.				false

		1928						LN		75		2		false		            2  Q   Okay.  Did you become aware of Trooper Santhuff's				false

		1929						LN		75		3		false		            3      allegations regarding retaliation?				false

		1930						LN		75		4		false		            4  A   Yes.				false

		1931						LN		75		5		false		            5  Q   And was that investigated by your office?				false

		1932						LN		75		6		false		            6  A   Yes.  And I can't remember the specifics, other than I				false

		1933						LN		75		7		false		            7      know there was an allegation that he wasn't provided				false

		1934						LN		75		8		false		            8      logbooks, flight logbooks, or something like that.				false

		1935						LN		75		9		false		            9          That was the one thing that stuck out in my mind.				false

		1936						LN		75		10		false		           10          I can't remember what the other details of the				false

		1937						LN		75		11		false		           11      retaliation were.				false

		1938						LN		75		12		false		           12  Q   As a result of the investigation, do you know what the				false

		1939						LN		75		13		false		           13      results of that investigation were?				false

		1940						LN		75		14		false		           14  A   It was unfounded.				false

		1941						LN		75		15		false		           15  Q   Unfounded?				false

		1942						LN		75		16		false		           16          And as the concurrence authority, were you satisfied				false

		1943						LN		75		17		false		           17      with the manner of that investigation and the closing as				false

		1944						LN		75		18		false		           18      unfounded?				false

		1945						LN		75		19		false		           19  A   Yes.				false

		1946						LN		75		20		false		           20  Q   You also mentioned that Trooper Santhuff made many				false

		1947						LN		75		21		false		           21      complaints.				false

		1948						LN		75		22		false		           22          Were there complaints beyond what I've outlined				false

		1949						LN		75		23		false		           23      here?				false

		1950						LN		75		24		false		           24  A   Not that I can recall.				false

		1951						LN		75		25		false		           25          I mean, those three were investigated by us.				false

		1952						PG		76		0		false		page 76				false

		1953						LN		76		1		false		            1           The sexual harassment was dealt with.				false

		1954						LN		76		2		false		            2          I don't remember if there were others or not.				false

		1955						LN		76		3		false		            3          These all happened in a relatively short time and				false

		1956						LN		76		4		false		            4      probably in a two-year timespan, if I remember right, so				false

		1957						LN		76		5		false		            5      it felt like we were hearing these types of allegations a				false

		1958						LN		76		6		false		            6      lot, so that may be why I refer to "many times."				false

		1959						LN		76		7		false		            7  Q   Do you recall whether Trooper Santhuff made a complaint				false

		1960						LN		76		8		false		            8      against then Captain Alexander, for the manner of				false

		1961						LN		76		9		false		            9      investigation he conducted?				false

		1962						LN		76		10		false		           10  A   Yes, I do remember something about that, and it was				false

		1963						LN		76		11		false		           11      investigated.				false

		1964						LN		76		12		false		           12           The assistant chief made a decision on that, and it				false

		1965						LN		76		13		false		           13      was unfounded.				false

		1966						LN		76		14		false		           14  Q   It was unfounded as well?				false

		1967						LN		76		15		false		           15  A   When we have an allegation made against a district or				false

		1968						LN		76		16		false		           16      division commander, it's investigated by a lieutenant,				false

		1969						LN		76		17		false		           17      not by one of our sergeants, and it's elevated to one of				false

		1970						LN		76		18		false		           18      my leads in my agency.				false

		1971						LN		76		19		false		           19  Q   I see.				false

		1972						LN		76		20		false		           20  A   Or in my division.				false

		1973						LN		76		21		false		           21  Q   Do you know whether or not complaints of various types				false

		1974						LN		76		22		false		           22      can be made anonymously?				false

		1975						LN		76		23		false		           23  A   Yes, they can.				false

		1976						LN		76		24		false		           24  Q   They can?				false

		1977						LN		76		25		false		           25  A   Yes.				false

		1978						PG		77		0		false		page 77				false

		1979						LN		77		1		false		            1  Q   In your experience what might be the benefit of making an				false

		1980						LN		77		2		false		            2      anonymous complaint versus putting your name on				false

		1981						LN		77		3		false		            3      something?				false

		1982						LN		77		4		false		            4  A   There are people that fear retaliation from law				false

		1983						LN		77		5		false		            5      enforcement.				false

		1984						LN		77		6		false		            6          Maybe they just don't want to get involved.				false

		1985						LN		77		7		false		            7          Maybe it's a time issue.				false

		1986						LN		77		8		false		            8          Maybe-- I can think of a lot of different reasons, I				false

		1987						LN		77		9		false		            9      guess, why somebody would want to be anonymous in a				false

		1988						LN		77		10		false		           10      complaint, but we investigated those as well, whenever we				false

		1989						LN		77		11		false		           11      could.				false

		1990						LN		77		12		false		           12  Q   And the complaints that Trooper Santhuff brought forward,				false

		1991						LN		77		13		false		           13      those were not anonymous?				false

		1992						LN		77		14		false		           14  A   No.				false

		1993						LN		77		15		false		           15                        MR. MARLOW:  No further questions,				false

		1994						LN		77		16		false		           16      Your Honor.				false

		1995						LN		77		17		false		           17                        THE COURT:  Mr. Sheridan?				false

		1996						LN		77		18		false		           18                        MR. SHERIDAN:  Yes.				false

		1997						LN		77		19		false		           19                         REDIRECT EXAMINATION				false

		1998						LN		77		20		false		           20      BY MR. SHERIDAN:				false

		1999						LN		77		21		false		           21  Q   Okay.  So you said that you would investigate all major--				false

		2000						LN		77		22		false		           22  A   OPS investigated most of the major.				false

		2001						LN		77		23		false		           23          I think in my three years there, there may have been				false

		2002						LN		77		24		false		           24      one or two that we didn't investigate.				false

		2003						LN		77		25		false		           25  Q   Okay.  And you said, when we talked, that you understood				false

		2004						PG		78		0		false		page 78				false

		2005						LN		78		1		false		            1      the breast-rubbing thing to be sexual harassment, and you				false

		2006						LN		78		2		false		            2      haven't changed your testimony in that regard, correct?				false

		2007						LN		78		3		false		            3  A   No.  I think that's the most general term you could use				false

		2008						LN		78		4		false		            4      to describe that.				false

		2009						LN		78		5		false		            5  Q   Okay.  And it's true, is it not, that a district or				false

		2010						LN		78		6		false		            6      division commander still had the latitude to issue				false

		2011						LN		78		7		false		            7      certain levels of discipline outside the administrative				false

		2012						LN		78		8		false		            8      investigative process?				false

		2013						LN		78		9		false		            9  A   Yes.  They could do up to a written reprimand.				false

		2014						LN		78		10		false		           10  Q   Okay.  And an 095 is lower than that, right?				false

		2015						LN		78		11		false		           11  A   Yes.				false

		2016						LN		78		12		false		           12                        MR. SHERIDAN:  Nothing further.				false

		2017						LN		78		13		false		           13                        THE COURT:  Any follow-up?				false

		2018						LN		78		14		false		           14                        MR. MARLOW:  Nothing further, Your				false

		2019						LN		78		15		false		           15      Honor.  Thank you.				false

		2020						LN		78		16		false		           16                        THE COURT:  Members of the Jury, do				false

		2021						LN		78		17		false		           17      you have any questions?				false

		2022						LN		78		18		false		           18          All right.  If you could please just give the--				false

		2023						LN		78		19		false		           19      anybody else?				false

		2024						LN		78		20		false		           20                                  (Pause in the proceedings.)				false

		2025						LN		78		21		false		           21                        THE COURT:  All right.  Captain				false

		2026						LN		78		22		false		           22      Saunders, did Captain Alexander tell you he did not				false

		2027						LN		78		23		false		           23      believe there was any sexual harassment because the				false

		2028						LN		78		24		false		           24      behavior was consensual and/or no one was offended?				false

		2029						LN		78		25		false		           25          Let me know if you need me to repeat that.				false

		2030						PG		79		0		false		page 79				false

		2031						LN		79		1		false		            1                        THE WITNESS:  Could you read it one				false

		2032						LN		79		2		false		            2      more time?  I apologize.				false

		2033						LN		79		3		false		            3                        THE COURT:  Did Captain Alexander tell				false

		2034						LN		79		4		false		            4      you he did not believe there was sexual harassment				false

		2035						LN		79		5		false		            5      because the behavior was consensual and/or no one was				false

		2036						LN		79		6		false		            6      offended?				false

		2037						LN		79		7		false		            7                        THE WITNESS:  No.  I think we always				false

		2038						LN		79		8		false		            8      called it sexual harassment when we were talking about				false

		2039						LN		79		9		false		            9      it.				false

		2040						LN		79		10		false		           10          I mean, when you look at the definition of "sexual				false

		2041						LN		79		11		false		           11      harassment," it probably doesn't fit because it was				false

		2042						LN		79		12		false		           12      consensual, so ingrained, I guess, in the culture out				false

		2043						LN		79		13		false		           13      there, but we called it sexual harassment when we talked				false

		2044						LN		79		14		false		           14      about it.				false

		2045						LN		79		15		false		           15                        THE COURT:  Did you tell Captain				false

		2046						LN		79		16		false		           16      Alexander you believed, as you have testified, that				false

		2047						LN		79		17		false		           17      sexual harassment was systemic in the aviation unit?				false

		2048						LN		79		18		false		           18                        THE WITNESS:  Yes.				false

		2049						LN		79		19		false		           19          It was obvious, when he conducted his investigation,				false

		2050						LN		79		20		false		           20      that there were many people that were participating, that				false

		2051						LN		79		21		false		           21      it was consensual, that nobody was complaining, that				false

		2052						LN		79		22		false		           22      there weren't any specific victims.				false

		2053						LN		79		23		false		           23          It was just a behavior that was allowed to exist out				false

		2054						LN		79		24		false		           24      there, and it needed to be stopped.				false

		2055						LN		79		25		false		           25          For that, Ryan should be thanked.				false

		2056						PG		80		0		false		page 80				false

		2057						LN		80		1		false		            1          I mean, it needed to be stopped.				false

		2058						LN		80		2		false		            2          A district and division commander wants to hear				false

		2059						LN		80		3		false		            3      those types of things.  They want to know about that				false

		2060						LN		80		4		false		            4      because they're responsible, and if that kind of behavior				false

		2061						LN		80		5		false		            5      is occurring and something terrible happens, they're held				false

		2062						LN		80		6		false		            6      accountable for that.				false

		2063						LN		80		7		false		            7                        THE COURT:  Counsel, I am going to				false

		2064						LN		80		8		false		            8      re-write the third question, and then I'll tell it to				false

		2065						LN		80		9		false		            9      you.				false

		2066						LN		80		10		false		           10                        ALL:  Thank you.				false

		2067						LN		80		11		false		           11                        THE COURT:  Actually, I will just ask				false

		2068						LN		80		12		false		           12      it.				false

		2069						LN		80		13		false		           13          Do you believe that the breast-rubbing incident				false

		2070						LN		80		14		false		           14      reflects gross mismanagement?				false

		2071						LN		80		15		false		           15                        THE WITNESS:  I don't know how I can't				false

		2072						LN		80		16		false		           16      agree with that.				false

		2073						LN		80		17		false		           17          Yes.				false

		2074						LN		80		18		false		           18          When things have gotten to the point where somebody				false

		2075						LN		80		19		false		           19      is comfortable behaving that way in front of other people				false

		2076						LN		80		20		false		           20      and-- yes.				false

		2077						LN		80		21		false		           21                        THE COURT:  All right.  Any follow-up				false

		2078						LN		80		22		false		           22      questions based on those questions alone?				false

		2079						LN		80		23		false		           23                         MR. SHERIDAN:  No, Your Honor.				false

		2080						LN		80		24		false		           24                        THE COURT:  Defense?				false

		2081						LN		80		25		false		           25                        MR. MARLOW:  No, Your Honor.				false

		2082						PG		81		0		false		page 81				false

		2083						LN		81		1		false		            1                        THE COURT:  May this witness be				false

		2084						LN		81		2		false		            2      excused?				false

		2085						LN		81		3		false		            3                        MR. SHERIDAN:  Yes, Your Honor.				false

		2086						LN		81		4		false		            4                        MR. MARLOW:  No objection, Your Honor.				false

		2087						LN		81		5		false		            5                        THE COURT:  You are excused, Captain				false

		2088						LN		81		6		false		            6      Saunders.  Thank you for being here today.				false

		2089						LN		81		7		false		            7          Do you have your next witness?				false

		2090						LN		81		8		false		            8                        MR. SHERIDAN:  Yes, sir.				false

		2091						LN		81		9		false		            9          Plaintiff calls Paul Speckmaier.				false

		2092						LN		81		10		false		           10                        THE COURT:  All right.				false

		2093						LN		81		11		false		           11      /////				false

		2094						LN		81		12		false		           12      PAUL SPECKMAIER,        having been first duly sworn				false

		2095						LN		81		13		false		           13                              by Judge Rajul, testified as				false

		2096						LN		81		14		false		           14                              follows:				false

		2097						LN		81		15		false		           15                        THE COURT:  Please be seated.				false

		2098						LN		81		16		false		           16          If you could please remove your face covering so				false

		2099						LN		81		17		false		           17      that the jury can watch your face as you testify.				false

		2100						LN		81		18		false		           18          Mr. Sheridan?				false

		2101						LN		81		19		false		           19                        MR. SHERIDAN:  Thanks, Your Honor.				false

		2102						LN		81		20		false		           20                           DIRECT EXAMINATION				false

		2103						LN		81		21		false		           21      BY MR. SHERIDAN:				false

		2104						LN		81		22		false		           22  Q   Good afternoon.				false

		2105						LN		81		23		false		           23  A   Good afternoon.				false

		2106						LN		81		24		false		           24  Q   Please state your full name for the record?				false

		2107						LN		81		25		false		           25  A   Paul Speckmaier.				false

		2108						PG		82		0		false		page 82				false

		2109						LN		82		1		false		            1  Q   All right.  Mr. Speckmaier, are you employed currently?				false

		2110						LN		82		2		false		            2  A   No.  I'm retired.				false

		2111						LN		82		3		false		            3  Q   Tell us, with whom were you employed?				false

		2112						LN		82		4		false		            4  A   I was employed with the United States Army for 20 years				false

		2113						LN		82		5		false		            5      and with the Washington State Patrol for 25 years.				false

		2114						LN		82		6		false		            6  Q   All right.  And what did you do at the state patrol?				false

		2115						LN		82		7		false		            7  A   I was a trooper and on the road for a few years, and then				false

		2116						LN		82		8		false		            8      I was a trooper pilot for about 20 years.				false

		2117						LN		82		9		false		            9  Q   All right.  And when you were a trooper pilot, could you				false

		2118						LN		82		10		false		           10      tell us, were you ever under the supervision of				false

		2119						LN		82		11		false		           11      Lieutenant Nobach?				false

		2120						LN		82		12		false		           12  A   Yes, I was.				false

		2121						LN		82		13		false		           13  Q   And when was that?				false

		2122						LN		82		14		false		           14  A   I don't know the dates, but I know I was in the section				false

		2123						LN		82		15		false		           15      prior to him arriving, and I watched him move up through				false

		2124						LN		82		16		false		           16      the ranks as a trooper, a sergeant, and then lieutenant.				false

		2125						LN		82		17		false		           17  Q   All right.  Back in about May 18th, 2017, were you				false

		2126						LN		82		18		false		           18      interviewed by Washington State Patrol investigators?				false

		2127						LN		82		19		false		           19  A   I believe it was that time.				false

		2128						LN		82		20		false		           20          I do remember an interview with them though.				false

		2129						LN		82		21		false		           21          I was retired at the time.				false

		2130						LN		82		22		false		           22  Q   All right.  I am going to show you Exhibit No. 185, and				false

		2131						LN		82		23		false		           23      we have to search a bit for it.				false

		2132						LN		82		24		false		           24          If you look at the front of your books, they will				false

		2133						LN		82		25		false		           25      have the range for you.				false

		2134						PG		83		0		false		page 83				false

		2135						LN		83		1		false		            1          It's 185.				false

		2136						LN		83		2		false		            2          There is also two books-- one book behind you.				false

		2137						LN		83		3		false		            3  A   Okay.  This one I see it numbers up to 112.				false

		2138						LN		83		4		false		            4          I'm assuming we are looking for a different book				false

		2139						LN		83		5		false		            5      then?				false

		2140						LN		83		6		false		            6  Q   Yes.				false

		2141						LN		83		7		false		            7  A   Okay.  I see a book right back here, and--				false

		2142						LN		83		8		false		            8  Q   Okay.  If you'll turn to 185.				false

		2143						LN		83		9		false		            9          Just tell me if you recognize this as the statement				false

		2144						LN		83		10		false		           10      that you gave to the investigators on or about May 18th,				false

		2145						LN		83		11		false		           11      2017.				false

		2146						LN		83		12		false		           12  A   Yes, this is the interview I recall.				false

		2147						LN		83		13		false		           13  Q   All right.  And I'm going to ask you whether you were--				false

		2148						LN		83		14		false		           14      did you understand what you were being interviewed about?				false

		2149						LN		83		15		false		           15  A   Yes.				false

		2150						LN		83		16		false		           16  Q   Can you tell us?				false

		2151						LN		83		17		false		           17  A   It was-- they were investigating e-mail deletions by				false

		2152						LN		83		18		false		           18      Lieutenant Nobach, aviation section.				false

		2153						LN		83		19		false		           19  Q   All right.  And did you provide evidence?				false

		2154						LN		83		20		false		           20  A   Yes, I did.				false

		2155						LN		83		21		false		           21  Q   All right.  And--				false

		2156						LN		83		22		false		           22  A   Verbal evidence.				false

		2157						LN		83		23		false		           23  Q   And is this document a product of that investigation?				false

		2158						LN		83		24		false		           24  A   Yes, it is.				false

		2159						LN		83		25		false		           25  Q   Okay.  Now, we're not going to offer it into evidence,				false

		2160						PG		84		0		false		page 84				false

		2161						LN		84		1		false		            1      but we are going to talk about what you said, okay?				false

		2162						LN		84		2		false		            2  A   Okay.				false

		2163						LN		84		3		false		            3  Q   And then if you need to have me refresh your				false

		2164						LN		84		4		false		            4      recollection, we will do that.				false

		2165						LN		84		5		false		            5                         MR. SHERIDAN:  Unless Counsel would				false

		2166						LN		84		6		false		            6      like it admitted.				false

		2167						LN		84		7		false		            7                         MR. BIGGS:  Your Honor, there is a				false

		2168						LN		84		8		false		            8      motion in limine on that exact act that Counsel just				false

		2169						LN		84		9		false		            9      engaged in.				false

		2170						LN		84		10		false		           10          No, this is not an admissible document, and he				false

		2171						LN		84		11		false		           11      should not be inviting me to do so in front of the jury.				false

		2172						LN		84		12		false		           12                        THE COURT:  I expect Counsel to comply				false

		2173						LN		84		13		false		           13      with my pretrial orders.				false

		2174						LN		84		14		false		           14                        MR. SHERIDAN:  Of course, Your Honor.				false

		2175						LN		84		15		false		           15                        THE COURT:  I haven't had a chance to				false

		2176						LN		84		16		false		           16      look at the entire document, so I'm not really sure, but				false

		2177						LN		84		17		false		           17      you know what my orders are.				false

		2178						LN		84		18		false		           18                        MR. SHERIDAN:  Sure.				false

		2179						LN		84		19		false		           19  Q   (By Mr. Sheridan)  We will be using it to refresh your				false

		2180						LN		84		20		false		           20      recollection.				false

		2181						LN		84		21		false		           21  A   Okay.				false

		2182						LN		84		22		false		           22  Q   First of all, do you recall who interviewed you?				false

		2183						LN		84		23		false		           23  A   No.  I would have to look at the names on the--				false

		2184						LN		84		24		false		           24  Q   Why don't you look at the first paragraph and just, when				false

		2185						LN		84		25		false		           25      you're done looking, tell me if it refreshed your				false

		2186						PG		85		0		false		page 85				false

		2187						LN		85		1		false		            1      recollection.				false

		2188						LN		85		2		false		            2  A   Yes, it does.				false

		2189						LN		85		3		false		            3  Q   All right.  Can you tell us, who was the person that				false

		2190						LN		85		4		false		            4      interviewed you?				false

		2191						LN		85		5		false		            5  A   There was a Lieutenant Tyler Drake, and then there was				false

		2192						LN		85		6		false		            6      Detective Sergeant Ethan Wincoop (phonetic) and Sergeant				false

		2193						LN		85		7		false		            7      Metfeller (phonetic).				false

		2194						LN		85		8		false		            8  Q   All right.  Okay.  And did you talk to-- did you tell				false

		2195						LN		85		9		false		            9      them about your relationship with Lieutenant Nobach?				false

		2196						LN		85		10		false		           10  A   Yes, I did.				false

		2197						LN		85		11		false		           11  Q   All right.  And can you tell us, what did you tell them				false

		2198						LN		85		12		false		           12      about your knowledge about the e-mail deletion issue?				false

		2199						LN		85		13		false		           13  A   Well, I told them that I was upstairs in the pilot's				false

		2200						LN		85		14		false		           14      ready room at the computer, and I believe I was the only				false

		2201						LN		85		15		false		           15      one in the office there at the time.				false

		2202						LN		85		16		false		           16          I don't recall what I was doing on the computer, but				false

		2203						LN		85		17		false		           17      I remember Lieutenant Nobach entering the room and				false

		2204						LN		85		18		false		           18      standing behind me and telling me that I needed to delete				false

		2205						LN		85		19		false		           19      e-mails out of my-- the State account.				false

		2206						LN		85		20		false		           20  Q   And did he tell you why?				false

		2207						LN		85		21		false		           21  A   I don't recall, no.				false

		2208						LN		85		22		false		           22          I don't believe he did tell me.				false

		2209						LN		85		23		false		           23  Q   Did he tell you what e-mails he wanted deleted?				false

		2210						LN		85		24		false		           24  A   I believe it was all of them.				false

		2211						LN		85		25		false		           25  Q   Okay.  And did he tell you how to go about it?				false

		2212						PG		86		0		false		page 86				false

		2213						LN		86		1		false		            1  A   Yes, he did.				false

		2214						LN		86		2		false		            2          He showed me how to do it.				false

		2215						LN		86		3		false		            3  Q   And do you have any recollection of what it was you were				false

		2216						LN		86		4		false		            4      deleting?				false

		2217						LN		86		5		false		            5  A   Well, I don't-- you mean in terms of specific e-mails?				false

		2218						LN		86		6		false		            6  Q   No, like accounts.				false

		2219						LN		86		7		false		            7  A   Oh, just all e-mails that were the State-related e-mails				false

		2220						LN		86		8		false		            8      that were in my account.				false

		2221						LN		86		9		false		            9  Q   Okay.  And did he tell you how to-- did he talk to you				false

		2222						LN		86		10		false		           10      about deleting any other files?				false

		2223						LN		86		11		false		           11  A   I don't recall, no.				false

		2224						LN		86		12		false		           12           Just e-mails is what I remember.				false

		2225						LN		86		13		false		           13  Q   All right.  Did he tell you whether or not it was				false

		2226						LN		86		14		false		           14      important to do it soon?				false

		2227						LN		86		15		false		           15  A   He didn't need to tell me.  It was pretty obvious that				false

		2228						LN		86		16		false		           16      this was going to be done now and there was urgency--				false

		2229						LN		86		17		false		           17                        MR. BIGGS:  Objection, Your Honor.				false

		2230						LN		86		18		false		           18      This witness is testifying about somebody else's state of				false

		2231						LN		86		19		false		           19      mind.				false

		2232						LN		86		20		false		           20                        THE COURT:  Overruled.				false

		2233						LN		86		21		false		           21  Q   (By Mr. Sheridan)  So did he come to you at all about any				false

		2234						LN		86		22		false		           22      Public Records Act disclosures?				false

		2235						LN		86		23		false		           23  A   No.				false

		2236						LN		86		24		false		           24  Q   Okay.  And how long did you stand together, in terms of				false

		2237						LN		86		25		false		           25      doing-- accomplishing the e-mail deletion?				false

		2238						PG		87		0		false		page 87				false

		2239						LN		87		1		false		            1  A   I don't remember how long it took.				false

		2240						LN		87		2		false		            2          It took a few minutes at least.				false

		2241						LN		87		3		false		            3  Q   Did he look-- did he watch you do it?				false

		2242						LN		87		4		false		            4  A   He was watching, yes.				false

		2243						LN		87		5		false		            5          He was standing over my left shoulder watching me				false

		2244						LN		87		6		false		            6      delete them and then explaining to me how to delete them				false

		2245						LN		87		7		false		            7      not only from the "deleted" account or whatever you want				false

		2246						LN		87		8		false		            8      to-- tab or whatever, but he also explained how to go				false

		2247						LN		87		9		false		            9      into what was called "recovery mode" and how to delete				false

		2248						LN		87		10		false		           10      them out of there.				false

		2249						LN		87		11		false		           11  Q   Okay.  And why did you listen to him?  Why did you do it?				false

		2250						LN		87		12		false		           12  A   He's my boss, and I know not to question him or go				false

		2251						LN		87		13		false		           13      against what he's telling me to do.				false

		2252						LN		87		14		false		           14  Q   Okay.  Can you tell us, did you tell the investigators				false

		2253						LN		87		15		false		           15      anything about what Lieutenant Nobach had said he would				false

		2254						LN		87		16		false		           16      do when he became a lieutenant?				false

		2255						LN		87		17		false		           17                        MR. BIGGS:  Objection, please.  This				false

		2256						LN		87		18		false		           18      is wholly irrelevant, and it's obviously hearsay.				false

		2257						LN		87		19		false		           19                        THE COURT:  Well, it's an admission by				false

		2258						LN		87		20		false		           20      party opponent.				false

		2259						LN		87		21		false		           21                        MR. BIGGS:  If it's the right kind of				false

		2260						LN		87		22		false		           22      statement.				false

		2261						LN		87		23		false		           23                        THE COURT:  But I am just wondering if				false

		2262						LN		87		24		false		           24      we-- based on the motion in limine, if it goes to that or				false

		2263						LN		87		25		false		           25      not.				false

		2264						PG		88		0		false		page 88				false

		2265						LN		88		1		false		            1                        MR. SHERIDAN:  I am limiting it to				false

		2266						LN		88		2		false		            2      what was said to the investigator.				false

		2267						LN		88		3		false		            3                        THE COURT:  Members of the Jury, let's				false

		2268						LN		88		4		false		            4      take a couple of minutes, and we'll be back.				false

		2269						LN		88		5		false		            5                        COURT BAILIFF:  Please rise for the				false

		2270						LN		88		6		false		            6      jury.				false

		2271						LN		88		7		false		            7                                           (Jury exits.)				false

		2272						LN		88		8		false		            8                        THE COURT:  Thank you.  Please be				false

		2273						LN		88		9		false		            9      seated.				false

		2274						LN		88		10		false		           10          So I don't know if-- what he said he wanted to do				false

		2275						LN		88		11		false		           11      afterwards, but I just want to make sure that you are				false

		2276						LN		88		12		false		           12      aware that I have precluded any kind of other bad				false

		2277						LN		88		13		false		           13      incidents or any other bad traits or character of				false

		2278						LN		88		14		false		           14      Lieutenant Nobach.				false

		2279						LN		88		15		false		           15          You are restricted to only testify about the-- and I				false

		2280						LN		88		16		false		           16      don't know how much of this you know, but the e-mails,				false

		2281						LN		88		17		false		           17      which apparently you do know about, the breast-rubbing				false

		2282						LN		88		18		false		           18      incident that has been referred to, and the King air				false

		2283						LN		88		19		false		           19      instance, but nothing else.				false

		2284						LN		88		20		false		           20                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, I can make				false

		2285						LN		88		21		false		           21      an offer of proof.				false

		2286						LN		88		22		false		           22                        THE COURT:  Go ahead.				false

		2287						LN		88		23		false		           23                        MR. SHERIDAN:  Do you have it in front				false

		2288						LN		88		24		false		           24      of you, the exhibit?				false

		2289						LN		88		25		false		           25                         THE COURT:  Yes.				false

		2290						PG		89		0		false		page 89				false

		2291						LN		89		1		false		            1                         MR. SHERIDAN:  If you look at page--				false

		2292						LN		89		2		false		            2      let me find it--				false

		2293						LN		89		3		false		            3                        THE COURT:  Is that clear?				false

		2294						LN		89		4		false		            4                        MR. BIGGS:  Yes, Your Honor.				false

		2295						LN		89		5		false		            5                         THE COURT:  No personal opinions about				false

		2296						LN		89		6		false		            6      of what you think of him, of Lieutenant Nobach.				false

		2297						LN		89		7		false		            7                        MR. SHERIDAN:  So this is simply what				false

		2298						LN		89		8		false		            8      he told the investigators.				false

		2299						LN		89		9		false		            9                        THE COURT:  Which page?				false

		2300						LN		89		10		false		           10                        MR. SHERIDAN:  And it's Page 3, and				false

		2301						LN		89		11		false		           11      it's Line No. 9.				false

		2302						LN		89		12		false		           12                        THE COURT:  Line 9?				false

		2303						LN		89		13		false		           13                        MR. SHERIDAN:  Yeah.				false

		2304						LN		89		14		false		           14          He said-- he told-- Lieutenant Nobach said, "I can't				false

		2305						LN		89		15		false		           15      wait until I'm running this place because I'm going to				false

		2306						LN		89		16		false		           16      crush people," which is consistent with other testimony				false

		2307						LN		89		17		false		           17      that we've already received about how he can make people				false

		2308						LN		89		18		false		           18      fail their flight by speeding things up, so it's a				false

		2309						LN		89		19		false		           19      statement he made to an investigator, so that means that				false

		2310						LN		89		20		false		           20      the State was on notice that this was another thing that				false

		2311						LN		89		21		false		           21      he had done in evaluating--				false

		2312						LN		89		22		false		           22                        THE COURT:  That's not the issue				false

		2313						LN		89		23		false		           23      though.				false

		2314						LN		89		24		false		           24                         MR. BIGGS:  No, Your Honor, this				false

		2315						LN		89		25		false		           25      happened years, years earlier, before he was a sergeant,				false

		2316						PG		90		0		false		page 90				false

		2317						LN		90		1		false		            1      before he was a lieutenant.				false

		2318						LN		90		2		false		            2          It's clearly to go to his character.				false

		2319						LN		90		3		false		            3          That's the only reason for putting this in, and it's				false

		2320						LN		90		4		false		            4      not admissible--				false

		2321						LN		90		5		false		            5                         UNIDENTIFIED SPEAKER:  I disagree,				false

		2322						LN		90		6		false		            6      Your Honor.				false

		2323						LN		90		7		false		            7                        THE COURT:  I appreciate that you				false

		2324						LN		90		8		false		            8      disagree, but I just want to hear from the lawyers.				false

		2325						LN		90		9		false		            9          Tell me why this is not a violation of the motion in				false

		2326						LN		90		10		false		           10      limine-- not a violation, but why is this not character				false

		2327						LN		90		11		false		           11      evidence?				false

		2328						LN		90		12		false		           12                        MR. SHERIDAN:  Because we've already--				false

		2329						LN		90		13		false		           13      remember that the issue really, for the jury, is who are				false

		2330						LN		90		14		false		           14      you going to believe, that he is the type of person who				false

		2331						LN		90		15		false		           15      would actually retaliate against a person for getting				false

		2332						LN		90		16		false		           16      him-- for talking about the sexual harassment, is he				false

		2333						LN		90		17		false		           17      inclined to do that behavior?				false

		2334						LN		90		18		false		           18          We already got the testimony in that he is the type				false

		2335						LN		90		19		false		           19      of person who believes that he can-- he can bury another				false

		2336						LN		90		20		false		           20      pilot by speeding up, because that's what he's alleged to				false

		2337						LN		90		21		false		           21      have done.				false

		2338						LN		90		22		false		           22          This is a statement that he made to investigators in				false

		2339						LN		90		23		false		           23      2017, so this is something that-- that means the State				false

		2340						LN		90		24		false		           24      had on their plate, as far as evaluating this case when				false

		2341						LN		90		25		false		           25      it went forward, about-- and so it is relevant.				false

		2342						PG		91		0		false		page 91				false

		2343						LN		91		1		false		            1          It is relevant to how he is inclined to act in				false

		2344						LN		91		2		false		            2      this-- it's a statement he made, so it is an admission of				false

		2345						LN		91		3		false		            3      a party opponent--				false

		2346						LN		91		4		false		            4                        THE COURT:  Right.  That's not the				false

		2347						LN		91		5		false		            5      issue though.				false

		2348						LN		91		6		false		            6           I mean, just because it's an admission by a party				false

		2349						LN		91		7		false		            7      opponent doesn't mean that it's admissible.				false

		2350						LN		91		8		false		            8          I mean, there are--				false

		2351						LN		91		9		false		            9                        MR. SHERIDAN:  So long as it's				false

		2352						LN		91		10		false		           10      relevant, right, and we think it is.				false

		2353						LN		91		11		false		           11                        MR. BIGGS:  Your Honor--				false

		2354						LN		91		12		false		           12                        THE COURT:  Mr. Biggs?				false

		2355						LN		91		13		false		           13                        MR. BIGGS:  We just heard the exact				false

		2356						LN		91		14		false		           14      words out of Counsel's mouth that are not allowed.				false

		2357						LN		91		15		false		           15          "This shows he's the type of person to do this,"				false

		2358						LN		91		16		false		           16      that is what the evidence rules do not allow, and that is				false

		2359						LN		91		17		false		           17      why they have these rules.				false

		2360						LN		91		18		false		           18          Most of what's in this document is not admissible,				false

		2361						LN		91		19		false		           19      it's hearsay.				false

		2362						LN		91		20		false		           20          It's somebody telling their version of certain				false

		2363						LN		91		21		false		           21      things.				false

		2364						LN		91		22		false		           22           This is not a party, the man who is sitting here.				false

		2365						LN		91		23		false		           23                        THE COURT:  No, but your client's				false

		2366						LN		91		24		false		           24      statement is an admission by party opponent.				false

		2367						LN		91		25		false		           25                        MR. BIGGS:  If it's the right kind of				false

		2368						PG		92		0		false		page 92				false

		2369						LN		92		1		false		            1      statement.  It has to be otherwise admissible, and it's				false

		2370						LN		92		2		false		            2      not.				false

		2371						LN		92		3		false		            3           Your Honor, this is exactly why we have motions in				false

		2372						LN		92		4		false		            4      limine.				false

		2373						LN		92		5		false		            5           If you recall, before we did voir dire, they said,				false

		2374						LN		92		6		false		            6      "Oh, I don't want you calling my client-- I don't want				false

		2375						LN		92		7		false		            7      you characterizing him."				false

		2376						LN		92		8		false		            8          This is exactly what Counsel is trying to do here.				false

		2377						LN		92		9		false		            9                        MR. SHERIDAN:  That actually is				false

		2378						LN		92		10		false		           10      exactly the difference.				false

		2379						LN		92		11		false		           11          If I were to say, "Wasn't he the kind of person that				false

		2380						LN		92		12		false		           12      would try to crush people," then that would be 404(a),				false

		2381						LN		92		13		false		           13      but if it comes out of his mouth, then it's-- 404(a) is				false

		2382						LN		92		14		false		           14      not-- it has nothing to do with it, and it shows his				false

		2383						LN		92		15		false		           15      mental state, and that's all appropriate.				false

		2384						LN		92		16		false		           16                        THE COURT:  So character evidence is				false

		2385						LN		92		17		false		           17      admissible when it goes to an essential element of the				false

		2386						LN		92		18		false		           18      claim or defense.				false

		2387						LN		92		19		false		           19          Please explain to me how "I can't wait until I'm				false

		2388						LN		92		20		false		           20      running this place because I'm going to crush people,"				false

		2389						LN		92		21		false		           21      how that goes to an element or a defense of this				false

		2390						LN		92		22		false		           22      particular case?				false

		2391						LN		92		23		false		           23                        MR. SHERIDAN:  It's an intent.				false

		2392						LN		92		24		false		           24          See, in these kind of cases, it is--				false

		2393						LN		92		25		false		           25                        THE COURT:  Don't tell me about these				false

		2394						PG		93		0		false		page 93				false

		2395						LN		93		1		false		            1      kind of cases.				false

		2396						LN		93		2		false		            2          In this case.				false

		2397						LN		93		3		false		            3                        MR. SHERIDAN:  It almost never happens				false

		2398						LN		93		4		false		            4      that people say what they think.				false

		2399						LN		93		5		false		            5          People don't use the "N" word now.  They think it.				false

		2400						LN		93		6		false		            6      They don't use it.				false

		2401						LN		93		7		false		            7          This fellow talked about how he was going to manage,				false

		2402						LN		93		8		false		            8      and then he managed that way, so the words aren't 404(a)				false

		2403						LN		93		9		false		            9      because these are his words.				false

		2404						LN		93		10		false		           10          It's not-- it's not character if I say something,				false

		2405						LN		93		11		false		           11      right?				false

		2406						LN		93		12		false		           12          It's character if I try to-- if I try to put in				false

		2407						LN		93		13		false		           13      testimony from somebody else about how he behaves, right?				false

		2408						LN		93		14		false		           14                        THE COURT:  So why do you want this				false

		2409						LN		93		15		false		           15      statement, "I'm going to crush people," if it's not for				false

		2410						LN		93		16		false		           16      character?				false

		2411						LN		93		17		false		           17                        MR. SHERIDAN:  Because this is an				false

		2412						LN		93		18		false		           18      intent element.				false

		2413						LN		93		19		false		           19          This shows his intent.				false

		2414						LN		93		20		false		           20          It's how he views leadership.				false

		2415						LN		93		21		false		           21          Remember, he got written up for poor leadership?				false

		2416						LN		93		22		false		           22          This is like right on point about what kind of				false

		2417						LN		93		23		false		           23      leader he intended to be and became, so that's why, Your				false

		2418						LN		93		24		false		           24      Honor.				false

		2419						LN		93		25		false		           25          It's not 404(a) at all because it's not an opinion.				false

		2420						PG		94		0		false		page 94				false

		2421						LN		94		1		false		            1      It's a statement, and it's a statement of a party				false

		2422						LN		94		2		false		            2      opponent, so it totally should come in.				false

		2423						LN		94		3		false		            3                        MR. BIGGS:  Your Honor, you also have				false

		2424						LN		94		4		false		            4      to do the balancing test, probative value versus				false

		2425						LN		94		5		false		            5      prejudice, which they lose badly on that level as well.				false

		2426						LN		94		6		false		            6          He's trying to show character.				false

		2427						LN		94		7		false		            7           This is before he was even a leader, so this has				false

		2428						LN		94		8		false		            8      nothing to do with the case, Your Honor.				false

		2429						LN		94		9		false		            9                        THE COURT:  When was this statement				false

		2430						LN		94		10		false		           10      made?				false

		2431						LN		94		11		false		           11                        MR. BIGGS:  When they were troopers				false

		2432						LN		94		12		false		           12      together, before he became a sergeant, before he became a				false

		2433						LN		94		13		false		           13      lieutenant.				false

		2434						LN		94		14		false		           14                        THE COURT:  Just because a party makes				false

		2435						LN		94		15		false		           15      a statement doesn't make it automatically admissible.				false

		2436						LN		94		16		false		           16          I am not going to allow this questioning, so I am				false

		2437						LN		94		17		false		           17      going to sustain the objection.				false

		2438						LN		94		18		false		           18                        MR. SHERIDAN:  All right.  Then I have				false

		2439						LN		94		19		false		           19      no further questions of this witness.				false

		2440						LN		94		20		false		           20                        THE COURT:  Have we lost my bailiff?				false

		2441						LN		94		21		false		           21          Mary, could you please bring in the jury?				false

		2442						LN		94		22		false		           22                              (Pause in the proceedings.)				false

		2443						LN		94		23		false		           23                         COURT BAILIFF:  All rise.				false

		2444						LN		94		24		false		           24                                           (Jury enters.)				false

		2445						LN		94		25		false		           25                         THE COURT:  Thank you.  Please be				false

		2446						PG		95		0		false		page 95				false

		2447						LN		95		1		false		            1      seated.				false

		2448						LN		95		2		false		            2          Mr. Sheridan?				false

		2449						LN		95		3		false		            3                        MR. SHERIDAN:  Yes.  Thank you.				false

		2450						LN		95		4		false		            4          No further questions.				false

		2451						LN		95		5		false		            5                        THE COURT:  Mr. Biggs?				false

		2452						LN		95		6		false		            6                         MR. BIGGS:  Thank you, Your Honor.  I				false

		2453						LN		95		7		false		            7      have precious little time.  I will see if I can't get				false

		2454						LN		95		8		false		            8      through this with your assistance.				false

		2455						LN		95		9		false		            9                           CROSS-EXAMINATION				false

		2456						LN		95		10		false		           10      BY MR. BIGGS:				false

		2457						LN		95		11		false		           11  Q   You would agree with me, wouldn't you, Lieutenant Nobach				false

		2458						LN		95		12		false		           12      is an excellent pilot?				false

		2459						LN		95		13		false		           13  A   Yes.				false

		2460						LN		95		14		false		           14  Q   And you would agree with me he's a smart man, an				false

		2461						LN		95		15		false		           15      intelligent man?				false

		2462						LN		95		16		false		           16  A   Yes.				false

		2463						LN		95		17		false		           17  Q   And you're friends with him, aren't you, with the				false

		2464						LN		95		18		false		           18      plaintiff?				false

		2465						LN		95		19		false		           19  A   I am friends with whom?				false

		2466						LN		95		20		false		           20  Q   The plaintiff, Mr. Santhuff.				false

		2467						LN		95		21		false		           21  A   Yes.				false

		2468						LN		95		22		false		           22  Q   And you've talked to him as recently as a couple weeks				false

		2469						LN		95		23		false		           23      ago when he asked you to talk to his counsel about this				false

		2470						LN		95		24		false		           24      case?				false

		2471						LN		95		25		false		           25  A   Yes.				false

		2472						PG		96		0		false		page 96				false

		2473						LN		96		1		false		            1  Q   And you did that?				false

		2474						LN		96		2		false		            2  A   Yes, I did.				false

		2475						LN		96		3		false		            3  Q   And let's go-- you retired from the patrol as a trooper,				false

		2476						LN		96		4		false		            4      right?				false

		2477						LN		96		5		false		            5  A   Yes.				false

		2478						LN		96		6		false		            6  Q   You never were promoted to sergeant, to lieutenant--				false

		2479						LN		96		7		false		            7  A   Correct.				false

		2480						LN		96		8		false		            8  Q   Okay.  And this deleting e-mails business, your testimony				false

		2481						LN		96		9		false		            9      today is you don't recall when it happened, right?				false

		2482						LN		96		10		false		           10  A   Correct.				false

		2483						LN		96		11		false		           11  Q   You don't know what year it was?				false

		2484						LN		96		12		false		           12  A   Correct.				false
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            1           THURSDAY, SEPTEMBER 10, 2020; SEATTLE, WASHINGTON



            2                              <<<<<< >>>>>>



            3                         COURT BAILIFF:  Superior Court is now



            4      in session with the Honorable Mafe Rajul now presiding.



            5                        THE COURT:  My understanding is that



            6      we have some people appearing via Zoom, Mary?



            7                        COURT BAILIFF:  Yes.



            8                        THE COURT:  All right.  For those of



            9      you who are appearing via Zoom, I just need to tell you



           10      that you are not allowed to record the proceedings.



           11          The only record that we keep is the record that is



           12      made in the court, so you are prohibited from recording



           13      the proceedings.



           14          You are also prohibited from taking screenshots of



           15      the-- whatever you see, which would really just be the



           16      witness.



           17          Any violation of my court order could result in



           18      sanctions and being held in contempt, so please do not do



           19      that.



           20          All right.  I received this morning a motion on



           21      behalf of the plaintiff, in light of the testimony by



           22      Assistant Chief Alexander yesterday about a report that



           23      Ms. Biscay had made to Assistant Chief Alexander with



           24      respect to Detective Santhuff commenting on her teenage



           25      daughters.
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            1          Did Defense receive that?



            2                        DEFENSE:  We did, Your Honor.



            3                        THE COURT:  I am not going to rule on



            4      it right now because I do want the defense to respond.



            5          Today is Thursday, so I-- we can-- I can rule on it



            6      next week.



            7          Do you think that you can give me a response by



            8      Monday morning?



            9                        DEFENSE:  Yes, we can, Your Honor.



           10                        THE COURT:  Does that work,



           11      Mr. Sheridan?



           12                        MR. SHERIDAN:  Yes.



           13                        THE COURT:  You don't need a ruling



           14      right now?



           15                         MR. SHERIDAN:  No, we don't.  Thank



           16      you.



           17                        THE COURT:  Okay.  My understanding is



           18      there was an issue with respect to exhibits?



           19          I don't know what the issue is.



           20                        MR. SHERIDAN:  That was me.



           21           Apparently there was two 263s.  That's--



           22                        THE COURT:  Did you receive--



           23                        MR. SHERIDAN:  It's just a simple



           24      matter to correct it.



           25                        THE COURT:  So it wasn't what has been





                                                                           4

�







            1      admitted or anything?



            2                        MR. SHERIDAN:  Greg?



            3                        MR. GLOVER:  Your Honor, yesterday you



            4      approved 206-- the first page of 206 to be Exhibit No.



            5      263, and then in my list 263 is the redacted HRD



            6      document, and the Court has that as 263 in the ShareFile.



            7                        THE COURT:  So we admitted Page 1 of



            8      Exhibit No. 206 as 263?



            9                        MR. GLOVER:  Yes, and there was



           10      already a 263 for the plaintiff.



           11                        THE COURT:  Which one was 263?  I



           12      didn't have a 263.



           13                        COURT BAILIFF:  The exhibit list says



           14      263 was admitted as a WSP special op division



           15      organizational chart.



           16                        THE COURT:  Right, so which is what--



           17                        MR. SHERIDAN:  I think perhaps we are



           18      mistaken because we had marked something 263 that when



           19      you corrected us and made it 262--



           20                        THE COURT:  Correct.



           21                         MR. SHERIDAN:  Maybe that's it.



           22          In any case, we can figure this out between now



           23      and-- there's no rush to figure it out.



           24                        THE COURT:  All right.  Mary, could



           25      you please just send the parties, unless you already did,
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            1      the exhibits that Terra (phonetic) has?



            2                        ALL:  She has.



            3                        THE COURT:  Okay.  Because what Terra



            4      has matches what I have been writing down, so that's two



            5      people that have the same information.



            6                        MR. SHERIDAN:  Fair enough.



            7                        THE COURT:  All right.  Anything else



            8      before we bring in the jury?



            9                        MR. SHERIDAN:  The only thing we ask



           10      is that this witness ought not to be questioned on the



           11      daughters by either side.



           12          That's about it.



           13                        THE COURT:  Any objection?  Any issue?



           14                        MR. MARLOW:  Next witness is Captain



           15      Saunders.



           16                        MR. SHERIDAN:  Saunders, correct.



           17                        MR. MARLOW:  I have no objection to



           18      that, Your Honor.



           19                        THE COURT:  All right.



           20                        MR. MARLOW:  With regard to the



           21      exhibits for Saunders, I have no objection to any of



           22      them, other than Mr. Sheridan and I have discussed 222.



           23      I don't see the relevancy to that.



           24          Of the exhibits they have given us a heads-up to, I



           25      don't have an objection to any of them.
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            1                        THE COURT:  222?



            2                        MR. MARLOW:  222.



            3                        THE COURT:  Thanks for the heads-up.



            4                         MR. MARLOW:  That's the internal on



            5      Lieutenant Sharp.  I just don't understand the relevance.



            6                              (Pause in the proceedings.)



            7                                       (Jury enters.)



            8                         COURT BAILIFF:  All rise for the Jury.



            9                        THE COURT:  Thank you.  Please be



           10      seated.



           11          Good afternoon, Members of the Jury.



           12          I hope that you had a pleasant morning and that it



           13      wasn't too smoky for you.



           14          Mr. Sheridan, are you ready to call your next



           15      witness?



           16                        MR. SHERIDAN:  Yes.  Plaintiff calls--



           17                        THE COURT:  Oh, hold on a second.



           18                                  (Pause in the proceedings.)



           19                        THE COURT:  All right.  Can you please



           20      call your next witness.



           21                        MR. SHERIDAN:  Plaintiff calls Mike



           22      Saunders.



           23          Sir, please step up this way, and the witness seat



           24      is actually over here.



           25      /////
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            1      MICHAEL SAUNDERS,       having been first duly sworn



            2                              by Judge Rajul, testified as



            3                              follows:



            4                        THE COURT:  Please be seated.



            5          I am going to ask you to please remove your face



            6      covering so that the jury can see your face on testimony.



            7          Mr. Sheridan?



            8                           DIRECT EXAMINATION



            9      BY MR. SHERIDAN:



           10  Q   Please state your full name.



           11  A   Michael Saunders.



           12  Q   And Mr. Saunders, you are retired from the Washington



           13      State Patrol; are you not?



           14  A   Yes, I am.



           15  Q   When did you retire?



           16  A   July 2019.



           17  Q   And before you retired, what position did you have?



           18  A   I was a captain in OPS professional standards, internal



           19      affairs.



           20  Q   Okay.  And that was for about the three years before you



           21      retired, right?



           22  A   Yes.



           23  Q   And did you retire in 2019?



           24  A   Yes.



           25  Q   All right.  So in 2016 you were the head of internal
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            1      affairs?



            2  A   Yes.



            3  Q   And as such, you were the head of investigations,



            4      internal investigations, right?



            5  A   I had lieutenants that oversaw the internal affairs.



            6          I was the OPS commander, so I was in charge of the



            7      office of professional standards.



            8          The lieutenants oversaw the investigations more



            9      directly than me.



           10  Q   Okay.  It was your organization that conducted the



           11      investigations?



           12  A   Yes.



           13  Q   All right.



           14                                  (Phone interruption.)



           15                        THE COURT:  Everybody, please make



           16      sure your phones are turned off or muted.  I just heard a



           17      beep.  Sorry.



           18  Q   (By Mr. Sheridan)  okay.  So you oversaw all of the



           19      administrative investigations that took place in the



           20      state patrol, correct?



           21  A   Yes.



           22  Q   Okay.  And then you were also what's called a standards



           23      officer, right?



           24  A   Yes.



           25  Q   And tell the jury, if you would, what a standards officer
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            1      is.



            2  A   A standards officer has concurrence authority on all of



            3      the cases that occur that are investigated by the patrol,



            4      so there's a captain usually who is in charge of an



            5      employee.  When that investigation is completed, the



            6      captain and I would confer about the discipline that



            7      would take place or no discipline, if it was appropriate,



            8      but I had concurrence authority, so we had to be in



            9      agreement on that.



           10  Q   And concurrence authority means that you sort of get a



           11      vote in what to do with a particular employee when OPS



           12      has done an investigation?



           13  A   Yes.



           14  Q   And so basically it's you and the appointing authority



           15      making the decision, correct?



           16  A   Say it again.



           17  Q   It's typically you and the appointing authority-- the



           18      person in the chain of command who is considered the



           19      appointing authority for the person being investigated?



           20  A   That's true, but I was familiar-- as a standards officer,



           21      I was familiar with all of the discipline that was issued



           22      statewide to all of our employees, so I oversaw all the



           23      discipline to make sure that somebody in Walla Walla



           24      received the same discipline as somebody in Seattle for



           25      the same type of defense, so I would apply that kind of
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            1      standard to it.



            2  Q   But concurrence authority only pertained to



            3      discipline-related investigations conducted by your



            4      office?



            5  A   No.  The majority of the investigations were actually



            6      conducted in the field by the chain of command over the



            7      employee.



            8  Q   Well, it's true, is it not, that you would have



            9      concurrence authority on all the discipline that was



           10      issued as a result of those investigations, meaning your



           11      investigations?



           12  A   No, I had concurrence on all investigations that were



           13      administrative through the office of professional



           14      standards.



           15  Q   Okay.



           16  A   So OPS would initiate an investigation for a class-- a



           17      district commander or division commander, a lot of times



           18      those investigations would be completed in the field.



           19          They would come back to OPS where the commander and



           20      I would make a decision on discipline.



           21  Q   Okay.  All right.  And so you-- but you wouldn't have the



           22      same vote, you wouldn't have the same right to, say,



           23      escalate up to the next level for things that were not



           24      investigated by you?



           25          For example, let's be specific, with regard to the
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            1      interactions between Lieutenant Nobach and Ms. Biscay,



            2      the breast-rubbing incident, that never got investigated,



            3      right?



            4  A   Yes, it did.



            5  Q   Not by you?



            6  A   No.



            7  Q   No, and when you say, "Yes, it did," you mean that there



            8      was an investigation conducted by Chief Alexander?



            9  A   Captain Alexander at the time, yes.



           10  Q   Oh, Captain Alexander?



           11  A   Yes.



           12  Q   Right.



           13          So you did not interview witnesses and your people



           14      didn't, correct?



           15  A   Not for the sexual harassment complaint that originally



           16      came in.



           17  Q   Right.



           18          Because it was not-- it had not been elevated by



           19      Alexander to either a preliminary investigation by you



           20      folks or an administrative investigation by you folks?



           21  A   Well, no, I wouldn't say it was his decision.  It was our



           22      decision.



           23          We talked about it jointly.



           24  Q   Well, you may have talked about it jointly, but this was



           25      not exercising your concurrence authority, correct?
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            1  A   Yes, it was.



            2  Q   Okay.  So let's take a look at-- you gave a deposition in



            3      this case under oath; did you not?



            4  A   Yes.



            5  Q   All right.  And let's take a look at that deposition.



            6                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, I seek to



            7      publish the deposition of Mike Saunders.



            8                        THE COURT:  Are you doing the video



            9      like yesterday?



           10                        MR. SHERIDAN:  Yes, assuming we are



           11      ready to go.  I am checking right now.



           12                        THE COURT:  Okay.  Members of the



           13      Jury, you will now be given testimony from a deposition.



           14          A deposition is testimony of a witness taken under



           15      oath outside of the courtroom.



           16          The oath is administered by an authorized person who



           17      records the testimony word for word.



           18          Depositions are taken in the presence of lawyers for



           19      all parties.



           20          The deposition will be presented by video.



           21           Insofar as possible, you must consider this form of



           22      testimony in the same way that you consider the testimony



           23      of witnesses who are present in the courtroom.



           24          You must decide how believable the testimony is and



           25      what value to give to it.
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            1          A copy of the deposition will not be admitted into



            2      evidence and will not go to the jury room with you.



            3  Q   (By Mr. Sheridan)  We are going to be looking at Page 7,



            4      Line No. 17 to Page 8, Line No. 18.



            5          Can you give us a layperson understanding of what it



            6      means to have concurrence authority?



            7  A   So the appointing authority, as a decision-maker on an



            8      administrative case-- usually that's the district



            9      division commander that oversees the division the



           10      employee is assigned to.



           11          Concurrence authority, I would have to agree with



           12      the level of discipline that was being issued to the



           13      employee as a result of an investigation.



           14          What that looked like, I would usually go back and



           15      look at a standard, look at similar like cases and see



           16      what type of discipline was issued in those cases, the



           17      idea being that discipline is issued fairly across the



           18      state for like violations.



           19  Q   All right.  And does that mean that every form of



           20      discipline comes across-- came across your desk at the



           21      time that you held that position?



           22  A   Well, every form of discipline that was a result of an



           23      administrative investigation.



           24          District division commanders still had the latitude



           25      to issue certain levels of discipline outside of the
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            1      administrative investigation process, but when things



            2      rose to a certain level, they would come to my office.



            3          There was some discretion there by the district or



            4      division commander on how they proceeded with violations



            5      they may have identified.



            6  Q   Okay.  So every form of discipline that was investigated,



            7      you have concurrent authority for, correct?



            8  A   Yes.



            9  Q   And there's no policy or procedure that says you have



           10      concurrent authority for things that don't reach OPS



           11      investigations, correct, no document, no policy, no



           12      procedure--



           13  A   I don't agree with you.



           14          I think you are really taking it out of context,



           15      what we're saying here.



           16  Q   Well, let's see--



           17  A   I mean, you asked me if there was an investigation.  I



           18      said there was.



           19  Q   Every form of discipline that was a result of an



           20      administrative investigation-- that's a term of art,



           21      isn't it, "administrative investigation"?



           22  A   Yes.



           23  Q   That's when you actually send your people out to



           24      interview witnesses, and they do it-- they record the



           25      interview, there's two people doing it.  That's an
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            1      administrative investigation, right?



            2  A   Sure.



            3  Q   Okay.  So now though you are telling us that pretty much



            4      every investigation, like the investigation that you say



            5      was done by Captain Alexander, would require concurrent



            6      authority, right?



            7  A   I'm not really sure where you're coming from on that.



            8          Administrative investigations-- I don't think that I



            9      ever said it was exclusive to simply administrative



           10      investigations, but Captain Alexander did an



           11      investigation, and then he came and conferred with me.



           12          Given the information that he provided to me, if I



           13      didn't agree with the path that he was going down, we



           14      would have elevated that to the assistant chief.



           15  Q   But that's inconsistent with what you just said, isn't



           16      it?



           17          Every form of discipline that was a result of an



           18      administrative investigation is when you had concurrent



           19      authority, correct?



           20  A   That's what I said there, yes.



           21  Q   Okay.



           22  A   I didn't say that was exclusive to--



           23  Q   So show us, if you would, sir-- show us, if you would, or



           24      refer us to a policy-- we will look it up.



           25          Find a policy or procedure that says you had
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            1      concurrent authority when the appointing authority kept



            2      the case and didn't give it to OPS.



            3          Point to any authority you know of.



            4           We'll find it.  We'll look it up.



            5  A   Well, it's been a while since I've looked at a policy



            6      manual, so you are going to have to forgive me for not



            7      being able to quote a policy for you.



            8  Q   Fair enough.



            9  A   I will tell you that probably almost on a daily basis I



           10      had commanders come to me and talk to me about different



           11      issues that they were looking at and asking me if it's



           12      something that should be elevated to an OPS



           13      administrative investigation.



           14  Q   Now, the jury has seen some of the policies and



           15      procedures for doing investigations.



           16          They've seen the flowchart that talks about what to



           17      do.



           18          If this was a real investigation, there would have



           19      been a case log, right?



           20  A   Not necessarily.



           21  Q   And there would have been an IIR (phonetic), right?



           22  A   Not necessarily.



           23  Q   And when you say he did an investigation, tell us



           24      everything you think he did to investigate.



           25  A   He talked to other employees, he talked to the
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            1      lieutenant, I believe.



            2          He did his own local investigation within the



            3      aviation section, asked questions and got things to the



            4      point where he was satisfied.



            5  Q   Well, who did he talk to and when did he talk to them?



            6  A   I don't have that information right in front of me, so I



            7      can't tell you that.



            8  Q   Okay--



            9                        THE COURT:  Let me stop you for a



           10      second, Mr. Sheridan.



           11          We have two people that have joined the courtroom



           12      via Zoom, and--



           13                        COURT BAILIFF:  Just wait a second.



           14                        THE COURT:  Sorry, Mr. Sheridan.



           15                        MR. SHERIDAN:  Should I continue?



           16                        THE COURT:  No.  Wait.



           17          We have a couple more people that have joined via



           18      Zoom, and I just want to tell you that you are prohibited



           19      from recording the proceeding through-- that you are



           20      watching via Zoom, and you are not to take screenshots of



           21      the screen either.



           22           A violation of my court order is basis for



           23      sanctions, and you could be held in contempt.



           24          Thank you.



           25          Please proceed.
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            1  Q   (By Mr. Sheridan)  Okay.  So you didn't-- you say that



            2      there was an investigation conducted.



            3          Do you consider it to be a preliminary investigation



            4      or an administrative investigation that you say that



            5      Chief Alexander conducted?



            6  A   I would consider it to be a local investigation at his



            7      level.



            8  Q   Local investigation?



            9          That's not in the investigative manual.



           10  A   Yeah, you can't define every single situation in the



           11      world, but this is common practice in any law enforcement



           12      agency and any organization outside of law enforcement.



           13          When allegations are made about somebody, somebody



           14      collects some initial information to determine what they



           15      need to do about that situation.



           16          That's exactly what Captain Alexander did.



           17  Q   Sir, isn't it true that the whole purpose of the



           18      investigative manual is to instill confidence in the



           19      public that the Washington State Patrol is fairly and



           20      openly investigating claims of wrongdoing and that



           21      there's nothing being done in a sneaky way or an



           22      inappropriate way, right?



           23  A   That's one of the purposes.



           24  Q   So that's why they have specific procedures-- would you



           25      agree with me, sir--
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            1  A   No, that's not why they have specific procedures.



            2          I said that's one of the reasons.



            3  Q   You jumped in too fast.  I am asking you a different



            4      question.



            5          Would you agree with me that if a policy or a



            6      procedure says "shall," it must be done?



            7  A   Yes.



            8  Q   And if it says "may," then it may or may not be done,



            9      right?



           10  A   Correct.



           11  Q   So all we have to do, as consumers, is we have to look at



           12      your policies and procedures and see which says "shall"



           13      and which doesn't, and we will know what the policies and



           14      procedures are regarding investigations, correct?



           15  A   Yes, and you are going to talk to me about how it says



           16      that you shall do an investigation, but that



           17      investigation-- the level of the investigation is not



           18      defined.



           19  Q   Let me understand this, sir.



           20          You had-- you were the top fellow in charge of



           21      investigations in 2016 and 2017, right?



           22  A   Yes.



           23  Q   And what you just told us, basically that is how



           24      investigations were conducted during the time you were in



           25      charge, that there could be ones that were sort of
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            1      neither preliminary nor administrative; "local" you



            2      called them, right?



            3  A   What is your question?



            4  Q   This is how you ran your department, correct?



            5          Let's face it, what you just said, you're speaking



            6      for a position that you held at the time, right?



            7          You were the head of OPS?



            8  A   Yes, I was.



            9  Q   So your view is that people can investigate sort of--



           10      outside of the procedures.  It's small.  It's local.



           11           That's how the office was run during the time you



           12      were there?



           13  A   The office wasn't run the way you're implying whatsoever.



           14          Any matter-- any allegation taken against a state



           15      patrol employee was taken very seriously.



           16          It was never made into something small and brushed



           17      under the rug or anything like that, at least not that



           18      I'm aware of.



           19  Q   Well--



           20  A   Especially allegations of sexual abuse or sexual assault



           21      or sexual harassment.



           22          I mean, that's ridiculous to think that we would



           23      just not take a serious look at that.



           24  Q   Okay.  Well-- it's true, is it not, that because an 095



           25      was issued to Lieutenant Nobach, that pretty much ended
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            1      the opportunity to consider more serious discipline



            2      because of his union status?



            3  A   Yeah, there's a lot of union rules that interact with



            4      that, but it also ended the behavior too, I might point



            5      out.



            6  Q   So you're agreeing with me?  You agree, that's what it



            7      did?



            8  A   Right.



            9          Once the 095 is issued by union rules, we couldn't



           10      take any other form of discipline, but if you're



           11      suggesting that that was a way to avoid having to take a



           12      firmer position on this, I would say you're definitely



           13      wrong.



           14  Q   All right.  You didn't do any investigation-- your office



           15      didn't do any investigation of the breast-rubbing matter,



           16      right?



           17  A   On the sexual harassment complaint?



           18  Q   Yes.



           19  A   No.



           20  Q   And the only place you got your facts as to what happened



           21      was from Johnny Alexander talking to you and telling you?



           22  A   Yes.



           23  Q   You didn't talk to-- your people didn't talk to any



           24      witnesses, right?



           25  A   Right.
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            1  Q   You don't really know who he interviewed-- as you sit



            2      here today, you don't know who he interviewed and who he



            3      didn't interview, right?



            4  A   Yes.



            5  Q   You do?



            6  A   I don't know specifically who he interviewed, but I know



            7      he interviewed people and did his job.



            8  Q   Okay.  Got it.



            9          Now, also, you understood from your conversation



           10      with Captain Alexander that the facts were pretty much



           11      uncontested, right?



           12  A   What facts?



           13  Q   Oh, meaning that Nobach admitted what he did, he admitted



           14      that she came up behind him and moved her breasts behind



           15      his head, touching the back of his head?



           16  A   I'm not sure what he did--



           17                        MR. MARLOW:  I am going to object.



           18      That mischaracterizes Alexander's testimony.



           19                        THE COURT:  I am going to sustain the



           20      objection.



           21          Rephrase the question.



           22                         MR. SHERIDAN:  Sure.



           23  Q   (By Mr. Sheridan)  Okay.  It's true, is it not, that you



           24      were told that-- you were told by Alexander that Brenda



           25      Biscay came up behind Jim Nobach, while he was seated at
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            1      his desk, with Trooper Santhuff in the room, and she



            2      basically rubbed her breasts on the back of his head?



            3  A   Yes.



            4  Q   Okay.  Fair enough.



            5          And also on the back of his head or his shoulders,



            6      right?



            7  A   Yeah, the general area, yes.



            8  Q   And it's true, is it not, that the way-- that in terms of



            9      how you determined what happened-- you didn't determine



           10      what happened.



           11          Captain Alexander did and told you.



           12  A   I'm sorry, could you repeat that one more time?



           13  Q   Sure.



           14          You made no decision as to whether the events



           15      actually occurred, correct?



           16  A   I believed that what occurred-- what he told me occurred



           17      occurred because I believe that he's a very forthright,



           18      honest individual.



           19  Q   You mean Captain Alexander?



           20  A   Yes.



           21  Q   Got it.



           22          Now, a preliminary investigation is basically



           23      designed to see, first, does the claim involve a



           24      Washington State Patrol employee, right?



           25  A   Yes.
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            1  Q   And second, if everything is true, does it look like



            2      there's a claim, right?



            3  A   Sure.



            4  Q   Okay.  And so, for example, if somebody-- a civilian



            5      raised a complaint saying that they were arrested and the



            6      handcuffs were too tight, that would be an example of



            7      something that there would be no claim because that's



            8      sort of the nature of being handcuffed?



            9  A   No, there's still a method of accountability for that,



           10      still an investigation is done by the supervisor.



           11  Q   Okay.  All right.  Let's take a break and look at Page



           12      34, Line No. 12, Exhibit No. 221.



           13  A   I would stay away from that one, but more-- how about the



           14      example of "He put handcuffs on me and they hurt"?



           15  Q   Fair enough.



           16  A   So that might be a complaint that we would receive that



           17      we would look at initially and say, "Okay.  That's



           18      consistent with our expectations because you were under



           19      arrest.  Unfortunately they do hurt, but that's a result



           20      of being arrested."



           21          That's what we expect our employees to do.



           22  Q   So that would be an example where the preliminary



           23      investigation sort of reveals there's no case?



           24  A   No, your terms aren't correct, so I guess I am not going



           25      to agree with you on that one because we are not doing a
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            1      preliminary investigation on a use of force for



            2      handcuffs.  We are doing what's called a-- what we call a



            3      FLUP (phonetic), which is what a fleet loss-- loss of



            4      equipment, use of force pursuit file, basically, that we



            5      create electronically.



            6          That's reviewed by a district commander.



            7           Eventually it's reviewed by me after the supervisor



            8      takes a look at it.



            9  Q   Okay.  It's true also, is it not, sir, that in cases



           10      where 095s are going to be issued, you folks don't really



           11      get involved?



           12  A   If an 095 is going to be issued?



           13  Q   Yeah.



           14  A   Well, a district commander or a supervisor has the



           15      ability to issue an 095 if they feel it's appropriate,



           16      but there would be 095s that would be issued occasionally



           17      as a result of an OPS administration-- investigation.



           18  Q   Okay.  Agreed.



           19          If you do an investigation, then you would become



           20      involved even in the fact that-- at the conclusion of the



           21      investigation the person who alledgedly did the wrong--



           22      if they got an 095, you folks would be looking at it,



           23      right?



           24  A   Yes.



           25  Q   But if someone is issued an 095 and there has not been an
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            1      investigation, you would stay out of it?



            2  A   Yes.



            3  Q   Okay.  And as a matter of fact, when an appointing



            4      authority, like, in this case, Captain Alexander, issues



            5      an 095, you are not going to overrule them because really



            6      that's his territory and those are his people, right?



            7  A   Not necessarily.



            8  Q   Okay.



            9  A   In a case like this where you have allegations of sexual



           10      harassment, again, if I felt that it needed to be



           11      elevated, I would take that up with the assistant chief,



           12      if Captain Alexander and I couldn't agree.



           13  Q   Okay.  But it's true, is it not, and tell me if I'm



           14      wrong, you and Captain Alexander decided there wasn't



           15      sexual harassment?



           16  A   No.  We knew there was sexual harassment.



           17  Q   "We" did?



           18  A   Yeah.



           19  Q   Tell us about it.



           20          You knew there was sexual harassment, you and the



           21      chief, Chief Alexander, right?



           22  A   Yes.



           23  Q   Tell us, what did you think was sexual harassment?



           24  A   Captain Alexander looked into it.



           25          Like I said, he did his investigation, he determined
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            1      that it was systemic within the whole aviation section,



            2      that there were many people participating in that type of



            3      behavior.



            4  Q   Who?



            5  A   I don't know all his employees.



            6  Q   But I guess you're assuming that Captain Alexander



            7      interviewed those folks to make that determination,



            8      right?



            9          I mean, there's only 11 there, right?



           10  A   I know that Captain Alexander did an investigation at the



           11      level he felt was appropriate to come to that conclusion.



           12  Q   And the conclusion was sexual harassment?



           13  A   It did occur.



           14  Q   Okay.



           15  A   I would agree with him on that.



           16  Q   Okay.  So your understanding of the facts is that there



           17      was sexual harassment, and you say that you had the



           18      authority to go higher if you can't get concurrence.



           19          If there's an entire section, the aviation section



           20      in this case, that apparently has pervasive sexual



           21      harassment, why would you not want a thorough



           22      investigation to be done through your office where the



           23      rules apply?



           24  A   This was more a lack of leadership, and I don't mean to



           25      offend Lieutenant Nobach, but there was a culture that
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            1      had manifested within the aviation section where many



            2      employees, including Trooper Santhuff, were participating



            3      in inappropriate behavior.



            4  Q   You got that Santhuff--



            5  A   No-- well, yeah, when we talked, you know, however many



            6      years ago it was--



            7  Q   Yeah.  So now you don't remember anyone's name except



            8      Trooper Santhuff; is that right?



            9  A   I dealt with complaints from Trooper Santhuff quite a



           10      bit, so I do remember his name.



           11  Q   So now it's part of your testimony that he was part of



           12      the problem back in 2016, right, this sexual harassment



           13      problem, right?



           14  A   That he had participated in those types of activities,



           15      yes.



           16  Q   That's nowhere in your deposition or anything written



           17      down; would you agree?



           18  A   I have no idea.



           19  Q   Well, you never wrote down anything about this being a



           20      hostile work environment with sexual harassment that



           21      apparently was pervasive and included Trooper Santhuff,



           22      right?



           23  A   I didn't write down much about this one at all because it



           24      didn't come to me for an OPS investigation.



           25  Q   Okay.  But-- I'm right, am I not, that if it's sexual
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            1      harassment, this is a major offense, "major"?



            2  A   Yes.



            3  Q   So a major offense, you wouldn't let a captain just say,



            4      "I'm going to keep this in-house," when it's pervasive.



            5      You would do something about it, right?



            6  A   I wouldn't, but Captain Alexander did.



            7  Q   I thought you could overrule him or take it up to the



            8      next level if it was an 095?



            9  A   I could if I disagreed with his actions, but I agreed--



           10  Q   So you thought it was a good idea that in this pervasive



           11      environment of sexual harassment, involving, for all we



           12      know, all 11 people that work there, you thought it was a



           13      good idea to just let the captain handle it and not even



           14      develop an official record, through interviews and



           15      following the investigative procedures that you would



           16      follow--



           17  A   There was a record.



           18          He dealt with the leadership of Lieutenant Nobach,



           19      the 095.



           20          It was clearly documented there.



           21          His expectations were stated and the unit was--



           22      participated in sexual harass ment training because it



           23      was systemic within the unit.



           24  Q   And the way you knew it was systemic within the unit is



           25      because that's what he told you?
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            1  A   Yes.



            2  Q   Okay.  You have no personal knowledge?



            3  A   No.



            4  Q   Okay.  And you're okay with a major-- you agree that



            5      sexual harassment is a major offense, right?



            6  A   Yes.



            7  Q   You have to say it so she can-- so it's audible.



            8  A   Yes.



            9  Q   Thank you.



           10           But it's your position, as you sit here today, that



           11      even though it's a major offense, it was okay to deal



           12      with it simply through 095s?



           13  A   The biggest violation out of this was the fact that there



           14      was a lack of leadership in the unit preventing this from



           15      happening.



           16          This type of behavior was accepted, and Lieutenant



           17      Nobach was responsible for that.



           18          Lieutenant Nobach was counseled.



           19          Captain Alexander stated his expectations very



           20      clearly in the 095 and said, "This will stop"-- don't



           21      quote me.  I don't know exactly what he said in the 095.



           22      I haven't seen it for a while, but he put an immediate



           23      stop to the behavior, and then he provided training to



           24      the whole unit that addressed this problem.



           25          When you have a whole unit that is participating in
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            1      this kind of behavior, and they're all accepting of this



            2      behavior, how do you hold one person accountable for



            3      those actions?



            4          First of all, it was Lieutenant Nobach who was



            5      sitting there when the other gal came up behind him and



            6      actually committed what I would call the sexual



            7      harassment.  He was a recipient of it.



            8          All that being said, it was under his leadership,



            9      and he should have made it stop immediately.



           10          It should have never gotten to the point where it



           11      was.



           12  Q   You're parroting what you were told by Alexander, right,



           13      because you have no personal knowledge of anything?



           14  A   I am giving you my personal opinion based on the



           15      information that he provided to me when he investigated



           16      it at his level.



           17  Q   So what do you think the worst event that happened in



           18      that unit was, the worst event?



           19  A   I don't know.



           20  Q   You don't know, and you don't know if the worst event was



           21      the breast-touching incident.  There could have been



           22      something worse, correct?



           23  A   There could have been.



           24  Q   And the only way to find that out would be to actually



           25      interview people that worked there, right?
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            1  A   Yes.



            2  Q   And that was not done, right?



            3  A   Correct.



            4  Q   And that was fully-- with your full agreement?



            5  A   Yes.



            6  Q   Okay.



            7  A   Had we had a victim that stepped forward, we would have



            8      done something probably more in-depth, I guess.



            9  Q   That's an interesting point.



           10          "If I had a victim come forward, I would have done



           11      something more," right?



           12          How do you go about finding if there are other



           13      victims?  What do you do?



           14          You do an investigation, right?



           15          And you interview the witnesses--



           16                         MR. MARLOW:  I will object.



           17           If he could ask one question and allow the witness



           18      to answer, then maybe--



           19                        THE COURT:  One question at a time.



           20                    MR. SHERIDAN:  Sorry.



           21  Q   (By Mr. Sheridan)  Isn't it true that the way you find



           22      out if there are other victims, is you do an



           23      investigation, you follow the rules, you send in two



           24      people at a time, you record the statements, and then you



           25      make a decision as to what needs to be done to Lieutenant
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            1      Nobach, not before--



            2  A   If you're looking for additional victims, that would be



            3      the way to go, yes, but in this case we didn't have



            4      anybody who appeared to be victims.



            5  Q   How do you know that?



            6  A   Because everybody was actively participating in this kind



            7      of behavior and laughing about it.



            8  Q   How do you know that?



            9  A   Because that's what Captain Alexander told me.



           10  Q   Right.



           11  A   Yeah.



           12  Q   In 2016 you were a public official, correct, under the



           13      whistleblower code?



           14  A   "A public official under the whistleblower code"?



           15  Q   Yes.



           16  A   I'm not sure.



           17          I know that whistleblower complaints were handled



           18      through our human resources division.



           19  Q   Well, for whistleblower complaints pertaining to, what,



           20      retaliation, were handled through them?



           21  A   Would be handled through HR, yes, human resources.



           22  Q   You held-- what was your job title gain, sir?



           23  A   I was commander of the office of professional standards.



           24  Q   Okay.  And you were identified as a public official,



           25      right?
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            1  A   I don't know.



            2           I guess I considered myself a public official the



            3      minute I became a trooper, but I don't know what your



            4      definition is, so I don't know.



            5  Q   Well, we talked about this during your deposition, didn't



            6      we?



            7  A   I don't remember.



            8  Q   Okay.



            9  A   I bet you do.



           10  Q   Let's take a look at-- let's take a look at Exhibit



           11      No. 113.



           12          It might be over there to your right, sir.



           13          It would be a full book, Exhibit No. 113.



           14          I will look over here and see if I see it.



           15                        THE COURT:  While you do that, there



           16      have been additional people that have joined the Zoom



           17      meeting.



           18          I just want to instruct you that you are prohibited



           19      from recording the proceedings in any way.  We can only



           20      have one official record.



           21          You are also prohibited from taking screenshots of



           22      the screen that show the witness.



           23          Any violation of my order is basis for being held in



           24      contempt and sanctions.



           25                        THE WITNESS:  It looks like 113 is
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            1      split between two books.



            2          What page are you going to?



            3  Q   (By Mr. Sheridan)  I think you can stick with that one



            4      and we'll be okay.



            5  A   Okay.



            6  Q   Sir, if you will go to Page 166.



            7  A   I don't think my page numbers aren't matching yours.



            8  Q   Okay.  I'm going to take a look and see.



            9  A   I am looking at a general order for the patrol.



           10          Is that what you're looking at?



           11  Q   Yeah, I need to get you to the chapter.



           12          It is Chapter 8.



           13          From there we will go to 166.



           14  A   So I'm still in 113, right?



           15  Q   Yeah, 113.



           16          Go to Chapter 8.



           17  A   I am still on general orders in 113.



           18  Q   Flip about halfway through.



           19           You will see it is divided up by chapters.



           20          There was a time you were familiar with this book,



           21      right?



           22  A   Yeah, more familiar than I am now.



           23  Q   Okay.



           24  A   So I don't have a 166.



           25  Q   Look for the chapters first, and you will see there's
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            1      Chapter 1, 2, 3, 4.



            2          I can take it from you and help you, if need be.



            3  A   Okay.  There's no 166, but I think I'm getting close to



            4      what you're looking at.



            5          Are you looking at the rules of conduct?



            6                        THE COURT:  Captain Saunders, I saw



            7      you looking over at the other screen.



            8          There is a screen right behind you, if that's



            9      easier.



           10                        MR. SHERIDAN:  Thank you.  That is



           11      easier.



           12                        THE WITNESS:  What I have here in 113



           13      isn't matching what you have.



           14  Q   (By Mr. Sheridan)  I don't think you're in Chapter 8.



           15          If you'll look at the screen, sir, it will make it a



           16      lot easier.



           17          This is Chapter 8 under "Rules of conduct," and it



           18      say, "Methods of submitting a whistleblower complaint,"



           19      okay.



           20          If you look at Item 1, one way is it could be



           21      reported to the state auditor's office, and you



           22      understood that, correct?



           23  A   Mm-hm.



           24  Q   That's a "yes"?



           25  A   Yes.
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            1  Q   Thank you.



            2          And then on No. 2, "The following are methods for



            3      reporting or submitting a whistleblower complaint," and



            4      it says, "A, directly to the agency designee."



            5          Were you the agency designee, sir?



            6  A   No.  That would have been Dr. Lastimado in human



            7      resources.



            8  Q   Okay.  So it says--



            9  A   "Lastimado."



           10  Q   It says the agency designee includes the deputy chief.



           11          In 2016, who was the deputy chief?



           12  A   Randy Drake.



           13  Q   Randy Drake--



           14  A   I'm sorry, he was assistant chief.  There wasn't a deputy



           15      chief.



           16  Q   Okay.  All right.



           17          And who was the commander of the office of



           18      professional standards?



           19  A   That was me.



           20  Q   Okay.  So this policy is the policy that was in place --



           21      it's already been admitted -- in 2016?



           22  A   Okay.



           23  Q   So would you agree sir, that assuming that's right, you



           24      were an agency designee?



           25  A   It appears I was one of the designees, yes.
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            1  Q   All right.  And you did-- basically from March on, you



            2      had received the information about the report from



            3      Trooper Santhuff regarding the breast-rubbing incident,



            4      right?



            5  A   Yes.



            6  Q   And you considered that to be or at the time you



            7      considered him to be the whistleblower, correct?



            8  A   I didn't give it much thought, but yes, I would say he



            9      was the whistleblower.



           10  Q   And he was a whistleblower, and you received the



           11      complaint, and in your mind the behavior of Lieutenant



           12      Nobach was gross mismanagement, right?



           13  A   Yes.



           14  Q   Okay.  All right.



           15  A   But it was already being addressed through HRD.



           16  Q   Well, you don't know that either, do you, sir?



           17  A   Yes.



           18  Q   So it's fair to say that you did nothing with this



           19      information, in terms of reporting it to the state



           20      auditor, right?



           21  A   No.



           22           HRD did that, I said.



           23  Q   How do you know that they reported it?



           24  A   Because I talked to Captain Travis Mathesen, who oversees



           25      Dr. Lastimado in the human resources division, and
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            1      confirmed that they did that.



            2  Q   So you actually ensured that the whistleblower complaint



            3      filed or stated by Trooper Santhuff, you ensured that it



            4      got to where it was supposed to go?



            5  A   Yes.



            6  Q   And so you are sure that based on your conversation with



            7      Mathesen, that his subordinate passed that complaint on



            8      to the state auditor?



            9  A   I was told he did.



           10  Q   Perfect.  Thank you.  Okay.  And I gather then because



           11      you had done your bit, you had no further-- you took no



           12      further action regarding investigating or anything like



           13      that?



           14  A   I think we've already said that, yes.



           15  Q   Okay.  And it's true, is it not, that if Trooper Santhuff



           16      was in a hostile environment himself, that was not



           17      something that your organization dealt with, right?



           18  A   No, it would be.



           19  Q   It would be?



           20  A   Yeah, if there was retaliation or a hostile work



           21      environment, that's something that we could potentially



           22      investigate.



           23  Q   Okay.  Well, you became aware of such a complaint, right?



           24  A   Yes.



           25  Q   Okay.  When was that?
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            1  A   I can't quote dates to you, but it was after the sexual



            2      harassment complaint.



            3  Q   Okay.  And you learned that Trooper Santhuff had



            4      basically told, I guess, Captain Alexander and ultimately



            5      the information came to you, that he felt that Nobach was



            6      retaliating against him for having reported the



            7      breast-rubbing incident, right?



            8  A   Yes.



            9  Q   Okay.  Now, I am going to ask you, do you have Exhibit



           10      No. 98 handy?



           11          I will take a look here.



           12          I think you probably have it, sir.



           13  A   These?



           14  Q   No.



           15          It would be one of these.



           16          It would be a black one as well.



           17  A   It's 164-- 113, 164, 227, 245, 260, 261, and 113.



           18  Q   113, yes-- well, I have-- I am going to take some of



           19      these back from you, sir, if I may, and perhaps I can



           20      find them.



           21  A   There is one back here that is 43 to 112--



           22  Q   There we go.  Thank you.



           23           Okay.  Do you have it in front of you, sir?



           24  A   Yes.



           25  Q   This is a--
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            1                        MR. SHERIDAN:  This is admitted,



            2      right?



            3                        THE COURT:  No.



            4                        MR. SHERIDAN:  Oh, it's not.  Okay.



            5  Q   (By Mr. Sheridan)  This is a document that Ryan Santhuff



            6      wrote around October 20th and sent to your subordinate,



            7      Bruce Maier; is it not?



            8  A   I don't know which page you're referring to yet.



            9  Q   98.  I'm sorry.



           10  A   98?



           11  Q   Yes, please.



           12          Okay.  It's a couple pages.



           13          Just take a moment to look at it.



           14  A   Okay.



           15  Q   And this document came into your possession on October



           16      25th; did it not?



           17  A   October 25th?



           18  Q   Yeah.



           19          Do you have a recollection-- you have a recollection



           20      of having read this document; do you not?



           21  A   Yes.



           22  Q   Fair enough.



           23          All right.  Just so we can nail down when you got



           24      it, I have a document here that I think may refresh your



           25      recollection.
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            1          I'm going to have it marked and then show it to you



            2      and just have you look at it, but don't say anything.



            3                        THE COURT:  Is that a new exhibit?



            4                        MR. SHERIDAN:  yeah.



            5                        THE COURT:  Does Defense have a copy



            6      of it?



            7                        MR. SHERIDAN:  yes.



            8                        THE COURT:  So this would be 264.



            9                        MR. SHERIDAN:  264.  Thank you.



           10          I am going to hand the witness what's been marked



           11      for identification as Exhibit No. 264.



           12  Q   (By Mr. Sheridan)  What I'm doing here is seeking to



           13      refresh your recollection, so I want you to look at the



           14      top header and then look at the document, and then I'm



           15      going to ask you the question whether or not this



           16      refreshes your recollection as to when you received the



           17      document.



           18  A   So this came to me from Bruce Maier on the 21st of



           19      October.



           20  Q   Okay.



           21  A   2016.



           22  Q   Fair enough.



           23          Thanks very much.



           24          Let me take that back, and I will just put that over



           25      here.
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            1          21st, got it.



            2          All right.  And when you got this document, I gather



            3      you read it?



            4  A   Yes.



            5  Q   All right.  And did you direct a certain action be taken



            6      as a result of this document?



            7  A   I believe we completed a preliminary investigation.



            8  Q   And what was the subject matter of the investigation?



            9  A   Retaliation.



           10  Q   Okay.



           11  A   Harassment.



           12  Q   Is it fair to say that would have been in the October



           13      timeframe?



           14  A   Yes.



           15  Q   Okay.



           16  A   I would hope so.



           17  Q   Okay.  And let me check something real quick.



           18          I would like, if you would, to take a look at-- let



           19      me just see.



           20          I am on the first page, and I'm at the top of-- I'm



           21      at the top of the second paragraph.



           22  A   Okay.



           23  Q   And--



           24                         MR. SHERIDAN:  Oh, I should offer



           25      this.
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            1          Plaintiff offers Exhibit No. 98.



            2                        THE COURT:  Any objection?



            3                        MR. MARLOW:  This witness can't



            4      authenticate this document, Your Honor, so yes.



            5           Objection; authentication.



            6                        THE COURT:  I got confused between 264



            7      and 98, whether he recognized it or not.  Sorry.



            8  Q   (By Mr. Sheridan)  I will just clarify.



            9          You recognize that memo from Trooper Santhuff, and



           10      you read it, right?



           11  A   Yes, e-mail-- I don't know if this is exactly the one,



           12      but I'm assuming it is, so yes.



           13                        THE COURT:  All right.  Exhibit No. 98



           14      is admitted.



           15                        MR. SHERIDAN:  Thank you.



           16                                (Exhibit No. 98 admitted



           17                                 into evidence.)



           18  Q   (By Mr. Sheridan)  Now, let's look at the top-- the first



           19      sentence of the second paragraph.



           20                        MR. SHERIDAN:  May it be published?



           21                        THE COURT:  Yes.



           22                        MR. SHERIDAN:  Thank you.



           23  Q   (By Mr. Sheridan)  Look at the first sentence of the



           24      second paragraph.



           25  A   Yes.
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            1  Q   He writes, "At the beginning of our meeting on October



            2      3rd"-- and he's writing to Sergeant Maier, your



            3      investigator, right?



            4  A   Right.



            5  Q   He says, "At the beginning of our meeting on October 3rd,



            6      you asked me if I knew why we were having a meeting.  I



            7      told you I believed it was regarding the deletion of



            8      e-mails to avoid a pending public disclosure request.



            9          "You advised I was incorrect and the meeting was



           10      about two issues filed in an IIR by Captain Alexander."



           11          It goes on from there.



           12          You became aware in this document that there was



           13      also a question of-- an allegation of deleting e-mails to



           14      avoid a public records disclosure, correct?



           15  A   I'm sorry, I was still reading.



           16          Could you ask me one more time?



           17  Q   Oh, sure.



           18          It's true, is it not, that in reading this document,



           19      you became aware that not only had Trooper Santhuff



           20      complained that he was being retaliated against by



           21      Nobach, but also he complained that there was a 2014



           22      incident involving a King airplane that was not made



           23      available to the governor.



           24          You understood that from reading this, right?



           25  A   No, I didn't see that as a complaint.
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            1          He said he believed it was regarding the deletion of



            2      the e-mails to avoid a public disclosure request.



            3          That's not a complaint.  To me that's something that



            4      he believed they were meeting about, apparently.



            5  Q   Okay.  So when you read this about the e-mails-- you



            6      understood the other two things needed investigating,



            7      right?



            8  A   Yes.



            9  Q   Okay.  But it's your testimony that in reading this about



           10      "I believed it was regarding the deletion of e-mails to



           11      avoid a pending public disclosure request," you didn't



           12      take that as a complaint?



           13  A   No.



           14  Q   Okay.  And now, if you would, turn over to the next page.



           15          The top paragraph-- the top full paragraph begins,



           16      "Although not associated with the IIR, we also discussed



           17      further unethical and potentially criminal behavior



           18      regarding deletion of e-mail to avoid pending public



           19      disclosure requests, possible mayday requests.



           20          "I explained an incident where Lieutenant Nobach



           21      advised the pilots of a public disclosure request that



           22      was coming, and he said he needed us to delete our



           23      e-mails to prevent disclosure.



           24          "Lieutenant Nobach instructed all the pilots to log



           25      into the e-mail accounts, delete our 'deleted' folder and
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            1      showed us how to access an e-mail recovery folder and



            2      delete those also.



            3          "Trooper Noll also remembers the incident and



            4      believes the public disclosure request pertains to the



            5      mayday protest"-- it goes on.



            6          Sir, is it your testimony that after reading this,



            7      you still didn't think it was a complaint?



            8  A   Well, I don't know where in the timeline we investigated



            9      this, but we did investigate this allegation.



           10          I don't know if it was before this letter, if it was



           11      already in progress, or if it was initiated afterwards,



           12      but--



           13  Q   It's true that it wasn't investigated until 2017, right?



           14  A   I don't know.



           15          I would have to see the documents, to be honest with



           16      you.



           17  Q   Can you think of any business reason for delaying the



           18      investigation of this e-mail claim?



           19  A   Any business reason to delay it?



           20  Q   Yes, to not-- because-- I mean, there was an



           21      investigation regarding King air, there was an



           22      investigation regarding retaliation, but there was no



           23      investigation of this destruction of e-mail issue at the



           24      time.



           25          I'm asking whether you know whether there was a
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            1      business reason for delay.



            2  A   Well, there's not enough information in the two



            3      paragraphs that we have gone over for me to investigate



            4      it.



            5  Q   Isn't it though the responsibility of you and your



            6      subordinates, when you get something that is a complaint,



            7      that you are supposed to start a case log and just give



            8      it an IRR (sic.) and make decisions from there?



            9  A   An "IIR."



           10           Not necessarily.



           11          We provide the information to the district commander



           12      or division commander, in this case, and he makes the



           13      decision on whether he wants to move forward with the



           14      complaint.



           15  Q   "Whether he wants"-- I'm sorry?



           16  A   To move forward with the complaint.



           17  Q   And who was that?



           18  A   That was Captain Alexander, I believe.



           19  Q   So this was given to Captain Alexander to make a decision



           20      as to whether it moved forward?



           21  A   I'm sure that Captain Alexander was aware of this letter,



           22      but I-- again, timelines-- I can't recall timelines back



           23      that far to tell you the sequence of events.



           24  Q   Okay.  When the investigation was done in 2017, did you



           25      become aware of whether or not some of the witnesses
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            1      verified that these facts, as I've just summarized for



            2      you, actually happened?



            3  A   We weren't able to verify that it happened, I don't



            4      believe.



            5          There were a lot of people we tried to get ahold of



            6      that wouldn't respond back to us, so we--



            7  Q   Isn't it true that four or five people actually said it



            8      happened?



            9  A   I don't believe so.



           10  Q   Okay.  Would you agree with me that-- let's say four or



           11      five people actually said it happened.



           12          That would be significant evidence that would weigh



           13      in favor of making a finding that something happened?



           14  A   I can't tell you without going back and refreshing my



           15      memory about the particulars.



           16          There would be times where it may not be a violation



           17      and there are times when it definitely would be.



           18  Q   Okay.  Can you tell us, do you remember reading all the



           19      statements written-- that were taken by your people?



           20  A   No, I don't, as I sit here now, no.



           21  Q   Fair enough.



           22          Okay.  In this case, when the 2017 investigation



           23      actually happened, and people were actually interviewed



           24      and recorded and their statements were transcribed, was



           25      it Johnny Alexander that made the decision that there
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            1      wasn't enough evidence?



            2          Let me spare you the memory issue first and let me



            3      ask you:



            4          Was it his responsibility to make the decision?



            5  A   Well, not necessarily.



            6          There were a lot of complaints that were made by



            7      Santhuff that we investigated, and some of those rose to



            8      the assistant chief, and I believe others were handled at



            9      Captain Alexander's and my level, and I can't remember



           10      which went where, to be honest with you.



           11  Q   Okay.



           12  A   There were many.



           13  Q   Fair enough.



           14  A   I know that-- did I say "Chief Drake"?



           15          Cheer Drake was the assistant chief at the time.



           16          He was aware of all of the complaints that we



           17      investigated, and even the ones that myself and Captain



           18      Alexander reached a decision on, he was informed of those



           19      and agreed with our actions.



           20  Q   Okay.  And you know he agreed with your actions because



           21      he told you?



           22  A   Because he was very well informed by myself and Captain



           23      Alexander of all of this.



           24  Q   Okay.  I just want to get something in the record from



           25      your deposition.
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            1          Let me just ask you this:



            2          "You understood, did you not, that the behavior by a



            3      supervisor to a direct-report female was gross



            4      mismanagement," and you said, "Absolutely."



            5          You agree with that?



            6  A   Could you read it to me one more time?



            7  Q   Yeah.



            8           "You understood, did you not, that behavior by a



            9      supervisor to a direct-report female was gross



           10      mismanagement," and you said, "Absolutely."



           11           You agree with that?



           12  A   Sure.



           13                        THE COURT:  Is this a good time to



           14      take our 15-minute break?



           15                        MR. SHERIDAN:  yes.



           16                        THE COURT:  All right.  Members of the



           17      Jury, we are going to take our 15-minute recess.



           18                        COURT BAILIFF:  All rise.



           19                        THE COURT:  We will resume at 3:05.



           20                                  (Recess 2:49 to 3:03 p.m.)



           21                        THE COURT:  Thank you.  Please be



           22      seated.



           23          Anything we need to address before we bring in the



           24      jury?



           25                        MR. SHERIDAN:  No, Your Honor.
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            1                        THE COURT:  Okay.  The one thing I



            2      realized too late is that I started reading the



            3      Washington Pattern Instructions on depositions, but it



            4      was impeachment, so I should not have done that, but I



            5      don't think there's anything that needs to be done.



            6                         MR. BIGGS:  No objection, Your Honor.



            7          I do have one issue though.



            8          There's a witness that's going to come on called



            9      Paul Speckmaier after this witness, but so we don't have



           10      to interrupt--



           11                        THE COURT:  It is not going to happen



           12      today probably, right?



           13                         MR. BIGGS:  Well, I don't know how



           14      long we have left here.



           15                         MR. SHERIDAN:  Not much.



           16                         THE COURT:  Okay.



           17                        MR. BIGGS:  Okay.  But here is the



           18      issue with Speckmaier: He has a lot of things to say



           19      about Lieutenant Nobach, most of which are excluded by



           20      motions in limine.



           21          I would like to make sure that the witness is



           22      cautioned in advance that he can't talk about other



           23      things that aren't part of this case, like what others



           24      think about the lieutenant, history.



           25          He left the department before this thing-- this case
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            1      ever happened.



            2                        THE COURT:  I rely on attorneys to



            3      instruct their witnesses what the motions in limine are.



            4                        MR. BIGGS:  Okay.



            5                        COURT BAILIFF:  All rise.



            6                        THE COURT:  But let me know if I need



            7      to do anything.



            8                        MR. BIGGS:  Sure.



            9                                                (Jury enters.)



           10                        THE COURT:  Thank you.  Please be



           11      seated.



           12          Members of the Jury, Mary told me that some of you



           13      were wondering why I was giving the Zoom instructions.



           14          We have a presumption in our state that our courts



           15      are open to the public, and that is to make sure that we



           16      are all accountable, and the public has a right to know



           17      what's happening in the courts.  That is just part of one



           18      of the great things of our system.



           19          Right now, given COVID-19 and the restrictions on



           20      the amount of people that we can have in the courtroom--



           21      typically all of you would be seated over there, and



           22      anybody could come and watch the trial, but because we



           23      need to make special arrangements due to COVID-19 and the



           24      social distancing, we have spread you out the way that we



           25      have, which means that we cannot have as many people come
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            1      into the courtroom, and we cannot have as many people in



            2      the gallery.



            3          In order to have a balance of safety and also our



            4      open court, which is a constitutional right, we have



            5      created a Zoom link similar to what we did during jury



            6      selection, so that anybody that wants to watch the



            7      witness testifying or hear the proceedings can do so, so



            8      that's the reason why we have the Zoom link going.



            9          All right.  And I believe that there is a new person



           10      that has been admitted into the Zoom meeting, and I just



           11      want to instruct everybody that is watching the



           12      proceeding via Zoom that you are prohibited from



           13      recording the proceeding.  We only have one official



           14      record.



           15          You are also prohibited from taking screenshots of



           16      the witness or whatever you are able to see on the



           17      screen.



           18          A violation of my order is basis for sanctions, and



           19      you could be held in contempt.



           20          Thank you.



           21          Mr. Sheridan?



           22                         MR. SHERIDAN:  Yes.  Thank you.



           23  Q   (By Mr. Sheridan)  I just wanted to refresh your



           24      recollection again on when I asked you about Exhibit



           25      No. 98, which was the e-mail sent from Ryan Santhuff to
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            1      Detective Sergeant Maier on October 20th, 2016, and then



            2      forwarded to you-- you told us it was forwarded to you on



            3      the 21st, but I wonder, can you tell us what time you



            4      received it, what time in the day?



            5  A   It's marked, "7:02 a.m."



            6  Q   Well, my apologies, that wasn't how I was supposed to go



            7      about it, but we got it in.  Thank you.



            8                        MR. SHERIDAN:  I have no further



            9      questions.



           10                        THE COURT:  All right.  Any



           11      questioning from the defense?



           12                        MR. MARLOW:  Yes, Your Honor.  Thank



           13      you.



           14                           CROSS-EXAMINATION



           15      BY MR. MARLOW:



           16  Q   Good afternoon, Captain Saunders.



           17           How are you doing today?



           18  A   Good.



           19  Q   You are retired from the state patrol, correct?



           20  A   Yes.



           21  Q   How long did you spend with the state patrol, sir?



           22  A   Just short of 33 years.



           23  Q   And I will apologize upfront for yelling at you, but I



           24      have to make sure the jurors in the back can hear me as



           25      well, and I tend to-- my voice goes down.
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            1           And you've retired as the commander of the office of



            2      professional standards, correct?



            3  A   Yes.



            4  Q   Okay.  What was your understanding of the role of the



            5      office of professional standards within the state patrol?



            6      What did it do?



            7  A   What did I do specifically as a commander?



            8  Q   What did the office of professional standards, the



            9      section you oversaw, what was its purpose within the



           10      state patrol?



           11  A   So my role as the commander was to oversee the



           12      administrative investigations and to ensure that there



           13      was equity in the investigations and in discipline that



           14      was issued or not issued, and then I-- I had two



           15      lieutenants at the time that worked for me that had



           16      direct oversight of the investigations with the



           17      investigators.



           18          All we employed were sergeants to do the



           19      investigations.



           20          At the time, at least when this e-mail came to me in



           21      October, we had two lieutenants.



           22          I was later to reduced to one lieutenant.



           23  Q   Okay.  And with regard to the role of OPS within



           24      Washington State Patrol, what did OPS do within



           25      Washington State Patrol?  What was its function?
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            1  A   To investigate allegations made against state patrol



            2      employees.



            3  Q   Thank you.



            4          And you were also what's been referred to as the



            5      standards officer, correct?



            6  A   Yes.



            7  Q   Now, there's some confusion about where you had what was



            8      referred to as concurrence authority and where you



            9      didn't.



           10          Can you tell us-- just explain what concurrence



           11      authority is and then tell us where you had it and where



           12      you didn't?



           13  A   I had concurrence authority on any issue, really, that



           14      was brought to my attention by a district or division



           15      commander, whether it was investigated by us or not.



           16          As the standards officer, I was a subject matter



           17      expert regarding discipline within the agency and



           18      employee investigations, so when we talk about what I



           19      did, there's a lot-- there's a lot bigger umbrella than



           20      what we just talked about here today.



           21          As a standards officer, commanders would come to me



           22      and talk to me about the allegations made against their



           23      employees and say, "What have we done in the past?



           24      What's consistent with how we've handled these types of



           25      situations?"
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            1          That was a pretty good measuring tool most of the



            2      time.



            3          There were times when it was said, "What we did in



            4      the past wasn't good, we need to change our ways,"



            5      because things have changed-- have evolved in society,



            6      but we would always sit down and talk about the



            7      allegations that were made and then determine which way



            8      to go with that, whether it be to a formal OPS



            9      investigation, whether it would be an OPS administrative



           10      investigation that would be handled by the district or



           11      the division, or whether they would handle it at the



           12      local level within their district or division.



           13          Understand, they're the ones that ran their area, so



           14      a district commander of the Seattle area, he oversaw I



           15      don't know how many employees, but he oversaw all the



           16      activities that occurred within that-- well, it was



           17      District 2 for us in the Seattle area.



           18          I was an advisor to them in that regards, but a



           19      concurrence officer when it came to how to proceed.



           20          If they brought an allegation to me and we talked



           21      about it, and they said, "I want to handle it at my



           22      level," and I said, "No," that's when we would elevate it



           23      to the assistant chief for decision.



           24  Q   And did that sort of elevation ever occur?



           25          Did you ever experience that sort of disagreement--
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            1      would it be a fellow captain?



            2  A   Yes.



            3  Q   So did you ever experience that sort of disagreement with



            4      a fellow captain?



            5  A   Yes.



            6  Q   What happened?  Tell us about that story.



            7  A   There was an allegation made against an employee.



            8          Do you want me to give not specifics about the



            9      investigation--



           10  Q   You probably shouldn't give specifics about that



           11      investigation.



           12          Just tell us about the process of what happened when



           13      you had a disagreement.



           14  A   So at the end of an investigation, the appointing



           15      authority, the captain, makes a decision whether he



           16      believes that the allegations were found to be true, and



           17      based on that, he does what's called an administrative



           18      insight, and he lists everything that-- all the



           19      allegations that occurred, details about the



           20      investigation, and then a final finding on whether they



           21      believe discipline should be issued or not.



           22          They bring that to me, we talk about it, and if



           23      we're in agreement with where that's going, then we



           24      proceed with that plan.



           25          If we're not in agreement, then we take that to the
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            1      assistant chief who makes a decision, and overrides both



            2      of our decisions, potentially.



            3  Q   Okay.  So would then one of the appointed authorities or



            4      one of the district captains, would they be able to



            5      simply come to you and discuss this with you and disagree



            6      with you and just say, "I will just do it my way"?



            7  A   No.



            8  Q   That could not happen?



            9  A   No.



           10          There were peers to me, but the OPS commander had



           11      some unique positional authority, I guess, because



           12      ultimately if I went to an assistant chief and said,



           13      "This isn't consistent with what we've done and the way



           14      we should do things," that's when I would ask the AC to



           15      step in, the assistant chief.



           16          If they agreed with me, then they would intervene.



           17          If not, they certainly had the option of going with



           18      the district commander, but because I had maybe a broader



           19      knowledge of the disciplinary standards in the agency,



           20      usually they agreed with my position and things were



           21      changed, and that happened on occasion for different



           22      issues.



           23  Q   So it's that institutional knowledge you have throughout



           24      the state patrol as the commander of OPS that grants you



           25      that additional sort of gravitas or authority?
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            1  A   Right, and we investigated or reviewed, I should say, all



            2      uses of force, all pursuits statewide, any kind of damage



            3      to equipment, loss of equipment.



            4           That's what the FLUP I talked about earlier, fleet



            5      loss or damage to equipment, use of force, pursuits--



            6      have I got that right?



            7          So those things were all reviewed by our office, by



            8      either myself or lieutenants-- actually, both the



            9      lieutenants and myself.



           10          The lieutenants reviewed it first.  If they



           11      approved, then it would come to me, and I would review



           12      all of them.



           13          When we are talking "pursuits," the agency had, on



           14      average, probably 1,200 to 1,700 pursuits a year, so I



           15      would look at every single one of those.



           16  Q   I see.



           17          Now, did you have, in your opinion, concurrence



           18      authority over the Nobach-Biscay incident?



           19  A   Yes.



           20  Q   You did?



           21  A   If I didn't agree with what Captain Alexander was



           22      proposing, then I would have taken that to the assistant



           23      chief and we would have done things, more than likely,



           24      differently.



           25  Q   Okay.  That kind of leads into my next question.
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            1          Did you agree with the issuance of the 095 in



            2      relation to the circumstances in that initial Nobach and



            3      Biscay incident?



            4  A   Yes.



            5  Q   And why was that?



            6  A   There are different personalities in the patrol,



            7      therefore different types of leadership.



            8          Captain Alexander's leadership was one of the best



            9      in the agency.  We're talking about a guy who labored



           10      over these types of issues.



           11          He didn't talk to me about it once--



           12                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, objection,



           13      404(a).



           14                        THE COURT:  Overruled.



           15                        MR. MARLOW:  Thank you, Your Honor.



           16           You go ahead.



           17                        THE WITNESS:  He would come back to me



           18      many, many times and say, "But I got this.  Are you sure



           19      we're okay?"



           20          He labored over these things, not just this issue,



           21      but every issue he brought to OPS.



           22          He was the most-- he's very compassionate, very



           23      kind.  He really cares about his employees--



           24                        MR. SHERIDAN:  Same objection, Your



           25      Honor.
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            1                        THE COURT:  Overruled.



            2                        THE WITNESS:  The reason I say this is



            3      because when he comes to me and we talk about these



            4      things, I know that he has looked into them very



            5      thoroughly.



            6          I realize that this-- what we did was based on



            7      conversations between he and I, but it's because of that



            8      relationship we had, that trust that we had, and my



            9      knowledge of how he handled things, that I was very



           10      comfortable in the way he proceeded.



           11          Now, there were other district commanders or



           12      division commanders that I wouldn't have necessarily done



           13      that with.



           14          I might have asked more of them, but Captain



           15      Alexander was one of the best, which is why he's an



           16      assistant chief right now, to be honest with you.



           17  Q   (By Mr. Marlow)  Could well be.



           18          Now, you indicated that-- you used the term in



           19      questioning by opposing counsel, "sexual harassment,"



           20      that the Nobach and Biscay incident was sexual



           21      harassment.



           22          Do you recognize "sexual harassment" as a term of



           23      art?



           24  A   Yes.



           25  Q   Okay.  And do you know whether or not then Captain and
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            1      now Assistant Chief Alexander viewed it as sexual



            2      harassment after speaking to the people involved?



            3  A   I'm sorry, did he view it as sexual--



            4  Q   Did he view it as an incident of sexual harassment after



            5      speaking to the people involved, if you know?



            6  A   I wouldn't say he considered it harassment because,



            7      again, no offense to Lieutenant Nobach, but there was a



            8      mutual-- a relationship where there was banter back and



            9      forth, so when we talked about victims, I don't want to



           10      say that there weren't any victims, maybe there was



           11      somebody, like Ryan, who absolutely didn't agree with it,



           12      but there was nobody who came forward, nobody we



           13      identified as a victim.



           14          Many people were participating in this activity, and



           15      they were all consensually doing so, and nobody was



           16      complaining about it.



           17          That's a systemic problem within a division that



           18      needs to be corrected, and you don't do that by taking



           19      one guy and investigating him for sexual harassment.



           20      It's a leadership issue.



           21          You correct the leadership and you restate your



           22      expectations of the work unit.



           23          You say what's acceptable and what's not.



           24          You set the standards, and you hold them accountable



           25      to it.
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            1          After this was accomplished, there were no more



            2      issues, at least that came to my attention within that



            3      unit.  It stopped.



            4  Q   Okay.  And would that reason you just gave us be part of



            5      the reasons why then that the 095 issued to Lieutenant



            6      Nobach focused on a lack of leadership?



            7  A   Yes.



            8  Q   Now, there was some discussion as to whether you were a



            9      public official under the whistleblower law, and I think



           10      you on the stand learned you actually were?



           11  A   Apparently I was.



           12  Q   Congratulations.



           13          That was a while ago, so you can't do it anymore.



           14  A   Yeah.



           15  Q   Okay.  Are you familiar with the statutory definitions of



           16      "whistleblower"?



           17  A   You know, I've become more familiar with it now because



           18      of the job that I'm working at now, but at the time, I



           19      didn't pay much attention to the whistleblower statute



           20      because everything that I had that was whistleblower went



           21      right to HRD.



           22           Dr. Lastimado was our expert on that, and he was the



           23      one that handled those.



           24          I knew that when they went to him, they were being



           25      taken care of, and I didn't deal with the whistleblower
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            1      issues beyond that.



            2  Q   And Dr. Lastimado--



            3  A   Yes.



            4  Q   Dr. Lastimado reported to Captain Mathesen, correct?



            5  A   Yes.



            6  Q   Okay.  And so Captain Mathesen would probably be more



            7      familiar with the statutory definition of "whistleblower"



            8      than you would?



            9  A   Yeah.



           10          He's not in HRD anymore, but I'm sure he would be.



           11  Q   Okay.  So when you referred to Mr. Santhuff as a



           12      whistleblower, were you using that as a term of art?



           13          On your direct testimony, you indicated that he was



           14      a whistleblower.



           15  A   Would I use that term-- what?



           16  Q   Were you using it as a term of art?



           17          Were you saying he statutorily met the definition of



           18      whistleblower?



           19          Is that what you were trying to say about



           20      Mr. Santhuff or were you using it as a shorthand--



           21  A   I'm not sure I understand the question, but he would have



           22      been considered a whistleblower by me.



           23  Q   Okay.



           24  A   Based on what little I knew at the time of it.



           25  Q   Okay.  Would it surprise you that Captain--
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            1                        MR. SHERIDAN:  Objection to whatever--



            2      it's hearsay, whatever is about to be said.



            3                        THE COURT:  Well, let's wait to see



            4      what the question is.



            5                        MR. SHERIDAN:  Okay.  I know when they



            6      start that way, that's where they're going.



            7                        THE COURT:  Don't answer the question



            8      until I have ruled.



            9                        THE WITNESS:  Okay.



           10  Q   (By Mr. Marlow)  Okay.  Would it surprise you to know



           11      that Captain Mathesen would disagree with your



           12      assessment?



           13                        MR. SHERIDAN:  Objection; hearsay.



           14                        THE COURT:  That's not hearsay.



           15                        MR. SHERIDAN:  Well, he's saying that



           16      Mathesen said this.  That's hearsay.



           17                         MR. MARLOW:  I am actually not saying



           18      that, number one.  Number two, it's testimony--



           19                         THE COURT:  Overruled.



           20  Q   (By Mr. Marlow)  Would it surprise you to know that



           21      Captain Mathesen disagreed with your assessment?



           22  A   No, and especially not at the time because I had not a



           23      lot of knowledge about the whistleblower program to begin



           24      with.



           25  Q   Okay.  When an issue would come to the office of
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            1      professional standards for a determination whether you



            2      were going to keep it within the office of professional



            3      standards or whether you were going to let it go out to



            4      the district or be handled in some other way, did you



            5      have discussions with other people about whether-- how



            6      you handed those matters?



            7  A   Yes.



            8          Just a real quick, how we handled things:



            9          I had 12, 13 people in my office, administrative



           10      staff and investigators, lieutenants, and myself.



           11          Any time we had a complaint-- most of the times we



           12      had a complaint, we would do what we called a roundtable.



           13          Everybody would come back to one table, we would



           14      talk about the allegations, we would look at the



           15      information that was provided to us by the district or



           16      division, and we would make a decision on how to advise



           17      that commander on what to do with it next, so whether to



           18      move forward with a formal investigation, whether to do



           19      an investigation at their level, so we would have those



           20      types of conversations.



           21          The way we categorized an investigation was based on



           22      a matrix that exists within the contract, the union



           23      contract.



           24          We had a level one, two, and three-- let me get this



           25      right.
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            1          We had three different levels, and depending on the



            2      severity, how many times they had had those types of



            3      complaints, would dictate how it would be elevated.



            4          We would categorize that complaint, and how it was



            5      categorized would also contribute to whether we



            6      investigated it or whether it went back into the field.



            7          The minor investigations went to the field most of



            8      the time.



            9          We had minor, major, and moderate.



           10          Most of the minor and moderate went back out to the



           11      field.  That was the majority of what we investigated.



           12           We would investigate some moderates and all the



           13      majors.



           14  Q   Okay.  And those minor, major, middle--



           15  A   Moderate.



           16  Q   Moderate, was the matrix you mentioned?



           17  A   Yes.



           18  Q   Okay.  Now, we've heard some testimony regarding



           19      something called a preliminary investigation.



           20          What is that?



           21  A   A preliminary investigation was conducted when you didn't



           22      have enough information to make a decision one way or



           23      another on whether an investigation should actually take



           24      place.



           25          There were oftentimes when we couldn't maybe-- an
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            1      allegation came in and we didn't even know if the trooper



            2      was working that shift.



            3          There could have been different things that we



            4      weren't able to confirm on the initial look at that, and



            5      we would have to go back and dig up a little more



            6      information to determine whether we had enough to move



            7      forward with a formal investigation or not investigate it



            8      at all.



            9  Q   I see.



           10  A   We would do a prelim, and that was all with the union's



           11      consent.



           12          We were very locked in with the union.



           13          Most of what we did, we-- I talked back and forth



           14      with the union vice president, in most cases, and



           15      sometimes union reps, and we were bound by the contract



           16      to do things a certain way.



           17  Q   I understand.



           18          Would it be possible then for a preliminary



           19      investigation to become a-- what's the next-- what's-- a



           20      formal investigation?



           21  A   So once a preliminary investigation was completed, and



           22      that was done through the union rep, with the accused,



           23      when that information came back to us, we would make a



           24      decision with the appointing authority on whether to move



           25      forward with a formal investigation or not.
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            1  Q   I see.



            2          And the formal investigation would be what



            3      Mr. Sheridan was speaking about where the two people do



            4      the interviews, and the interview is recorded and



            5      transcribed, that's the formal investigation?



            6  A   Right, whether it was done by OPS or by the district or



            7      division that was responsible for that employee, but that



            8      would be a formal investigation.



            9  Q   I see.  Thank you.



           10          Let's talk about some of the investigations that



           11      were related or touched upon in this case, and let me



           12      know whether you're familiar with them.



           13          The initial incident we've spoken about is what I



           14      refer to as the Nobach-Biscay incident.  Opposing Counsel



           15      refers to it as the breast-rubbing incident.



           16          Did you do an investigation of that?



           17  A   No.



           18  Q   Were you-- as the concurrence authority, were you



           19      comfortable with the way that matter was investigated?



           20  A   Absolutely.



           21  Q   Were you comfortable with the way that matter was dealt



           22      with, the 095 to each individual?



           23  A   Yes.



           24  Q   Are you aware of something referred to as the King air



           25      incident, the depriving the governor of a flight?
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            1  A   Yes.



            2  Q   How did you become aware of that?



            3  A   It was a complaint made by Trooper Santhuff.



            4  Q   Was that complaint by Trooper Santhuff investigated?



            5  A   Yes.



            6  Q   Can you tell us about how that was investigated?



            7  A   No.



            8          I can't remember if we did a prelim or if we did a



            9      formal investigation, to be honest with you, but I know



           10      that we investigated it.



           11  Q   And was that investigation-- how did that investigation



           12      turn out?



           13  A   There was-- we couldn't show that it happened or didn't



           14      happen.



           15          There was no merit to the complaint.



           16  Q   No merit to the complaint?



           17          There has been some discussion about e-mail



           18      destruction, destruction of e-mail.



           19          Are you familiar with that--



           20  A   Yes.



           21  Q   And how did that complaint come to OPS?



           22  A   Through Trooper Santhuff.



           23  Q   Trooper Santhuff?



           24          Was that investigated?



           25  A   Yes.
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            1  Q   And can you tell me how that investigation turned out?



            2  A   It was unfounded.



            3  Q   That was unfounded?



            4          Now, was the Washington State Patrol the only agency



            5      involved in that particular incident?



            6  A   Oh, boy, no.



            7          Because it dealt with an allegation regarding the



            8      destruction of public records, we had somebody else



            9      involved.



           10          I can't-- which agency was it?  We weren't the only



           11      ones involved.



           12          I am not going to be able to remember what agency it



           13      was that we referred it to.



           14  Q   Okay.  But, again, as the concurrence authority, were you



           15      happy with the way that incident was dealt with?



           16  A   Yes.



           17  Q   And you said it was unfounded?



           18  A   It was unfounded, but I have to add that there were



           19      people that we tried to get ahold of, some that Trooper



           20      Santhuff recommended we talk to, and we couldn't get



           21      ahold of them.



           22          They wouldn't talk to us or they wouldn't return our



           23      phone calls, so that was a bit frustrating as well



           24      because we have allegations and we are doing the best we



           25      can to investigate it, and people aren't cooperating with
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            1      us, so that was a bit challenging.



            2  Q   Okay.  Did you become aware of Trooper Santhuff's



            3      allegations regarding retaliation?



            4  A   Yes.



            5  Q   And was that investigated by your office?



            6  A   Yes.  And I can't remember the specifics, other than I



            7      know there was an allegation that he wasn't provided



            8      logbooks, flight logbooks, or something like that.



            9          That was the one thing that stuck out in my mind.



           10          I can't remember what the other details of the



           11      retaliation were.



           12  Q   As a result of the investigation, do you know what the



           13      results of that investigation were?



           14  A   It was unfounded.



           15  Q   Unfounded?



           16          And as the concurrence authority, were you satisfied



           17      with the manner of that investigation and the closing as



           18      unfounded?



           19  A   Yes.



           20  Q   You also mentioned that Trooper Santhuff made many



           21      complaints.



           22          Were there complaints beyond what I've outlined



           23      here?



           24  A   Not that I can recall.



           25          I mean, those three were investigated by us.





                                                                          75

�







            1           The sexual harassment was dealt with.



            2          I don't remember if there were others or not.



            3          These all happened in a relatively short time and



            4      probably in a two-year timespan, if I remember right, so



            5      it felt like we were hearing these types of allegations a



            6      lot, so that may be why I refer to "many times."



            7  Q   Do you recall whether Trooper Santhuff made a complaint



            8      against then Captain Alexander, for the manner of



            9      investigation he conducted?



           10  A   Yes, I do remember something about that, and it was



           11      investigated.



           12           The assistant chief made a decision on that, and it



           13      was unfounded.



           14  Q   It was unfounded as well?



           15  A   When we have an allegation made against a district or



           16      division commander, it's investigated by a lieutenant,



           17      not by one of our sergeants, and it's elevated to one of



           18      my leads in my agency.



           19  Q   I see.



           20  A   Or in my division.



           21  Q   Do you know whether or not complaints of various types



           22      can be made anonymously?



           23  A   Yes, they can.



           24  Q   They can?



           25  A   Yes.





                                                                          76

�







            1  Q   In your experience what might be the benefit of making an



            2      anonymous complaint versus putting your name on



            3      something?



            4  A   There are people that fear retaliation from law



            5      enforcement.



            6          Maybe they just don't want to get involved.



            7          Maybe it's a time issue.



            8          Maybe-- I can think of a lot of different reasons, I



            9      guess, why somebody would want to be anonymous in a



           10      complaint, but we investigated those as well, whenever we



           11      could.



           12  Q   And the complaints that Trooper Santhuff brought forward,



           13      those were not anonymous?



           14  A   No.



           15                        MR. MARLOW:  No further questions,



           16      Your Honor.



           17                        THE COURT:  Mr. Sheridan?



           18                        MR. SHERIDAN:  Yes.



           19                         REDIRECT EXAMINATION



           20      BY MR. SHERIDAN:



           21  Q   Okay.  So you said that you would investigate all major--



           22  A   OPS investigated most of the major.



           23          I think in my three years there, there may have been



           24      one or two that we didn't investigate.



           25  Q   Okay.  And you said, when we talked, that you understood
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            1      the breast-rubbing thing to be sexual harassment, and you



            2      haven't changed your testimony in that regard, correct?



            3  A   No.  I think that's the most general term you could use



            4      to describe that.



            5  Q   Okay.  And it's true, is it not, that a district or



            6      division commander still had the latitude to issue



            7      certain levels of discipline outside the administrative



            8      investigative process?



            9  A   Yes.  They could do up to a written reprimand.



           10  Q   Okay.  And an 095 is lower than that, right?



           11  A   Yes.



           12                        MR. SHERIDAN:  Nothing further.



           13                        THE COURT:  Any follow-up?



           14                        MR. MARLOW:  Nothing further, Your



           15      Honor.  Thank you.



           16                        THE COURT:  Members of the Jury, do



           17      you have any questions?



           18          All right.  If you could please just give the--



           19      anybody else?



           20                                  (Pause in the proceedings.)



           21                        THE COURT:  All right.  Captain



           22      Saunders, did Captain Alexander tell you he did not



           23      believe there was any sexual harassment because the



           24      behavior was consensual and/or no one was offended?



           25          Let me know if you need me to repeat that.
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            1                        THE WITNESS:  Could you read it one



            2      more time?  I apologize.



            3                        THE COURT:  Did Captain Alexander tell



            4      you he did not believe there was sexual harassment



            5      because the behavior was consensual and/or no one was



            6      offended?



            7                        THE WITNESS:  No.  I think we always



            8      called it sexual harassment when we were talking about



            9      it.



           10          I mean, when you look at the definition of "sexual



           11      harassment," it probably doesn't fit because it was



           12      consensual, so ingrained, I guess, in the culture out



           13      there, but we called it sexual harassment when we talked



           14      about it.



           15                        THE COURT:  Did you tell Captain



           16      Alexander you believed, as you have testified, that



           17      sexual harassment was systemic in the aviation unit?



           18                        THE WITNESS:  Yes.



           19          It was obvious, when he conducted his investigation,



           20      that there were many people that were participating, that



           21      it was consensual, that nobody was complaining, that



           22      there weren't any specific victims.



           23          It was just a behavior that was allowed to exist out



           24      there, and it needed to be stopped.



           25          For that, Ryan should be thanked.
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            1          I mean, it needed to be stopped.



            2          A district and division commander wants to hear



            3      those types of things.  They want to know about that



            4      because they're responsible, and if that kind of behavior



            5      is occurring and something terrible happens, they're held



            6      accountable for that.



            7                        THE COURT:  Counsel, I am going to



            8      re-write the third question, and then I'll tell it to



            9      you.



           10                        ALL:  Thank you.



           11                        THE COURT:  Actually, I will just ask



           12      it.



           13          Do you believe that the breast-rubbing incident



           14      reflects gross mismanagement?



           15                        THE WITNESS:  I don't know how I can't



           16      agree with that.



           17          Yes.



           18          When things have gotten to the point where somebody



           19      is comfortable behaving that way in front of other people



           20      and-- yes.



           21                        THE COURT:  All right.  Any follow-up



           22      questions based on those questions alone?



           23                         MR. SHERIDAN:  No, Your Honor.



           24                        THE COURT:  Defense?



           25                        MR. MARLOW:  No, Your Honor.
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            1                        THE COURT:  May this witness be



            2      excused?



            3                        MR. SHERIDAN:  Yes, Your Honor.



            4                        MR. MARLOW:  No objection, Your Honor.



            5                        THE COURT:  You are excused, Captain



            6      Saunders.  Thank you for being here today.



            7          Do you have your next witness?



            8                        MR. SHERIDAN:  Yes, sir.



            9          Plaintiff calls Paul Speckmaier.



           10                        THE COURT:  All right.



           11      /////



           12      PAUL SPECKMAIER,        having been first duly sworn



           13                              by Judge Rajul, testified as



           14                              follows:



           15                        THE COURT:  Please be seated.



           16          If you could please remove your face covering so



           17      that the jury can watch your face as you testify.



           18          Mr. Sheridan?



           19                        MR. SHERIDAN:  Thanks, Your Honor.



           20                           DIRECT EXAMINATION



           21      BY MR. SHERIDAN:



           22  Q   Good afternoon.



           23  A   Good afternoon.



           24  Q   Please state your full name for the record?



           25  A   Paul Speckmaier.
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            1  Q   All right.  Mr. Speckmaier, are you employed currently?



            2  A   No.  I'm retired.



            3  Q   Tell us, with whom were you employed?



            4  A   I was employed with the United States Army for 20 years



            5      and with the Washington State Patrol for 25 years.



            6  Q   All right.  And what did you do at the state patrol?



            7  A   I was a trooper and on the road for a few years, and then



            8      I was a trooper pilot for about 20 years.



            9  Q   All right.  And when you were a trooper pilot, could you



           10      tell us, were you ever under the supervision of



           11      Lieutenant Nobach?



           12  A   Yes, I was.



           13  Q   And when was that?



           14  A   I don't know the dates, but I know I was in the section



           15      prior to him arriving, and I watched him move up through



           16      the ranks as a trooper, a sergeant, and then lieutenant.



           17  Q   All right.  Back in about May 18th, 2017, were you



           18      interviewed by Washington State Patrol investigators?



           19  A   I believe it was that time.



           20          I do remember an interview with them though.



           21          I was retired at the time.



           22  Q   All right.  I am going to show you Exhibit No. 185, and



           23      we have to search a bit for it.



           24          If you look at the front of your books, they will



           25      have the range for you.
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            1          It's 185.



            2          There is also two books-- one book behind you.



            3  A   Okay.  This one I see it numbers up to 112.



            4          I'm assuming we are looking for a different book



            5      then?



            6  Q   Yes.



            7  A   Okay.  I see a book right back here, and--



            8  Q   Okay.  If you'll turn to 185.



            9          Just tell me if you recognize this as the statement



           10      that you gave to the investigators on or about May 18th,



           11      2017.



           12  A   Yes, this is the interview I recall.



           13  Q   All right.  And I'm going to ask you whether you were--



           14      did you understand what you were being interviewed about?



           15  A   Yes.



           16  Q   Can you tell us?



           17  A   It was-- they were investigating e-mail deletions by



           18      Lieutenant Nobach, aviation section.



           19  Q   All right.  And did you provide evidence?



           20  A   Yes, I did.



           21  Q   All right.  And--



           22  A   Verbal evidence.



           23  Q   And is this document a product of that investigation?



           24  A   Yes, it is.



           25  Q   Okay.  Now, we're not going to offer it into evidence,
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            1      but we are going to talk about what you said, okay?



            2  A   Okay.



            3  Q   And then if you need to have me refresh your



            4      recollection, we will do that.



            5                         MR. SHERIDAN:  Unless Counsel would



            6      like it admitted.



            7                         MR. BIGGS:  Your Honor, there is a



            8      motion in limine on that exact act that Counsel just



            9      engaged in.



           10          No, this is not an admissible document, and he



           11      should not be inviting me to do so in front of the jury.



           12                        THE COURT:  I expect Counsel to comply



           13      with my pretrial orders.



           14                        MR. SHERIDAN:  Of course, Your Honor.



           15                        THE COURT:  I haven't had a chance to



           16      look at the entire document, so I'm not really sure, but



           17      you know what my orders are.



           18                        MR. SHERIDAN:  Sure.



           19  Q   (By Mr. Sheridan)  We will be using it to refresh your



           20      recollection.



           21  A   Okay.



           22  Q   First of all, do you recall who interviewed you?



           23  A   No.  I would have to look at the names on the--



           24  Q   Why don't you look at the first paragraph and just, when



           25      you're done looking, tell me if it refreshed your
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            1      recollection.



            2  A   Yes, it does.



            3  Q   All right.  Can you tell us, who was the person that



            4      interviewed you?



            5  A   There was a Lieutenant Tyler Drake, and then there was



            6      Detective Sergeant Ethan Wincoop (phonetic) and Sergeant



            7      Metfeller (phonetic).



            8  Q   All right.  Okay.  And did you talk to-- did you tell



            9      them about your relationship with Lieutenant Nobach?



           10  A   Yes, I did.



           11  Q   All right.  And can you tell us, what did you tell them



           12      about your knowledge about the e-mail deletion issue?



           13  A   Well, I told them that I was upstairs in the pilot's



           14      ready room at the computer, and I believe I was the only



           15      one in the office there at the time.



           16          I don't recall what I was doing on the computer, but



           17      I remember Lieutenant Nobach entering the room and



           18      standing behind me and telling me that I needed to delete



           19      e-mails out of my-- the State account.



           20  Q   And did he tell you why?



           21  A   I don't recall, no.



           22          I don't believe he did tell me.



           23  Q   Did he tell you what e-mails he wanted deleted?



           24  A   I believe it was all of them.



           25  Q   Okay.  And did he tell you how to go about it?
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            1  A   Yes, he did.



            2          He showed me how to do it.



            3  Q   And do you have any recollection of what it was you were



            4      deleting?



            5  A   Well, I don't-- you mean in terms of specific e-mails?



            6  Q   No, like accounts.



            7  A   Oh, just all e-mails that were the State-related e-mails



            8      that were in my account.



            9  Q   Okay.  And did he tell you how to-- did he talk to you



           10      about deleting any other files?



           11  A   I don't recall, no.



           12           Just e-mails is what I remember.



           13  Q   All right.  Did he tell you whether or not it was



           14      important to do it soon?



           15  A   He didn't need to tell me.  It was pretty obvious that



           16      this was going to be done now and there was urgency--



           17                        MR. BIGGS:  Objection, Your Honor.



           18      This witness is testifying about somebody else's state of



           19      mind.



           20                        THE COURT:  Overruled.



           21  Q   (By Mr. Sheridan)  So did he come to you at all about any



           22      Public Records Act disclosures?



           23  A   No.



           24  Q   Okay.  And how long did you stand together, in terms of



           25      doing-- accomplishing the e-mail deletion?
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            1  A   I don't remember how long it took.



            2          It took a few minutes at least.



            3  Q   Did he look-- did he watch you do it?



            4  A   He was watching, yes.



            5          He was standing over my left shoulder watching me



            6      delete them and then explaining to me how to delete them



            7      not only from the "deleted" account or whatever you want



            8      to-- tab or whatever, but he also explained how to go



            9      into what was called "recovery mode" and how to delete



           10      them out of there.



           11  Q   Okay.  And why did you listen to him?  Why did you do it?



           12  A   He's my boss, and I know not to question him or go



           13      against what he's telling me to do.



           14  Q   Okay.  Can you tell us, did you tell the investigators



           15      anything about what Lieutenant Nobach had said he would



           16      do when he became a lieutenant?



           17                        MR. BIGGS:  Objection, please.  This



           18      is wholly irrelevant, and it's obviously hearsay.



           19                        THE COURT:  Well, it's an admission by



           20      party opponent.



           21                        MR. BIGGS:  If it's the right kind of



           22      statement.



           23                        THE COURT:  But I am just wondering if



           24      we-- based on the motion in limine, if it goes to that or



           25      not.
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            1                        MR. SHERIDAN:  I am limiting it to



            2      what was said to the investigator.



            3                        THE COURT:  Members of the Jury, let's



            4      take a couple of minutes, and we'll be back.



            5                        COURT BAILIFF:  Please rise for the



            6      jury.



            7                                           (Jury exits.)



            8                        THE COURT:  Thank you.  Please be



            9      seated.



           10          So I don't know if-- what he said he wanted to do



           11      afterwards, but I just want to make sure that you are



           12      aware that I have precluded any kind of other bad



           13      incidents or any other bad traits or character of



           14      Lieutenant Nobach.



           15          You are restricted to only testify about the-- and I



           16      don't know how much of this you know, but the e-mails,



           17      which apparently you do know about, the breast-rubbing



           18      incident that has been referred to, and the King air



           19      instance, but nothing else.



           20                        MR. SHERIDAN:  Your Honor, I can make



           21      an offer of proof.



           22                        THE COURT:  Go ahead.



           23                        MR. SHERIDAN:  Do you have it in front



           24      of you, the exhibit?



           25                         THE COURT:  Yes.
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            1                         MR. SHERIDAN:  If you look at page--



            2      let me find it--



            3                        THE COURT:  Is that clear?



            4                        MR. BIGGS:  Yes, Your Honor.



            5                         THE COURT:  No personal opinions about



            6      of what you think of him, of Lieutenant Nobach.



            7                        MR. SHERIDAN:  So this is simply what



            8      he told the investigators.



            9                        THE COURT:  Which page?



           10                        MR. SHERIDAN:  And it's Page 3, and



           11      it's Line No. 9.



           12                        THE COURT:  Line 9?



           13                        MR. SHERIDAN:  Yeah.



           14          He said-- he told-- Lieutenant Nobach said, "I can't



           15      wait until I'm running this place because I'm going to



           16      crush people," which is consistent with other testimony



           17      that we've already received about how he can make people



           18      fail their flight by speeding things up, so it's a



           19      statement he made to an investigator, so that means that



           20      the State was on notice that this was another thing that



           21      he had done in evaluating--



           22                        THE COURT:  That's not the issue



           23      though.



           24                         MR. BIGGS:  No, Your Honor, this



           25      happened years, years earlier, before he was a sergeant,
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            1      before he was a lieutenant.



            2          It's clearly to go to his character.



            3          That's the only reason for putting this in, and it's



            4      not admissible--



            5                         UNIDENTIFIED SPEAKER:  I disagree,



            6      Your Honor.



            7                        THE COURT:  I appreciate that you



            8      disagree, but I just want to hear from the lawyers.



            9          Tell me why this is not a violation of the motion in



           10      limine-- not a violation, but why is this not character



           11      evidence?



           12                        MR. SHERIDAN:  Because we've already--



           13      remember that the issue really, for the jury, is who are



           14      you going to believe, that he is the type of person who



           15      would actually retaliate against a person for getting



           16      him-- for talking about the sexual harassment, is he



           17      inclined to do that behavior?



           18          We already got the testimony in that he is the type



           19      of person who believes that he can-- he can bury another



           20      pilot by speeding up, because that's what he's alleged to



           21      have done.



           22          This is a statement that he made to investigators in



           23      2017, so this is something that-- that means the State



           24      had on their plate, as far as evaluating this case when



           25      it went forward, about-- and so it is relevant.
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            1          It is relevant to how he is inclined to act in



            2      this-- it's a statement he made, so it is an admission of



            3      a party opponent--



            4                        THE COURT:  Right.  That's not the



            5      issue though.



            6           I mean, just because it's an admission by a party



            7      opponent doesn't mean that it's admissible.



            8          I mean, there are--



            9                        MR. SHERIDAN:  So long as it's



           10      relevant, right, and we think it is.



           11                        MR. BIGGS:  Your Honor--



           12                        THE COURT:  Mr. Biggs?



           13                        MR. BIGGS:  We just heard the exact



           14      words out of Counsel's mouth that are not allowed.



           15          "This shows he's the type of person to do this,"



           16      that is what the evidence rules do not allow, and that is



           17      why they have these rules.



           18          Most of what's in this document is not admissible,



           19      it's hearsay.



           20          It's somebody telling their version of certain



           21      things.



           22           This is not a party, the man who is sitting here.



           23                        THE COURT:  No, but your client's



           24      statement is an admission by party opponent.



           25                        MR. BIGGS:  If it's the right kind of
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            1      statement.  It has to be otherwise admissible, and it's



            2      not.



            3           Your Honor, this is exactly why we have motions in



            4      limine.



            5           If you recall, before we did voir dire, they said,



            6      "Oh, I don't want you calling my client-- I don't want



            7      you characterizing him."



            8          This is exactly what Counsel is trying to do here.



            9                        MR. SHERIDAN:  That actually is



           10      exactly the difference.



           11          If I were to say, "Wasn't he the kind of person that



           12      would try to crush people," then that would be 404(a),



           13      but if it comes out of his mouth, then it's-- 404(a) is



           14      not-- it has nothing to do with it, and it shows his



           15      mental state, and that's all appropriate.



           16                        THE COURT:  So character evidence is



           17      admissible when it goes to an essential element of the



           18      claim or defense.



           19          Please explain to me how "I can't wait until I'm



           20      running this place because I'm going to crush people,"



           21      how that goes to an element or a defense of this



           22      particular case?



           23                        MR. SHERIDAN:  It's an intent.



           24          See, in these kind of cases, it is--



           25                        THE COURT:  Don't tell me about these
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            1      kind of cases.



            2          In this case.



            3                        MR. SHERIDAN:  It almost never happens



            4      that people say what they think.



            5          People don't use the "N" word now.  They think it.



            6      They don't use it.



            7          This fellow talked about how he was going to manage,



            8      and then he managed that way, so the words aren't 404(a)



            9      because these are his words.



           10          It's not-- it's not character if I say something,



           11      right?



           12          It's character if I try to-- if I try to put in



           13      testimony from somebody else about how he behaves, right?



           14                        THE COURT:  So why do you want this



           15      statement, "I'm going to crush people," if it's not for



           16      character?



           17                        MR. SHERIDAN:  Because this is an



           18      intent element.



           19          This shows his intent.



           20          It's how he views leadership.



           21          Remember, he got written up for poor leadership?



           22          This is like right on point about what kind of



           23      leader he intended to be and became, so that's why, Your



           24      Honor.



           25          It's not 404(a) at all because it's not an opinion.
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            1      It's a statement, and it's a statement of a party



            2      opponent, so it totally should come in.



            3                        MR. BIGGS:  Your Honor, you also have



            4      to do the balancing test, probative value versus



            5      prejudice, which they lose badly on that level as well.



            6          He's trying to show character.



            7           This is before he was even a leader, so this has



            8      nothing to do with the case, Your Honor.



            9                        THE COURT:  When was this statement



           10      made?



           11                        MR. BIGGS:  When they were troopers



           12      together, before he became a sergeant, before he became a



           13      lieutenant.



           14                        THE COURT:  Just because a party makes



           15      a statement doesn't make it automatically admissible.



           16          I am not going to allow this questioning, so I am



           17      going to sustain the objection.



           18                        MR. SHERIDAN:  All right.  Then I have



           19      no further questions of this witness.



           20                        THE COURT:  Have we lost my bailiff?



           21          Mary, could you please bring in the jury?



           22                              (Pause in the proceedings.)



           23                         COURT BAILIFF:  All rise.



           24                                           (Jury enters.)



           25                         THE COURT:  Thank you.  Please be
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            1      seated.



            2          Mr. Sheridan?



            3                        MR. SHERIDAN:  Yes.  Thank you.



            4          No further questions.



            5                        THE COURT:  Mr. Biggs?



            6                         MR. BIGGS:  Thank you, Your Honor.  I



            7      have precious little time.  I will see if I can't get



            8      through this with your assistance.



            9                           CROSS-EXAMINATION



           10      BY MR. BIGGS:



           11  Q   You would agree with me, wouldn't you, Lieutenant Nobach



           12      is an excellent pilot?



           13  A   Yes.



           14  Q   And you would agree with me he's a smart man, an



           15      intelligent man?



           16  A   Yes.



           17  Q   And you're friends with him, aren't you, with the



           18      plaintiff?



           19  A   I am friends with whom?



           20  Q   The plaintiff, Mr. Santhuff.



           21  A   Yes.



           22  Q   And you've talked to him as recently as a couple weeks



           23      ago when he asked you to talk to his counsel about this



           24      case?



           25  A   Yes.
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            1  Q   And you did that?



            2  A   Yes, I did.



            3  Q   And let's go-- you retired from the patrol as a trooper,



            4      right?



            5  A   Yes.



            6  Q   You never were promoted to sergeant, to lieutenant--



            7  A   Correct.



            8  Q   Okay.  And this deleting e-mails business, your testimony



            9      today is you don't recall when it happened, right?



           10  A   Correct.



           11  Q   You don't know what year it was?



           12  A   Correct.



           13  Q   You don't know if it was long before you retired or



           14      sometime before that?



           15  A   Well, it was before I retired.



           16  Q   But you don't know if it was a little bit before or a lot



           17      before you retired?



           18  A   Well, I guess it would depend on how you would define "a



           19      little bit" or "a lot."



           20  Q   When Lieutenant Nobach talked to you about deleting



           21      e-mails, you would agree with me that he did not tell you



           22      why?



           23           He didn't tell you, "We have to do this for X



           24      reason"?



           25  A   Correct.
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            1  Q   Okay.  And you don't know what e-mails were deleted?



            2          I mean, you don't know what was in them, right?



            3  A   I don't recall what was in them.



            4          It was just all the e-mails.



            5  Q   So you can't tell us today that there was any topic, any



            6      problem that was trying to be hidden?



            7  A   I don't recall what was in the e-mails, correct.



            8  Q   Okay.  Let me ask you this:



            9          Did you fly mayday flights in 2013?



           10  A   I don't recall.



           11          I flew a mayday flight, I recall, but when it was, I



           12      don't remember.



           13  Q   Okay.  So you can't tell us if you flew 2013, 2014, 2015?



           14  A   Not without looking at my logbook.



           15  Q   Okay.  And you can't tell us, can you, whether there are



           16      any public records requests in 2013 or 2014 or 2015?



           17  A   I wouldn't be able to tell you that either, correct.



           18  Q   So you can't tell me whether any mayday flights coincide



           19      with any records requests?



           20  A   Correct.



           21  Q   But you can recall, can't you, that before May, in 2014,



           22      there was a huge event that happened to the state, right?



           23  A   Before 2014?



           24  Q   Right.



           25          Did you find yourself working the Oso mudslide
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            1      situation?



            2  A   No.



            3  Q   Okay.  When was that?



            4  A   I don't recall.



            5  Q   Okay.  You didn't fly then?



            6  A   No.



            7  Q   Okay.  Were you involved with e-mail clearing during that



            8      process?



            9  A   I don't remember when the e-mails were deleted.



           10          That's what I'm trying to--



           11  Q   Okay.  Do you recall that because of the Oso volume of



           12      data, there's a lot of e-mail being relied on,



           13      communications, rapport, photos, videos-- the e-mails



           14      were getting backed up and clogged.



           15           Do you remember that?



           16                         MR. SHERIDAN:  Objection to the



           17      testimony; not foundation.



           18                         THE WITNESS:  I wasn't involved in-- I



           19      don't know.  I have no idea--



           20                        THE COURT:  One moment, please.  Let



           21      me issue--



           22                         THE WITNESS:  Sorry.



           23                         THE COURT:  What was your objection?



           24                        MR. SHERIDAN:  Objection; no



           25      foundation for that.
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            1                        THE COURT:  Overruled.



            2           Please ask the question again.



            3                        THE WITNESS:  I have no ideas how many



            4      e-mails were sent or where they were being sent to,



            5      whether it was clogging up the IT system or not.



            6          I wasn't involved in IT.



            7  Q   (By Mr. Biggs)  Okay.  So you would agree with me that at



            8      least potentially the e-mail cleanup effort had to do



            9      with the Oso mudslide and all the problems that created



           10      for e-mails, right?



           11  A   I did--



           12                        MR. SHERIDAN:  Objection; speculation,



           13      foundation.



           14                        THE COURT:  Do you agree he can say he



           15      can agree or he doesn't agree?



           16          Overruled.



           17                        THE WITNESS:  No, I would not agree



           18      with that.



           19  Q   (By Mr. Biggs)  You don't think that was what was going



           20      on at the time?



           21  A   No, because I didn't think that at the time.



           22  Q   I'm sorry, you didn't think--



           23  A   That it was involved with Oso at the time.



           24  Q   But you can't tell me when this happened, right?



           25  A   Correct.
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            1  Q   Okay.  And can you tell me when Oso happened?



            2  A   No.



            3                        MR. BIGGS:  Okay.  That's all I have.



            4      Thank you very much.



            5                        MR. SHERIDAN:  Nothing further, Your



            6      Honor.



            7                        THE COURT:  Members of the Jury, do



            8      you have any questions for this witness?



            9                                           (No response.)



           10                        THE COURT:  May this witness be



           11      excused?



           12                         MR. SHERIDAN:  Yes.



           13                        THE COURT:  Defense?



           14                        MR. BIGGS:  Yes, Your Honor.



           15                        THE COURT:  All right.  You are



           16      excused.  Thank you for being here today.



           17                        THE WITNESS:  Thank you, Your Honor.



           18                        THE COURT:  All right.  Right at 4:00.



           19      Look at that.



           20          You are excused for the day and for the weekend.



           21          Have a great weekend.



           22          I hope the smoke goes away, and my only reminder is



           23      please don't do any research or talk about what has



           24      happened in the courtroom.  Forget about it.  Just enjoy



           25      the weekend, and we'll see you on Monday at 9:00.





                                                                         100

�







            1                        COURT BAILIFF:  All right.  All rise.



            2                                           (Jury exits.)



            3                        THE COURT:  All right.  Please be



            4      seated.



            5          You are excused.



            6          I just wanted to put on the record two explanations



            7      for my rulings when the jury was present.



            8          One was an objection that was made when Mr. Marlow



            9      was questioning Captain Saunders and asked him, "Would it



           10      surprise you that Captain Mathesen would disagree with



           11      you that this investigation was not a whistleblower



           12      investigation," or something along those lines, and it



           13      was objected to as hearsay.



           14          I overruled that objection for two reasons:



           15           One is whether he agreed or not, it's not hearsay.



           16          Second, and more importantly, Captain Mathesen did



           17      testify in court that the investigation of the incident



           18      would be a personal investigation not a whistleblower



           19      investigation, so for a statement to be hearsay, it has



           20      to be an out-of-court statement.  He did make that



           21      statement in court, so it's not hearsay.



           22          The other objection that was made, that I overruled



           23      from Mr. Sheridan on behalf of the plaintiff, had to do



           24      with Captain Saunders' testimony about Assistant Chief



           25      Alexander, how he handles-- his belief on how to handle
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            1      sexual harassment, discrimination, those kind of things,



            2      and was objected to as 404(a).



            3          Captain Alexander testified about that-- not



            4      captain, but Assistant Chief Alexander testified about



            5      those things yesterday, but, more importantly, one of the



            6      parties in this case is the Washington State Patrol, not



            7      just Lieutenant Nobach, and so far the allegation and



            8      what-- what Plaintiffs are trying to point out is that



            9      the Washington State Patrol allowed this kind of



           10      behavior, and this was just-- nothing was done about it,



           11      so discrimination was okay and sexual harassment was



           12      okay, and that-- so that goes to an essential element of



           13      the defense that it's not-- I mean, that's not what



           14      happened, so that's the reason why I overruled the



           15      objection.



           16          I just wanted to give an explanation.



           17           I always kind of hate it when judges would just not



           18      give a reason, so you may disagree, but those are my



           19      reasons.



           20          All right.  Anything else?



           21                         MR. MARLOW:  Just, Your Honor, I



           22      wanted to say with your first ruling, you got me.



           23           I forgot he testified in court.  Of course it's not



           24      hearsay.



           25          The second one, I still disagree with you,
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            1      respectfully, but the first one, you got me.



            2                        THE COURT:  That's fine.



            3                        MR. MARLOW:  And with regard to the



            4      defense objection to the Juror No. 3's third question,



            5      Your Honor's great wording of it vitiated that.



            6                        THE COURT:  All right.  Good.



            7                             (Court recessed at 4:03 p.m.)
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